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3 VIKTO
A KOČEV.

O ob 17. uri I 
lu Nama v K n

sednikom repuuuske nontcrence Šocia- 
rt *'st‘^ne zveze Viktorjem Žakljem. V 
. j uvodu bo gost prisotne seznanil s seda- 
. njimi političnimi razmerami in z razvo- 
’ jem SZ Slovenije, nato pa bo odgovar

jal na vprašanja. Razgovor gotovo sodi 
v predvolilno dejavnost SZ, saj je po 
dokaj zanesljivih podatkih Viktor Ža
kelj tudi resen kandidat za predsednika 
te organizacije.

SREČALI SO SE 
PREDSTAVNIKI 

VERSKIH SKUPNOSTI
MOKRICE — Občinska komisija 

za odnose z verskimi skupnostmi je tudi 
E tokrat organizirala srečanje predstavni

mi kov verskih skupnosti v brežiški občini.

|PJ Srečanje so priredili sredi minulega 
0 tedna v hotelu Grad Mokrice, kjer so 

1 . prisotnim predstavili tudi turistično po- 
nudbo kompleksa Mokrice. Po uvod- 

I j nem delu srečanja so si udeleženci ogle- 
' . I dali proizvodne prostore treh dobovskih 
* j podjetij: Trima, Beti in Podjetja za 

*[ vzdrževanje voz. Ob obisku v tem, za
3 Brežicami največjem naselju v občini so 
j jim domačini predstavili tudi svojo kra-
4 jevno skupnost.

Posavju bodo 
vzeli 2.900 

hektarov polja
Ljudje se odločno upi
rajo novim ozemelj- 

skim osvajanjem
KRŠKO — Republika načrtuje 

v posavskih občinah do preloma 
stoletja sedem velikih naložb, ki 
bodo Krško — brežiško polje osi
romašile za 2.900 ha rodovitnih 
kmetijskih površin. V regiji na take 
posege ne čakajo več z odprtimi ro
kami in ne pristajajo na to, da bi se 
zaradi koristi Slovenije ali Jugosla
vije odpovedali normalnemu živ
ljenju in znosni prihodnosti.

Občine Sevnica, Krško in Breži
ce so prek medobčinske gospodar
ske zbornice podprle zamisel za iz
delavo projekta o razvoju podeželja 
v Posavju in krajinske zasnove Kr
škega polja. Izpeljale ga bodo neka
tere ljubljanske strokovne ustano
ve, delo pa vodi in usklajuje Zavod 
za organizacijo poslovanja, ki je 
medtem zbral že veliko podatkov in 
je minuli teden na posvetu v Kr
škem seznanil s svojimi ugotovit
vami udeležence posavskih občin, 
zastopnike investitorjev in repu
bliških komitejev. Žal so bile vrste 
zadnjih precej razredčene.

Projekt o razvoju podeželja bo 
zaključen do iztekaMeta. Upošteval 
bo interese prebivalstva, zahteve, da 
se pokrajina ne bi podredila le kori
stim drugih območij in si tako zapr
la razvojne možnosti, ki soji še osta
le. Ljudje se osveščajo in menijo, da 
je prišel čas, ko se lahko uprejo no
vim ozemeljskim osvajanjem.

V projektu, ki nastaja in se ne 
ozira le na ozke koristi investitoijev, 
vidijo prizadete občine sprejemlji
vejše rešitve za razvoj. Dokument 
usklajuje interese Posavja, republi
ke in investitorjev, zato ga bo vsak 
financiral s tretjinskim deležem.

Občine so svoje obveznosti po
ravnale v vnaprej postavljenem ro
ku, investitoiji so delno plačali svo
je deleže in za preostanek ne bo 
težav, le republiški komiteji še niso 
izrekli zadnje besede zanjo. 24. ja
nuarja na sestanku v Krškem ni bil 
nihče pooblaščen. Več o tem piše
mo še na 10. strani.

J. TEPPEY

»Dvakrat pomeri, enkrat odreži!«
Delegata Joža Miklič in Marko Bulc o prekinjenem kongresu ZKJ v Beogradu — 

Pred volitvami brez naivnosti — Komunizem naj ostane tudi v nazivu partije
NOVO MESTO — V naslovu zapisano kmečko modrost je Marko Bulc, 

predsednik Gospodarske zbornice Slovenije, prejšnji četrtek gost novomeške
ga občinskega komiteja ZK, sicer izrekel ob debati o spremembi naziva ZKS, 
vendar bi jo prav tako lahko uporabil ob glavni temi pogovora o dogajanjih na 
14. izrednem kongresu ZKJ. Rez, ki gaje napravila tam slovenska delegacija, je 
bil gotovo dobro pomeijen, in najbrž ne samo dvakrat, zato je padel ob pravem 
času in odjeknil tako daleč v svet.

Članom komiteja je dogajanja na 
kongresu s svojega zornega kota pred
stavila novomeška delegatka na kon
gresu Joža Miklič ter mu na koncu dala 
takole oceno: »Zgodovinsko doživetje 
in bogata šola.«

Mikličevo je s svoje strani dopolnje
val tudi Bulc, ki pa je kmalu prešel na 
neizogibno vprašanje, kaj sedaj. Strez
nitev po morebitni zmagovalni vrtogla-

NOVI SEKRETAR 
ČRNOMALJSKIH 

KOMUNISTOV
ČRNOMELJ — Na nedavni seji tu

kajšnjega občinskega komiteja ZKS so 
na osnovi osebnega izjavljanja v osnov
nih organizacijah izvolili za sekretaija 
predsedstva OK Dušana Kočevaija iz 
semiške Iskre, ki je dobil 40-odst. pod
poro članstva izmed petih kandidatov. 
Sekretar bo delo opravljal profesional
no. izvolili so tudi sedemčlansko pred
sedstvo.

vici mora biti kaj hitra, kajti ZKS ima 
sedaj odprti dve fronti. Prva, proti ZKJ, 
je sedaj enostavna, z njo so odnosi do 
nadaljnjega, najmanj pa do nedelje, 4. 
februarja, ko naj bi bila konferenca 
ZKS, zamrznjeni, stike z drugimi ko
munisti v Jugoslaviji pa opravlja na re
publiški ravni. Druga stvar so priprave 
na volitve, pri tem je Bulc menil, da je 
treba nujno doreči nekatere stvari, ki so 
odprte še od slovenskega kongresa; med 
temi je še najbolj pomembno vprašanje 
lastnine, priznati pa bi morali tudi na
pake iz preteklosti. Z Demosom je treba 
voditi kulturen predvolilni pogovor, pri 
tem pa ne biti naiven, kar se najlaže 
zgodi tistemu, ki izhaja s pozicij oblasti, 
to pa partija kljub vsemu še vedno po
čne. »Nekaj pa bi se le morali naučiti iz 
mojega primera,« je navzoče kot že prej 
vodilne partijske funkcionaije Marko 
Bulc opomnil na predvolilni boj z dr. 
Janezom Drnovškom.

Slovenija se bo morala zaradi seda
njih pritiskov, kot je srbska blokada, pa

j: ——Ji "IftKo »" iifrnipnn.IUUI zaiaui 3tauv SUuutuil> tli u.uv/ovuu
sti gospodarstva bolj postaviti na lastne

Izpust pod mejo dovoljenega
Iz mesečnega poročila JE Krško o vplivu na okolje

KRŠKO — V JE Krško so prisluhni
li zahtevam javnosti, ki si želi, da bi 
elektrarna redno sporočala podatke o 
svojem obratovanju, hkrati pa tudi o 
svojem vplivu na okolje. To pot smo 
dobili poročilo za december, sledila pa 
bodo seveda redna mesečna poročila.

Lani decembra je elektrarna proiz
vedla 443.840 MWh električne energi
je, s približno enako zmogljivostjo pa 
dela tudi v januarju, in to kljub dokaj 
nizkemu vodostaju reke Save, tako da 
so v preteklih dneh vodo hladili v hla
dilnih stolpih. Zdaj proizvedejo vsak 
dan po 15 milijonov kilovatnih ur elek
trične energije.

V skladišču za srednje in nizko ra
dioaktivne odpadke, je prostora za

Šola za pluralizem
A gonijo ZKJ je samo še utrdila slo vensko pot v politični plu

ralizem. Kmalu nič ne bo več tako. kolje bilo. Marksizem, ta — 
po Bertrandu Russellu — zadnji veliki filozofski sistem 19. sto
letja, zaradi utopičnosti svojih mesijanskih potez in nedemo
kratičnosti v svetu izgublja privlačnost, pri nas pa po evolucijski 
poti tudi monopol. Tudi v naši šoli, le-ta se bo morala preobraziti 
v neideološko in nevtralno, kolikor je le mogoče. Ko je prejšnji 
teden dolenjskim ravnateljem in njihovim pomočnikom govoril 
dr. Stane Kranjc, tega sicer ni naravnost rekel, je pa vsvojiraz- 
lagi nujnosti političnega pluralizma napeljal na prav tak sklep. 
Tak bo pač naravni potek stvari, ki so se začele s sestopom slo
venskih komunistov z oblasti. Slovenija ta čas izpolnjuje vse te- 
mrlim’ zahteve ki iih za politični pluralizem postavlja prva avto
riteta politične znanosti zahodnega sveta dr. Robert Dahi iz 
ZDA. V ospredje prihaja državljan s svojimi političnimi svoboš
činami, imamo zakonite stranke in opozicijo, imamo zadostno 
gmotno osnovo. Rekel bi, da smo ta čas še najslabši pri politični 
kulturi, kije tudi eden od zahtevanih pogojev. V političnem plu-

• Oblast je kot alkohol, dlje ko jo uživaš, bolj postajaš 
zasvojen. (Kranjc) ______________ _________________

ralizmu ni sovražnikov in kontrarevolucionarjev, so le politični 
nasprotniki. Vtem pogledu nimamo ravno zgledne preteklosti. 
Naj spomnimo, da je celo velikega krščanskega socialista J. E. 
Kreka strankarska strast tako zaslepila, daje svojim privržen
cem svetoval, naj se vsak večer, preden zaspijo, v duhu vprašajo, 
ali so ta dan do volj sovražili in zaničevali liberalce, svoje politič
ne nasprotnike.

M. TEGA N

10.000 sodov, v vseh letih obratovanja 
pa se je v njem nabralo 7.077 sodov. 
Decembra so v skladišče odpremili 18 
sodov srednje radioaktivnih odpadkov. 
Kar zadeva druge kazalce o vplivu na 
okolje, poročilo navaja tudi podatke o 
segrevanju Save. V točki mešanja pod 
JE Krško, kjer merijo temperaturo, bi 
se lahko Sava po odločbi republiškega 
komiteja za varstvo okolja in urejanje 
prostora segrela za 3,5 stopinje Celzija v 
24 urah, a se je decembra segrela za 
največ 2,71 stopinje Celzija, medtem ko 
je poprečno segrevanje v decembru 
znašalo le 1,65 stopinje Celzija. Z zako
ni in predpisi je tudi natančno določe
no, kakšni so lahko tekočinski in plinski 
izpusti iz elektrarne. V skladu s temi 
predpisi, ki dovoljujejo 20 terabekere- 
lov tritija pred izpustom v Savo, so v 
decembru dosegli le 4,7 odst., kar po
meni, da bi v celem letu znašala celotna 
količina le okoli 60 odst. dovoljene 
skupne količine. Med drugimi radionu
klidi je meja 200 gigabekerelov, a so v 
decembru dosegli le 0,045 odstotka, kar 
je po mnenju strokovnjakov zanemar
ljivo in precej pod dopustnimi mejami. 
Podobne omejitve veljajo tudi za plin
ske izpuste, ki jih merijo na razdalji 500 
m od reaktorja. Po predpisih bi smelo 
znašati sevanje letno 50 mikrosievertov, 
decembrska doza pa je znašala 0,0061 
odstotka. J- S.

KRŠČANSKIH 
DEMOKRATOV 

JE NAJVEČ
KRŠKO — Pretekli četrtek je bil tu 

ustanovni sestanek občinske organiza
cije krščanskih demokratov. Udeležilo 
se gaje 60 občanov, od tega se jih je po
lovica vpisala v stranko, ki sedaj šteje že 
140 članov. Na sestanku še niso sprejeli 

i' svojega programa, kajti več časa posve
čajo pripravam na volitve, ki so tik pred 
zdajci. O programu stranke je v Krškem 
govoril Izidor Rejc iz Ljubljane, krški 
krščanski demokrati pa so imeli na 
kongresu stranke šestčlansko zastop
stvo. V stranki še tečejo pogovori o tem, 
kako bodo nastopili v občini, kaj več pa 
bo kmalu znanega, ko se bodo znotraj 
stranke dogovorili o tem.

noge, se hitreje modernizirati in preus
meriti na zunanji trg. »Če bomo kdaj 
hoteli biti sami, moramo danes postavi
ti program povečanega izvoza. Namreč, 
mi se zelo hvalimo v Jugoslaviji, da iz
važamo 33 odstotkov jugoslovanskega 
izvoza, toda to je le 15 odstotkov druž
benega produkta Slovenije. Za primer
javo naj povem, da samo avstrijska Ko
roška izvaža 42 odstotkov družbenega 
produkta,« je dejal Marko Bulc ter na
štel še tri sektoije, ki Sloveniji lahko

• Člani novomeškega komiteja so v 
navzočnosti delegatov Jože Miklič in 
Marka Bulca razglabljali tudi o no
vem poimenovanju ZKS; pri tem so 
dobili večino tisti člani, ki so menili, 
da mora izraz »komunistična« ostati, 
saj jim le ta daje pravo identifikacijo, 
in le malo je bilo takih, ki bi jim aso
ciacije na nekatere zgodovinske za
blode komunizma v preteklosti in se
danjosti narekovale spremembo ime
na. Predlog za novo ime je: ZKS — 
Stranka demokratične prenove. Sicer 
pa bodo za mnenje povprašali še širšo 
člansko bazo.

prinesejo boljšo pozicijo: podjetništvo 
in drobno gospodarstvo, turizem in 
kmetijstvo, pri čemer pa nikakor ne bi 
smeli oozabiti na ekologijo, za katero bi 
morala tudi partija Izdelati celoten 
program. T. JAKŠE

IZZA KONGRESA — Joža Miklič in Marko Bulc (desno) sta se s člani novo
meškega občinskega komiteja ZK pogovaijala o dogajanjih na 14. izrednem 
kongresu ZKJ in o posledicah, kijih ima odhod slovenske delegacije iz Beogra
da. (Foto: T. Jakše)
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RAZSTAVA GRAFIČNIH 
LISTOV V KRKI

NOVO MESTO — V razstavni avli 
Krke v Ločni bodo v počastitev sloven
skega kulturnega praznika odprli raz
stavo grafičnih listov slikarja Pavla 
Medveščka iz Nove Gorice. Na otvorit
vi razstave, ki bo na ogled do 7. marca, 
bo nastopil mešani pevski zbor Krke.

■4 Ji J

OTVORITEV 
RAZSTAVE PRI 

ŽOLNIRJU
KOSTANJEVICA — Tu pote

ka ta teden prva dolenjska zimska 
likovna kolonija, v kateri ustvaija 
osem mlajših slovenskih akadem
skih slikaijev. Sedež kolonije je 
znano gostišče Žolnir, ki je to 
ustvaijalno srečanje likovnikov tu
di omogočilo, v njem pa bo tudi 
prodajna razstava. Razstavo bodo 
odprli v soboto, 3. februarja, ob 18. 
uri.

Vedno večji 
vdor vode 
v rudniku

Na pomoč prišli celo ma
džarski strokovnjaki — 

Premoga ni v prodaji
KANIŽARICA — V rudniku Kani

žarica so načrtovali, da jim bo vodo, ki 
je 12. januaija začela teči skozi preven
tivno vrtino v novi odpiralni progi, 
uspelo zapreti do konca preteklega ted
na. Toda vdor vode, kije bil v začetku 
6.000 litrov na minuto, se vedno bolj 
povečuje. Kot je v ponedeljek povedal 
direktor rudnika dipl. inž. Vladimir 
Breznik, vodo še obvladujejo s črpal
kami. Naredili so tudi betonske pregra
de, a zaradi velikih količin mulja pušča
jo. Sedaj pripravljajo tudi vrtine s 
površine.

Pri nesreči v jami pomagajo člani re
ševalnih čet za pomoč pri delu iz vseh 
rudnikov ijavega premoga v Sloveniji 
ter rudnika lignita v Titovem Velenju. 
Delavci rudarske gradbene dejavnosti 
pa betonirajo pregrande v štirih izme
nah. V Kanižarico so prišli tudi vsi slo
venski rudarski in geološki strokovnjaki 
ter rudarski strokovnjaki inštituta iz 
Budimpešte. Sicer pa je izkop v rudniku 
zmanjšan na 30 odst., tako da za kome- 
ricalno prodajo trenutno premoga ni.

Za boljše 
znriienje 

ljudi obSavi
Svet posavskih občin o 

skupnih programih
KRŠKO — Kakor je bilo moč pri

čakovati in napovedovati, so na pone
deljkovi seji sveta posavskih občin v 
Krškem daleč največjo pozornost po
svetih razpravi o skupnih programih za 
izboljšanje kakovosti življenja v Po
savju.

Pod to seje namreč krila informacija 
o nekaterih naložbah skupnega pomena 
za Posavje, ki jo je pripravil ekonomist 
Mate Drmič s krškega Savaprojekta v 
sodelovanju z več ustanovami in pod
jetji.

Za uresničitev teh programov bi Po
savci potrebovali kar zajeten kupček ze
lenih bankovcev, saj gre za udeležbo pri 
gradnji plinovoda skozi Posavje, zgradi
li naj bi PTT infrastrukturo, kar bo do 
konca tega tisočletja Posavje za dlje ča
sa rešilo večjih tovrstnih potreb. Potem 
je tu še regijska komunalna deponija, 
načrt izgradnje in posodobitve cestnega 
omrežja pa narekuje v vsaki občini let
no kar 30.000 kv. metrov cest. Upamo, 
da ne bomo izdali vojaške skrivnosti, če 
povemo, da razmišljajo Posavci celo o 
usposobitvi letališča v Cerkljah za civil-

•Svet posavskih občin je seznanil z 
zagatami Dolenjsko-posavskega ve
terinarskega zavoda njegov direktor 
mag. Franc Colarič (podrobneje bo
do o problematiki govorili veterinar
ji, kmetijci in predstavniki vseh treh 
občinskih vlad), predsednik MS SZ 
Slavko Šlibar pa o programu infor
miranja Posavcev o problematiki za
časnega odlagališča radioaktivnih od
padkov.

ni potniški in tovorni promet. In še bi 
lahko naštevali.

Seveda bi bilo najbolj zanimivo sliša
ti, od kod denar za te skupne programe, 
da ne bi ostali zgolj spiski pobožnih že
lja. A pri tem so bili bolj redkobesedni, 
čeprav je bilo bolj kot nejasno, da vsi 
računajo na rento, predvsem zaradi nu
klearke. Toda! Predsednica MGZ Ma
rinka Pucelj-Arandjelovič je povedala 
natančno definicijo rente in dodala: »To 
ni renta! To so investicije, kar smo v Po
savju pozabili, zamudili 10 let nazaj. 
Tako pač je, ker se Posavci vedno pre
pozno zbudimo.« In po tej intervenciji 
so le ostali pri skupnih programih in ne 
pri precej težko določljivih deležih vsa
ke občine (pri čemer so vztrajali Breži- 
čani), čeprav je tudi v skupnem zdaj 
bolj jasno tudi posamično.

P. PERC

SINDIKALNI DISKONT?

KOČEVJE — Vodstvo sindikate ob
čine Kočevje si prizadeva, da bi ustanovilo 
teko imenovani sindikalni diskont, se pra
vi trgovino, kjer bi kupovali člani sindika
te predvsem večje količine živil po nižjih 
cenah, po možnosti tudi na posojilo. Za
misel, o kateri so razpravljali tudi na zad
nji seji predsedstva sindikate, je dobila v 
glavnem podporo, čeprav so bila izražena 
tudi nasprotna mnenja, namreč, da so obi
čajno teke nabave ozimnice itd. s popu
stom preko sindikate celo dražje kot 
preko organizacij, ki so za to usposoblje
ne. Nabava preko sindikate je namreč v 
največ primerih le navidezno cenejša, ker 
v cene niste vštete na primer obiranje sad
ja in prevoz, pa tudi kakovost tako nabav
ljenega je pogosto vprašljiva. Prav zato bo 
še potreben premislek v zvezi z diskontom.

Jutri in v soboto bo suho in 
toplo, v nedeljo pa bo nastopilo 
novo poslabšanje vremena.

POČITNICE MED KNJIGAMI — Vse tako kaže, da se bodo tudi letošnje
zimske počitnice naših šolarjev končale brez snega. Kljub temu ni bilo dolgčas 
in počitnice so, le da ni treba v šolo. Nekatere ustanove v novomeški občini so 
se skupty1 Zvezo prijateljev mladine potrudile in pripravile vedre dopoldneve, 
ki sojih otroci zvesto obiskovali, še več pa je bilo tistih, ki so ostajali doma pred 
televizoijem. Tako z obiskom niso bili zadovoljni v Dolenjskem muzeju, otroci 
so več obiskovali Pionirsko knjižnico (na sliki) in filmske matineje v Domu kul
ture. Več zanimanja je bilo za programe, ki sojih pripravili Hoteli Otočec. (Fo
to: J. Pavlin)



Kosovo republika
» Vse, kar se te dni dogaja na Koso

vu, ni nič drugega kot trdovratno na
daljevanje srbske in jugoslovanske 
zvezne politike rasistične represije 
nad enim od narodov jugoslovanske 
federacije,« je zapisano v sporočilu 
ljubljanskega odbora za varstvo člo
vekovih pravic na Kosovu. Temu ni 
kaj dodati Saj, kaj so navsezadnje ob 
dogodkih v tej naši pokrajini kjer 
(zaenkrat) teče kri samo enega naro
da, storili državno predsedstvo, zvezna 
vlada ter ZKJ in SZDLJ, samozvani 
idejni varuški bratstva in enotnosti na 
našem koščku Balkana?

Dosedanjemu scenariju urejanja 
razmer na Kosovu ni uspelo preprečiti 
prelivanja krvi izsiljevanja in poslab
šanja že sicer stoletja slabih odnosov 
med tamkaj živečimi ljudstvi Dose
danja politika ni dala nobenega pozi
tivnega rezultata, negativen seštevek 
pa je neznanski tako v Jugoslaviji kot 
v svetu. Mimogrede rečeno, Svet 
Evrope pogojuje naše članstvo v tej 
organizaciji s spoštovanjem človeko
vih pravic, uvedbo pravne države, 
večstrankarskim sistemom in svobod
nimi volitvami Z drugimi besedami s 
spremembami v Srbiji na Kosovu. 
Predsedstvo SFRJ, drugi zvezni orga
ni kakor tudi vodstvo Srbije bodo mo
rali spoznati da lahko vedno večjo 
kosovsko tragedijo zaustavi le zame
njava represivne dejavnosti s politič
no. Problem Kosova je rešljiv le, če bo 
nov program za ureditev razmer pri
nesel luč demokracije za vse tam žive
če ljudi hkrati pa zastavil tako gospo

darsko politiko, ki bo pokrajino 
potegnila iz socialne bede.

Nadaljevanje politike sile zveznih 
oblasti se mora končati z zmago Al
bancev. Čez eno leto, dve, čez desei ^ 
čez peuleset let Več kol dvomilijonsko ' 
ljudstvo, ki ima c genih trmo, fanatič
no pripadnost etniji varčnost marlji
vost, pogum in konec koncev tudi 
plodnost ima namreč čas čakati Še 
zlasti ker ga ves čas greje sovraštvo, 
tisto v njem in ono od zunaj. Tudi 
manj bistremu človeku je že jasno, da 
se lahko nemir na Kosovu poleže le, 
če bodo tamkajšnji Albanci dobili 
pravice, ki bodo bistveno večje od 
pravic v času njihove najbolj cvetoče 
avtonomije. Pravice iz časa tako ime
novane kontrarevolucije. Jasno pa je, 
da bodo te pravice pogojevale tudi 
dolžnosti večinskega naroda do srb
ske, črnogorske, turške, romske in še 
kakšne manjšine. Kosovo sc seveda 
lahko prelevi tudi v državljansko voj
no, če to v omejenem obsegu že ni 
Toda končnica spopada ne bo zaradi 
tega nič drugačna, nad žrtvami bo 
plapolala zastava dvoglavega orla 

Od nas, preostalih narodov in na
rodnosti v Jugoslaviji je zdaj odvisno, 
ali bo albanski orel nameščen na ju
goslovansko trobojnico, ali pa se bodo 
Albanci zaradi naše nespretnosti po
manjkanja dobre volje, sebičnosti po
litičnih iger in drugih jugoslovanskih 
značajskih značilnosti dokončno od
ločili za tisto, kar jim zdaj večinoma 
neupravičeno podtikamo. Za dokon
čno slovo od Jugoslavije, za združitev

Pazi, Slobo, kod hodiš, dolgo te 
ne bova mogla več podpirati.

z matično domovino, z Albanijo. Bolj 
ko bomo zavlačevali taktizirali in slo
vansko modrovali večja in verjetnejša 
bo ta možnost Še zlasti ker celo Al
banija ne more v nedogled ostati ječa 
naroda in narodnosti 

Drugače povedano, Kosovo bo re
publika ali pa A Ibanija. Druge poti ni 
zaradi srbske in drugih travm pa je 
mogoč tudi ovinek, da se bo republiki 
kot nekoč reklo avtonomna pokraji
na. S tem se bodo Srbi morali sprijaz
niti Nekateri so se že, ne pa Slobodan 
Miloševič, človek, zaradi katerega bi 
nesrbski preostanek Jugoslavije znal 
zasovražiti srbskega. Pred letom sem 
zapisaL da bo naslednjih 100 let težko 
biti Srb na Kosovu, kaže pa, da bo, če 
bo šlo tako naprej, težko biti tudi Srb v 
Jugoslaviji Toda Miloševičeva poli
tična zvezda zahaja. Dvignilo ga je 
Kosovo, slednje ga bo tudi pokopalo. 
Firerjeva ekipa pa doživlja poraze tu
di na drugih frontah. V ponedeljek so 
14. izredni kongres ZKJ zapustili še 
Hrvatje. Kar iz Zagreba Najtežja na
loga po Miloševičevem padcu pa bo 
srbskemu narodu dopovedati da ni 
izgubil ampak zmagal Pravzaprav si 
mora to dopovedati sam. To že počne 
in tako tudi sam odpira fronto, ki bo 
Srbijo rešita absolutizma in tiranije.

M. BAUER

DEMOS o

Družbeni bifeji za zasebnike?
Direktor Gostinstva Bela krajina meni, da bodo preživeli le, če bodo upravljali 

samo s hotelom v Metliki in Črnomlju ter tremi kampi ob Koipi________
ČRNOMELJ — V Gostinstvu Bela krajina s sedežem v Črnomlju so že pred 

časom ugotovili, da je iluzija pričakovati, da se bo povečala prodaja njihovih 
gostinskih uslug za domači trg. Da pa jim bi to uspelo za zunanji tuji trg, je 
potrebno tudi nekaj ponuditi. A ne smučišč brez snega in Kolpe brez kopanja in 
čolnarjenja.

bodo propadli. Zavedamo se, da seje za 
tujega gosta potrebno usposobiti, to pa 
je za nas v vseh 11 obratih po Beli kraji
ni nemogoče,« razlaga Papež.

Zadnja tri leta pa lahko Gostinstvo 
ponudi le to dvoje. Smučišča na Gačah 
namreč že nekaj let kažejo gola rebra, 
Kolpa je imela lani poleti na primer le 
tri kopalne dni. V zadnjem letu seje ta
ko promet zmanjšal za petino.

Zato v Gostinstvu sedaj zopet pri
pravljajo sanacijski program. Zopet 
zato, ker so že iskali partnerja, a so vsa 
dogovarjanja s Kompasom, Krko, met
liško Kmetijsko zadrugo, Petrolom, In
tegralom tozd-Promet in delavnice iz 
Črnomlja padla v vodo. Po mnenju di
rektorja Valentina Papeža so najbrž 
ugotovili, da jim vlaganje v Beli krajini 
ne bi prinašalo dovolj dobička. »Turi
stične možnosti Bele krajine, kot vse ka
že, najbrž niso tako sijajne in tega se

moramo zavedati,« je prepričan Va
lentin.

Papež se — za zdaj še sam^— ogreva 
za zmanjšanje števila obratov, s tem da 
bi jih dali v najem, ker v družbenem 
sektorju ne morejo preživeti. Na ta na
čin naj bi se otresli obratov bifejskega 
značaja, s katerimi se sedaj vrtijo v zača
ranem krogu: vlagajo vanje ne, promet

tov
O Papeževem predlogu dajanja obra- 
v v najem je pred dobrima dvema

• V Gostinstvu Bela krajina so pre
tekla leta določali cene pijač tako, da 
so vzeli povprečje cen na novomeš
kem področju. Tako so ravnali tudi 
pri določanju cen od 1. januarja na
prej. Toda očitno je kupna moč Belo
kranjcev manjša od Novomeščanov,

ranem krogu: vlagajo vanje ne, promet kajti ijai x ^ ^vila. Po

ri Id ntaajo noči tev^ ^akumuSni" nekod v SlovenUi Pa *?“*» vLsie cene>
ker je prodaja hrane in pijače za doma
če goste naglo padla. Zaradi tega bifeji 
za druženi sektor niso več zanimivi. 
Družbeni sektor bo lahko preživel le 
tam, kjer bo polovica ali več zunanjih
fostov. Tisti v družbenem sektoiju, kigosto

bodo računali le na domačega gosta.

Ljubljansko 
pismo

djetij vseh vrst in na vseh področjih 
lastništva. Samo po sebi je razum- 

obrazba gos

Odrešeniki niso 
ne stari tovariši 
ne novi gospodje
Vsakdo si mora naj

prej sam pomagati
LJUBLJANA — Dogodki, ki se 

po svetu in pri nas doma vrstijo z 
bliskovito naglico, nam zastavljajo 
vprašanje: ali »gremo« še v sociali
zem, ali pa morda že v kakšno dru
go ureditev? Koliko socializma je 
(bo) v naši družbi še ostalo? Kje vse 
ga ne bo več in za koga naj sploh 
bo? Je proces, ki smo se ga v Jugos
laviji lotili s »trojno prenovo«, bliž
njica do države blaginje in demo
kratične urejenosti družbe ali slepa 
ulica?

V programih starih in novih 
strank je na vsa ta vprašanja že ne
kaj uporabnih, celo dokaj privlač
nih odgovorov. Tudi za področje 
gospodarstva, ki je doslej životarilo 
v senci burnih političnih medna
cionalnih razprtij.

Temeljni namen preobrazbe go
spodarstva je torej ustvariti možno
sti za boljše življenje ljudi, doseči pa 
ga je možno h s sodobno sestavo 
proizvodnje, ki naj omogoči bolj 
učinkovito in bolj uspešno gospo- 
daijenje in poslovanje, takšno, ki 
nas bo usposobilo za konkuriranje z 
razvitimi evropskimi državami. In 
kako se te naloge lotiti? Na voljo so 
tri poti: z nenehnim izboljševanjem 
sedanjih proizvodnih programov, z 
nastajanjem novih v sedanjih po
djetjih in z nastajanjem novih po-

ljivo, da je preobrazba gospodar
stva uresničljiva le s sočasno preno
vo in posodobitvijo družbenih de
javnosti, državnih ustanov, material
ne infrastrukture in kajpak politične 
kulture v najširšem pomenu besede.

Do prenovljene gospodarske ure
ditve tudi ne bomo prišli, če gospo
darski sistem ne bo temeljil na se
stavinah integralnega trga, ki je 
glavno orodje ekonomske prisile in 
selekcije, saj iz upravljanja m razpo
laganja s sredstvi za proizvodnjo v 
družbenem ali privatnem sektoiju 
izloča slabe gospodarje in neuspeš
na podjetja — po ekonomskih 
merilih.

Ob vsem govorjenju o nujnosti 
posodobitve gospodarstva pa slej- 
koprej ostaja odprto vprašanje, 
kam z ljudmi. Zato morajo sanacij
ski programi predvideti tudi reše
vanje tehnoloških in ekonomskih 
presežkov zaposlenih. Pri tem ne 
gre le za sedanje, temveč tudi za 
možne presežke zaposlenih, takšne, 
IčT se bodo pojavili ob prenavljanju 
procesov proizvodnje. »Rdeča nit« 
slehernega sanacijskega programa 
bi moralo biti uporabno priporočilo 
za prehod v tržno naravnano gos- 
podarjanje (torej tudi skrb za ljudi).

In ne nazadnje: prehod na tržno 
vrednotenje gospodarskih učinkov 
zahteva tudi drugačen način delo
vanja države. Neposredno posega
nje države v tokove reprodukcije 
naj bi nadomestili s posredno eko
nomsko politiko, ki naj zagotavlja, 
da bodo podjetja hkrati z uresniče
vanjem lastnih poslovnih ciljev 
uresničevala tudi dolgoročne skup
ne in splošne interese.

In končno: le z oporo na lastne 
moči, z umom in delom, si lahko 
ljudje pomagamo do boljšega živ
ljenja; pomagati nam ne morejo ne 
frak, ne talar, ne stari tovariši, ne 
novi gospodje!

V. BLATNIK

poboju v
Kočevskem Rogu
Izjava dr. Jožeta Pučnika 

v Novem mestu
Slovenski politični opoziciji, združe

ni v Demosu, v zadnjem času z najraz
ličnejših strani očitajo, da se že v pred
volilnem boju obnaša revanšisrično in 
tako na temeljih napak, ki jih je med 
dolgoletno vladavino naredila KP ozi
roma ZK s pribočniki, sorazmerno po
ceni in na lahek način kuje politični ka
pital. Pogostokrat zastavljeno vprašanje 
je tudi, kako se bo Demos v tem pogle
du obnašal ob prihodu v parlament ozi
roma v novo slovensko vlado. Kot ti
pično nevšečen primer za stranko, kije 
zdaj na oblasti, največkrat omenjajo 
poboj domobrancev in drugih medvoj
nih nasprotnikov v Kočevskem Rogu. 
Dr. Jože Pučnik, prvak Demosa, je na 
nedavni svobodni katedri v Novem me
stu govoril tudi o tem. Njegove besede 
objavljamo v celoti zato, ker je to po na
šem mnenju najcelovitejša izjava opo
zicije o tej ne od vseh dorečeni plati slo
venske zgodovine:

»Odločno se zavzemam in vedno 
bom zastopal stališče, naj ta in druge 
zločine razišče znanost; moje mnenjeje, 
naj se z njimi ne ukvarjajo sodišča. Tš- 
ko moje gledanje bo marsikoga zabole
lo, posebno tiste, ki so bili prizadeti 
osebno ali pa v družini. To globoko 
razumem in zaradi tega tudi trpim, ven
dar sem prepričan, da Slovenci abso
lutno nimamo druge rešitve,« je rekel 

učnik in nadaljeval: »Če bi mi res

a prodaja kljub temu še gre. Zato so v 
Gostinstvu 22. januarja pocenili pija
čo in kavo za petino.

dr. Pučnik in nadaljeval: > 
začeli s sodišči brskati po teh rečeh, se 
bodo najhujši lahko izmazali, ker jim je 
uspelo uničiti vse dokumente, reveži, ki 
so le izvrševali povelja, pa bodo prišli 
pred sodišče in bili obsojeni. Tak val 
sodnega razčiščevanja ten zločinov bi 
pripeljal do vrste čudnih obsodb in do 
zelo potvoijene sodne resnice o vsem 
tem. Mislim, da morajo biti te strahote 
predmet zgodovine in zgodovinaijev,
predmei žššndšu. Vši, krŠG bili ^Kar
koli udeleženi, naj na svobodi prežive 
leta, ki jih še imajo, kajti vsega tega ne 
smemo gledati z osebnimi očmi. Za 
Slovenijo, za naš narod je bolje, da ak
terji svoje stare dni preživijo v miru, kot 
da bi jih kjerkoli vlačili. Ne gre toliko 
zanje, kajti kakšne fiosebne sentimen
talnosti za določene ljudi iz tistih časov 
res ne čutim, gre za interes Slovenije. 
Poudaijam, ni interes Slovenije in Slo
vencev, da bi se ukvarjali s temi stvarmi: 
Morda tega res ne bomo pozabili. Toda 
dajmo to na ustrezen način premagati, 
kajti mi potrebujemo, kot je ob neki pri
ložnosti rekla Spomenka Hribar, spra
vo z mrtvimi. Mi jo potrebujemo, mr
tvim nič več ne pomaga, njihove kosti 
pač, trohnijo, kjer trohnijo. Mi rabimo 
to zaradi nas, moramo gledati naprej, 
moramo pozabiti. Pustimo te ljudi pri 
miru in usmerimo svojo energijo v te
koče družbene probleme, ki jih je več 
kot dovolj in so dovolj težko rešljivi!«

M. B.

V EVROPO
mesecam razpravljal tudi delavski svet 
v Gostinstvu, a njegove pobude ni spre
jel. »Ljudje mislijo, da bodo prišli boljši 
časi, toda vleči za sabo obrate, ki eko
nomsko propadajo, ekonomsko ni več 
opravičljivo. Sedaj so se tega začeli za
vedati tudi naši ljudje. Na srečo je tudi 
med zasebniki velik interes in prepričan 
sem, da bi naši bifeji v privatnem sektor
ju, kjer so bolj prilagodljivi in imajo 
manj režije, preživeli,« pravi Papež. Ta
ko naj bi v bodoče v sklopu Gostinstva 
ostala le hotela Bela krajina v Metliki in 
Lahinja v Črnomlju ter kampi Metlika, 
Podzemelj in Vinica. ,

M. BEZEK-JAKŠE

NOVO MESTO — Prva letošnja 
številka glasila, ki ga izdajajo v tovarni 
•zdravil Krka, je precej drugačna, saj je 
ves pisni del narejen kar doma v Krki 
na laserski tiskalnik. Tako je Krka s svo
jim časopisom ena redkih v Sloveniji, ki 
ima takšno tehnologijo priprave svoje
ga glasila. V Tiskarni, kjer so doslej za 
Krko grafično pripravljali in oblikovali 
glasilo, bodo poslej pripravljali le foto
grafije in razmnoževali. Po besedah 
urednice Katje Stimac je nova tehnolo
gija precej zahtevna, zato so na pomoč 
poklicali Matjaža Potrča, učenca 4. let
nika bivše gimnazije, ki je vse tekste 
pripravil za računalnik

fO ljubljanska banka
Dolenjska banka d. d. 
Novo mesto

KJE HRANITI PREDMETE POSEBNE VREDNOSTI?

Ljubljanska banka — 
Dolenjska banka, d. d. Novo mesto

12.2.1990 uvaja novo storitev — 
poslovanje s sefi.

Najem sefa bo za marsikoga prava rešitev za varno hra
njenje predmetov posebne vrednosti, vrednostnih papir
jev in dokumentov.
Banka razpolaga z večjim številom sefov (predalčkov), ki 
so različne velikosti.
Vabimo vas, da razmislite o varnem hranjenju vaših dra
gocenosti in dokumentov posebne vrednosti. Več infor
macij o hranjenju le-teh v sefu Ljubljanske banke — Do
lenjske banke, d. d., Novo mesto lahko dobite na sedežu 
banke v Novem mestu, Kettejev drevored 1 (sektor za 
poslovanje z občani, tel. 22-213, int. 335).

/Q ljubljanska banka Pravi naslov za denarne zadeve

Naša anketa D
Hej ho, na delo zdaj gremo!

Ni kaj, beograjskim televizijskim režiseijem je treba priznati smisel za 
zbadljivo duhovitost, s katero so pospremili slovenske delegate iz kongresne 
dvorane. Njihov odhod so s spretno montažo in podloženo koračnico pal
čkov iz Disneyeve risane pravljice o Sneguljčici spremenili v farso, kateri naj 
bi se smejal ves civilizirani svet, češ, igralci so odšli, zdaj se bo začelo zares. 
Pa seje zgodilo, da režiseiji prav z izbiro simbolov niso imeli sreče. Stvar je 
sicer smešna, sporočilnost pa je druga, kot sojo oni želeli. Zgodovinski do
godek so hoteli sprevreči v komedijo, slovenske delegate pa v pritlikave 
komedijante. V svetu pa palčki veljajo za marljive in delovne, prav o tem pa 
poje tudi koračnica, ki jo je slišati v ozadju: »Hej ho, hej ho, na delo zdaj 
gremo!«. Torej je vse to smešno gibanje in poskakovanje palčkov moč pra
vilno razumeti kot gibljanje k nečemu, kar je v civiliziranem svetu cenjeno, 
k delu ir ustvaijanju. In če po isti logiki razmišljamo dalje, kaj v pravljici 
ostane negativnega, skritega v temačnem gradu, ki so ga palčki zapustili? 
Da, tako je, ostarele čarovnice s svojimi ogledali in neučinkovitimi strupi.

BLAŽ LUGAR, vodja skladišča v met
liški vinski kleti: »Kljub temu, da so Slo
venci že prej slutili, kako se bo kongres 
končal, so šli v Beograd. In prav so storili, 
prav tako tudi, da so predčasno odšli. Saj 
tako in tako ni bila sprejeta nobena njihova 
pobuda. Sicer pa so tudi Srbi komaj čakali, 
da se bodo naši delegati pobrali iz Beogra
da. Toda tudi njim ni uspelo, da bi nadalje
vali kongres brez Slovencev. In tako je Mi
loševič zopet pogorel s svojimi predlogi.«

VILMA ŠTERK, upokojena učiteljica iz 
črnomaljskega doma starejših občanov: 
»Odobravam potezo Slovencev. Saj druga
če ni moglo biti. Miloševič hoče, da bi bil 
glavni, a s svojimi idejami ne more prodreti. 
Saj so dogodki v Vzhodni Evropi jasno po
kazali, kakšna je usoda diktatoijev. Zakaj bi 
se Slovenci samo uklanjali? Gotovo so naši 
komunisti s tem dejanjem v Sloveniji pri
dobili na ugledu. To pa jim bo še kako prav 
prišlo na spomladanskih volitvah.«

MARJAN TURK, kmet z Zajčjega Vrha 
pri Stopičah: »Kongres v Beogradu sem bolj 
malo spremljal, le včasih v dnevniku, sicer 
pa za to nimam časa, pa tudi sicer se za poli
tiku kaj uuj.ii ne zanimam. Mislim, da je 
prav, da so šli, nisem pa prepričan, da jim 
bo to kaj prida pomagalo na volitvah, saj je 
do aprila še daleč. Bodo morali pač nada
ljevati svojo linijo in se dokazati tudi doma. 
Jaz za zdaj bolj veijamem kmečki zvezi, ka
tere član sem.«
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JOŽE RAK, šofer pri Cestnem podjetju 
Novo mesto, med nakupovanjem v Breži
cah: »Kongresa nisem dosti spremljal, ker 
sem bil v službi. Mislim pa, da je še vedno 
pomembno, kaj rečejo komunisti na svojem 
kongresu. Pomen je ostal isti, le da včasih ni 
bilo toliko različnih interesov in zasedanje 
ni bilo tako napeto. Mislim, da so naši po
skusili vse, da bi šlo drugače in so se odločili 
za zadnje dejanje, to je za odhod. Sicer pa se 
od vseh izrečenih besed ne bo nič spre
menilo.«

FRANC PIPAN, član CK ZK Slovenije, 
Krško: »Mislim, da so slovenski delegati 
odšli pravi čas in so tudi morali iti, saj dele
gati, predvsem iz Srbije, niso bili pripravlje
ni sprejeti niti enega predloga iz Slovenije. 
Takšen način dela na kongresu pa je pome
nil popolno blokado evropske usmeritve 
slovenske partije. Kot član CK ZK se bom 
zavzemal za osamosvojitev, za to, da se od
cepimo od ZKJ in temeljito premislimo, ali 
bomo še naprej ohranili naziv ZK.«

DRAGICA HOSTNIK, socialna delav
ka iz Sevnice: »Kot večina, tudi jaz mislim, 
daje bilo to, kar so storili slovenski delegati 
na 14. kongresu ZKJ edino pametno, kar se 
je dalo narediti v teh razmerah. Mi Slovenci 
vemo, kaj moramo še postoriti, začenši od 
uresničitve pravega pluralizma, večstran
karskega sistema itd. Moram reči, da so 
nam že doma pred TV sprejemniki šli lasje 
pokonci, ko smo spremljali dogajanja v Be
ogradu, kako je bilo tam dol šele našim!«

MARJETA GLUŠIČ, delavka v Iskri 
Mokronog: »Marsikdo se po 14. kongresu 
ZKJ sprašuje, kako bo šlo to pri nas naprej. 
Upam, da se bodo politiki še naprej sami 
»ribali« med seboj in da nas ne bodo zape
ljali celo v kakšno bratomorno vojno, ki bi 
bila gotovo strašna. Dobro so povedali naši 
fantje, da naj sprva vsak pomete na svojem 
dvorišču, da se dokaže z dobrimi rezultati 
dela, ne pa le s praznim govoričenjem, pod
tikanjem in obtožbami.«

■c vi ^3

FRANC MUHIČ, gozdarski manipulant 
iz Srednje vasi, občina Kočevje: »Mislim, 
daje slovenska delegacija naredila prav, da 
je zapustila partijski kongres. Ne vem, kaj 
bo to pomenilo za spomladanske volitve, 
vendar slovenski partiji to ne more škoditi. 
Prepričan sem tudi, da prepir ne bo kaj po
sebno vplival na odnose v Jugoslaviji, če
prav je bilo veliko izrečenega. Mislim na
mreč tako: veliko besed, malo dejanj.«

IDA HENIGMAN, operater-programer 
v Inlesu v Ribnici: »Za politiko se ne zani
mam. Slišim pa, o čem se pogovaijajo dru
gi. Tako vem, da se velika večina ljudi stri
nja s tem, da so slovenski komunisti 
zapustili kongres v Beogradu. Menijo, da bo 
zaradi tega spora, kije dvignil veliko prahu, 
v bodoče lahko le bolje, kot je bilo doslej. 
Zanimivo je tudi, da se ljudje ne pogovaija
jo, kaj bo v bodoče z ZKJ ali ZKS, kot da 
jih to sploh ne zanima.«

DOLENJSKI UST
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Kmetje zahtevajo polje in gozd
Zemljo tistemu, ki jo obdeluje — Opeharjeni pri referendumu? — Kritike na račun 

lovstva — Ustanovljena podružnica Slovenske kmečke zveze Kočevje
KOČEVJE — Na ustanovnem občnem zboru kočevske podružnice Sloven

ske kmečke zveze je predsednik SKZ Ivan Oman predstavil program te sloven
ske organizacije, Miro Krajc pa še program kočevske podružnice, ki se bo še 
posebno zavzemala za ustanovitev zadruge, ki bo res kmetova, za odločanje pri 
revitalizaciji Kočevske, za izenačitev kmetovanja na zasebni in družbeni zemlji, 
za varovanje najboljše kmetijske zemlje, idr.

Precej kritik je bilo izrečenih tudi na 
račun lovstva in škode zaradi divjadi. 
Izrazili so dvom, da bi imela družba 
kakšno posebno korist od lovstva. Me-

SMO NAJBOLJE 
TRAKTORSKO 
OPREMLJENI

I V Slo veniji je edino možna na veza va 
"a družinsko kmetijo. Toda vedeti mo
tamo, daje bil pri nas prekinjen norma- 
fen razvoj kmetijstva, ko bi imeli kmetje 
f 30 do 40 ha. Konec Šestdesetih let smo 
1o nameravali nadomestiti z nakupom 
faktorjev in tako imamo zdaj traktor
sko kmetijstvo, ki je med najbolje opre
mljenimi na svetu. Malo zemlje in veliko 
traktorjev pomeni razmeroma malo de
la, zaradi česar je moral lastnik zemlje 
Postati polkmet, kmetije pa so velik del 
gospodarsko neučinkovite. Pri nas mo
ta kmet preživeti s tremi kravami, pri 
sosedih čez državno mejo pa s trideseti
mi Zato je pri ns hrana nujno draga Z 

Ipravo zemljiikega maksimuma čez 
'oč ni mogoče veliko spremeniti Raču
ni moramo torej s tem, da slovensko 

metijstvo ne bo pretirano visoko pro- 
1uk livno in da bo potrebovalo zelo 

tnočno podporo, pravi v Teleksu eko
nomist dr. Jože Mencinger.

POKUŠNJA VIN OVO 
PODBOČJE

PODBOČJE — Ožji vinogradniški 
pkoliš Podbočje bo priredil pokušnjo vin 
v soboto, 3. februarja, od 12. do 22. ure in 
v' nedeljo, 4. februarja, od 8. do 18. ure v 
prostorih Kmečkega turizma na Dobravi 
pri Podobčju. Vabljeni!

Kmetje so poudarili, da so bili zave
deni pri referendumu o ustanovitvi 
družbenega podjetja, v katerega sestav 
je prišla tudi TOK kmetijstvo in z njo 
tudi vsa njena lastnina, do katere so bili 
sicer upravičeni kmetje, saj je šlo za za
družno lastnino. Odločitev bodo skuša
li razveljaviti ali popraviti in ta lastnina 
naj bi bila tudi zametek bodoče zadru
ge, ki bo finančni in komercialni servis 
za kmeta.

Na kratko še nekaj odgovorov (od
govarjal je v glavnem predsednik SKZ 
Ivan Oman), ugotovitev in predlogov:

LANSKA BERA MEDALJ
METLIKA — V lanskem letuje met

liška Vinska klet sodelovala s svojimi vini 
na večjih vinskih sejmih oziroma ocenje
vanjih vin pri nas. Na ocenjevanju belo
kranjskih vin za razstavo belokranjskih 
vin so vina metliške kleti dobila 2 naziv 
šampiona, 2 zlati medalji in 2 srebrni me
dalji; na Novosadskem sejmu veliko zlato 
medaljo in dve zlati medalji, na medna
rodnem ljubljanskem sejmu v izredno hu
di konkurenci in z zelo ostrimi ocenjeval
nimi kriteriji pa 3 srebrne medalje.

KMALU KAKOVOSTNO 
OZEUSKO BELO

METLIKA — Iz ozeljskega območ
ja je v lanski, sicer slabi letini metliška 
Vinska klet odkupila skoraj 19 vagonov 
grozdja. Ozeljsko belo — lanskega let
nika bo 43.000 litrov — se vse bolj uve
ljavlja in je samo vprašanje časa, kdaj se 
bo iz namiznega vina prebilo v razred 
kakovostnih vin z geografskim pore
klom. To pa ne velja za njihovo rdeče 
grozdje žametno črnino, ker metliška 
Vinska klet, ki ozeljsko grozdje odku
puje in predeluje, nima rdečega vina kot 
posebnega artikla. Tako tega grozdja ne 
smejo porabiti pri pridelavi metliške čr
nine in je uporabno le za namizno rdeče 
vino.

M>Vf DNIK V KUPČIJI
F

< b

Odkupne in prodajne cene v KZ. 
rka Novo mesto
Cene so še naprej stabilne, zato je ka- 

£ hšnokoli napovedovanje o spremebah 
►en ta hip povsem brezpredmetno, 
dlado pitano govedo odkupujejo po 
enah od 25 din izven klase do 31 din v 
kstra klasi. Te cene veljajo za tako 
menovani odkup na meso. Vole odku
pujejo po dogovoru, starejše govedo pa 
plačujejo na meso po 19 do 25 kilo-

VEČJA MLEČNOST
I KOČEVJE — 1250 krav kočevske 
Govedoreje je dalo za prodajo lani 
Pteko 7 milijonov litrov mleka. Mleč
nost krave je porastla za preko 5 od- 
5'°tkov, hkrati pa so zmanjšali porabo 
jnočnih krmil in krmili živali z domačo 

■ rmo. Bolj varujejo tudi okolje. Z gno- 
Jevko gnojijo kmetijske površine, med
iti ko se je prej dogajalo, da jim je 
"Uhajala« v Rinžoali podtalnico. Hkra- 
r ležijo, da bi pridelovali čimbolj zdra
ho mleko in meso.

gram. Teleta za klanje so po 30 din, za 
pitanje pa od 31 do 35 din kilogram ži
ve teže. Odkupujejo tudi konje in 
žrebeta.

Tudi cene v hladilnici so še naprej 
enake; jabolka so po 6 din, čebula po 
1,8 din, krompir po 2 din, fižol po 16 
din, sladkor po 11 din, moka, tip 850, 
po 3 din, tip 500 po 4 din, tipa 400 pa ni 
na zalogi, olje po 14 din. Pralni prašek 
Rex se je podražil od 25 na 26 din. 
Medtem je že zmanjkalo piščančjih kril 
in piščancev.

Odkupne in prodajne cene v M- 
Agrokombinatu Krško

V Krškem so cene mladega pitanega 
goveda ta teden poskočile za 1 dinar, 
tako bodo v ekstra klasi na meso plače
vali kilo po 30 din. Teleta pa so po 30 
do 35 din kilogram žive teže, žrebeta pa 
po 30 do 32 din kila žive teže.

V hladilnici v Žadovinku so se jabol
ka podražila v skladu z napovedjo in so 
sedaj po 7 din kila. Krompir je po 2,5 
do 2 din kila, čebula po 3 din, zelje po 4 
din, solata po 17 din, pomaranče po
12,5 din kila.

IH
Kmetijski nasveti

ove knjige Kmečkega glasu
,. Kljub temu da so v lanskem rekordnem inflacijskem letu založniki tarna- 

bolj kot sicer, je za nami bogato knjižno leto. Založba CZP Kmečki glas 
je 'zdala kar ducat novih strokovnih kmetijskih knjig, povrhu pa še precej 
: Poslovnih, kar je za sorazmerno majhno založbo res velik uspeh.

V redni zbirki Knjižnica za pospeševanje kmetijstva 1990 je poleg red- 
Kmetijskega priročnika izšla Govedoreja, ki sojo napisali univerzi- 

plni profesorji dr. Jože Ferčej, dr. Bojan Sobar in dr. Franc Skušek, kar 
'■^hiči njeno visoko strokovno raven. Znani veterinarski strokovnjak prof. 
p Marko Amon je napisal delo Urejanje hlevov za govedo, kije koristno 
jp vsakogar, ki se loteva preurejanja ali gradnje, saj vsebuje najnovejše do- 
s^ke na tem področju. Prof. dr. Jože Korošec je svojim dosedanjim knji- 

o travništvu dodal še eno z naslovom Pridelovanje krme. 
i. Ža ljubitelje vrtnarstva in cvetja je prof. France Vardjan iz Leskovca pri 
I iškem napisal novo obsežno in temeljito delo Rezano cvetje. Izidor Go- 
?bje temu dodal še knjigo Razmnoževanje okrasnih rastlin, znani radij- 

\ svetovalec pri vzgoji okrasnih rastlin Slavko Zgonec pa knjižico Cveto- 
6 sobne rastline.

•>, Tudi sadjarstvo in vinogradništvo ni ostalo brez novih strokovnih del. 
iJko je prof. dr. Jože Colnarič iz Maribora svojim knjigam dodal še delo 
pujde, inž. Jurij Mamilovič iz Pinusa pa Varstvo sadnega drevja. Pose
di velja pozdraviti zbirko nasvetov v knjigi Domače žganje izpod peresa 
tJUdreja Sertela, saj tovrstnega knjižnega dela doslej nismo imeli. Knjigi 

' nraide in Domače žganje sta izšli v nakladi po 8.000 izvodov, medtem ko se 
ipdade drugih kmetijskih knjig iz te založbe gibljejo med 5.000 in 7.000

vjjdi, kar za naše razmere tudi ni malo.
L fosebej velja omeniti delo dr. Pavla Kriškovica z naslovom Biološko 
^'delovanje hrane, ki jo bodo s pridom vzeli v roke vsi, ki imajo opraviti z 
[, Mjo, četudi na njej pridelujejo le zelenjavo za svojo kuhinjo. Odveč je 
lj'p'darjati, kako dobrodošlo je knjižno delo, ki človeku pomaga pridelova- 

;|i °lj zdravo in naravno hrano. Samo ilustrativni drobec iz nje: dr. Hans 
Rusch je izračunal, da stane liter antibiotikov pri zdravljenju ljudi 120 

liter antibiotikov, kijih vsebuje naravno pridelana hrana, pa samo 
DEM. Knjigo zato še posebej priporočamo za branje.

Inž. M. L.

Gozd pripada kmetu. To je njegova 
dopolnilna dejavnost, daje polno zapo
slen skozi vse leto.

Potrebna je revizija nacionalizacij in 
zaplemb, posebno še z ozirom na kri
vične procese leta 1950 in kasneje. Po
praviti je treba stare krivice, a tako, da 
ne bi delali novih.

Vsaka lastnina mora imeti lastnika. 
Smo tudi proti razprodaji države in ob
novi liberalnega kapitalizma, ker je to v 
nasprotju z etiko socialne države.

Družbeno zemljo je treba postopno 
in načrtno dodeljevati kmetijam, po na
čelu »Zemljo tistemu, ki jo obdeluje«. 
Tako bomo dobili nekaj tisoč sodobnih 
proizvajalnih enot.

NAREJENEGA PA NIČ
KOČEVJE, PREDGRAD — Na 

nedavnem zboru krajanov Poljanske 
doline v Predgradu (20. januarja) so se 
krajani spet pritoževali zaradi škode, ki 
jo dela divjad. Poudarili so tudi, da so 
zahtevali že večkrat na sejah raznih or
ganov in organizacij v svoji krajevni 
skupnosti, naj se odstrel divjadi poveča 
in se hitro in pravično oceni škoda ter 
opravi plačilo. Podobne zahteve so iz
razili tudi krajani iz KS Ivan Omerza 
Livold in Kostel. Zaradi takih pritožb, 
ki se že dolgo ponavljajo, je izvršni od
bor P OK SZDL že februaija lani pod
prl zahteve krajanov, predvsem še, daje 
treba oceniti realnost lovsko-gojitvene- 
ga načrta in ugotoviti, kako se izvajajo 
načrti odstrela divjadi v posameznih 
lovskih družinah. S temi zahtevami je 
bil seznanjen tudi predsednik občinske 
skupščine — ugotavljajo pri SZ — kije 
soglašal tudi, da je treba imenovati po
sebno komisijo pri občinski skupščini, 
ki bo vse to raziskala in predlagala 
ukrepe. Na svoji zadnji seji pa je pred
sedstvo SZ ugotovilo, da ni bilo nareje
nega nič, daje nezadovoljstvo občanov 
upravičeno.
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Nemiren čas 
pospešuje 

kanibalizem
Zakaj kunčje samice 
požro svoje mladiče
Včasih, ne tako poredkoma, se 

zgodi, da kunčja samica požre svoje 
mladiče. Zdi se, daje pojavov kani
balizma, kot to imenujemo (beseda 
kanibalizem je španskega izvora in 
pomeni ljudožerstvo), celo vse več, 
tako, kot je vse več nenaravne reje 
in motenj, ki jih prinaša nemiren 
čas tudi živalim. Pojav v resnici še 
ni dovolj raziskan, obstajajo pa ne
kateri vzroki in znaki, ki jih rejec 
mora upoštevati, če želi, da mu ka
nibalizem ne bo zdesetkal črede.

Kanibalizem razlagajo delno že s 
tem, da samica v pretirani skrbi za 
mladiče želi za seboj zabrisati sledi 
gnezda v strahu pred možnimi na
ravnimi sovražniki. Nadalje je potr
jeno, da vznemiijanje pred poro
dom zelo slabo vpliva na samico, 
enako pa tudi prehrana, v kateri 
primanjkuje beljakovin. Kanibali
zem lahko izzove tudi pomanjkanje 
vode v času brejosti in ob porodu, 
pa tudi neprimerna kletka, pred
vsem kotišče; le-to naj bo leseno, 
sorazmerno toplo in suho. Les je 
zanj najprimernejše gradivo.

Psi, mačke in podgane, ki vzne
mirjajo kunce, lahko prav tako iz
zovejo kanibalizem. Zanj so lahko 
krive tudi vnete mlečne železe pri 
samici, pa tudi neodstranjeni ostan
ki posteljice. Včasih pa je tako, da 
so nekatere kunčje samice že po 
svoji dedni zasnovi nagnjene h ka
nibalizmu, ne da bi zanj obstajali 
kaki zunanji vzroki. Take samice 
niso primerne za rejo in jih je bolje 
izločiti, svetuje revija Moj mali svet 
v januarski številki.

• MANJ STOLPNIC, VEČ HLE
VOV — Kmet in prvoborec Anton 
Škerjanc je požel s svojo razpravo na 
ustanovnem občnem zboru kočevske 
podružnice Slovenske kmečke zveze 
največji aplavz. Zato objavljamo ne
kaj njegovih misli, kritik in pripomb: 
»V Kočevju bi moralo biti manj 
stolpnic, na podeželju pa več novih 
hiš in hlevov... V šoli učitelji učencev 
ne spoznavajo s kmeti, živino in sploh 
kmetijstvom, kot da smo kmetje nižja 
kasta. Priča smo, da otroci ne ločijo 
telička od prašička... V mlekarni na
merijo tolščobno stopnjo mleku, ko
likor sami hočejo. Meni so plačevali 
mleko, kot da ima 3,1, ko pa sem dal 
vzorec mleka na merjenje v Ljublja
no, so mi namerili 3,6... Sprašujemo 
se, zakaj je toliko kmečkih fantov 
brez žena. Kmečke žene imajo le ga
ranje. Ob porodu je delavska žena 
eno leto doma, kmečka pa mora že po 
nekaj dneh ali tednih spet garati...«

nili so, da tuji lovci zato tako radi love 
pri nas, ker nikjer na svetu ne bi mogli 
loviti pod tako ugodnimi pogoji.

J. PRIMC

Le ime ostane
Hranilno-kreditna služba 
Agrarie ima kar 5.000 
______ varčevalcev______

BREŽICE — Hranilno-kreditna služba 
je v Sloveniji urejena z zakonom, februar
ja pa bo pred skupščino uskladitev zvez
nega zakona o bankah. Po njem bo tudi 
hranilno-kreditna služba Agrarie lahko 
vodila tekoče račune in žiro račune. Njen 
vodja Stanko Ceijak v Brežicah zagotav
lja, da bodo za svoje varčevalce poslej 
opravjali ves plačilni promet. Za njihove 
vloge bo jamčila republika. V Brežicah 
imajo zdaj okoli 5 tisoč varčevalcev. 
Hranilno-kreditna služba TOK Agrarie je 
vključena v žladružno banko Slovenije in 
ima v njej delnice. Zadružna banka bo na
stopala prek HKS, ki bodo tudi vnaprej 
zadržala neposreden stik s kmeti. More
bitna prosta sredstva bo ta služba združe
vala v Zadružni banki. V njenem imenu 
bo prevzela tudi devizno varčevanje. Od 
Zadružne banke bo dobivala vse naju
godnejše kredite, ki so namenjeni kme
tom, iz primarne emisije ali prek interven
cijskih sredstev dosedanjih sisov, in druž
benopolitičnih skupnosti. Hranilno-kredit
na služba Agrarie bo zadržala stari naziv.

J.T.

EN
HRIBČEK 
BOM 
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Ureja; Tit Doberšek

Buxbaumova 
točkovna 

ocena vina
Vse znotraj 20 točk
Vino je, tako rečemo, živ organi

zem, sestavljen iz več sto različnih 
sestavin. Če k temu dodamo še raz
ličnost okusov, o katerih ne gre raz
pravljati, je vino objektivno oceniti 
še težje. To je potem delo za stro
kovnjake, degustatoije, ki uporab
ljajo pri ocenjevanju poseben po
stopek.

Uradno je pri nas v veljavi 20- 
točkovni Buxbaumov sistem, pri 
katerem je največje možno število 
točk 20. Za čistost lahko dobi vino 
2 točki, za barvo prav tako 2, za 
vonj 4 in za okus 12. Ocenjevanje 
vina ima namen narediti red v vin
ski trgovini, da bi kupec vedel, kaj 
pije ;n plača, ocenjevanje pa je tudi 
nujna sestavina prizadevanja za iz
boljševanje kakovosti vina.

Ocenjevanje vina za promet se 
izvaja na podlagi predpisov o vinu. 
Vsa vina, ki gredo v javni promet, 
naj bodo odprta ali stekleničena, 
morajo skozi pretres komisij, ki jih 
sestavljajo priznani vinski strokov
njaki (komisije so pri Kmetijskem 
inštitutu Slovenije, ŽVZ Nova Go
rica in Kmetijskem zavodu Mari
bor). Na podlagi njihovih ocen vina 
razvrščajo po kakovosti.

Po naših predpisih so vina raz
vrščena v:
• namizno vino, ki se ne ocenjuje 
(brez geografskega porekla, pri če
mer je treba navesti, da slovenskega 
vina brez porekla ni v prodaji),
• namizno vino z geografskim po
reklom, ki doseže pri ocenjevanju 
14 do 16 točk,
• kakovostno vino z geografskim 
poreklom (16 do 18 točk),
• vrhunsko vino z geografskim po
reklom, ki doseže nad 18 točk.

To vino izhaja iz vinorodnega 
okoliša, podkoliša ali ožjega okoliša 
in ima njihove značilnosti, njegov 
mošt pa ni bil dosladkan.

Kot je znano, ima kakovostno in 
vrhunsko vino lahko še kakovostne 
posebnosti: pozna trgatev, jagodni 
izbor, izbor ali staro vino.

Doslej je šlo za tako imenovana 
mirna vina. Poleg teh poznamo še 
biser vina z dodano ogljikovo kisli
no, biser vino in kakovostno biser 
vino.

Tudi peneča vina razvrščamo po 
kakovosti v več skupin: peneča vina 
z dodano ogljikovo kislino, peneča 
vina in kakovostna peneča vina. 
Ocenjevanje vina za zaščito ge
ografskega porekla in kakovo^Rvi- 
na ureja pravilnik o kolektivni bla
govni znamki za slovenska vina, 
zaščitni znamki v okviru Poslovne 
skupnosti za vinogradništvo in vi
narstvo Slovenije.

ANA\\V\\VWVV\\VV\\\VVVVVVVVVV\\\\

Denar — pravi varuh zemlje
Janez Bratkovič predlaga skupščini nov zakon

NOVO MESTO — Varovanje kme
tijskih zemljišč Slovencem po vojni ni
kakor ni šlo od rok, saj so se vedno po
javljali nekaki »višji« interesi, ki so 
delali z njimi, kar se jim je zazdelo. Celo 
potem, ko smo le dojeli to, kar je razvi
temu svetu že davno znano, da je na
mreč pozidana zemlja za vedno zgub
ljena, in smo sprejeli močne varovalne 
zakone, se stvari niso dale odločno 
preokreniti.

»Ko smo sprejeli intervencijski za
kon in na osnovi tega zakon o kmetij
skih zemljiščih, so vsi trdili, da smo 
onemogočili uničevanje kmetijskih zem
ljišč, saj je zakon določal le štiri izjeme, 
na podlagi katerih je poseg še možen. 
Potem pa smo uveljavili nekakšne na
vzkrižne interese, ki že določajo, pod 
kakšnimi pogoji seje o posegih možno 
pogovarjati. Za spremembo namemb
nosti zemljišča je bila določena majhna 
odškodnina, zavezanec pa ni imel dolo
čenega roka, v katerem jo mora izplača
ti. Lov na kmetijsko zemljo je bil tako 
rekoč zopet odprt, kar kažejo tudi tile 
podatki: pred intervencijskim zakonom 
smo letno na vrat in na nos pozidavah
2.000 ha kmetijskih zemljišč, takoj po 
sprejetju zakona 500 do 1.000 ha, kar je 
počasi naraslo na 1.800 ha, potem, ko 
so bili sprejeti navzkrižni interesi, pa že 
preko 2.500 ha,« pravi Janez Bratko
vič, že osmo leto delegat v zboru zdru
ženega dela slovenske skupščine in 
predsednik odbora za kmetijstvo pri 
skupščinskem zboru.

Očitno je, da tam, kjer so v ognju in
teresi, kratko potegne zakon, saj so 
strokovne službe upravnih organov 
preveč podkovane in brezobzirne. Se
daj, ko so pri občinah odpravljene še 
kmetijske zemljiške skupnosti, je prišlo 
do takih razmer, da upravni organ nad
zoruje pravzaprav samega sebe.

»Brez varovanja kmetijskih zemljišč 
pa ne bo šlo in noben drug interes nam 
ne sme biti dražji kot prav ta,« pravi Ja
nez Bratkovič, »še slabše pa bi bilo, če bi 
prišel v veljavo zakon, ki ga pripravlja 
slovenski izvršni svet in ki zopet ponuja 
izjeme. Zato sem se odločil dati v pro
ceduro svoj zakon, ki v bistvu ne pome
ni nič drugega kot to, da je treba za

Bogatimo gensko banko solate!
Še en poziv inštituta našim pridelovalcem

V juliju in novembru smo v Do
lenjskem listu objavili prispevek »Bo
gatimo gensko banko solate«. Seme 
dveh domačih sort solate sta julija po
slali Nika Zajc iz Mokronoga in Mari
ja Željko iz Gornjega Suhoija, v no
vembru pa Ana Muller iz Črnomlja, 
ki je poslala štrucarko. Seme solate 
maslenke pa nam je podarila Marija 
Jaki iz Šentruperta. Vsem se za vzor
čke semena najlepše zahvaljujemo.

Ponovno se obračamo na vas s pro
šnjo, chLsodelujete pri zbiranju avtoh
tonih solat, saj so na Dolenjskem iz
redno poznane štrucarka in druge

solate, ki sojih vaše babice ali matere 
semenile doma. Ker pa je čedalje 
manj tistih kmečkih žena, ki so seme 
pripravljene pridelovati doma, in gro
zi nevarnost, da se naše naravno boga
stvo, kamor spadajo tudi različne so- 
latnice, izgubi, vas prosimo, da vzor
ček semena skupaj s podatki o 
pridelovalcu (ime, naslov) in solati 
(domače ime, leto pridelave, način in 
čas sajenja, odpornost probi bolezni, 
ali uhaja v cvet, na kakšni zemlji 
uspeva) pošljete na naslov: Kmetijski 
inštitut Slovenije, Ljubljana, Hacque- 
tova 2 (za dr. Mihaelo Čeme).

Janez Bratkovič

spremembo namembnosti kmetijskega 
zemljišča plačati. Zemljišča bi bila pod
ročno in kvalitativno razdeljena v raz
lične kategorije, nadomestilo za spre
membo namembnosti pa bi določala 
posebna lestvica, tako da bi bilo treba 
za kvadratni meter dobre kmetijske 
zemlje plačati zelo veliko, za kvadratni 
meter zelo slabe pa le malo ali morda 
celo nič. S tem in z obveznostjo plačila v 
15 dneh po dobljeni odločbi bi izgrad
njo strogo usmeijali na manj kvalitetna 
zemljišča, kdor pa bi se že odločil za 
gradnjo na kvalitetnih tleh, bi moral pač 
s takso plačati usposabljanje zemljišč 
nekje drugje. Varovanje zemljišč naj bo 
tako stvar denarja, ne pa človeka. Od
škodnine naj bi se plačevale na poseben 
občinski proračun, iz katerega bi se 20 
odstotkov namenjalo službam za ureja
nje kmetijskih zemljišč, 60% za izbolj
šave kmetijskih zemljišč in 20% za 
spodbujanje območij z omenjenimi 
možnostmi.«

T. JAKŠE
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Rakovniško 
polje še 

razmerjajo
Nezadovoljstvo z delom 
komasatorjev — Izvršni 
svet Trebnje pospešuje

TREBNJE — V zvezi s komasaci
jami na Rakovniškem polju so lastniki 
zemljišč doslej oddali 51 pritožb, od ka
terih jih je komasacijska komisija rešila 
29. Nezadovoljstvo kmetov, o katerem 
nedvomno govori prva številka, se na
naša razen na izpeljane komasacijske 
postopke precej tudi na počasnost tistih, 
ki rešujejo omenjene pritožbe. Zavlače
vanje lahko Trebanjci naprtijo repu
bliški geodetski upravi, ki, denimo, še ni 
rešila pritožb, ki ji jih je v zvezi s koma
sacijami na območju Jeseniščice, Bistri
ce in Mokronoškega potoka trebanjska 
komasacijska komisija poslala junija 
1987. leta.

Kar pa zadeva pritožbe o Rakovniš
kem polju, jih bodo iz Trebnjega repu
bliški geodetski upravi šele poslali. Do
slej ih še niso, ker zemlje na rakovniškem 
območju še niso razdelili dokončno in 
zato še ni nared dokumentacija, brez 
katere je reševanje pritožb o razdeljeva
nju zemlje jalov posel. Vendar pa v od
boru, ki je nadomestil občinsko kmetij
sko zemljiško skupnost, pripominjajo, 
da so nekatere, in najbrž je tu omenje
nih 29, pritožbe že reševali v komasacij
ski komisiji za Rakovniško polje. O teh 
obravnavah so lastniki zemljišč lahko 
brali v zapisnikih na običajnih krajev
nih oglasnih mestih v Šentrupertu, Bis
trici in Brinju, medtem ko z osebnimi 
dopisi komisija lastnikov sicer ni obveš
čala. Vsekakor je reševanje pritožb, ka
kor koli že kmetje zvedo o njem, dolgo
trajno, kar je pred časom ugotavljal tudi 
trebanjski izvršni svet in je zato zahteval 
pospešitev uradnih postopkov.

L. M.

BREŽICE:
IZ KOOPERACIJE 

BO ZADRUGA
BREŽICE — Agrarin TOK Koope

racija se bo, kot je povedal direktor 
Roman Baškovič, poslej organiziral v 
kmetijsko zadrugo z vsemi obstoječimi 
dejavnostmi. Zadruga se bo na novo 
osredotočila na razvoj trgovine in pre
delavo kmetijskih pridelkov pri posa
meznikih ali skupnostih, če se bo več 
kmetov skupaj odločilo za izdelovanje 
mesnin, sirov ali česa drugega. Izbira je 
svobodna, lahko je to tudi predelava le
sa, peka slaščic, testenin ali pa pletar- 
stvo, šivanje, ročna dela. Izdelke bo za
druga prodajala prek lastne trgovine, za 
novo proizvodnjo pa bo vpeljala stro
kovno vodenje.

Zaradi obilice gradiva se kmetij
ski zapisi nadaljujejo še na 14. 
strani.

DOLENJSKI UST



B IZ NKŠIH OBČIN t Uliti IZ NtkŠIH OBČIN
Z dežjem prihaja še negotovost
V osušenih podgorskih vaseh se padavin veselijo, Topličani pa jih čakajo s skrb

jo — Ze letos poskusno črpanje za nov vodovod_______________
NOVO MESTO — V novomeški občini je brez pitne vode iz vodovodov še 

vedno več kot desetina prebivalcev, predvsem iz Podgorja, Suhe kritine in oko
lice Trške gore. Ker so to predvsem živinorejska območja, je potreba po pitni 
vodi v teh krajih toliko večja. To se je pokazalo v nekaj zadnjih suhih zimah, ko 
so cisterne novomeške PGE, Komunale in nekaterih prostovoUnih gasilskih 
društev le s skrajnimi napori zmagovale vse potrebe. Te pa so iz leta v leto več
je, saj podatki kažejo, da so v letu 1988 zvozili 13.700 m3 vode, leta 1989 že 
20.335, samo v letošnjem januarju pa naj bi po oceni zvozili naročnikom 6.300 
m3 vode.

Poskusne vrtine, ki so bile opravljene 
v bližini Starih Žag, sicer kažejo na za
dostne količine (blizu 281/s) kvalitetne 
vode, vendar to ni zadosten porok, da 
bo voda ostala neoporečna tudi potem, 
ko bi pričeli s črpanjem. Sele dolgotraj
nejše, tri do štiri mesece trajajoče po
skusno črpanje iz zajetja bo pokazalo, 
če gre res za bakteriološko in fizikalno-

Težave so tem večje, ker so vozila že 
precej zastarela. Sedaj ima Komunala 
eno cisterno za 6 m3, Poklicna gasilska 
enota pa dve s po 5 m3 prostornine. Vsa 
tri vozila napravijo povprečno po deset 
voženj na dan, in to večinoma po sla
bem terenu. Stanje se utegne, če seveda 
ne bo večjih padavin, v kratkem še po
slabšati, saj v vaškem vodovodu Jugor- 
je vode že primanjkuje, Hmeljčič delno 
pripirajo, v Žalovičah napajajo sistem iz

PLANINSKA ŠOLA

Tujka v domovini
Stanka Nemanič o te

žavah obrtnice
BEREČA VAS — Sunka Nema

nič iz Bereče vasi je bila skoraj 19 let 
na delu v Zvezni republiki Nemčiji in 
predvsem zadnja leu so ji po gUvi 
blodile misli, da bi po povratku v do
movino odprla šiviljsko obrt. Vendar 
je to razpoloženje nihalo Uko kot tudi 
razpoloženje do zasebništva v Jugos
laviji. »Ko je prišel na oblast Marko
vič, so drobni obrti bolj odprli vraU in 
tudi to je bil eden od razlogov, da sva 
se z možem na hitro odločila za povra
tek v domovino,« pravi Nemaničeva.

Toda začetek je bil Uko težak, daje 
Sunka nekajkrat razmišljala, da bi 
pobrala najnujnejše stvari in se vrnila 
v Nemčijo. »Dela se nisem bala, saj 
sem tudi v Nemčiji krepko delala, 
najprej v službi in popoldne še doma. 
Toda na carini so nas imeli za bedake. 
Pa saj smo se vendar vrnili domov in 
nismo tujci v tej deželi!« potoži. Ne
maničeva je začela iskati delo šele po
tem, ko se je vrnila v domovino, a 
pravi, da ga ni težko najti, če je le kva-' 
litetno opravljeno. Na naUnčnost pa 
je navajena še iz Nemčije. »Navajena 
sem na nemški način dela, ki mora biti 
opravljeno hitro in kvalitetno, plačilo 
pa je Ukoj. Tudi v Jugoslaviji se ne 
otepajo prvih dveh zahtev, pri plačilu 
pa se usUvi. Prvi račun — šlo je za ši
vanje trenirk za jugoslovansko smu
čarsko reprezenunco — sem izsUvila 
13. decembra, a do konca januaija še 
nisem dobila plačila. Mislim, daje te
žava tudi v tem, ker med podjetjem in 
kooperantom ni neposredne poveza
ve, ampak je kup posrednikov, od 
obrtne zadruge do banke in še koga, 
pa denar predolgo potuje. Še sreča, da 
ima mož pokojnino, sicer bi že ban
krotirala,« se jezi Sunka.

Drugi problem, ob katerega se je 
obregnita Nemaničeva, je telefon. 
»Pred tremi leti smo dali 1.500 DEM, 
pa še vedno hodimo okrog prosit, če 
hočemo koga poklicati. Sram me je, 
kot me je sram hoditi spraševat na 
banko, če je že prišel moj denar. Na 
Suhoiju sicer imajo okrog 20 prostih 
številk, pa so rekli, da ni za zasebnike 
nič. Saj razumem, da vsi potrebujejo 
telefon, toda Ukšen odnos mi ni 
všeč,« pove Sunka, kije kljub vsemu 
še vedno optimistka. To dokazuje tudi 
odločitev o pričetku gradnje delavni
ce. Potem bo tudi zaposlila kakšno ši
viljo. Za delo pa se ne boji, pravi, saj je 
že sedaj veliko povpraševanje.

M. B.-J.

NOVO MESTO — Tukajšnje planin
sko društvo prireja planinsko šolo za 
odrasle. Namenjena je ljubiteljem gora in 
narave, v nji pa se bodo seznanili z zgodo
vino planinstva, organizacijo, s temelji po
znavanja in varstva gorske narave, zvedeli 
bodo nekaj več o nevarnostih v gorah, o 
planinskih poteh, opremi, prehrani in prvi 
pomoči v gorah. Šola bo potekala v učil
nici in na izletih. Vsi ljubitelji gorstev so 
vabljei#Ha se zberejo v torek, 6. februar
ja, ob 17. uri v učilnici v prvem nadstropju 
Tovarne zdravil Krka pri avtobusni 
posuji.

cistern, na kritični meji pa sU tudi že 
vodovoda v Gabtju in Vrhpolju.

Vendar suša dobro de zajetju Radeš- 
ce v Podturnu, iz katerega se napaja vo
dovodni sistem v Topliški dolini. Nihče 
ne ve namreč z gotovostjo povedati, kaj 
lahko tam prinese na dan močnejše de
ževje. Kljub bojazni, da bi lahko ne
davno izlitje gnojevke s prašičje farme v 
Klinji vasi ogrozilo U vodni vir, analize 
kažejo, da do sedaj ni tako. Komunala 
je v črpališče vgradila elektronski meri
lec za precizno urejanje čistosti vode, ki 
na kalnost vode Ukoj reagira in izključi 
vodno črpalko, Zavod za socialno me
dicino in higieno pa z analizami stalno 
kontrolira kvaliteto vode. Konec lan
skega leu seje tudi sestal šub civilne za
ščite in sprejel načrt potrebnih ukrepov, 
če bi le prišlo do onesnaženja. Tako je 
prebivalstvo lahko povsem mimo; vse 
skupaj pa seveda ne rešuje dolgoročne 
oskrbe Topliške doline s pitno vodo. 
Novo rešitev pa je treba zaradi velike 
onesnaženosti vodozbiraega območja, 
se pravi Kočevske, najti Ukoj.

• V novomeški Komunali menijo, da 
se vse prepočasi premika zadeva oko
li zaščite vodno zbiralnega območja 
Gorjanci. Dosedanje raziskave od 
Gabrja do brežiške občine napovedu
jejo 800 l/s kvalitetne vode, samo na 
novomeškem področju kakih 200 l/s. 
Da zahteve po čimprejšnji zaščiti 
Gorjancev niso iz trte izvite, kaže po
stopek pred novomeškim sodiščem, 
kjer se zaradi nedovoljenega posega 
že zagovarjata Smučarsko društvo 
Šentjernej in Pionirjev tozd MKI, od 
novomeškega izvršnega sveta pa je 
bila okrcana urbanistična inšpekcija, 
ker je v zvezi s taistim posegom hote 
ali nehote reagirala prav po polževo.

kemično čisto vodo, kot to optimistično 
nakazujejo prve meritve. Predvidevajo, 
da bodo poskusno črpanje opravili že 
do konca letošnjega julija, hkrati pa se 
lotili tudi vseh drugih priprav za izved
bo investicije.

T. JAKŠE

SUnka Nemanič

ŠE JE ČISTA — Tik pod izvirom se potok Radešca mimo vijuga med vrbami, 
ki se zrcalijo v njeni nizki vodi. Taje še čista, pravijo strokovnjaki, nihče pa si ne 
upa prerokovati, kaj bo ob prvem večjem deževju. Radešca je postala medijsko 
znana ob vdora gnojevke s prašičje farme v kočevsko podzemlje. Nezanesljiva 
pa je bila že prej, saj je tudi drugih onesnaževalcev dovolj. (Foto: T. Jakše)

Ivan Vrbovšek

Ze prvi prepiri
»Ni samo SZ, so tudi
druge stranke,« pravi 

Ivan Vrbovšek
OTOČEC — »V soboto, 20. ja

nuaija, smo imeli v naši krajevni 
skupnosti predvolilni sestanek KK 
SZDL, ki se ga je udeležil tudi pred
sednik občinske konference Boris Du
lar. Namen sestanka je bil predstaviti 
novo stranko Zveze socialistov pred 
volitvami. Motilo meje, ker so na ši
roko razlagali, kako ima le U sranka 
dober program, sam pa vem, da je 
moja stranka Demos. Ko sem omenil 
nekatera prizadevanja te stranke, smo 
se pričeli prepirati in Uko tudi razšli. 
Motilo me je, da je naš predsednik 
KK SZDL Peter Bevc rekel, da pred 
suvnikov Demosa ne bodo povabili 
na razgovor s krajani, zato sem se od
ločil, da to storim sam,« pripoveduje 
Ivan Vrbovšek, mizar iz Otočca, ki tr
di, da dobro ve, kaj je demokracija, 
svoboda razmišljanja in enakoprav
nost, saj je 11 let živel in delal v Švici. 
»Komaj sem čakal, da se je v Sloveniji 
pričelo dogajati. Enostrankarski si
stem seje slabo izkazal in ne vodi ni
kamor, še posebej pa ne v Evropo. 
Zato se zavzemam za civilno družbo, 
pravno državo in pluralizem. Vse to 
ima v programu stranka Demos. Ker 
ni bilo drugega, sem sam stopil do 
Ljubljane, kjer ima sedež U stranka. 
Prinesel sem precej propagandnega 
materiala, izdelal omarico in ga po
stavil vanjo. Bilo je sicer nasprotovanj 
mojemu početju, toda na koncu je 
omarica obstala in do danes se je pri 
meni javilo in podpisalo pristopno iz
javo kar nekaj simpatizerjev te stran
ke.«

J. P.

OBRTNIKI, PLES IN 
VOLITVE

METLIKA — Tukajšnje obrtno 
združenje pripravlja letos že 1 L, tradi
cionalni pustni ples, ki bo 24. februatja 
v hotelu Bela krajina. Prijave za sicer 
vedno dobro obiskani ples že sprejema
jo na sedežu združenja. Sicer pa so na 
plesu zaželjene tudi maske in najbolj 
domiselne med njimi bodo nagrajene.

Suha zima ni le dobrobit
Ob ugodnem vremenu je spravilo lesa lažje — Ob

>1« ---------- ---- ------------------------preveč ugodnem se pojavljajo tehnološki presežki

STRAŽA — Dolgotrajno suho in
dokaj hladno vreme je kot nalašč za 
gozdatje, saj je ob takih prilikah dostop

ZSMS, KMETJE IN 
ZELENI SKUPAJ NA 

VOLITVAH
METLIKA — pred kratkim v met

liški občini ustanovljena Slovenska 
kmečka zveza bo na spomladanskih vo
litvah s svojimi kandidati nastopala na 
listi ZSMS, prav tako pa bo ZSMS na 
tej listi eno mesto odstopila zelenim, ki 
se sedaj organizirajo. Sicer pa sedaj na 
ZSMS pripravljajo programsko-volijni 
bilten, v katerem bodo med drugim 
predstavljeni tudi vsi njihovi kandidati 
za družbenopolitični zbor. Še vedno pa 
na ZSMS sprejemajo tudi pristopne iz
jave za vse, ki bi želeli postati člani nji
hove stranke.

v gozdove najlažji, razmere za sečnjo in 
spravilo lesa pa idealne. Torej bi morali 
biti dolenjski gozdatji zadovoljni. Ven
dar ni tako.

»Seveda smo zadovoljni, kadar nam 
je pozimi nekaj lepega vremena tako 
rekoč podarjenega, daljša obdobja, ka
kršna so bila zadnji dve zimi — kaže, da
bo tudi letošnja taka — pa že povzroča 

3 rekoč mjo preglavice. Ker tako rekoč ni čakal
nih dni, obseg proizvodnje pa je količin-

Agonija 
Finale se 
nadaljuje

Novolesovega tozda Fi
nala tudi družbeno var

stvo še ne rešuje___
NOVO MESTO — V Novolesu je 

vrednost proizvodnje od junija, ko je še 
znašala 6 milijonov dolatjev, v zadnjih 
mesecih letošnjega leta padla povpreč
no na 4 do 4,5 milijona dolatjev. Dobr
šen del znižanja gre na račun tozda Fi
nalna proizvodnja lesa (Finala), kije že 
od oktobra meseca po sklepu novo
meške občinske skupščine pod ukre
pom družbenega varstva in ga vodi za
časni kolektivni poslovodni organ. 
Prejšnji teden je novomeški izvršni svet 
poslušal mesečno poročilo o poslovanju 
Finale v decembru mesecu in dobil nič 
kaj ugodno sliko.

Čeprav poročilo še ni bilo podprto s 
končnimi bilancami, je bilo iz poročila 
čutiti, da ni razlogov za optimizem. 
Dohodkovnost je prav v Finali, ki ima v 
svojih obratih kar blizu 1050 zaposle
nih, najnižja, čeprav bi le-ti morali 
uresničiti do 3 milijone dolatjev meseč- 

3. Od načrtovanih 70 milijonov dolar
jev jih bo Novoles skupno uresničil le 
60, kar je občutna razlika, kije ni moč 
kar tako preboleti, zlasti ker je krivulja 
pričela upadati proti koncu leta. Tako 
se bo treba veijetno lotiti strogih ukre
pov, še predno naj bi bila izpeljana na
črtovana reorganizacija po zakonu o 
podjetjih, ki jo v Novolesu načrtujejo za 
april. Kaj vse bodo ukrepi vsebovali, 
zaenkrat še ni moč reči, vendar je pred
sednik ZKPO izvršni svet in sindikate 
že zaprosil za podporo pri izvajanju teh 
ukrepov. Ena od možnih rešitev je tudi 
krčenje odvečnih zmogljivosti in preza
poslovanje delavcev, kar Novoles že se
daj uspešno rešuje z IMV.

Edina možna rešitev, da bi se Finala 
le izvlekla, je po mnenju vodstva 35 od
stotkov večja realizacija, ki bi jo v letoš
njem letu nujno morali doseči, s tem da 
bi se materialni stroški v strukturi pro
izvoda od sedanjih 70 odstotkov znižali 
na približno 59; 35 odstotkov povečane 
realizacije naj bi dosegli z 8-odstotno 
povečano produktivnostjo, ostalo pa na 
račun boljših programov, ob predpo
stavki, da bi izhodne cene dohajale 
vhodne. Finalni predelovalci lesa na
mreč zdaj celo grozijo, da se bodo do
govorili za skupen bojkot domačega le
sa, če bodo cene tako hitro rasle. Tudi 
Markovičevi ukrepi tistim, ki pretežno 
izvažajo, vezani pa so na domače suro
vine, niso najbolj naklonjeni, kajti 30- 
odstotnih podražitev surovin na doma
čem trgu ne zdrži noben izdelek, ki ga 
na stabilnem tujem trgu lahko hkrati 
podražijo le za 3 do 8 odstotkov.

T. JAKŠE

vih na območju Črnomlja in Mirne 
gore.«

Inž. Piškur pravi, daje gola zima ne
mila do drevja, saj je pri spravilu lesa, 
ker ni snežne odeje, večja možnost za 
poškodbo koreninskega sistema, pose
bej pa opozaija na precej zmanjšan po
sek v zasebnih gozdovih. Kmetje očitno
čakajo na novi zakon o gozdarstvu, ki
naj bi bil sprejet nekje sredi letošnjega 
leta in po katerem naj bi dobili več 
možnosti za svobodno prodajo lesa.

V GG Straža sedaj skupaj s prof. Ko

ško omejen, se ob taki zimi pokažejo 
tehnološki presežki, tako v opremi kot v
številu delavcev, kar pa seveda pomeni 
tudi manjšo dohodkovnost,« pravi vod
ja tozda GG Straža Jernej Piškur. »To 
delno blažimo tako, da presežek svojih 
delavcev »posojamo« drugim tozdom, 
kijih bolj potrebujejo. Tako je trenutno 
več naših delavcev zaposlenih v gozdo-

krajine ■
vomeškem območju je od gozdnih po
vršin približno 40 odstotkov hrastovih 
rastišč, ki pa so od začetka stoletja pre
cej spremenjena, saj so plačala velik da
vek v času gradnje železnic, ko je šlo 
precej hrasta za pragove.

DEŽURNE
TRGOVINE

V soboto, 3. februaija, bodo v
Novem mestu do 19., drugod do
17. ure odprte naslednje prodajalne 
živil:

• v Novem mestu: Market na 
Drski,
• v Šentjerneju: Market Dolenjka,
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
• v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ,
• v Straži: Market Dolenjka.
• V nedeljo bosta od 8. do 11. ure 
odprti: v Novem mestu prodajalna 
KZ na Glavnem trgu 4, v Črnomlju 
pa Samopostrežba na Staneta Roz
mana 13.

VSAK ZBOR ODSLEJ 
13 ČLANOV

I ČOKOLADA - V djutiču na Glavnem pr| 
trgu lahko kupite 20 dek izvrstne uvožene VS( 
čokolade za 21 din, v drugih trgovinah p* pri 
stane prav toliko najbolj navadne jedilni 
čokolade celih 25 din: hkrati pa trgovci še „a 
govore, da je izjemno poceni. Najhujši (> 
gospodarska blokada bo, ko bodo ljudje 
spoznali, daje pri nas skoraj vse najdražji ,ja 
na svetu. Upamo, da bodo takrat potni li- |aj 
sti še veljavni.

METLIKA — Na seji zborov metliške 
občinske skupščine so pretekli petek spre
jeli odlok o volitvah v skupščino. Vsak 
zbor bo imel od aprila naprej po 13 čla-

LB — Ljubljanski banki tu in tam na 
menimo kakšno vrstico, običajno ji po 
vemo, da je v nekaterih stvareh še daleč o« 
banke. To potijuje tudi nedavni pripetlj« 
iz njene poslovalnice na Glavnem trgu. Bi
lo je okoli petnajstega v mesecu, po dei 
so prišli delavci, ki dobe takrat plai
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upokojenci, dijaki ter študentje. Vrsta j 
bila kar velika, nakar so šolatjem sporoči 
li, da štipendij ni. Ali ni bilo mogoče tegi 
napisati na vrata, kako drugače povedati' 
Ne pa, da se človek kot žival, čakajoč m 
zakol, zastonj poti v vrsti.
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PETROL — In vendar so tudi v trgo 
vinah še čudeži. Možak, ki mu je prezgo 
daj pregorel izpuh juga 55, seje napotil J 
Petrolovo trgovino na Cesti herojev i' 
vprašal, če je kaj takega na zalogi. T rgove 
je rekel, da je in še poceni po vrhu. In res j 
potem kupec za cev, s katero je v trgovin 
komaj obrnil, plačal 0,80 din (!!!). Če b 
izpuh takoj zanesel na odpad, bi zaj iztrži 
več. Torej le niso vsi trgovci v sorodu; 
Mercutjem, bogom trgovcev in tatov, 
naše pisanje pa hkrati ne bi smelo biti raz 
log, da bi Petrol omenjenega poštenjak 
zaradi poštenosti odpustil. Kasneje se j 
sicer izkazalo, da izpuh ni za jugo 55, am 
pak za jugo 45. Pa nič zato, kupcu seje zn 
deva tako izplačala, da si z izkupičkolj 
skorajda privošči tudi model 45.
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Ena gospa je rekla, da nam pri 
kazujejo novo pokopališče v Sre 
brničah v tako prelestnih lučeh, dl 
bi se dala kar za kakšno uro ali dve 
pokopati.
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V času od 17. do 24. januaija so v ns 
porodnišnici rodile: Ida Novak-Jerele 
Kremena pri Krškem — Jureta, Danit 
Jaklič iz Šahovca — Roka, Joži; 
Klobučar-Milanovič z Uršnih sel — Anj3V1ČZI
Lidija Bambič iz Šentjerneja 
Vlasta Smmajdek iz Podvelke 

— 1 —a siatnika

h sel — Anj 
a — Načet 
— Vita, Mi

rija Srebemjak z Velikega Slat-----
tra, Majda Zagorc z Vrtače — Mark
Marjeta Balažič iz Spodnjih Vodal 
Matjana, Martina Rozenberger iz Crmc 
njic — Tadeja, Renata Bajuk z Radovi1 
—Adrijano, Irena Giodani z Mirne • 
Aleksandro, Jožica Bojane z Dol. Sušic - 
Uroša, Martina Bukovec iz Trebnjega; 
Davida, Silva Matko iz Stopič — Anj 
Mija Benedičič s Čateža pri Veliki Loki - 
Niko, Marija Slak iz Jurke vasi — Tej 

I Jožica Klobučar iz Velikega Orehka - 
Simona, Nada Matušak iz Police pri # 
manju — Josipa, Andreja Mavsar iz M 
lega Lipovca —Mateja, Danica Flajs 
Leskovca v Podborštu — Manco, Ani 
Jesih iz Blatnika — dečka.

IZ NOVEGA MESTA: Zehrida H* 
darbašič s Partizanske 13 —Benjamin* 

Čestilčestitamo!

li Sprehod po Metliki
VSE KAŽE, da seje nekaj posamez®

I kov v Metliki usposobilo za lomljenje i 
■ ■ ‘ v. Po vsak?obračanje prometnih znakov______

vikendu je nanovo polomljenih nekaj > 
žipotov, ne gre pa se tudi čuditi, če k* 
prometni znak za Božakovo proti Nov* 
mestu ali pa tabla za Drašiče proti Sutk 

I ju. Lomilce in obračalce prometnih tf 
| kov bi bilo dobro izslediti.

Znatno več potreb kot denarja
Komunalno gospodarstvo metliške občine o svojih načrtih —Nimajo sreče s po

skusnimi vrtinami — Izsiljeni sestanki zaradi nizkih prejemkov?________

SPREHOD PO METLIKI je br» 
rubrika, v kateri besede ne letijo v pra** 
ampak marsikdaj zadenejo v črno- j 
ljudje, ki piscu teh vrstic pojasnjujejo'; 
so na doDustu. če so slučajno v gosb,| so na dopustu, če so slučajno v go>-i 
namesto na delovnem mestu. Avtor 
brike bi takšnim in podobnim krajah 
rad povedal, da ni niti inšpektor nitij 
kakšne tajne službe, ampak le zapisov/ 
doeodkov, lepih in manj lepih.

nov, skupno 39, kar je za 30 manj kot do- 
isrednjih točkah dnevnega reda,slej. O osrednjih 

odprodaji Novoteksovih stanovanj, odlo
ku o spremembi odloka o turistični taksi 
ter o kadrovskih zadevah, pa niso razprav
ljali, ker seja ni bila sklepščna.

METLIKA — Po planu, ki so ga za letošnje leto izdelali v metliškem Komu
nalnem gospodarstvu, bi morali v občini dograditi ali rekonstruirati komunalne 
objekte v vrednosti 5 milijonov dinaijev. Vendar se že secbg zavedajo, da z de- 
naijem, ki se bo natekel za te namene, ne bo moč uresničiti vsega, temveč le 
najnujnejše.

občini manjkalo dodatnih 30 litrov vo
de na sekundo. Zato v Metliki načrtuje-

METLIŠKA KRALJEVINA
Tako naj bi na Veselici začeli graditi 

rezervoar s prostornino 500 m3. Nada-

METLIKA — Najzaupnejši viri vedo 
po vedati, da seje v Metliki pred kratkim 
v veliki tajnosti in v popolni konspiraciji 
sestal najožji iniciativni odbor za usta
novitev nove stranke. Ta stranka naj bi 
se ustanovila kot odgovor na obljubo 
črnomaljske Socialistične zveze, da si 
bo prizadevala za združitev belokranj
skih občin, kar v Metliki razumejo kot 
napoved aneksije metliške občine. Glav
no programsko načelo nove metliške 
stranke pa naj bi bila ustanovitev kra
ljevine na območju sedanje metliške 
občine s črnomaljskim dominjonom.

ljevali bodo gradnjo vodovoda Hrast*Jugotje in letos naj bi prišli do Griča. 
Na vrsto naj bi prišla tudi rekonstrukci
ja vodovoda v Metliki ter nadaljevanje 
vodovoda v Drašičih in gradnja rezer
voarja v tej vasi. Seveda ne bi zanemari
li tudi več manjših rekonstrukcij na vo- 
dovnem omrežju. V planu je zapisano, 
da bodo dokončali kanalizacijo nad 
Obrhom, na Hribu in v Dacatjih, zgra
dili razbremenilnik z zadrževalnikom 
na B in S koiektorju ter se lotili nekaj 
drugih manjših popravil. Ne bodo po
zabili tudi na deponijo komunalnih od
padkov, saj bodo nadaljevali s postav

ljanjem zaščitne ograje ter odkupili še
dodatni hektar zemljišča. Volje za delo 
je v Komunalnem gospodarstvu dovolj, 
pravi direktor Vid Kambič, le denatja je 
premalo.

Seveda bodo morali v Komunalnem 
gospodarstvu — a ne le tam — razmis
liti tudi, kako priti do potrebnih kojičin 
pitne vode. V zadnjih letih so v nižin
skem delu občine napravili 6 poskusnih 
vrtin, a niso imeli sreče. Le vrtina pri 
Sušici daje 3 litre vode na sekundo, vse 
ostale pa znatno manj. Ti trije litri bi bili 
sicer dobrodošli v višinskem predelu 
občine kot dopolnilo manjkajoči pitni 
vodi, nikakor pa ne v nižinskem delu. 
Do leta 2.000 bo namreč v vsej metliški

• V metliškem Komunalnem gospo
darstvu potožjjo, da so morali ostati 
uri novembrskih osebnih dohodkih. 
Ce ne bodo smeli povišati plač, pred
videvajo izsiljene sestanke. Zavedajo 
se namreč, da stavkati ne smejo, suj 
ljudje morajo dobiti vodo. Upajo pa, 
da bodo tudi brez izsiljenih sestankov 
odpravili težave in da bodo prišla še 
kakšna zakonska dopolnila. Sedaj se 
tolažijo s tem, da zakonodajalec res 
ne more vsega predvideti, toda po
vsem izpustiti jih tudi ne sme: sedaj jih 
namreč ne omenja niti med tistimi, ki 
ne smejo povišati prejemkov, niti med 
tistimi, ki to smejo storiti.

PRAVA NEVARNOST JE D* 
otroku za v šolo nove copate, jakno al>' 
podobnega, saj se nemalokrat zgodi, 
pride domov brez oblačila ali obu« 
Obstaja seveda možnost, da otrok s« 
stvar izgubi, najverjetneje pa so vmes 
vine. Prosvetarji pravijo, da je zmi*3 
težko izslediti in da učitelji niso milic1’ 
starši pa v svojo obrambo trdijo, da ’ 
milijonarji. Tako je volk sit in koza ce1 
denarnicah staršev okradenih otrok n
nekaj denarja manj. V šali lahko to J' 
ljemo za prispevek k naši brezplačni9

jo gradnjo belokranjskega vodovoda iz 
Doblič tudi za njihovo občino.

M. BEZEK-JAKSE I

TUDI PO METLIKI SO se poj3 
I Krambergerjevi plakati za podpor®^ 
predsedniški kandidaturi, kar je še 

| podžgalo Janeza Vraničarja-Luigij®’ 
vztraja pri svojem predvolilnem bor 
metliškega župana. Luigija je vse poM 

I je slišati po Studiu D, razobesil b'J 
plakate, a zanje nima denarja, svojirn' 
cem pa obljublja le lepšo, z deteljo P0^

I no prihodnost.
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Črnomaljski drobir
JURJEVANJE — V Črnomlju so že 

določili, da bo letošnje jurjevanje 16. in 
17. junija. Sedaj iščejo le še dobre organi
zatorje, po možnosti takšne, ki so imuni za 
kritiko, kajti doslej so bili v glavnem vsi 
prireditelji kritizirani. Sicer pa imajo še 
vse stranke čas, da dajo jurjevanje v svoj 
predvolilni program, v kulturno poglavje. 
Ce se le ne bo komu zdelo, da bi zaradi te
ga zgubil preveč potencialnih volilcev....

»SLOVENAČKI« JEZIK — V butiku 
»Maja« na Čardaku kupce opozarja napis, 
da imajo na zalogi »muške hlače, ki jih 
lahko plačate s čekovi«.

CESTA — Na Ločki cesti, pri mostu 
nad Lahinjo, je popolnoma razdrapan 
pločnik. Upajmo, da o nesrečnem pločni
ku ne bomo čez čas ponovno pisali, saj sc 
tisti, ki so ga dolžni popraviti, navadno hi
tro spomnijo, kaj je njihovo delo, ko »raz
vid del in nalog« preberejo iz časopisa.

TOALETNI PAPIR — Učenci črno
maljske srednje šole se pritožujejo, da na 
straniščih ni nikoli toaletnega papirja. Se
daj pa je ena od slučajnih očividk ugotovi
la zakaj: snažilka je pod obema pazduha
ma prinesla kup zavitkov toaletnega 
papirja in ga ponujala kuharicam v srednji 
šoli, če ga hočejo za domov. Kakšen je bil 
razplet, sicer ne vemo, ampak papirja na 
straniščih še naprej ni bilo.

Drobne iz Kočevja
ZA VEČ VREDEN DINAR — Če je 

denarja preveč v obtoku, je malo ali nič 
vreden. To je spoznal tudi Markovič in 
prenehal tiskati nove in nove količine di
narjev. Imamo pa tudi druge, male mar- 
koviče, ki po svojih močeh prispevajo, da 
je v obtoku manj dinarjev. Temu smo te 
dni lahko priča tudi v Kočevju, saj je na 

0I} ledu pod mostom pri cerkvi polna vrečka 
kovinskih dinarjev raznih vrednosti, veter 
pa raznaša okoli tudi nekaj papirnatih.

ŠE SLABŠI SPREJEM TV — Za ob- 
' močje Kočevja so televizijski strokovnjaki 

prenesli sprejem z 8 na 11 kanal. Na 
osmem kanalu so bili namreč pogosti in 
dolgotrajni izpadi. Zdaj pa je še slabše, saj 

I so izpadi slike in tona še pogostejši. Do iz
padov prihaja običajno takrat, ko je vse 
najbolj napeto, kar se je zgodilo tudi ob 
poročanju o nedavnem propadlem kon
gresu ZKJ. Tako dobi večina Kočevja 
redno sploh samo drugi program, zagreb
škega programa pa sploh ne. V Kočevju je 
propadel tudi poizkus za tako imenovano 
kabelsko televizijo, ker so organizatorji 
zahtevali kar po 1.000 DEM od gospo
dinjstva, medtem ko so ponekod v Ljub
ljani, na Vrhniki in drugod plačali za nape- 

\) Ijavo, ki omogoča sprejem 10 ali 12 
« programov, po 86 DEM na gospodinjstvo 
3 ali pa celo skoraj polovico manj. * V

Ribniški zobotrebci
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VSAK MESEC NEKAJ — Hitro se 
bližajo tri glavne zadeve: pustovanje (27. 
februar), občinski praznik (26. marec) in 
volitve (aprila), da ostalih niti ne štejemo.
V Ribnici pa se še vedno obnašajo, kot da 
vsega tega sploh ne bomo dočakali. Nihče 
ne pripravlja pustnega karnevala, tudi za 
občinski praznik se še ne dogovarjajo, o 
pripravah na volitve pa je tudi še tišina, če 
ne upoštevamo ustanavljanje strank in 
zvez in medsebojnega obrekovanja, kate
ra stranka ali zveza je za kaj zaslužna.

NEVARNA OBVOZNICA — Rib
niška obvoznica je nevarna, kar velja še 
Posebno na obeh priključkih na prejšnjo 
Prednostno cesto in za navidezno blag 
ovinek pri Melesu. Pripravljeni so sicer 
Prvi načrti za 4 ali 5 daljših in varnejših 
obvoznic, ki pa so vse tako drage, da sijih 
zdaj in še dolgo ne bodo mogli privoščiti. 
Zato nameravajo prenoviti in posodobiti 
sedanjo nevarno obvoznico. Ševeda bo 
Potrebno predvsem zagotoviti večjo pre
glednost pri obeh priključkih na prejšnjo 
Prednostno cesto. Zdaj preglednosti niti 
Praktično niti teoretično sploh ni, vozniki 
Pa so bolj ali manj prisiljeni voziti tudi po 
listih voznih pasovih, po katerih sploh ne 
bi smeli. Hkrati s tem pa bo potrebno ure
diti tudi primernejši dovoz do Rika.

Trebanjske iveri
BOGDAJ! — Kaj neki se dogaja 

Za zaprtimi vrati pisarne sekretarja 
Irebanjske partije, seje zadnjič vprašal 
očividec, ko je opazil, daje iz pisarne 
'zstopil sekretar trebanjskega občin
skega sindikalnega sveta in svoje bliž
nje sodelavce pozdravil z bogdaj. 
akorda bi prevzvišeni res moral kaj 
dati, saj je znano, da je tudi tej druž
benopolitični organizaciji že zmanjka
lo denarja, ali pa je zvedel za kako 
Presenetljivo novico v zvezi z volilnim 
bojem v trebanjski občini.

VSAK SVOJ PROGRAM — O 
'etn, da seje pravi volilni boj začel in 
da. bo to res boj za oblast oziroma 
Premoč, se lahko prepriča vsak, ki 
vstopi v pisarne »zelene hiše«. Na
mreč v vsaki pisarni poslušajo radio 
' toda vsak svojo postajo.

MALICA — Ne le med trcbanj- 
Aimi trgovci kroži že nekaj časa šala z 
tenkim priokusom pelina, češ da v 
"bvomeškem zavodu za higieno že 
^Paprej vedo, kaj bodo malicali, vse
kakor pa izborno. Namreč, ko pride 
ijihov predstavnik v prodajalno za- 
'adi pregleda živil, hoče kar cel »ši- 
bjek« ali, denimo, 2 kg sira in podob- 
b'b dobrot. Seveda analiza vzorca 
jHem tudi nekaj stane in če k ceni 
’°ritve trgovci prištejejo še strošek za 

Jždaten vzorec živita, potem dolenjski 
. j !rf>ovci nimajo nič proti čimbolj red- 
in1J 'Uri obiskom takih »pooblaščenih
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Se Beli krajini obeta katastrofa?

Zaradi le 10-odstotnega povišanja komunalnih cen grozijo.izgube
ČRNOMELJ, METLIKA — Črnomaljski in metliški izvršni svet sta 14. de

cembra lani sprejela nove, višje cene komunalnih storitev, ki naj bi začele veljati 
L januarja. Vendar so se zaradi poznejših Markovičevih ukrepov cene smele 
dvigniti znatno manj, le za 10 odst. Takšne cene pa pomenijo za obe belokranj
ski komunalni organizaciji — tako zatrjujeta njuna direktorja — katastrofo, če 
seveda ne bodo čimprej našli ustrezne rešitve, torej denarja za pokritje napove
danih izgub.

Po izračunu, ki so ga naredili v čr
nomaljski Komunali in ga poslali 
občinskemu izvršnemu svetu, bodo 
imeli samo v januarju zaradi nižjih cen 
505.250 din primanjkljaja. Ker so bile 
cene oblikovane na osnovi enostavne 
reprodukcije, pomeni to direktno izgu
bo; več kot polovica primanjkljaja pa so 
povzročile znatno nižje cene ogrevanja. 
Prav zato hočejo komunalci družbi do
kazati, da so upravičeni do kompenza
cij. V Črnomlju pa se tudi sprašujejo, 
kako bodo poslovali do 30. junija, če 
bodo ves čas cene zamrznjene, ko pa bo 
že prvi mesec takšna izguba. Upajo, da

PRIPOMBE 
SOCIALISTOV

KOČEVJE — Na današnji in jutriš
nji seji zborov občanov skupščine Ko
čevje je med drugim na dnevnem redu 
predlog sprememb in dopolnitev statu
ta občine Kočevje. Predsedstvo SZ (So
cialistične zveze) ugotavlja, da ta pred
log ni v soglasju z nekaterimi določbami 
tega statuta in da naj bi zato gradivo ne 
obravnavali kot predlog, ampak kot 
pobudo za spremembo statuta. Nadalje 
ugotavljajo socialisti, da za točko "ka
drovske zadeve« ni priloženega gradiva 
in da zato ni možna obravnava te točke 
dnevnega reda, saj delegati ne morejo 
prej oblikovati stališč k predvidenim 
kadrovskim zadevam. Opozorili pa so 
tudi na stališče IO P OK SZ, ki pravi, 
naj bi do volitev ne izvajali kadrovskih 
sprememb v okviru občinske skupščine.

se bo našel denar, žal najbrž na račun 
novih investicij v komunalni dejavno
sti. Zavedajo se namreč, da morajo biti 
redni plačniki, če hočejo dobiti surovi
ne, elektriko, sicer bo njihova osnovna 
dejavnost močno motena. Problem je 
tudi v tem, daje črnomaljska Komuna
la javno podjetje: torej bi morala pri
manjkljaj pokriti država. To je njena

POVRATEK
ŽIMARICE —Že leta 1900, se pra

vi za čas rajnke Avstro-Ogrske, je bilo 
izdano v nemškem jeziku obrtno dovo
ljenje za Kovačičevo trgovino z meša
nim blagom v Žimaricah. Zasebna tr
govina je nato prebrodila dve svetovni 
vojni, cesarje, kralje in predsednike, 
dokler je niso po zadnji vojni podržavi
li, nakar je začela hirati. Oktobra lani je 
trgovino spet prevzela zasebnica Pavla 
Kovačič. Seveda se zdaj devetdesetletna 
trgovina počuti prerojena in lastnica 
upa, da bo spet zaživela kot v nekdanjih 
časih.

SOCIALISTI PRED 
VOLITVAMI

KOČEVJE — Socialistična zveza 
(bivša SZDL) je do minulega petka 
pridobila v glavnem v mestu 522 čla
nov, ki so podpisali pristopne izjave. 
Zdaj pridobivajo člane še v zunanjih KS 
pa tudi še na območju mesta in bližnje 
okolice. Doslej so tudi že evidentirali 48 
možnih kandidatov za to stranko na 
bližnjih volitvah.

Za bolj čisto pitno vodo
Dokončujejo čistilno napravo za Ribnico, čistilna 

naprava za Sodražico poizkusno obratuje

RIBNICA — Pri Ribnici zaključuje
jo gradnjo čistilne naprave, ki bo imela 
zmogljivost 4.000 E, kasneje pa jo bo 
možno razširiti na največ 6.000 E. V 
glavnem je treba zgraditi še dovodne 
kanale. Kanalizacijo pa bo treba zgradi
ti še na desnem bregu Bistrice in za 
Mlako. Večji onesnaževalci imajo tudi 
že svoje čistilne naprave. Poizkusno 
obratuje tudi čistilna naprava za Sodra
žico, ki je bila sicer dograjena že pred 
okoli 10 leti.

Predsednika občinskega izvršnega 
sveta Petra Levstka smo vprašali, kakš
ni so načrti občine v zvezi z varstvom 
voda, predvsem pitne vode. Odgovoril 
je, da načrtujejo najprej čistilne naprave 
za večja naselja, ki tudi najbolj onesna
žujejo vode; hkrati pa bodo poskrbeli za 
varstvo okolja in s tem tudi voda na vo- 
dozbirnem območju, se pravi na ob
močjih Loškega Potoka, Žimaric, Trav
ne Gore in Gore. Z vrtinami na 
obmpčju Sodražice so sicer zagotovili 
zdravo pitno vodo tudi za območje 
Ribnice, vprašanje pa je, koliko časa bo 
ta globinska voda čista, če ne bodo po
skrbeli za varstvo okolja in preprečili 
odlaganje raznih bolj ali manj nevarnih 
odpadkov na vodozbirnem območju, 
prekomernega gnojenja, uporabe rast-

IZ TREBANJSKEGA KOŠA — Za 
sodelovanje na lanski pi vi turistični 
prireditvi s tem imenom seje pretekli 
teden predsednica trebanjskega druš
tva Marija Cugelj zahvalila vsem or
ganizacijam in posameznikom, zlasti 
še kmetijski zadrugi, zdravstvenemu 
domu, komunali, občini in Tonetu 
Zaletelu. Na priložnostni slovesnosti 
je posameznikom podelila diplome in 
priznanja za najlepše urejena okna, 
balkone in okolico. Najlepše urejen 
balkon so lani imeli Goletovi iz Les
kove 2 v T rebnjem (na posnetku Cug- 
Ijeva na levi, podeljuje priznanje).

Bo poslej več 
reda pri odjemu 

vode v Trebnjem?
O Osnutku odloka
TREBNJE — Trebanjski občin

ski izvršni svet je ob obravnavi 
osnutka odloka o dobavi, načinu 
odjema in oskrbi naselij s pitno vo
do na območju trebanjske občine 
naložil Komunali, naj ugotovi smo
trnost zaračunavanja pavšalnega 
zneska za porabljeno vodo za po
samezna kritična območja.

Trebanjska vlada je že večkrat 
dala pobudo, da se zlasti na območ
ju Suhe krajine prične zaračunava
nje pavšalnega zneska, vendar je 
sedaj v odloku določeno drugače. V 
omenjenem osnutku odloka, ki bo 
v javni razpravi gotovo spodbudil 
ljudi k tehtnejšemu razmišljanju, so 
sicer opredeljene naloge in obvez
nosti upravljalcev in uporabnikov 
vodovodov, ni pa zajeta problema
tika vodovodov v pristojnosti kra
jevnih skupnosti.

Kot je povedal direktor Komu
nale v Trebnjem Pavel Jarc, so do
slej ugotovili na vodovodih številne 
kršitve, s tem odlokom pa naj bi 
vzpostavili večji red pri odjemu vo
de. Pri Komunali, kije upravljavec 
občinskega vodovoda, ugotavljajo 
tudi nekatere nejasnosti, denimo, 
čigav je sekundarni vod in čigavi so 
stroški vzdrževanja. Pri Komunali 
bi kazalo zaposliti strokovnjaka, ki 
bi pripomogel k ureditvi katastra 
komunalnih naprav, nabaviti bi 
morali ustrezne instrumente. Kakor 
je znano, pa se poslovanje Komuna
le zadnja leta suče na robu izgube.

Vsekakor trebanjski izvršni svet 
meni, da bi zaradi boljšega nadzora 
nad porabo vode morali biti merilci 
porabljene vode v pristojnosti Ko
munale.

P. P.

dolžnost in to od nje tudi pričakujemo, 
pravijo na Komunali. Sicer pa je sedaj 
vse v rokah izvršnega sveta, rešitev pa 
komunalci pričakujejo v najkrajšem 
času.

V metliškem Komunalnem gospo
darstvu so izračunali, da bodo izgube 
zaradi nižjih cen — načrtovali so okrog 
45-odst. povišanje — v polletju znašale 
400 tisočakov. Material, ki ga uporab
ljajo za odpravo napak, se namreč še 
naprej draži. V Komunalnem gospo
darstvu se zavedajo, da bo to izgubo 
moral nekdo pokriti, če bodo hoteli še 
naprej živeti. Kdo, ne vedo, najbrž pa 
občina, ker komunalne skupnosti ni 
več. Sicer pa se tudi metliški komunalci 
pripravljajo na javno podjetje.

M. BEZEK-JAKŠE

JEREBOVO
»PREKLETSTVO«

LJUBLJANA, KOČEVJE, RIBNI
CA — Pred kratkim je izšla pri Kmeč
kem glasu v Ljubljani knjiga Ignaca Je
reba »Prekletstvo«, ki govori o Kočev
ski in Kočevatjih, kočevskih Nemcih in 
kočevskih Slovencih. Knjiga je pravza
prav zgodovinski roman in bo gotovo 
imela največ bralcev med prebivalci 
Kočevske in Ribniške doline, gotovo pa 
tudi med Kočevatji, ki so danes razse
ljeni po vsem svetu. Nace Jereb je veči
no svojega življenja preživel na Kočev
skem in v Ribniški dolini. Med svojim 
delom se je že pred vojno temeljito 
spoznal s Kočevatji in njihovim življe
njem, zato gotovo sodi med tiste, ki to 
lahko najbolj vemo opišejo, čeprav je s 
svojo pripovedjo segel tudi daleč nazaj 
v zgodovino. »Prekletstvo« je druga 
knjiga Naceta Jereba. Prva je pred ne
kaj leti izhajala tudi kot podlistek v na
šem Dolenjskem listu.

J. P.

SZ vse bolj odpira vrata
Javna razprava o programu in obnavljanje članstva 

— Poziv vsem, ki bi še hoteli kandidirati

linskih strupov itd. Zaradi vsega tega 
bodo ugotovili, koliko so nevarne razne 
odpadne snovi in smeti, ki sojih odlaga
li na vodozbirnih območjih, in v zvezi s 
tem tudi, če je potrebno odpeljati smeti, 
ki sojih vozili z območja Sodražice in 
Loškega Potoka v neko večjo kraško 
vrtačo na območju Loškega Potoka. 
Hkrati še naprej iščejo možnost, kam bi 
sploh odlagali smeti. Odlagališče naj bi 
bilo regijsko in je lahko tako v Ljubljani 
kot na območju občin Kočevje, Črnom
lja ali kje drugje.

J. P.

ČRNOMELJ — Aktivisti črnomalj
ske Socialistične zveze (SZ), kije posta
la samostojna družbeno-politična orga
nizacija z individualnimi in kolektivni
mi člani, sedaj hodijo po terenu in 
obnavljajo članstvo vsem tistim, ki bi 
želeli biti še naprej v tej oroganizaciji. 
Občani pa se lahko včlanijo tudi na se
dežu SZ na Kolodvorski 34. Kot je de
jal sekretar občinske konference SZ 
Zvone Butala, jim ne gre za to, da bi bila 
njihova organizacija množična.

Po 20. marcu, ko bodo dokončno 
uredili register članov, bodo vsi člani 
prejeli izkaznice. Pozneje se bodo tudi 
dogovorili, ali bodo plačevali članarino 
ali ne. Pri tem bodo upoštevali mnenje 
večine, če pa se že bodo odločili za čla
narino, bo ta le simbolična.

Hkrati z zbiranjem pristopnih izjav 
poteka tudi javna razprava o osnutku 
programa SZ. Ne gre za volilni pro
gram, temveč zgolj za program Sociali
stične zveze kot politične organizacije. 
Po javni razpravi v februarju pa bo na 
podlagi tega programa nastal volilni 
program, ki bo kratek in jasen in ga bo

NOVI KOMANDIR
KOČEVJE — Pred kratkim je bil raz

rešen dolžnosti komandiija postaje milice 
v Kočevju Peter Ješelnik, kije doslej tri le
ta zelo uspešno vodil to postajo. Repu
bliški sekretariat za notranje zadeve ga je 
namreč razporedil na novo odgovorno 
dolžnost. Na njegovo mesto je imenovan 
Mirko Ješelnik, ki je dokončal višjo šolo 
organov za notranje zadeve in služboval 
doslej po raznih krajih po Sloveniji, na
zadnje tudi v Kočevju.

DOPOLNITI
PONUDBE

KOČEVJE — Odbor za nadaljeva
nje gradnje zdravstvenega doma v Ko
čevju, ki ga vodi dr. Stanko Nikolič, je 
25. januarja pregledal ponudbe izvajal
cev del za gradnjo naslednjega trakta 
ZD Kočevje, v katerem bodo prostori 
za potrebe splošne medicine in medici
ne dela. Ugotovil je, da so prispele po
nudbe treh izvajalcev nepopolne in jih 
naj bi izvajalci depolnili tako, da bi se 
glasile »ključ v roke z ozirom na pro
jektno dokumentacijo.« Tako dopol
njene ponudbe bodo pregledali na na
slednji seji in se odločili za izvajalca. Po 
sedanji zamisli naj bi gradnjo financirali 
z 10-odstotno lastno udeležbo ZD Ko
čevje, 30-odstotno udeležbo iz sredstev 
za uresničevanje revitalizacijskega pro
grama občine in 60-odstotno udeležbo 
zdravstvenih skupnosti. Za to investici
jo pa je tudi že porabljen denar, ki so ga 
občani zbrali z zadnjim samoprispev
kom.

SZ uresničila, če bo zmagala na volit
vah. SZ poziva vse ljudi, ki so priprav
ljeni prispevati predloge k njihovemu 
programu, da se lahko oglasijo tudi na 
Socialistični zvezi in povedo svoje pri
pombe ali pa jih pošljejo po pošti. SZ 
namreč želi postati organizacija odprtih 
vrat.

Sicer pa bo šla črnomaljska SZ na 
volitve popolnoma samostojno. Liste 
bo vložila za vse tri zbore občinske 
skupščine, za delegata v zboru občin v 
republiški skupščini, za člana DPZ v 
republiški skupščini ter za zvezni zbor. 
Hkrati občinska konferenca skupaj s 
krajevnimi konferencami SZ poziva vse 
krajane, ki bi želeli kandidirati v volil
nih postopkih skupščinskih volitev, pa 
niso bili zajeti v evidentiranje, da se 
oglasijo na sedežu organizacije, kjer jim 
je SZ pripravljena omogočiti kandidi
ranje in jih tudi podpreti,-

M. B.-J.

Črnomaljski 
samoprispevek: 

da ali ne?
Mnenja o občini so de- 
Ijena — Javna razprava
ČRNOMELJ — Konec junija letos 

se v črnomaljski občini izteče samopris
pevek za družbene dejavnosti, zato so na 
občini sestavili seznam potreb, vrednih 
60 milijonov dinarjev, medtem ko naj bi 
jim v petih letih z 1,5-odstotno prispevno 
stopnjo uspelo zbrati le šestino tega zne
ska. Na seznamu so novomeška bolniš
nica, črnomaljski zdravstveni dom, raz
širitev  obeh osnovnih šol v Črnomlju, 
semiška šola in vrtec ter črnomaljski 
kulturni dom.

Da bi ugotovili, kakšno je razpolože
nje do ponovnega samoprispevka, so 
občinski možje zbrali predsednike sve
tov in skupščin krajevnih skupnosti 
Medtem ko so se ljudje zavzeli za bol
nišnico, saj se zavedajo, da je to skupen 
projekt celotne dolenjske, pa sicer niso 
preveč navdušeni nad samoprispevkom. 
Nekateri se pritožujejo, da v programu 
ne vidijo svojih krajevnih potreb, drugi 
predlagajo črtanje vzdrževanja objek
tov, spet tretji iskanje denarnih virov iz
ven občine.

Mnenja so torej deljena, zato se 
občinska vlada še vedno ne more do
končno odločiti ali naj razpiše referen
dum ali ne. Zato bodo še poskušali testi
rati krajane s programom, ki bo v javni 
razpravi do konca februarja. Če bodo 
ugotovili da je splošno vzdušje proti 
samoprispevku, akcije ne bodo nadalje
vali čeprav se po drugi strani odgovorni 
v občini zavedajo, da brez samoprispev
ka ne bo šlo naprej. Še več, za občino, 
kakršna je črnomaljska, bi ukinitev sa
moprispevka pomenila katastrofo.

Kako na drugačen način dobiti de
nar? S prispevnimi stopnjami? Vpraša
nje, če bi uspeli Z davki? Poznavalci 
pravijo, da v okviru davčnega sister.ta ni 
mogoče speljati samoprispevka Da bi 
poiskali pomoč za propagiranje samo
prispevka v volilnih programih strank? 
Menda predstavniki strank zatrjujejo, 
da je vsako »navijanje« za samoprispe
vek v predvolilnem boju zanje velik mi
nus. Socialistična zveza se v svojem 
programu sicer zavzema zanj, vendar 
samo takrat, ko bo ta pomenil nekaj več. 
To pomeni, da bi moralo biti popravilo 
objektov, ki so bili slabo zgrajeni, ureje
no  sistemsko, in ne s samoprispevkom, 
medtem ko naj bi pri drugih naložbah 
obveljala volja večine ljudi

M. BEZEK-JAKŠE

Slovenija
Moja dežela.

SE VAM JE ZGODILA 
ZGODOVINSKA 

KRIVICA?
ČRNOMELJ — Tukajšnja Sociali

stična zveza ima v svojem programu 
med drugim tudi zahtevo, da se popra
vijo zgodovinske krivice, kot so krivič
ne nacionalizacije, procesi ipd. Zato po
zivajo vse, ki menijo, da so se jim v 
zgodovini zgodile krivice in živijo v čr
nomaljski občini, naj se oglasijo na se
dežu oroganizacije, kjer se bodo dogo
vorili za ustrezno rešitev problema.

Kam z odvišnimi delavci?
Sindikat zahteva, naj poteka vse po predpisih

KOČEVJE — Študija o revitalizaciji 
Kočevske, kije stara že dve leti, ugotav
lja, da je v kočevski občini zaposlenih 
preko 700 delavcev preveč. Na osnovi 
te študije sta občinska skupščina in 
občinski svet Zveze sindikatov že takrat 
zaprosila podjetja, naj jim sporoče po
datke o številu odvišnih delavcev in ka
ko bodo to perečo zadevo reševali. Od
govorov pa še do danes niso dobili.

Kljub temu je imelo predsedstvo OS 
ZS 26. januarja na dnevnem redu seje 
presežke delavcev v Itasu, Melaminu in 
drugod. Ugotovili so, da v teh kolekti
vih niti delavci niti vodje sindikata 
sploh ne vedo nič o tem, koliko delav
cev je v njihovih podjetjih preveč in ka
ko bodo te zadeve reševali. Občinske
mu vodstvu sindikata pa je le uspelo iz
brskati nekaj podatkov.

Tako je po teh podatkih v Melaminu 
preveč'86 delavcev. V tem podjetju, ki 
ima še najbolje pripravljene rešitve,

predvidevajo, da bodo nekaj teh delav
cev zaposlili s posebnim programom za 
delovne invalide, nekaj jih bodo pre
kvalificirali, nekaj pa jih bo čakalo do
ma. Tako zmanjšanje zahteva reorgani
zacija podjetja, ki naj bi bila izpeljana ' 
do 1. marca. V teh dneh bodo sestanki 
po delovnih skupinah, na katerih se bo
do pogovarjali in dogovarjali za rešitve 
z delavci, ki so presežek. Sklep sindi
kalnega občinskega vodstva je, da mora 
vse potekati po zakoniti poti.

Podoben sklep so izglasovali tudi za 
ITAS, kjer bo na spisku odpuščenih 
najmanj 120 članov kolektiva. Razlika 
pa je v tem, da sindikalno vodstvo sumi, 
da je v tem podjetju marsikaj takega, 
kar ni v skladu z veljavnimi predpisi, za
radi česar bodo podali družbenemu 
pravobranilcu Slovenije pobudo za 
ugotavljanje zakonitosti nekaterih po
stopkov, o tej pobudi pa bodo obvestili 
tudi občinski izvršni svet.

J. PRIMC

Pet mesecev tudi v treh izmenah
V obratu Agrostroja v Šentrupertu so imeli lani dovolj dela — Nove tovarne v Pre

lesju se ne bodo gradili — Obetaven posel z Bauerjem____________
ŠENTRUPERT — To, kar je za avtomobile Mercedes, je za tifonsko tehni

ko Bauer. In če uspe velik posel z Bauerjem, bi za to avstrijsko in mednarodno 
priznano tvrdko delali v obratu Agrostroja v Šentrupertu vsa podnožja za tifo- 
ne, dele za velike stroje.

S tem bi ljubljanski Agrostroj dopol
nil svoj proizvodni program, to pa tudi 
pomeni, da skuša slediti Zahoau, pri 
čemer pa noče »odkrivati Amerike«. S 
temi spodbudnimi besedami za 60 de
lavcev Obrata »Milan Majcen« je sez
nani^ vodstvo obrata med nedavnim 
obisKom namestnik glavnega direktorja 
Agrostroja Lojze Fine. Tudi in pred
vsem po njegovi zaslugi seje to ljubljan
sko podjetje izvilo jz izgub in hude kri
ze. Z ostrim carskim rezom je zmanjšalo 
število zaposlenih za polovico, s 600 na

300 delavcev, in se po merilih slovenske 
gospodarske zbornice lani že zavihtelo 
med 10 najboljših firm. Osnovna de
javnost ostaja prej ko slej program za 
namakanje.

»V obratu, ustanovljenem leta 1980, 
dela okoli 60 odstotkov delvcev v livar
ni, preostali pa v kovinskem obratu. 
Režijcev je za približno petino. Izdelu
jemo odlitke, razpršilce, podnožja za 
večje namakalne sisteme. 15 do 20 od
stotkov dohodka iztržimo sami zunaj

našega podjetja in mimo njegovih 
skupnih služb. Se pred kratkim smo na
črtovali, da bomo v Prelesju gradili no
vo tovarno, toda v enem letu so se stvari 
obrnile na glavo. Zato bomo skušali ob 
pomoči matičnega podjetja vsaj čim
bolj posodobiti« opremo,« je povedal 
vodja obrata Agrostroja Božo Tratar.

Tehnolog Marjan Ramovš pa je do
dal, da je bilo obdobje, ko so tudi več 
kot polovico zmogljivosti imeli zapre- 
ženih za druge firme. Prej so veliko iz
delkov delali v kooperaciji, potem so to 
delo dali obratu. Delavci vidijo večjo 
socialno varnost, saj je dela dovolj. Lani 
so pet mesecev delali v obratu Agrostro
ja v Šentrupertu tudi v treh izmenah.

P PERC
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IZ NKŠIH OBČIN
Šele po volitvah

Za izvedbo referenduma 
je zdaj premalo časa
BREŽICE — Za revnejše občine je 

samoprispevek nujen in izredno po
memben vir, iz katerega se gradijo ne 
samo ceste, temveč tudi šole, zdravstveni 
domovi, vrtci, telovadnice in še kaj. V 
mnogih krajih je ravno tak način zbira
nja sredstev zagotavljal ljudem še kar 
znosen standard Pravzaprav je bil delež 
za samoprispevek še edini, za katerega 
so natančno vedeli, čemu je namenjen. 
Kljub temu da so imeli referendumski 
programi tudi napake, bi jih ljudje, še 
posebno tisti iz manj razvitih krajev, 
težko pogrešali

Šesti občinski samoprispevek, ki naj 
bi s prvim januarjem nasledil petega, je 
zaenkrat obvisel v zraku. Lahko bi tudi 
rekli daje žrtev prebujajočega se plura
lizma v občini in vročih priprav na volit
ve. Zdaj, ko je tudi Socialistična zveza 
postala stranka, se je namreč znašla v 
dveh vlogah: v stari in v novi Če je še do 
nedavnega pripravljala volitve za druge, 
se bo morala zdaj na njih tudi sama spo
pasti s tekmicami Poleg tega mora izpe
ljati kandidacijski postopek za manda
tarja občinskega izvršnega sveta, voditi 
vse vrste javnih razprav in pripraviti še 
dober program samoprispevka za povrh.

Več kot očitnoje, daje nalog, in to ze
lo težkih ter odgovornih, več kot preveč 
za eno samo zvezo. Še posebno, če na 
vsakem koraku prežijo interesi opozici
je. Veljalo bi se torej vprašati kaj bo 
zdaj s samoprispevkom. Ali bo vse ak
tivnosti v zvezi z njim še vedno vodila 
SZ, čeprav je zdaj le ena izmed strank?

B. DUŠIČ

O VTISIH 
S KONGRESA ZKJ

BREŽICE — Predsedstvo občinske
ga komiteja ZKS priredi danes popol
dne (1. februarja) ob 17. uri javno zbo
rovanje v Domu učencev v Brežicah. O 
vtisih s 14. kongresa ZKJ bosta govori
la Silvo Gorenc in Ciril Baškovič. Na 
zborovanje vabijo sklicatelji tudi nečla
ne, vse občane, kijih zanimajo trenutne 
razmere in prihodnost Zveze komuni
stov Slovenije.

0 počutju vojakov
Pripravili odgovor na 
delegatsko vprašanje

iIMi IZ NKŠIH OBČIN y
Mojstri bodo 

spet sami 
v delavnicah
Premalo zaslužijo

BREŽICE — V storitveni obrti 
ni napredka, ni zlatih časov, kot so 
jih v nevednosti pričakovali ideali
sti. Resje, da davki mojstrom ne pi
jejo več krvi, toda tisti, ki popravlja
jo čevlje, ure, šolske torbe, kolesa in 
podobne reči, lahko preživijo le se
be, čeprav imajo dela za dva.

Tako Josip Bočak, urar v Breži
cah, obžaluje, da je prisiljen odpu
stiti pomočnika, ki dela pri njem 19 
let. Za 2.856 din, kolikor je bila 
njegova zadnja plača, mora odšteti 
prek tri tisočake prispevkov. Tako 
bo pomočnik, na katerega seje na
vadil kot na družinskima člana, zdaj 
poskušal sam odpreti delavnico.

»Škoda,« pravi mojster, »saj je de
la dovolj za oba, žal pa si v tej stroki 
ne moreva pomnožiti dohodka s 
stroji kot v proizvodni obrti'

Brezposelne lahko samo tolažijo
Ob koncu januarja je v brežiški občini okrog 600 brezposelnih — Največ mladih 

in žensk — Pričakujejo še naraščanje števila iskalcev dela__________
BREŽICE — V prvih dneh januarja je število brezposelnih v tej občini začelo 

zopet hitreje naraščati, saj se mnogim izteka doba pripravništva, za povrh pa še 
nekateri obrtniki odpuščajo delavce. Medtem ko so včasih v skupnosti za zapo
slovanje ob koncu prvega meseca beležili po 180 do dvesto brezposelnih, jih za 
letos napovedujejo kar okrog šeststo (ob koncu lanskega leta jih je bilo 537).

Tisti, ki so v minulih dneh iskali za
poslitev v domači občini ali širše v Po
savju, so odšli razočarani. Jožica Fuks, 
ki dela pri skupnosti za zaposlovanje v 
Brežicah, jim že nekaj časa ne more po-

Josip Bočak

SEVNICA — Na delegatsko vpra
šanje OK ZSMS na zadnjem zasedanju 
sevniške občinske skupščine, ali je kaj 
resnice na tem, da so bili vojaki med 
služenjem vojaškega roka izpostavljeni 
kakšnim pritiskom, in zakaj več vojaš
kih obveznikov iz sevniške občine ne 
služi vojske v Sloveniji, je načelnik od
delka za ljudsko obrambo Franc Pavlin 
pripravil odgovor.

V odgovoru je precej številk oz. stati
stike. Tako predstojnik oddelka navaja, 
daje v obdobju 1985 — 1989 služilo 
vojake v Sloveniji 10,5 odst. obvezni
kov iz sevniške občine, v Hrvatski 18,5, 
v BiH 13,9, v Srbiji (s SAP Vojvodino) 
36,5, v Črni gori 2,3, v Makedoniji 5,8 
in v SAP Kosovo 5,8 odstotka. Pri na
potitvi sevniški upravni organ upošteva 
navodilo zveznega sekretariata za ljud
sko obrambo, naj bi 15 odstotkov na
bornikov služilo v matični republiki. 
Toda med služenjem vojaškega roka 
prihaja do zamenjave vojakov, zato ta 
odstotek niha.

Pavlin skratka meni, da stanje ni za
skrbljujoče in da to potijujejo še drugi 
dostopni podatki. Med temi so: da so bi
le od leta 1986 le štiri pritožbe vojakov, 
nadalje, da je bila večina vojakov oce
njena zadovoljivo, le v petih primerih 
od leta 1986 do 1989 negativno. Večina 
je ob vrnitvi po odsluženem vojaškem 
roku povedala, da so se dobro počutili v 
enotah JLA.

P. P.

Urar Bočak upa, da bo dejavnost 
lahko razširil. Tako od novega leta 
dalje že prodaja nove ure, vendar 
jih za zdaj lahko uvaža le posredno, 
prek veletrgovine. Če bi jih lahko 
sam kupoval, bi imel večjo izbiro. 
Pričakuje, da se bo tudi to uredilo, 
če bo zasebnik res izenačen z druž
benimi podjetji. Trenutno ima do
voljenje samo za uvoz repromate- 
riala, za naprej pa namerava v tujini 
kupovati tudi polizdelke, da bi ure 
lahko sam sestavljal. Čeprav vsak 
dan posluša, da bo kmalu vse sproš
čeno, občuti na vsakem koraku ne
zaupanje do zasebnikov. Odobrili 
so mu na primer laboratorij za pri
pravo tahografov, žigosati pa jih ne 
sme sam, ampak prihajajo zato 
dvakrat na teden pooblaščenci iz 
Kontrole meril v Čelju. V držav
nem sektoiju lahko sami vse opravi
jo, toda Bočak meni, da bi za nad
zor nad obojimi zadostovala inšpek
cija.

J. TEPPEY

• Zaskrbljujoče je tudi dejstvo, da je 
med vsemi brezposelnimi kar 60 od
stotkov žensk. V nekaj zadnjih letih je 
prenekatero mlado dekle občutilo, 
kako se podjetja otepajo zaposlova
nja mlajših žensk, za katere je jasno, 
da bodo slej ko prej odšle na porod
niški dopust in nato še nekaj let iz
ostajale iz službe zaradi bolezni 
otrok. Danes kaže z zaposlovanjem 
žensk še slabše, lutfti predvidena us
meritev na evropski delovni čas bo 
imela svoje žrtve. Med njimi bodo v 
prvi vrsti mlajše ženske. _____

vodjo, čistilko za določen čas, učitelja 
za štiri ure na dan in le formalno tudi 
zdravnika.

»Ne morem si predstavljati, kako še 
bo, ko bodo odvečne delavce začela 
odpuščati tudi podjetja. Potreb po no
vih delavcih skoraj ni in mladi nimajo 
nobene perspektive. Mnogi imajo na
pačne predstave o nezaposlenih. Pre
pričani so, da vsi dobivajo lepe pod
pore, čeprav dejansko prejema nado
mestila in denarno pomoč samo 20 od
stotkov vseh nezaposlenih. Povedati 
moram, da so to zelo nesrečni ljudje, 
predvsem tisti, ki prvič iščejo zaposlitev. 
Pogosto prihajajo k nam, sprašujejo po 
delu, prosijo in nemalokrat celo joče

jo,« je povedala o svojih izkušnjah 
Fuksova.

Statistika pravi, daje v občini trenut
no kar šest brezposelnih na 100 zapo
slenih prebivalcev. Največje povečanje 
brezposelnosti je v Posavju opaziti pri 
iskalcih s štiriletno srednjo ter z višjo in 
visoko izobrazbo, po številkah pa je 
največji porast pri I. in II. stopnji izob
razbe, to je pri osebah brez temeljne 
poklicne usposobljenosti.

Žalostne usode mladih Brežičanov 
krojijo številke, ki kažejo, da je med 
brezposelnimi kar čez 60 odstotkov 
mlajših od 26 let. To so ljudje, ki bi naj
bolj potrebovali delo, da bi si z njim za
gotovili osnovne možnosti za življenje. 
In naslednje zgovorne številke: med 
brezposelnimi je kar 144 takih, ki prvič 
iščejo zaposlitev, in okrog 50 mladih, ki 
še iščejo možnosti za opravljanje pri
pravništva.

B. DUŠIČ

Naša usoda odvisna od nas
nuditi drugega kot nekaj tolažilnih be
sed. V decembru so v Brežicah potre
bovali le enega direktorja, enega računo-

Janez Janša o usodi Slovenije na ustanovnem zboru 
odbora SDZ v Sevnici in predstavitev ZOS

V DOBOVŠKI BETI 
NAJVEČ ZA TUJINO

DOBOVA — V Konfekciji Beti je 
zaposlenih 167 delavk, ki napravijo več 
za izvoz kot za domače tržišče. Minulo 
leto je bilo precej naporno tudi zaradi 
menjave programov. Trenutno izdelu
jejo otroški program ter moški in ženski 
program oblačil za prosti čas. Tretjina 
delavk dela v eni izmeni, dve tretjini v 
dveh izmenah, čeprav si želijo, da bi bi
lo obratno. Predvsem matere majhnih 
otrok imajo rade dopoldansko delo. 
Dobovški kolektiv goji dobre odnose z 
drugimi tekstilci v Posavju, z Labodom, 
z Jutranjko in Lisco. Med seboj si redno 
pomagajo, če kdo od njih zaide v teža
ve. Za naročila jih v Dobovi ne skrbi, 
skrbi pa jih zaslužek, ker so plače kon- 
fekcionark vedno slabše kot v drugih 
dejavnostih.

• Prišli so taki časi, da je postala pa
rola »Dajte nam Ruse!« napredna. 
(Petan)
• Stranke si bodo pravično porazde
lile tudi karieriste, prej so bili vsi v 
partiji (Pintar)
• ZIS je izračunal, da bi vsi občani 
in gospodarstvo Jugoslavije lahko z
razpoložljivim denarjem pokupili le 
40 ndsL deviznih rezerv. (Pregl)

SEVNICA — V zadnjem letu, dveh se 
je spremenilo mnogo več stvari kot prej v 
desetletjih. Spor med Srbijo in Slovenijo 
se je po 14. kongresu ZKJ pokazal kot 
spor med Srbijo in Hrvaško. In medtem 
ko je v prvem primeru lahko govor le o 
odcepitvi, je v drugem bolj veijeten raz
pad Jugoslavije.

Če v grobem povzemamo besede Jane
za Janše, podpredsednika Slovenske de
mokratične zveze (SDZ), na ustanovnem 
zboru odbora SDZ v Sevnici in hkrati 
predvolilnem nastopu Združene opozicije 
Sevnice (ZOS), naj omenimo še nekaj 
njegovih  pogledov. Menil je, da okupacija 
Kosova ni rešitev in da vzorec Severne Ir
ske ni primeren za Jugoslavijo. Po njego
vem bo spopad monolitnih organizacij 
znotraj ZKJ vplival na razpad Jugoslavije 
ali vsaj na nastanek konfederacije. Posle
dice odhoda slovenske delegacije s 14. 
kongresa so pa takšne, da ZKS postaja 
normalna stranka, ki se jo bo moč nor
malno grajati ali hvaliti.

Na zelo dobro obiskanem zboru, ki ga 
je pričel oktet Boštanjski fantje, zbrane pa 
je pozdravil Franc Pernovšek, predsednik 
inciativnega odbora za ustanovitev odbo
ra SDZ v Sevnici, je spregovoril predsed
nik brežiške SDZ Miroslav Kugler, Jože 
Maurer je prebral prispevek Staneta Ko
čevarja o prostorskem načrtovanju in 
zmotah v sevniški občini, dr. Cveto Gradi- 
šar pa je kritično govoril o kadrovski poli-

Radi potrkajo na vrata JE Krško
V jedrski elektrarni razvili več oblik pomoči KS, društvom in organizacijam
KRŠKO — »Jedrske energije ni mogoče propagirati, prav tako ne elektrar

ne kot take, vendar pri nas delamo vse, da bi šli čimbolj na roke humanitarnim 
organizacijam, društvom pa tudi gospodarstvu. Želimo si pač živeti v čimbolj
prijaznem okolju, ker sedanja protijedrska kampanja zelo depresivno vpliva na
naše ljudi«, pravi Milan Mušet, vodja splošne službe v JE Krško, ki ima na skr
bi take zadeve.
»Vendar s tem ne počnemo nič neobi

čajnega, kar ne bi bilo domena tudi v 
ostalih podjetjih. Težava je le v tem, da 
mi ne vemo za ekonomsko ceno naše 
energije, zaradi tega ni mogoče točno 
določiti delež, ki naj bi ga namenjali za 
take vrste pomoči, poleg tega nas veže 
tudi medrepubliški dogovor, naj bi tudi 
pri tem upoštevali pariteto.« Tako Mu
šet. Sicer pa pravi, da bi bilo kar težko 
našteti vse oblike take pomoči, pa tudi 
vse tiste, ki jo prejemajo. Dejstvo pa je, 
da pri njih pogosto potrkajo na vrata iz 
vseh posavskih krajevnih skupnosti,

kadar potrebujejo poomč, zlasti pa se 
jedrske elektrarne radi spomnijo v druš
tvih. Ppmoč je največkrat v obliki nu
denja prevozov tako z avtobusi kot z 

osebnimi avtomobili. »Tako delajo tudi 
na Madžarskem, da ne govorim o Za
hodu, kjer so te stvari še veliko bolje 
urejene, s to prednostjo, da elektrarne 
same določajo, koliko bodo namenile 
za te namene.«

Nič manj niso pomembne gospodar
ske povezave. Znano je, da v JE Krško 
dela precej delavcev in delavk iz krške
ga Kostaka, da marsikatero projektant

sko delo opravi Savaprojekt, da hrano 
kupujejo pri M-Agrokombinatu, s ka
terim imajo nasploh tesne vezi, prav ta
ko pa tudi z Agrario Brežice. »Ko že na
števam vse te povezave z gospodar
stvom, nikakor ne smem pozabiti 
omeniti obrtne zadruge Tesa in njenih 
kooperantov, ki pri nas opravljajo veli
ko vzdrževalnih del, na skrbi pa imajo 
tudi urejanje remontnega kompleksa. 
Te vezi obstajajo že štiri ali pet let in jih 
bomo negovali še naprej.«

»V skladu z našo osnovno usmeritvijo 
je največ teh oblik sodelovanja med šo
lami in nami. Doslej smo že večkrat po-

Ko politika diktira gospodarstvu
Posledice srbskega bojkota sevniškega gospodarstva — Bodo plačali račune?

SEVNICA — Kako daleč smo še od pravne države, smo se pri nas lahko že 
prevečkrat prepričali. Ena najbolj trpkih izkušenj je gospodarski bojkot Slove
nije, ki ga je uvedlo sbrsko politično vodstvo.

plačujejo. Krmeljska Metalna nima ne
posrednih stikov s Srbijo, precej manj

Znano je, da srbska politika niti za 
hip r.e okleva pred t.i. diferenciacijo, se 
pravi rezanjem glav oz. odstavljanjem 
tistih direktorjev, ki so si upali misliti s 
svojo glavo in so še naprej poslovno so
delovali. V sevniškem gospodarstvu 
precej občutijo to nasilno pretrganje 
dolgoletnih poslovnih vezi s Srbijo, saj 
je sevniški občinskijtomile za družbeni 
razvoj in gospodarskoupravne zadeve z 
anketo ugotovil zanimiv podatek, po 
katerem je samo ocenjena škoda zaradi 
prekinjenih odnosov Lisce, Kopitarne, 
Stillesa in Jutranjke okroglih 31.700.000 
konvertibilnih dinarjev.

Omenjena sevniška podjetja pa so 
imela po stanju 30. novembra 1989 na
tanko za 9.027.300 din terjatev od srb
skih poslovnih partnerjev. Samo sev
niška Obrtna zadruga Bohor je imela za 
to obdobje za 4,1 milijona dinarjev ne

poravnanih terjatev do srbskih firm, 
nimajo pa vsaj pisnih obvestil o preki
nitvi odnosov. Taka obvestila, bolje re
čeno pamflete z zelo podobno ali celo 
isto vsebino so sevniški gospodarstve
niki zvečine dobili že po znanem zboro
vanju v Cankarjevem domu, scenarij pa 
se je znova ponovil po razglašenem 
bojkotu RK SZDL Srbije.

Omenimo še, da trenutno nimajo 
bistvene škode Tehnološki sistemi Sev
nica (TSS), ker s Srbijo nimajo po
membnih pogodb. Srbski partnerji so s 
TSS poslovne odnose prekinili že v ma
ju in to škodo ocenjujejo po sedanji 
vrednosti na poltretji milijon dinarjev. 
V Jugotaninu nimajo problemov pri 
prodaji, manjše težave so le pri nabavi 
surovin, v Inplctu imajo bolj malo po
slovnih stikov s Srbijo, a še tisto malo, 
kar prodajo, jim srbski kupci neredno

• V luči znane delegatske zahteve 
OK ZSMS na decembrskem zaseda
nju sevniške občinske skupščine in 
predloga delegata Alfreda Železnika, 
naj na občini pripravijo pregled o 
vplačanem denaiju za nerazvite, je 
predsednik občinskega komiteja za 
družbeni razvoj in gospodarsko
upravne zadeve Jožko Kovač zbral 
podatke o sredstvih, vplačanih do 11. 
decembra 1989. Dotlej so sevniška 
podjetja vplačala že 1.113.206 kon
vertibilnih dinarjev. Kolikšna bo 
končna obveznost za leto 1989, bo 
znano šele ob zaključnem računu.

težav pa bi imeli krmeljski kovinarji, ko 
bi jim JLA redho plačevala račune.

P. PERC

tiki in begu strokovnakov iz sevniške 
občine. Delo krščanskih demokratov iz 
Brežic je predstavil Jože Rutar. Roman 
Žveglič (ZSMS) je ob predstavitvi progla
sa pred spomladanskimi volitvami dejal, 
naj se revolucija konča tudi v teh krajih in 
vzpostavi parlamentarna demokracija.

P. PERC

Stotnija
Moja dežela.

Milan Mušet, vodja splošne službe v 
JE Krško
skrbeli za prevoz otrok na morje, ka
mor je odpeljalo tudi po troje ali četvero 
naših avtobusov, avto posodimo tudi 
vrtcu za prevoz tako ali drugače priza
detih otrok. Zdaj pa razmišljamo o tem, 
da bi šolam pomagali pri opremljanju z 
računalniki. Takega in podobnega so
delovanja si želimo še več, ne želimo pa 
si očitkov, da to počnemo iz propa
gandnih učinkov. Če elektrarna žeje tu, 
je prav, da tako kot TCP Videm ali 
SOP nekaj da za okolje, v katerem delu
je,« je povedal Milan Mušet in s tem 
povedal, da ni vse v renti, o kateri se v 
Posavju veliko govori, včasih tudi iz 
povsem računarskih vzgibov.

J. SIMČIČ

Milan Kuleto

Pomaga mu 
avtomatska 

tajnica
Nov servis v Sevnici
SEVNICA — Pred več kot 20 le

ti, ko je Milan Kuleto iz Račiče pri 
Loki odprl servis, posebej pooblaš
čen za hladilnike Himo, je bila to 
dokaj drzna poteza. Tedaj namreč 
gospodinjski stroji še niso bili taka 
nujnost in nenadomestljivi, prej so 
predstavljali za povprečnega Slo
venca razkošje in celo statusni sim
bol. Kuleto se spominja, da je bila 
njegova prva stranka arhitekt sev
niškega Stillesa. In potem, ko je že 
kazalo, da bo posel stekel, saj je bilo 
strojev vse več, je nastal za obrtnike 
— serviseije velik problem, kako 
priti do nadomestnih delov. Velike 
tovarne, denimo Gorenje, so razvile 
svojo servisno službo in obrtnikom 
prenehale prodajati rezervne dele. 

Ob takšnih zagatah se je Kuleto
pred približno dvema desetletjema 
kar hitro znašel; odtlej ima ves čas
popoldansko obrt za popravilo 
gospodinjskih aparatov, zanesljiv 
kos kruha pa sije sprva poiskal kot 
vodja tovrstnega servisa pri sevniški 
Komunali, zatem pa na železnici. 
Zdaj je v Zidanem Mostu vodja 
področnega skladišča pri sekciji za 
elektroenergetiko. Pred kratkim je 
v Sevnici v prostorih M-KZ Sevni
ca odprl lepo urejen servis s priroč
nim skladiščem. V njem je sicer bolj
malo, kajti Kuleto popravlja (naj
več pralne stroje) na domovih 
strank. »Radi bi, da bi se ljudje na
vadili na avtomatsko telefonsko 
tajnico, ko pokličejo, žal se marsik
do ne znajde, ko se oglasi na kaseto 
posnet glas moje hčerke z navodili, 
kako prijaviti okvaro pralnega ali 
drugega stroja,« pravi Kuleto. Manj 
dela ima servis Milana Kuleta, ki ob 
ponedeljkih in sredah od 9. do 16. 
ure gosti uraija Jožeta Radeja z 
Blance s popravilom bojletjev in 
malih gospodinjskih aparatov.

P. P.

LOGIČNO Nič čudnega ni, če bre
žiški kmetje zahtevajo, da se jedrska elek
trarna v sosednji občini zapre. Naši kupci 
sadja in drugih kmetijskih pridelkov se si
cer ne pritožujejo, saj so navajeni vsega. 
Predvsem pa nimajo druge izbire. Tc 
da, ali si lahko mislite, kaj bi rekel evrop
ski kupec, če bi vedel, da je dišeče sadjt 
zraslo v neposredni bližini takega objekta1! 
Rekel verjetno ne bi nič, kupil pa ga tudi 
ne bi!

KOT GOBE PO DEŽJU — Kdo bi s 
milil, da se v takšnem zakotnem kraji 
najde toliko različnih interesov! Nenado 
ma so se pojavile mnoge nove stranke 
Ljudje, ki so bili leta in leta navajeni na pe 
uradnih družbenopolitičnih organizacij, st 
ne morejo načuditi niti ne navaditi. Strani 
je v občini že več kot solidnih podjetij 
pravega konca pa jim še ni videti. Mnog 
se vprašujejo, kdo bo ob toliki politiki št 
sploh delal. Sicer pa, zakaj ne bi v naslcd 
nji občinski plan poleg usmeritve v kme 
tijstvo in turizem zapisali še politike! Tre 
nutno tudi ta porabi več, kot pa ustvari.

OBLJUBE, OBLJUBE — Po stavki« 
obratu IMV so odgovorni napotili delavci 
za nekaj dni domov. Zagotovili so jim, d 
bodo medtem uredili proizvodnjo in na 
bavili potrebne količine materiala. Tod 
iz zanesljivih virov smo izvedeli, da je ne 
katerih materialov že prvi dan zmanjkalo 
Je šlo zgolj za naključje?

Novo v Brežicah

11 BR€2ISK€<k^7Y
POR0DNI$NIC£v* e

V času od 20. do 27. januarja so v brei
■■ “ ...............mžiški porodnišnici rodile: Zlatica Krapljai

iz Samobora — Taro, Antonija Šoln s Se 
ŠpilerizMiha'novega — Martino, Marija Špiler iz Milu 

lovca — Gregorja, Ivanka Urbanč it 
Kalce-Nakla — Tadeja, Vera Blazinšek ii 
Krškega — Tajdo, Terezija Radalič i 
Drnovega — Dejana, Verica Jaklič iz Vel 
Podloga — Jana, Ladislava Seničar »
Podsrede — Karla, Mojca Šebrek iz Bre 
žic — Miroslava, Ljudmila Žerjav iz Tre-
beža — Vinka, Marija Ferlin iz Arnovi!
sel — Milana. Čestitamo!

Krške novice
ŠTIPENDISTI — Redno letošnje sre

čanje med štipendisti iz krške občine ir 
občinskimi gospodarskimi, državnimi ir 
gospodarskimi veljaki je žal minilo ' 
znamenju abstinence nekaterih iz kmetij
stva pa Kovinarske in celo občine. Se ved* 
so bili štipendisti globoko užaljeni, saj so 
jim doslej na vseh ravneh in na vseh mo
gočih sestankih zagotavljali, da jih potre
bujejo, da jih bodo vzeli v službo, da Po' 
savju manjka strokovnjakov in podobno 
Kdo ve, mogoče pa se bodo prihodnje leti: 
spomnile štipendistov nove stranke.

ČAKAJO — Sedanji zgodovinski tre 
nutek je podoben vsem drugim zgodovin
skim trenutkom. Medtem ko »ljudje z uli

.-lak, ki jih bo potem popeljal oblasti naj 
sproti. Nekaj najbolj odkrite privrženo11 
imajo le krščanski demokrati, ki so imel 
na ustanovnem občnem zboru tudi na|)} 
večjo udeležbo. Lahko se zgodi, da jih r 
kmalu še več, saj množičnost kot najbe 
široko zaledje vabi morda prav še čakaj^g

POSLI — Če se bodo vse firme v kršit! 
občini, ki so bile ustanovljene v zadnji' ~ 
nekaj desetih dneh, v resnici pojavile ni N 
trgu, potem bodo Krčani čez noč skočili j*11« I 
Evropo. Jasno pa je že sedaj, daje novDru; 
čase najbolje doumela domača svetovalnim^ 
firma Etos, ki je sedaj še zelenim poslovje^, 
nežem svetovala, kako naj postanejo lej^ 
>alni. Nič slabega ni v tem, svobodna po 
ruda v gospodarstvu in politiki bo n* N 
površje vrgla nova imena, nov način deltbena 
Treba pa je reči, da Savaprojektu, kije tfprav 
di Consulting firma, ni nihče branil nastop j, 
piti s konkurenčnimi cenami in storitvan^L 
na tem trgu.

Sevniški paberki lelp
fovs

^“jitr
NAJPREJ DENAR, POTEM BfA^žei 

GO — Vsaka šola nekaj stane bi lahko f*ov 
kli tudi za spremenjeno strategijo sevni« ^
kih gospodarstvenikov do »močne« Srbijjrv 
Ker seje po srbskem bojkotu naših izde^,ri\ci ov. ji, puaii/Mbiii iajjrvvjiLj iiujiii |fil
kov skoraj zaustavilo tudi plačevanje l*’..a' 
čunov ali pa jih srbski partnerji poravnaj"' J 
z velikansko zamudo, tudi sevniška p^M) 
djetja dvakrat pretehtajo, ali bi sploh ^lov, 
poslali kako blago v Srbijo. Najbolje bi b't\i 0| 
io, da bi zahtevali poplačilo visokih terj*kot< 
tev, potem pa še denar vnaprej za nanoVj- : 
naročeno blago. Če so šli srbski gospodah. J 
stveniki zlepa ali zgrda v tako nerazumi^,0• 
španovijo z uradno politiko, kakršen 
bojkot, potem naj pač pojedo kašo, ki s®6 
jo zakuhali. "ast

GOSPOD TOVARIŠ JANŠA — N' C 
ustanovnem zboru sevniškega odboju n 
Slovenske demokratične zveze, združrw, 
nim s predvolilno predstavitvijo ZdružeijC 
opozicije Sevnice (ZOS), nismo opazKc* 
/obenega funkcionarja občinskih druži* >•rr 
nopolitičnih organizacij ali občine. Vet ltvi 
jetno jih ni bilo zato, ker jih niso posel*) 
vabili. Toda tudi množica, ki je štela dvt 
stotniji, seje odzvala le na plakate ter |*j 
vabilo na radiu in v časopisu. Je pa bi'1 
slišati na zboru ZOS-a tudi nekaj nekjj 
ljubkih marginalij. Tako seje kar štev'1 p 
nim zalomilo pri naslavljanju Janeza Ja", 
še, kije bil enkrat gospod, drugič tovariš* 
zatem oboje hkrati. 'v

CIPER 7. REPUBLIKA SFRJ? - N' 
zgoraj omenjenem zboru je precej »za* c, 
žil« v prvi vrsti sedeči možiček s sevniš*' J 
Žage. Že to, daje sedel poleg Janše in 
čas glasno godrnjal, posebno med g°v0L ■ I 
jenjem oz. nastopi gosta iz Ljubljane.« ") 
lahko nepoznavalec posebneža ocenil VC| 
provokacijo. Toda medklici pogoster ko 
obiskovalca javnih tribun, češ, kdo bOKi ta 
dal delo 1500 delavcem in ali bo Cipefn; 
republika SFRJ, so dovolj jasno izpriv**
njegovo izdatno maligansfco podlago. Sta
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Raj na prečenskem odru
Gledališka skupina KUD Prečna se bo tokrat 

predstavila s Petanovo komedijo

l;

PREČNA — Člani prečenske 
gledališke skupine so se tudi v tej 
sezoni odločili uprizoriti komedijo. 
Segli so po večdejanki Žarka Peta
na Raj ni razprodan (ali reforma v 
paradižu). Premiero bodo imeli na 
domačem odru, v Domu kulture 
»Alojz Colja«, in sicer bo to v sobo
to, 17. februarja. Po predstavitvi 
pred svojim občinstvom pa bodo 
gostovali. Načrtujejo deset gosto
vanj, in to v kraje, kjer so že prejšnja 
leta uspešno nastopali in jih občin
stvo dobro pozna. Bo nekako tako 
kot v pretekli sezoni, ko so z Mikel- 
novo Afero mandragol vknjižili 
skupaj enajst predstav.

Franc Plut, ki se bo že drugič za
povrstjo predstavil v dvojni vlogi, 
kot igralec in režiser, pravi, da so se 
Petanovega Raja lotili na moč res
no in prizadevno. »Z bralnimi va
jami smo začeli pred slabimi tremi 
meseci, zapisano imamo, daje bilo 
to 8. novembra,« pripoveduje. »Naj
prej smo vsi prebrali celotno besedi
lo, da smo se seznanili z vsebino, in

odru. Tako bo vse do premiere ozi
roma vse dotlej, dokler ne bomo 
dobili občutka, da lahko dvignemo 
zaveso in se pokažemo javnosti. Se
veda pa je res, da pravi občutek, ali 
je predstava zrela ali nedonošena, 
pride običajno po štirih, petih 
nastopih.«

Vsi, ki kakorkoli sodelujejo pri 
predstavi, so več kot polno zaposle
ni. Igralce že dovolj obremenjujejo 
vaje, poleg tega pa mora vsak od 
njih opraviti še kaj drugega. Že na 
začetku se dogovorijo, za kaj bo 
kdo poskrbel, kaj naredil. Vsaka 
predstava namreč zahteva pripravo 
kulis, scene, opremo odra, oskrbo s 
kostumi, vse do priprave vstopnic 
in plakatov. Tudi na Franca Pluta 
pade kaka taka naloga, čeprav sije

V kulturnem društvu Prečna, 
ki mu predseduje Roman Kapš, 
gledališka skupina odraslih ni 
edina dejavna skupina. Na de
cembrskem društvenem sestanku 
so potrdili ustanovitev pionirske 
gledališke skupine, ki jo vodi 
Magda Jazbec, pripravljala pa bo 
otroške igre, zabavne igre za 
vrstnike ipd. Pionirski gledališki 
skupini se pridružuje tudi lutkov
na skupina, ki se bo oblikovala in 
delala pod vodstvom Magde Jaz
bec in Ksenije Drčar.

si poskušali vsak zase predstavljati, 
kako bi jo prenesli na oder. Nato 
smo delo temeljito prediskutirali, 
razčlenili vlogo vseh enajst oseb, ki 
v njem nastopajo, si razdelili vloge, 
s tem pa seje tudi že začela obliko
vati sama igra. Vaje so bile pogost
ne in intenzivne. Do 25. novembra, 
ko smo šli prvič na oder, in potem 
vse do konca minulega leta smo se 
dobivali dvakrat na teden. Po no
vem letu, ko je predstava nekako že 
stopila iz obrisov in se začela obli
kovati v skladu s tistim, kar želimo 
napraviti, pa smo število vaj pove
čali in smo vsak teden trikrat na

Franc Plut

veliko breme naložil že s tem, daje 
poleg režije prevzel tudi eno od 
vlog. Letos ga je režija še posebej 
zaposlila, saj je izbral postopek, ki 
zahteva več časa, miselnega napora, 
zbranosti in spretnosti. »Odločil 
sem se vsako dejanje režirati samo
stojno, posebej,« pravi. »Tako se na 
posamezni vaji zbero samo igralci, 
ki v tistem dejanju nastopajo. S ta
kim načinom dela se mi nekako zdi 
laže obrusiti vse, kar se zahteva v 
dejanjih. Zavedam pa se, da mora 
biti vse narejeno tako, da se bo dalo 
iz posameznih delov sestaviti celo
to. Če se bo posrečilo, bomo mon
tažni princip še uporabili, sicer pa 
najbrž ne več.«

I. ZORAN

Mojster se predstavi
Jutri v Sevnici otvoritev razstave fotografij Vlastje 

Simončiča s pestrim kulturnim sporedom
SEVNICA — Ves februar bo galeri

ja na sevniškem gradu imela v gosteh 
fotografsko razstavo Vlastje Simončiča, 
sina železničaija, rojenega 1911. leta ob 
tistem delu Soče, ki še danes teče pod 
tujim nebom.

Simončič je v življenju uspešno 
opravljal šest poklicev. Po osvoboditvi 
je brezposelnost reševal s tem, daje kot 
fotoreporter honorarno sodeloval pri 
reviji Tovariš, kjer je deset let doku
mentiral razvoj in rast naše domovine. 
Ob deluje izoblikoval svoj talent in ga 
preverjal na mednarodnih razstavah. 
Dosegel je naslov mednarodnega mojs-

• Otvoritev razstave Vlastje Si
mončiča, ki jo prireja sevniška ZKO v 
okviru slovenskega kulturnega praz
nika, bo jutri, v petek, 2. februarja, ob 
16. uri. Ob tej priložnosti bodo v kul
turnem sporedu v galerji na sevniš
kem gradu sodelovali oktet Boštanj- 
ski fantje, Rudi Stopar z recitalom 
svojih pesmi in flavtistka Mojca 
Zakošek.

tra, potem pa je svojo aktivnost usmeril 
v mednarodno fotografsko pedagogiko. 
Leta 1957je zapustil novinarski poklic, 
se posvetil medicinski dokumentaciji in

RAZSTAVA FAKSIMILOV
ČRNOMELJ — V počastitev kul

turnega praznika bo v črnomaljski ma
tični knjižnici v četrtek, 8. februarja, ob 
13. uri otvoritev razstave faksimilov 
slovenskih pesnikov in pisateljev. Istega 
dne ob 18. uri pa bo v razstavnem pro
storu kulturnega doma otvoritev raz
stave del Miroslave Ritonje, ki jo pri
pravlja črnomaljski dom JLA. Uro 
pozneje bodo člani kluba belokranjskih 
študentov v kulturnem domu pripravili 
osrednjo prireditev ob prazniku. Na njej 
bodo podelili tudi Župančičeva prizna
nja za preteklo leto.

PONOVITEV
PREDSTAVITVE

KOČEVJE — Na sam slovenski 
kulturni praznik, 8. februarja, bo ob 19. 
uri v restavraciji Name kulturna priredi
tev KSD Kostel. Na njej bosta nastopila 
moški pevski zbor Kolpa in tamburaški 
orkester, predstavili pa bodo tudi 4. 
zvezek knjige »Slovenska ljudska noša 
v besedi in podobi — Kostel« dr. Marije 
Makarovičeve. Po prireditvi bo tradi
cionalno srečanje kulturnih delavcev ob 
svojem prazniku.

»Novomeško pomlad« otvarja glasba
^ .. ........... .................... . i 11 i .i ..............

“Na glasbenem večeru v Domu kulture se bo prvič predstavil javnosti novomeški 
ik simfonični orkester — V Dolenjski aalerii! Da bo razstava det 19 likovnikovV Dolenjski galeriji pa bo razstava del 19 likovnikov

si jo bo lahko ogledalo čimveč ljubite
ljev likovne umetnosti, še posebej pa 
šolarji.

I. Z.

ršk simfonični orkester
ijir~-----------------------

ni NOVO MESTO — Prva, otvoritvena prireditev nove »novomeške'pomla
di l|i« bo glasbeni večer novomeških ustvarjalcev in poustvarjalcev v sredo, 7. fe- 
ovbruarja, ob 19. uri v Domu kulture. Večer bo hkrati posvečen slovenskemu 
'^kulturnemu prazniku in skladatelju Mariju Kogoju, koncertantu na prireditvah 
‘Jj^eni 1920 v Novem mestu, in udeležencu drugih takratnih dogodkov, ki jih je 
^Matjan Mušič poimenoval »novomeška pomlad«.

Na prireditvi bo predstavljena glas
ilk118. ustvarjalnost zadnjih 70 let, se 
;Javi skladbe, nastale od leta 1920 da- 
ain'i tuko da bodo obiskovalci lahko pri

slinili tudi prvi izvedbi novitete, 
jkjadbe enega zdaj delujočih in ustvar- 
jajočih novomeških avtorjev. Precejšen 
re* Programa bo obsegal Kogojeve zbo- 
Jfovske in instrumentalne skladbe, med 

-^JtJimi tudi tiste, ki sojih prvič slišali ude- 
LA(eženci glasbenih popoldnevov in veče- 

prec* *et' v Novem mestu. 
hij<»K0t izvajalci glasbenega večera v 
:dijruU kulture se bodo predstavili: 
; rrjuadinski mešani pevski zbor, ki ga vo- 
nsij' Jožica Bradač, mešani pevski zbor 
p«MV poj vodstvom Slavka Raucha, 
'JjPVoustanovljeni novomeški simfonič
ni«1 Ufkester, ki ga vodi Zdravko Hribar, 
',X°tsolistke pa pianistki Branka Zorič in 
datjlffena Hadl, glasbeni pedagoginji, in 

flavtistka Urška Juršič, učenka 
n ifl^bene šole Marjana Kozine. Skupaj 
tisf® b° na odru zvrstilo nad 150 

^upajočih.
x)(j. Glasbeni večer bo ob napovedani uri 
u*e la J16 kasneje zato, da bi si udeleženci 
'enox »gledali še televizijski prenos 
az>j/rednje slovesnosti ob slovenskem kul- 
žb* ij.^ern prazniku s tradicionalno pode- 
Vei tv1J0 Prešernovih nagrad. 
iew
dv‘

•Pfj 
bil 
ek?,
•Vi'

Dva dni zatem bo v Novem mestu 
druga prireditev nove »novomeške 
pomladi«. To bo razstava Likovni tre
nutek danes v Novem mestu, ki jo bodo 
odprli v petek, 9. februarja, ob 18. uri v 
Dolenjski galeriji. Na razstavi bo sode
lovalo devetnajst avtorjev z okoli 40 de
li. Ob razstavi bo izšel barvni katalog, ki 
bo predstavil vse ustvarjalce. Besedilo 
zanj sta napisala dr. Milček Komelj in 
Jožef Matijevič, Branko Babič pa je pri
speval fotografije. Katalog bo oblikoval 
Zvone Pelko, natisnil pa ga bo zasebni 
tiskar Stane Opara.

Razumljivo, da bo tudi likovna raz
stava (v obeh dvoranah Dolenjske gale
rije) posvečena slovenskemu kulturne
mu prazniku. Odprta bo dovolj časa, da

UČENCI USTVARJALI
METLIKA — Na tukajšnji osnovni šo

li že nekaj časa vsako drugo leto proslav
ljajo kulturni prazntk na svojevrsten na
čin. Na obisk povabijo zunanje sodelavce, 
ki delajo na področju kulture — letos jih 
bo okrog 20 — s katerimi ustvarjajo 
učenci od 5. do 8. razreda. Svoja dela, na
stala na kulturnem dnevu, bodo metliški 
osnovnošolci pokazali na posebni skupni 
prireditvi.

v 25 letih sam ustvaril 74 filmov, ki pri
čajo o izrednih dosežkih slovenske po
vojne medicine. Dalje pobudo za akcije 
»Pionirski foto,« »Mladina fotografira«, 
»Foto treh dežel«, njegova je tudi med
narodno priznana metoda zgodnje fo
tografske vzgoje, imenovane »jugoslo
vanski model«.

Vlastja Simončič že 15 let na razne 
načine razdaja svoje znanje in prenaša 
izkušnje na druge, ob tem pa poglablja 
kulturne stike z zamejstvom; predvsem 
pa je cenjen kot mednarodni predava
telj in organizator. Če iz njegovega bo
gatega življenjepisa povzamemo le še 
podatek, da je slovenskim fotoamater
jem organiziral preko 200 javnih raz
stav, potem lahko z gotovostjo zapiše
mo, da tudi v Sevnici ne bo manjkalo 
obiskovalcev na razstavi, kjer bo pred
stavljen ta izjemni opus.

P. P.

NA SUHORSKI ŠOLI 
POUK DRUGAČE

SUHOR — Na podružnični šoli na Su
horju bodo v drugem polletju spremenili 
organizacijo pouka. V to so prisiljeni, ker 
se število učencev zmanjšuje. V prvem 
razredu jih je le še 5, v vsej šoli pa 47. Tako 
bodo ukinili celodnevno šolo, kolikor je je 
sploh še bilo ter uvedli kombinacijo 1. m 
2. razreda. Pouk se bo pričel v ponedeljek 
5. februarja, ob 8. uri, prevoz in prehrana 
pa bosta zagotovljena kot doslej. Starši, ki 
so bili na roditeljskem sestanku seznanjeni 
z novo organizacijo pouka, sojo sprejeli.

Vzorni pedagogi 
gredo v Šibenik
Na likovni razstavi tu
di dela učencev, Jože
ta Marinča in Branka 
_______Šusterja_______

Letos bo v Šibeniku že 30. jugos
lovanski festival otroka. Kot na do
sedanjih festivalih bo tudi na to
kratnem v središču pozornosti us
tvarjalnost in poustvarjalnost šol
skega naraščaja s prikazom najbolj
ših dosežkov na posameznih delov
nih področjih. Pomemben del tega 
bo likovna razstava na temo Ulice, 
trgi in zelene površine naših mest. 
Organizatorji bodo razstavili ko
lekcije otroških likovnih stvaritev iz 
šol, kjer poteka likovna vzgoja pod 
vodstvom vzornih likovnih peda
gogov.

Iz Slovenije je povabljenih se
demnajst takih šol, pedagogi pa bo
do sami opravili izbor del za razsta
vo v Šibeniku in jih organizatorjem 
poslali do druge polovice aprila. 
Med povabljenimi šolami oziroma 
vzornimi likovnimi pedagogi sta 
tudi dva z območja novomeške or
ganizacijske enote Zavoda SRS za 
šolstvo: to sta akademski slikar Jože 
Marinč, likovni pedagog na OŠ Jo
že Gorjup v Kostanjevici, in likov
nik Branko Šuster, likovni pedagog 
na OŠ Grm v Novem mestu, ki sta 
dosegla pomembne uspehe na pod
ročju likovne vzgoje.

Revija Rast pred izidom
Naslednico Samorastniške besede bodo tiskali v 
Tiskarni Novo mesto — Odprta bo za ustvarjalnost

NOVO MESTO — Gradivo za prvo 
številko nove slovenske pokrajinske re
vije Rastje v tiskarni in če se bodo tam 
vsi, od stavcev do tiskarjev in knjigove
zov, malo bolj podvizali, je prve izvode 
pričakovati, kot pravijo, že za slovenski 
kulturni praznik ali pa kak dan kasneje. 
Vsekakor gre zdaj bolj kot kdajkoli za
res in smemo zapisati, daje revija, ki se 
je pripravljala kar nekaj let, naposled 
pred tzidom. Naposled pravimo zato, 
ker sojo napovedovali že za lanski no
vomeški občinski praznik, potem za 
dan republike pa za december itd. Dej
stvo je, daje do teh zamud oziroma pre
stavljanja izida prišlo tudi zaradi precej 
neažurnega urejanja formalnosti, ki jih

»BREZNO« V KINU
NOVO MESTO — Danes (ob 18. 

in 20. uri) bodo v Domu kulture vrteli 
nov film iz drugega cikla Filmskega če
trtka. To je ameriški pustolovsko- 
fantastični film Brezno, ki gaje lani po 
lastnem scenariju posnel režiser James 
Cameron. Zgodba se začne, ko se atom
ska podmornica Montana po srečanju z 
neznanim objektom, ki ima skrivnostno 
moč, potopi na dno oceana. Vse doga
janje je na vodi in pod vodo, ustvaijalci 
filma so se namreč trudili, da bi zgodba 
potekala kar najbolj v avtentičnem oko
lju. Film Brezno je eden najdražjih ame
riških spektaklov v zadnjem času, saj je 
stal težkih 60 milijonov dolarjev.

ČLOVEŠKI PORTRET 
PESNIKA PREŠERNA

NOVO MESTO — V torek, 6. 
februarja, bo ob 18. uri prof. dr. Bo
ris Paternu, predavatelj književnosti 
na filozofski fakulteti v Ljubljani, v 
veliki čitalnici Študijske knjižnice 
Mirana Jarca predaval o Prešerno
vem človeškem portretu. Študijska 
knjižnica prireja to predavanje v 
počastitev slovenskega kulturnega 
praznika.

ODBOR ZA OSNOVNO 
ŠOLSTVO PRI VLADI 
VODI BORIS GABRIČ
LJUBLJANA — Slovenski izvršni 

svet je pred kratkim ustanovil tri šolske 
odbore, ki bodo delovali kot njegova 
strokovnoposvetovalna telesa. To so: 7- 
članski odbor za osnovno šolstvo, 9- 
članski odbor za srednje šolstvo in 7- 
članski odbor za višje in visoko šolstvo. 
Predsednik odbora za osnovno šolstvo 
je Boris Gabrič iz Novega mesta, član 
odbora za srednje šolstvo pa je tudi inž. 
Peter Šterk, ravnatelj SŠTZU Boris Ki
drič iz Novega mesta.

kultura
in

izobra
ževanje

Prvo učiteljsko 
glasilo »A veš?«
Izhajati je začelo v No
vem mestu — Pomoč pri 
_______ odločanju_______

NOVO MESTO — Odbor sindika
ta delavcev v vzgoji, izobraževanju in 
znanosti Novo mesto je začel izdajati 
glasilo »A veš?«. To je prvo učiteljsko 
glasilo v novomeški občini in najbrž tu
di na Dolenjskem. Prvo številko, ki je 
izšla pred kratkim, so natisnili v 900 iz
vodih. V impresumu je zapisano, da se 
glasilo financira iz sindikalne članarine 
in ga zato člani sindikata izdajatelja do
bivajo brezplačno.

Kot je v uvodni besedi zapisal glavni 
in odgovorni urednik Danijel Brezovar, 
se je glasilo »A veš?« rodilo iz potrebe 
po boljšem in izčrpnejšem obveščanju 
učiteljev. Prinašalo bo podatke in vse 
drugo, kar je pomembno za odločanje, 
pa tudi novice iz šolskih kolektivov in iz 
stroke. V tem smislu je sestavljena tudi 
že prva številka, v naslednjih pa naj bi 
bilo še več tovrstnega in drugega zani
mivega gradiva, predvsem pa naj bi gla
silo pisalo čimveč ljudi.

je treba urediti, da taka publikacija 
sploh lahko gre v tisk.

Revija Rast se je razvila iz Samora- 
stiške besede, ki jo je ustanovila in po
tem več kot deset let izdajala občinska 
kulturna skupnost, in pravzaprav nada
ljuje njeno tradicijo, vendar z novim 
konceptom. Medtem ko je bila Samo
rastniška beseda ozko tematizirana in je 
namenjala svoje strani izključno lite
rarni ustvaijalnosti, ki jih je bogatila z 
reprodukcijami iz lokalnega fonda na
ivne umetnosti, je Rast po svoji temeljni 
zasnovi odprta za vsakršno ustvarjal
nost na področju kulture in to v najšir
šem pomenu te besede. Poleg tega bo 
teritorialno pokrivanje revije Rast znat
no večje, kot ga je poznala Samorast
niška beseda, saj je nova revija ustanov
ljena tako rekoč za Dolenjsko v njenih 
geografskih mejah, ta pa vključuje tudi 
Belo krajino in Posavje ter se na severu 
razteza do Save in predmestja Ljublja
ne, na zahodni strani pa veže nase še 
kočevsko in ribniško območje.

Revijo Rast, ki jo je pod svoje okrilje 
vzela Dolenjska založba, delujoča v se
stavi Tiskarne Novo mesto, nestrpno 
pričakujejo tako njeni ustvaijalci in so
delavci, kakor tudi, in morebiti še bolj, 
bralci. Če bo izšla, kakor je razbrati iz 
napovedi, kmalu v naslednjih dneh, bo 
to lahko tudi lepa počastitev slovenske
ga kulturnega praznika.

I. Z.

»NAŠI TRIJE ANGELI« 
PRESTALI KRST

MIRNA PEČ — Gledališka skupina 
mimopeškega kulturnega društva se je 
konec minulega tedna predstavila na 
domačem odru s komedijo Naši trije 
angeli Sama in Belle Spevvack. V sobo
to je bila predstava za novomeške inva
lide, obenem tudi predpremiera, v nede
ljo pa premiera za mimopeško občin
stvo. S tem delom, ki so ga naštudirali 
pod režijskim vodstvom Antona Kosa, 
bodo tudi gostovali.

Novi pravopis 
pred izidom

Marca pravopisna pra
vila, zatem se slovar- 
______ ski del______

Od izida prejšnjega Slovenskega 
pravopisa mineva že osemindvajse
to leto, kar precej časa pa je tudi od 
objave Načrta za novi slovenski 
pravopis, kije dvignil veliko prahu 
v javnosti. Pravopisna komisija pri 
Slovenski akademiji znanosti in 
umetnosti vsa ta leta ni mirovala in 
v kratkem (v začetku marca) bo 
pred nami prvi rezultat njenega de
la: pravopisna pravila. Drugi del, 
slovarski, bo izšel pozneje.

Pravila (Slovenski pravopis I) 
dopolnjujejo in v marsičem spre
minjajo stare pravopisne dogovore. 
Sestavljena so natančno, razumlji
vo in pregledno ter pojasnjena s 
primeri. Največ sprememb uveljav
ljajo pri rabi velike začetnice, pri lo
čilih, pri pisanju skupaj in narazen, 
pri prevzemanju tujih prvin, pri 
krajšavah in nečrkovnih znamenjih. 
Že po tradiciji zajema Slovenski 
pravopis tudi pravorečje in podatke 
o posebnostih v oblikoslovju in be- 
sedotvorju. Posebni poglavji sta po
svečeni zvrstnosti in oznakam za 
zvrst, stil in drugo ter preglednicam.

Pravopisna pravila so nepogreš
ljiv priročnik, v katerega bi moral 
vsaj kdaj pa kdaj pogledati vsak 
Slovenec, še posebej pišoči ljudje in 
tisti, ki se z jezikom strokovno 
ukvaijajo.

• Z zasužnjenim umom ni mogoče 
prebuditi duhovne prostosti (Milosz)

• Demokracija je stvar politike. 
Demokracija je stvar kulture le v re
presivnih režimih. (Crnkovič)

Komu kipce zalivale
SJavne zahvale bo Vladimir Kavčič podelil 8. februarja 

petim posameznikom oziroma vodjem DO

(j Republiški komite za kulturo že ne- 
" t* PeT1 zaPovrstj° podeljuje Boljkov ki- 
1 nf- def *Vana Cankarja posameznikom in 
* p °vnim kolektivom, ki kot sponzoiji 
I jid ^»ustvarjalci oblikujejo podobo slo- 
,t$ J^ega kulturnega življenja. Letos je 
o dobil iz raznih koncev Slovenije
erjj n-r 182 predlogov za podelitev ome- 
O k'!503 *n izrek javne zahvale za 
gr gorstvo v kulturi. Izbrali so pet na- 

Jencev, in sicer so to! Junez Dolenc,

Kompas Hertz; Aleksander Lovec, 
Primex, Nova Gorica; Herman Rigel
nik, Gorenje, Titovo Velenje; Metod 
Rotar, LB — Združene banke Ljublja
na; Tone Turnšek, Pivovarna Laško. 
Kipce bo dobitnikom podelil predsed
nik Republiškega komiteja za kulturo, 
pisatelj Vladimir Kavčič, na slovesnosti, 
ki bo 8. februarja v prostorih Slovenija
lesa v Ljubljani.

, -jen

Čas za depolitizacijo šole!
NOVO MESTO — V obdobju po

litičnega monizma se je morala celot
na vzgojno-izobraževalna dejavnost 
strogo podrediti komunistični ideolo
giji. V šolah je bil kot edino dovoljen 
svetovni nazor zaukazan marksizem. 
Delo in življenje pod šolsko streho sta 
morala potekati tako, da ju je lahko 
dosegel sij rdeče zvezde. Vsak otrok je 
že v trenutku, ko je prvič prestopil 
prag učilnice, hočeš nočeš postal mali 
marksistični vernik. Tudi oroganizira- 
li so ga, pa je iz cicibana zrasel v pio
nirja in še pred koncem šole postal 
mladinec. V sponah mladinske orga
nizacije je potem običajno ostal do 
konca fakultetnega študija. Če je bil v 
pravovernosti še posebej prepričljiv in 
vodljiv, so ga nagradili tudi s partijsko 
knjižico. Vse to seje dogajalo mladim 
oziroma še več, saj so včasih nekako 
že kar enačili pridobljeno znanje s po
litično zrelostjo in pravilno usmerje
nostjo mladega človeka. Učitelje, ki 
so se uprli partijski politizaciji šole in 
vnašanju monistične ideologije,-to je 
marksizma, celo v čisto strokovno de

lo, so marsikje zdesetkale čistke. Zna
ni so primeri diferenciacije na univer
zi, ko so zaradi politične nepokorščine 
izgubili službo celo vrhunski strokov
njaki.

Petinštirideset let partijskega ob- 
lastništva in njegove vladavine tudi 
na področju vzgoje in izobraževanja 
je samo po sebi dovolj zgovoren opo
zorilni nauk, da se kaj takega, kar seje 
dogajalo v preteklosti, v prihodnosti 
ne sme ponoviti. Nihče seveda ne trdi, 
daje bilo do zdaj vse slabo, da ne velja 
nič, kar je bilo ustvarjeno v zaukaza
nem monizmu, in da ni v njem nič 
uporabnega za prihodnost. Je, in to *e 
veliko vsega, le da poslej politika, za 
kakršnokoli že se bo odločila plurali
stična družba, polarizirana v stranke 
in zveze, ne bo smela imeti neposred
nega vpliva na šolstvo. V demokra
tični družbi, h kakršni se v zadnjem 
času nagibamo, šola ne bo smela biti 
podrejena nikogaršnjemu politične
mu prepričanju in nikogaršnji sve
tovnonazorski opredelitvi, marveč bo 
morala biti nad vsem tem. Otresti se

bo morala sleherne politične ideologi
je, se depolitizirati, se znebiti vsakega 
političnega varuštva in nadzorstva ter 
zaživeti s svojo avtonomijo. Da bi to 
resnično lahko postala, se bo moralo 
v družbi še marsikaj spremeniti, pred
vsem pa sam šolski sistem, ki je do šo
le vse prej kot demokratičen. Sola 
namreč lahko vse samo izvaja, po
slušno izvaja, kar je predpisano na 
neki višji instanci, kar določijo dru
god, tako da ne more sama ničesar 
niti načrtovati niti o ničemer bistve
nem odločati.

O takih in podobnih vprašanjih te
ko zadnje čase razprave po vsej Slo
veniji, precej tega, kar smo navedli, se 
je slišalo tudi minuli četrtek v študijski 
dvorani novomeškega občinskega sin
dikalnega sveta, kjer so ravnatelji 
osnovnih in srednjih šol iz dolenjske 
regije in njihovi pomočniki zagrizli v 
za ta čas zelo aktualno temo o šoli in 
političnem pluralizmu. Izhodiščne 
misli za razpravo je zbranim podal 
Boštjan Zgonc, član najožjega vod
stva Socialistične zveze Slovenije, za

dolžen za področje vzgoje in izobra
ževanja. Posebej je podčrtal, da je 
skupna slovenska naloga depolitizira
ti šolstvo, obenem pa si prizadevati za 
res kvalitetne šole, in to od osnovnih 
šol do fakultet. Cilj vseh teh prizade
vanj je imeti takšno šolo, da bo dajala 
evropsko primerljive rezultate. Menil 
je, da bo ta cilj dosežen le v primeru, 
če bodo na področju vzgoje in izobra
ževanja prevladali evropski kriteriji.

Dejal je, da se sam kot pripadnik So
cialistične zveze kot stranke sicer za
vzema za državne šole, nič pa nima 
proti ustanavljanju privatnih šol, ki 
pa bi jih imelo smisel uveljaviti le te
daj, če bo s tem resnično zagotovljena 
konkurenčnost, le-ta pa s kvaliteto. V 
razpravi je bilo moč zaznati, da je 
zdajšnji sistem partijsko ideologizira- 
ne šole zelo trdoživo zasidran ne le v 
delo in navade šolnikov, ampak tudi 
globoko v njihovo zavest in misel
nost. Iz tega sledi, da bo šolo teže raz
bremeniti vsega tistega, kar se je za
ukazano odlagalo in vgrajevalo v 
njene temelje skoraj pol stoletja mo
nistične vladavine, kot se zdi. Sicer je 
pa tudi res, da so se razprave o depoli
tizaciji šolstva komajda začele.

I. ZORAN
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»Bajesknme« plače
Uradni odgovor o oseb
nih dohodkih funkcionar- 

jev iz krške občine
Zaradi nekaterih dvomov pri naših 

občanih in škodoželjnih pouličnih (de
zinformacij in ugibanj o »bajeslovnih« 
plačah funkcionaijev občinske skupš
čine in upravnih organov Krško daje
mo javnosti nasledjo informacijo:

— za OD funkcionaijev in drugih 
delavcev v upravnih organih skupščine 
občine Krško (vključno s funkcionarji 
skupščine in izvršnega sveta) je bila v le
tu 1989 porabljena bruto masa 
4.797.245,90 din (konvertibilnih), v tej 
masi je bilo 2.714.158,30 din neto 
izplačil;

— v letu 1989je bila realizirana rast 
sredstev za OD v odnosu na leto 1988
— bruto za 1497% in neto za 1300%;

— v letu 1989 je bilo v delovni 
skupnosti zaposlenih povprečno 
131,18 delavca (in funkcionaijev);

— v novembru 1989 (v decembru 
1989je enako) je bil povprečni OD za
poslenih bruto 8.895,60 din, neto pa
5.023,40 din (brez odstotkov za minulo 
delo — vsako leto delovne dobe 0,5%);

— v novembru 1989 (torej tudi v 
decembru) je bil izplačan najvišji OD
— neto in brez minulega dela 8.020,50 
din in najnižji OD — neto in brez minu
lega dela 2.252,60 din;

— najvišji celoletni zaslužek je bil v 
naši delovni skupnosti za leto 1989 v vi
šini 32.608,30 din (neto in brez minule
ga dela), najnižji celoletni zaslužek pa
9.042,20 din (neto in brez minulega 
dela);

— najvišji poprečni OD za leto 
1989 je znašal 2.717,40 din — neto in 
najnižji poprečni OD za leto 1989
753,50 din.

Pripominjamo, da bomo kmalu lah
ko objavili podatke (lestvico) o najviš
jih OD na območju občine Krško iz 
vloženih napovedi občanov o skupnem 
dohodku za leto 1989, iz katere bodo 
bolj primerljivi podatki o plačah »občin
skih mož« s plačami drugih občanov.

Podatke o gospodaijenju v prete
klem letu in tudi o izplačilih OD v letu 
1989 pa bo možno kmalu zaslediti tudi 
v tradicionalni informaciji, ki jo redno 
objavlja Služba družbenega knjigovod
stva Krško.

Vodja strokovne finančne službe: 
BRANKO KOVAČIČ

PRITOŽBE OBČANOV
OSILNICA, STRUGE — Krajani 

Strug in Osilnice niso zadovoljni, ker je 
pošta (in banka) zaprta ob sobotah in 
nedeljah in tako ne morejo dvigati de
narja itd. Na vprašanje iz Strug je PTT 
podjetje odgovorilo, da je tak delovni 
čas usklajen z voznim redom PTT po
šiljk in da bi vsaka sprememba v dostavi 
imela za posledico vrsto drugih spre
memb in da zato delovnega časa pošte v 
Strugah (in drugih pošt) ni možno 
spremeniti.

Dan brez kajenja
Društvo nelcadilcev v Sevnici se je 

tudi letos ob 31. januaiju, dnevu brez 
cigarete, pridružilo medicinski fakulteti 
iz Tuzle, ki organizira akcije pod ges
lom »Skrbimo za vaše zdravje«.

Rad bi opozoril naše sedanje in bo
doče politično vodstvo, da nam pod 
pretvezo približevanja razvitemu svetu 
in zaradi sle po (ne)znatnem deviznem 
prilivu grozita tako vdor nečistih tehno
logij kot tudi tobačni imperializem. 
Oba razviti svet vse bolj odklanja. Zato 
menim, da se moramo tudi v Slqveniji 
odločno upreti takšnim težnjam. Četudi 
nam uspe zaradi visoke ekološke druž
bene zavesti očistiti okolje, ne pa hkrati 
izkoreniniti kajenje, čez čas ne bo niko
gar več, ki bi še dihal čist zrak.

za posledicami kajejija umre v Slo
veniji vsako leto štirikrat več ljudi kot v 
prometnih nesrečah. Koliko otrok za
čne svojo življenjsko pot z. okrnjenimi 
sposobnostmi, ker so matere kadilke? V 
tej luči perspektiva naroda resnično ni 
rožnata. Jasno je, da se moramo za pre
živetje naroda boriti za vsako življenje, 
bodisi da ga ogrožajo omenjene ali dru
ge nevarnosti. Zato nekadilci pričaku
jemo, da bodo odgovorni v skrbi za 
usodo naroda sprejeli ustrezne ukrepe, 
ki bodo zavrnili pandemijo kajenja in 
željo po tobaku potisnili na obrobje 
človekovih potreb. Pri tem pričakuje
mo zgled in pomoč zdravnikov.

V volilnem letu sporočamo politič
nim strankam, da lahko računajo na 
naše glasove le tisti, ki bodo nekajenje 
kot zdrav in za narod neobhoden način 
življenja vnesle v svoje politične pro
grame. Zavedati se moramo, da postaja 
tudi v razvitem svetu kajenje vse bolj 
nevarna in nekulturna oblika vedenja, 
ki nasprotuje ekološki zavesti.

JANKO BLAS 
tajnik društva nekadilcev 

Sevnica

Še: Inovatorjev boj za pravico
Še druga plat zapleta v semiški Iskri (Dolenjski list, 28.12.1989)

K članku Inovatorjev boj za pravico, 
objavljenemu v Dolenjskem listu 28. de
cembra lani, sem primoran dodati nekaj 
dejstev, da bi bralec članka lahko spoznal 
še drugo stran medalje. Smatram, da sem s 
primerom najbolje seznanjen, saj sem kot 
vodja razvojnega oddelka in pozneje kot 
vodja razvojno-tehničnega sektorja v IS
KRI Semič sodeloval v vseh fazah razvoja 
spornega novega proizvoda.

Po letu 1979 smo v Iskri Semič inten
zivno delali na razvoju kondenzatorjev za 
odpravo radiofrekvenčnih motenj, ki bi 
ustrezali novim predpisom. Ker smo imeli 
na tem področju z inozemskim partner
jem že dobro utečeno poslovno-tehnično 
sodelovanje, smo si razdelili tudi določene 
razvojne naloge. Inozemski partner je 
prevzel del razvoja metaliziranih konden
zatorjev z osnovno idejo, da poskuša z im
pregniranem dobiti poboljšane lastnosti 
starih izvedb kondenzatorjev. V letu 1983 
so bili doseženi prvi uporabni rezultati. 
Ob obisku predstavnika inozemske firme 
v Semiču v septembru 1983 smo prejeli 
navodila za izdelavo kondenzatoijev in pa 
naročilo za dobavo prve serije kondenza
toijev razreda Y v impregnirani izvedbi. 
Naročena izvedba kondenzatoijev razre
da Y je bila za partnerja bolj pomembna, 
ker je smatral, da kondenzatoiji razreda 
X, razviti v Iskri Semič, trenutno zadovo
ljujejo zahtevam. Ob tej priložnosti smo se 
tudi dogovorili, da se v nadaljevanju raz
vojnega dela preizkusi tehnologija im- 
pregniranja X kondenzatorjev na stari 
konstrukciji. O tem dogovoru obstaja 
zapisnik.

Od septembra 1983 do januarja 1984 
smo v laboratorijskih razmerah izdelali 
dogovoijeno količino kondenzatoijev. V 
postopku izdelave poskusne količine smo 
ugotovili, da je tehnologija izdelave im

pregniranih kondenzatorjev zahtevnejša, 
da podaljša proizvodni čas, vendar pa 
omogoča izdelavo proizvodov, ki tehnič
no ustrezajo veljavnim predpisom.

Vse navedeno delo je vodil in pretežno 
izvajal Anton Bukovec, samostojni razvi
jalec. Stanislav Golobič kot vodja tehno
loške priprave dela v TOZD pa je imel 
možnost vpogleda v delo. Na sestanku di
rektorja TOZD s tov. Bukovcem in Golo
bičem, ki je bil le nekaj dni po zaključku 
izdelave poskusne količine Y kondenza
torjev, pa je tov. Golobič predlagal apli
kacijo postopka impregnacije na stari iz
vedbi X kondenzatorja. V bistvu je 
predlagal to, kar je bilo dogovoijeno na 
sestanku s partnerjem (tudi zapisano) že 
štiri mesece prej.

Resje nato na pritisk direktoija TOZD 
naloga dobila prednost v razvojnem od
delku, vendar ne po sistemu »rečeno- 
stoijeno«, kot navaja pisec članka. Delo je 
še naprej opravljal tov. Bukovec. Sledila je 
izdelava prototipov, vrsta preizkusov in 
končno testiranje pri inozemsksi instituciji 
(VDE). Šele po pridobitvi atesta VDE v 
maju 1985 je tov. Golobič dal pisno prija
vo na Odbor za izume, tehnične izboljšave 
in koristne predloge (Odbor) pri DS DO 
Iskra Semič kot avtor tehnične izboljšave.

Odbor je prijavo sprejel kot tehnično 
izboljšavo. V postopku obravnave je Od
bor pridobil samo mnenje tov. Bukovca, 
kije potrdil, daje na omenjenem sestanku 
pri direktoiju TOZD tov. Golobič res dal 
takšen predlog. To dejstvo je Odboru za
dostovalo, da je predlagatelju priznal av
torstvo tehnične izboljšave. Druge stro
kovne službe niso bile obveščene o sklepu 
Odbora, vse dokler ni v letu 1987 Odbor 
na DS TOZD predal predlog sklepa za iz
plačilo relativno visoke nagrade. Nadalje 
seje zadeva odvijala, kakor navaja članek.

Seveda seje v določenih sredinah v DO 
pojavilo vprašanje upravičenosti predla
gatelja do nagrade. Osebno sem prepričan 
o neupravičenosti iz naslednjih razlogov:

— Predlagatelj ni avtor ideje, če bi že 
idejo lahko smatrali za inovacijo.

— Predlagatelj pri realizciji tehnične 
izboljšave ni aktivno sodeloval.

— Izračun nagrade temelji na napač
nih izhodiščih, ker primeija med seboj iz
delke neenakega kakovostnega razreda.

Navedeni razlogi so bili veijetno tudi 
vzrok za odločitev direktoija TOZD, daje 
zadržala izplačilo nagrade, kar je končno 
privedlo do obravnave na sodišču združe
nega dela.

V postopku obravnave na sodišču 
združenega dela sem bil na več obravna
vah prisoten kot priča. Kljub vsem naved
bam je sodišče odločilo sodbo v korist 
predlagatelja, ki je kot glavni argument 
navajal originalnost predlaganega mate
riala za impregnaccijo, kar pa je bilo tudi 
že pred tem določeno, vendar zabeleženo s 
splošnim izrazom kot »sredstvo za impreg
nacijo«.

Osebno meje taka odločitev preseneti
la. Pri svojih petnajstih letih vodenja raz
vojnega dela, kije v bistvu vedno inova
tivno, sem smatral za inovacijo uspešno 
realizacijo, ki prinaša dohodek, in za ino- 
vatoije tiste, ki so z delom in znanjem 
ustvarjali uporabne proizvode. Tako je 
razvojni oddelek v Iskri Semič v preteklo
sti realiziral mnogo podobnih ali po
membnejših idej v okviru normalnih de
lovnih obveznosti.

Pri vsem tem se sprašujem po vrednosti 
dela, kije bilo vloženo v obravnavno ino
vacijo. Večletno delo, kije ustvarilo pogo
je za izvedbo inovacije, nima nikakršne 
vrednosti v primeijavi s predlogom opa
zovalca. S predlogom, ki za predlagatelja 
ni predstavljal nikakršnega moralnega ali 
materilnega tveganja, postajajo tisti, ki so 
resnično ustvarili nov proizvod, celo jav
no priznani nasprotniki inovativne de
javnosti.

JANEZ ŠTEFANIČ, dipl. inž.

Sporočilo slovenski javnosti
Izjava slovenskih katoliških izobražencev

Udeleženci drugega plenuma obče
stev slovenskih katoliških izobražen
cev v Ljubljani dne 20. januaija 1990 
želimo slovenski javnosti sporočiti 
nasjednja stališča:

Živimo v času velikih sprememb. 
Izstopamo iz vladavine duhovnega in 
političnega totalitarizma, pod katerim 
smo Slovenci preživeli skoraj pol sto
letja. Ta izstop mora biti civiliziran. 
To je odgovorna naloga nas vseh. Pri 
iskanju skupne poti v prihodnost nas 
kristjane vodi luč evangeljskega izro
čila, katoliškega verskega in moralne
ga nauka ter dognanja katoliške so
cialne misli. V tej luči so temelji 
našega skupnega doma tile: demokra
tično urejanje skupnih zadev ob spoš
tovanju človekovega dostojanstva, 
uveljavitev suverenosti naroda ter so
žitje z ljudmi in naravo.

L Demokratično urejanje skupnih 
zadev ob spoštovanju človekovega 
dostojanstva

Iz evropske stvarnosti povzemamo, 
daje demokratična družbena ureditev 
sedaj najboljši družbeni sistem, ki iz
ključuje možnost prilaščanja oblasti.

Spoštovanje dostojanstva človeka 
— posameznika, ki ima svoj najglobji 
temelj v bogupodobnosti, je odločilno 
merilo humanosti in demokratičnosti 
družbenega reda. Svoboden človek je 
temelj narodnega občestva.

2. Narod in njegova suverenost
Narod je skupnost, v kateri človek 

na najbolj naraven način uresničuje 
svoje življenjsko poslanstvo. Narod je 
za nas vrednota, za katero smo pri
pravljeni na žrtve in odrekanja. Za
vzemamo se za uveljavitev narodne 
suverenosti, kot je zapisana tudi v 
majniški deklaraciji 1989.

Sedanja biološka, moralna in gos
podarska ogroženost nas opominja, 
naj se vrnemo na pot naravne rasti 
slovenskega naroda. Nočemo biti več 
narod zbeganih, nepolitičnih ljudi, ki 
bi skrbeli le vsak zase in za svojo ozko, 
predvsem gmotno blaginjo.

Pozdravljamo zamisel o Sloven

skem svetovnem kongresu. V njem 
hočemo tvorno sodelovati.

3. Sožitje med ljudmi
Usodni časi terjajo od slovenskega 

naroda, da premaga razcepljenost, ki 
je posledica strahot preteklosti. To bo 
za mnoge huda preizkušnja duhovne 
zrelosti. Pot do sprave, za katero se 
zavzemmo, bo odprta tedaj, ko bo 
prišla na dan vsa resnica — ne, ker bi 
hoteli odpirati še ne zaceljene rane, 
ampak ker samo resnica osvobaja. 
Javna sprava ni mogoča, dokler gro
bovi sinov in hčera našega naroda 
niso označeni v duhu slovenskega in 
evropskega civilizacijskega izročila.

Da bi odpravili medsebojno neza
upanje moramo pri nas resnici vrniti 
domovinsko pravico. Kako? Tako, da 
bomo brezpogojno govorili resnico, 
da bomo z dejanji prepričali drugega, 
da je varen, da bomo vsak po svojih 
močeh pripomogli k nastajanju pra
vičnejšega sveta. Izhajamo iz prepri
čanja, da le dobrota in resnica združu
jeta ljudi.

4. Sožitje z naravo
Ljudje smo del stvarstva in odgo

vornosti za naravo. Zato se zavzema
mo za spoštljiv odnos do narave, kot 
so ga stoletja izpričevali naši predniki. 
Odklanjamo tisto potrošniško misel
nost, ki vidi srečo človeka le v gmot
nem udobju, ne oziraje se na škodljive 
poledice.

Živeti hočemo v naravno zdravem 
in duhovno čistem okolju.

5. Kakšno mesto naj ima v današ
nji slovenski skupnosti vernost?

Povzemimo današnjo evropsko mi
sel: »Poglavitna funkcija religije v dr
žavi je ta, da navdihuje žrtvovanje za 
skupnost. Spreminja demagogijo v ci
lje, ki so resnično moralni, in je ena od 
nosilk sočutja, kije zadnji temelj ljud
stva. Demokracija potrebuje morali
ste, preroke in svetnike, ne kot 
filozofe—kralje, ki zmeraj prinašajo 
nesrečo, ampak kot tiste, brez katerih 
navdiha je demokracija materialistič
na, dolgočasna in šibka.«

Še: Kako nas vozi vlak v daljavo
Odgovor vodje novomeške železniške postaje na javno pritožbo dijakinj

RAZSTAVA PUŠK — V prostorih Doma JLA v Ribnici so minuli petek odprli 
zanimivo razstavo pušk, ki sojih prinesli iz mestnega muzeja Karlovec in Belo
kranjskega muzeja iz Metlike. Zanimanje za razstavo je izredno veliko, saj je 
mogoče videti vse od puške na kremen do najsodobnejšega zadnjega izdelka 
tega strelnega orožja. (Foto: M. Glavonjič)

Kako bomo 
spremljali 

volitve
Iz sporočila Društva 
novinarjev Slovenije

V Sloveniji smo pred prvimi zares 
svobodnimi volitvami Novinarstvo 
ima predvolilnem boju kot med sa
mimi volitvami pomembno in odgo
vorno vlogo. Slovenski novinarji se 
tega zavedamo in smo se odločili da 
javnost obvestimo, katera temeljna 
načela nas vodijo pri pokrivanju te
ga pomembnega dogajanja.

Pri svojem poklicnem delu se 
bomo trudili posredovati javnosti 
popolno in celovito informacijo o 
vseh dejstvih in mnenjih, pomemb
nih za odločanje v predvolilnih po
stopkih in na volitvah, vsem kandi
datom in političnim organizacijam 
bomo zagotovili enakopravnost pri 
dostopu do vseh medijev, prepreče
vali pa bomo takšno obveščanje, ki 
bi bilo podrejeno posebnim in oseb
nim ambicijam in interesom posa
meznih kandidatov in njihovih or
ganizacij. Ob doslednem spoštova
nju določil novinarskega kodeksa 
se bomo pri pisanju trudili za zaščito 
z ustavo zajamčenih svoboščin in 
pravic človeka, opustili bomo vse tr
ditve in dejanja, ki bi imela znake 
razžalitve, obrekovanja, žaljivih ob- 
dolžitev, očitanj kaznivih dejanj z 
namenom zaničevanja, kršitev taj
nosti postopka in širjenja lažnih ve
sti Le s soglasjem prizadetega bomo 
objavili dejstva iz zasebnega živ
ljenja.

Hkrati novinarji pozivamo poli
tične organizacije, kandidate in 
javnost sploh, da s svoje strani pod
prejo profesionalnost in neodvisnost 
novinarjev ter uredništev, da v volil
ni propagandi in obveščanju spoštu
jejo ustavnost, zakonitost in etiko 
javne besede ter da sprejmejo mo
ralno obveznost, da odgovorijo na 
vsa vprašanja, ki jim bodo v okviru 
predvolilnih dejavnosti postavljena, 
in da ničesar ne pogojujejo.

Novinarsko društvo bo spoštova
nje teh načel tekoče spremljalo, mo
rebitne odklone sproti ocenjevalo in 
preko svojega častnega razsodišča 
nanje tudi javno opozarjalo.

OBLJUBLJENA 
GNOJNIČNA KOPEL

ZA BRD JE — V Zabrdju pri Mimi 
so začeli polagati kanalizacijske cevi, in 
sicer v odvodni jarek, ki ga je že bivša 
Kmetijska zemljiška skupnost Trebnje 
namenila za odtok vode s kmetijskih 
površin. Gradbeni odbor je delo nemo
teno že skoraj dokončal kajti predčas
no je odkupil molk enega od članov 
KZS Trebnje, domujočega v omenje
nem gradbeno razpoloženem naselju.

Temu človeku je odbor namreč obljubil, 
da ga bo namočil v tekočino, ki bo pri
tekla po na novo položenih ceveh, če bo 
na nepoklicanih mestih slučajno preveč 
zgovoren. Še sreča, se kislo tolažijo ne
kateri, da je bila KZS medtem že uki
njena, sicer bi ji iznajdljivi odbor morda 
zaračunal polaganje cevi

Članek Kako nas vozi vlak v daljavo, 
kije bil objavljen 18. januaija in podpi
san z »Dijakinje«, je napisan na osnovi 
nepoznavanja železniških in zakonskih 
predpisov.

Vsak potnik je dolžan kupiti vozno 
karto pred vstopom na vlak. Osnova za 
to trditev je v Zakonu o prevoznih po
godbah v železniškem prometu (Uradni 
list SFRJ 2/74), ki v svojem 9. členu

VEČJA SKRB 
ZA PITNO VODO

KOČEVJE — Na območju desetih 
krajevnih skupnosti v kočevski občini je 
nekaj nad 90 večjih in manjših vodnih 
virov ter studencev, ki so bolj ali manj 
onesnaženi. V prizadevanju, da bi raz
mere izboljšali, je Geodetski zavod 
Ljubljanaa izdelal predlog varstvenih 
pasov. Delegati občinske skupščine so 
ob koncu minulega leta sprejeli občin
ski predpis o varstvenih pasovih vodnih 
virov in ukrepih za zavarovanje teh vo
da. Zato je pričakovati, da bo v prihod
nje povečana skrb za zavarovanje teh 
virov pitne vode. Zelo pomembno je to, 
da mora biti v bodoče območje vodne
ga vira ograjeno in opremljeno z. opozo
rilno tablo.

V. D.

Pripravljamo se na volitve
Upokojenci menimo, da nam je program Socialistič

ne zveze najbližji, zato ga bomo podpirali

Izvršilni odbor občinske zveze druš
tva upokojencev Novo mesto je 24. ja
nuarja sklical razširjeno sejo, na kateri 
so sodelovali vsi predsedniki DU občin
ske zveze, delegata Skupnosti pokoj
ninskega in invalidskega zavarovanja 
ter predsednik Socialistične zveze obči
ne Novo mesto Boris Dular.

Obravnavali so organizacijske in 
vsebinske priprave na letne konference 
DU. Ugotovili so, da so bila vsa društva 
v preteklem letu aktivna na organizacij
skem, športno-rekreacijskem in kultur
nem področju ter so skrbela tudi za so
cialno in drugo stanje svojega članstva. 
Od pribl. 8.000 starostnih, invalidskih 
in družinskih upokojencev v občini je 
včlanjenih v DU okrog 78 odstotkov. 
Zavzeli se bodo na letnih konferencah 
za vključitev še preostalega dela upoko
jencev, ki se še ni včlanil v društvo.

Drugi del razprave je bil za vse zani
miv, saj je predsednik Socialistične zve
ze podrobno razložil organizacijsko- 
časovni in kandidacijsko-vsebinski del 
spomladanskih volitev. Razložil je vse
bino programa Socialistične zveze Slo
venije ter podrobnosti programa te or
ganizacije v občinskem merilu in pouda
ril, da ga bodo krajevne organizacije 
socialistične zveze še konkretizirale za 
svoje krajevne vsakdanje potrebe in ak
tivnosti. Navzoči so ugotovili, da so po
stali upokojenci v sedanji volilni kam
panji zanimivi tudi za razne nastajajoče

samostojne stranke, ki se vključujejo v 
volilni boj za oblast, vendar na višjih ni
vojih, v krajevnih skupnostih pa ni za
slediti kakšnih novih, svežih sil, ki bi bi
le voljne v organizacijah delovati in 
prevzemati tudi konkretno delo za raz
novrstne naloge. SDZL, oz. sedaj pre
novljena Socialistična zveza, je v prete
klosti, zlasti v zadnjih letih, v občini in 
krajevni skupnosti veliko napravila v 
enotnih akcijah za izgradnjo kanalizaci
je, asfaltiranje cestišč, razsvetljavo, tele
fonijo itd., pa tudi zadnji referendum o 
samoprispevku za komunalno urejanje, 
za šolstvo in zdravstvo je z njeno enotno 
akcijo lepo uspel.

Prav zaradi takih ugotovitev navzoči 
ugotavljajo, da je od vseh do sedaj zna
nih programov političnih strank najbolj 
sprejemljiv program Socialistične zve
ze, kije najbližje upokojencem in obča
nom v občini ter v krajevnih skupno
stih. Zato so sklenili, da bodo kot 
društvena organizacija na volitvah pod
pirali program Socialistične zveze oz. li
sto delegatov Socialistične zveze, in so v 
ta namen že predlagali tri kandidate za 
družbenopolitični zbor občine Novo 
mesto iz vrst upokojencev. Opredelili 
so se tudi za kolektivno članstvo v So
cialistični zvezi, o čemer se bodo do
končno odločala še društva na svojih 
letnih konferencah. Upokojenci želijo 
ostati enotno povezani, ker v tem vidijo 
tudi svojo največjo društveno moč.

RUDI HRVATIN

pravi: »Potnik si mora pred začetkom 
potovanja priskrbeti vozovnico, če na 
postaji ni potniške blagajne, pa si jo mo
ra priskrbeti na vlaku.«

Na železniški postaji Novo mesto 
imamo stalne težave s potniki, ki stopa
jo v vlak brez vozne karte z namenom, 
da se bodo brezplačno prepeljali do po
stajališča Novo mesto-Center ali do 
Kandije.

Razdalja med Novim mestom in na
vedenimi postajališči je zelo kratka, saj 
traja vožnja od Kandije, s postankom 
na postajališču Novo mesto-Center, do 
Novega mesta 4 minute, prav tako 
obratno.

V tem času sprevodnik ne more pre
gledati-ne vem koliko vozovnic oziro
ma jih izdati potnikom, ki so stopili v 
vlak brez vozne karte.

Vsakodnevno se srečujemo tudi s kr
šitvami potnikov, ki imajo vozno karto 
od Kandije v smeri Metlika in naprej ter 
se z določenimi vlaki pripeljejo v Novo 
mesto in stopijo na vlak za smer Bela 
krajina. Ti potniki potujejo na relaciji 
Kandija — Novo mesto in nazaj brez 
veljavne vozovnice.

Edina rešitev za preprečitev teh po
javov je ta način, kije opisan v omenje
nem članku. Ta postopek je zakonit, saj 
navaja tč. 120 Potniške tarife: »Kdor se 
zadržuje brez veljavne vozovnice v vla
ku, kije pripravljen za odhod, plača ka
zen 50.000 din.«

Članek navaja tudi, da ni vozovnice 
za relacijo med postajo Novo mesto in 
postajališčem Novo mesto — Center. 
Navaja tudi, da obsega nalepka v me-

OBČINSKA SDZ 
IN DEMOS

KOČEVJE — V Kočevju so 22. ja
nuaija ustanovili občinski odbor Slo
venske demokratske zveze. Na tajnih 
volitvah so izvolili za predsednika 
Francija Bartolmeta. Že 24. januaija pa 
so demokrati, krščanski demokrati in 
kmetje ustanovili občinski DEMOS, za 
njegovega predsednika pa predstavnika 
občinskega vodstva kmečke zveze Jože
ta Hobiča. Na tem sestankuje bila izra
žena ocena: če bodo člani DEMOSA 
enotni, iznajdljivi in pokazali dovolj de
lovne vneme, se za zmago na volitvah ni 
bati. I. STANIČ

NEZAUPANJE
POLITIKOM

RIBNICA Ribničanje že od ne
kdaj dajo več na delo kot na politiko. To 
se je pokazalo tudi na zadnji seji občin
ske skupščine Ribnica, ko je delegat 
mladine predlagal, naj bi tudi družbe
nopolitični zbor štel toliko delegatov kot 
ostala dva, in ne občutno manj, kot je bi
lo predlagano. Predlog mladih pa ni bil 
sprejet, ker sta proti glasovala oba zbo
ra, DPZ pa sploh ni mogel glasovati, ker 
ni bil (več) sklepčen. Tako so politiki 
kar sami pokopali sebe, saj so ostali de
legati očitno sklepali tako: »Kaj bo poli
tikom več mest, ko že sedaj niso 
sklepčni!«

-

sečni dijaški vozovnici razdaljo od 4 
do 45 km.

Sistem železniških tarif je urejen tj 
ko, da se od določenega do določene! 
kilometra plača za vozovnico enaka C 
na znotraj teh kilometrov. Ti kilome 
so razdeljeni najprej od 1 do 10 in |

tnik plača vozovnico enako, če se pel 
v razdalji 10 km ali pa samo določat 
kratko razdaljo. Nadalje je tarifa razd 
ljena za 5-kilometrske odseke.

Mesečne vozovnice pa se plačajo f 
odsekih, ki so razdeljeni na 5-kilomet 
ske razdalje, vendar karta velja od $ 
staje do postaje, ki so izpisane v legi' 
maciji, ki je osnova za nakup meseči 
vozovnice.

Pogoj za pridobitev legitimacije > 
mesečno vozovnico je ta, da se lahl 
izda samo od postaje, kjer se nahaja š 
la, do postaje, kjer dijak stanuje.

Spornega 21. decembra je železnišl 
osebje ravnalo pravilno in v smislu i 
lezniških in zakonskih predpisov.

MARJAN PRlM(
šef posta! 

v Novem mes*

Kaj zahteva 
Zveza pred 
volitvami

Belokranjski odbor SKZ 
kmetu veljavo in v dru* 

bo družinsko kmetijo!,
Belokranjski odbor Slovenske km^ 

ke zveze dela z roko v roki z odbori 
SKZ za Dolenjsko in ima z njim ti» 
skupno posvetovalno telo. Na pond 
danskih volitvah bo v Demosu & 
skupni opoziciji nastopil z veliko žel; 
da naše podeželje dobi v slovenska; 
prostoru spet tisto veljavo, ki mu tr 
Tudi Belokranjci se strinjamo, da jj 
tvori osnovno celico slovenske drut" 
družinska kmetija, ki je edini porok * 
obstoj slovenskega naroda. Tudi B«' 
kranjci v SKZ si bodo prizadevali pri? 
vsem za kmetovo gospodarjenje , 
upravljanje z gozdovi, in to brez f 
srednikov. Spremeni naj se zakon o K 
stvu, da bodo lovci sami dolžni prcpp 
čevati divjadi, da ne bo delala škode . 
njivah; kmet naj skrbi v tem oziru lej 
pridelavo hrane. Belokranjska SKZ , 
zavzema za obnovo povojnih »kul? 
kih« procesov, odpravo zemljišč 
maksimuma in za vrnitev krivično^ 
vzete zemlje oz. za pravično odškod, 
no. Zahtevamo reorganizacijo zadrij 
saj so dohodki naših kmetov prenizk* 
vzdrževanje zdaj obilnega birokrat^ 
ga aparata. SKZ nasprotuje uv«® 
evropskega delovnega časa vse do' 
dokler ne bo tudi polkmetu zagotovi 
na dostojna eksistenca. Med drugi^V 
zahteva, naj potrošniški sveti vet1' 
enkrat začnejo delati v interesu kfd j 
in potrošnika ter da bi tudi kmetje1,1 
pravico do svojega sindikata. (
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Golf ni prava stvar za Kostanjevico
Če bo projekt za golf in hotel ekskluzivne kategorije v Kostanjevici na Krki uresničen, bosta s tem uničena 
____________________ nadaljnje kulturno poslanstvo in naravni biotop okoliške krajine

Pred približno mesecem dni sem zopet 
obiskala Kostanjevico na Krki, tamkajšnji 
grad, bivši cistercijanski samostan z okoli
škim parkom, Formo vivo in prekrasno 
poljano, ki se razteza od izvira potoka 
Obrha na eni strani mimo vznožja 
Opatove gore do izvira potoka Studene na 
drugi strani in preko širokega polja, delno 
obdelanega, delno poraslega z značilno 
močvirsko floro, prav do roba Kosta
njevice. Tu nekako se zaključi izjemno 
lepi del narave, ki je skupaj s preteklo in 
današnjo kulturo (samostan, Forma viva, 
pokopališče, šola...) edinstven krajinski 
park, seveda ne pravi, vendar pa prav zato 
vrednejši od vsakega možnega projektira
nega parka.

V ta kraj so se, kot je bilo po tihem 
mogoče pričakovati, zagledali tuji in

SPOŠTOVANI 
MARTIN KRPAN, 
POPRAVUAMSE

Sporočam ti, da ti ni treba pritovoriti so
li k nam v Škocjan, da bi konkuriral Mer
catorju. Na pomoč sem te klical pomoto
ma, misleč, da stane kilogram soli v 
njegovi poslovalnici I0,60din, vresnicipa 
je to cena soli v dvokilogramski vrečki Po 
krivici prizadeti trgovini se javno opravi-
iujenL R. L

»zaskrbljeni kupec«

»ZAPRTA VRATA«
Če qekdo pošteno opravlja svoje de

lo, ne more ostati neprizadet ob pri
spevku, ki sem ga pod naslovom Zaprta 
vrata prebral v Dolenjskem listu 25. ja
nuarja. Ker pisec očitno ne pozna mo
jega dela, mu svetujem, da v bodoče, ko 
bo želel še kaj pisati o prodajalni rib v 
Brežicah, najprej pride po informacije v 
ribarnico. Tako bo lahko zvedel tudi, 
zakaj so vrata zaklenjena tudi med od
piralnim časom.

Ker sem v prodajalni sam, je nor
malno, da so vrata zaklenjena, ko grem 
na banko, telefonirat (v prodajalni na
mreč nimam telefona), peljem ribe v 
menze ali grem na skodelico kave. Tega 
kupci seveda ne bi opazili, če bi bila v 
prodajalni vsaj dva prodajalca. Zato 
zahtevam od pisca prispevka Zaprta 
vrata, da se mi osebno ali v Dolenjskem 
listu opraviči, sicer ga bom sodno 
preganjal.

MARJAN STERGAR 
Sela 40, Dobova

ŠE: HVALA ZA TAKO 
MORALO

Prosimo, da v zvezi s prispevkom v 
Dolenjskem listu, objavljenim 25. ja
nuarja na 18. strani pod naslovom Hva
la za tako moralo, objavite naslednje: 
SDK sporoča, da nobena njena vodilna 
oseba ni registrirala dejavnosti, sorodne 
ali nemara istovetne delu, ki ga opravlja 
dopoldne.

Direktor SDK

ŠE O MALICI V 
SEVNIŠKI ŠOLI

Presenetil in vznemiril nas je prispe- 
vel »Malice« v rubriki Sevniški paberki 
(Dolenjski list št. 3, 18. 1. 1990). Nanj 
smo dolžni odgovoriti, saj malica za več 
kot 1000 otrok ne more biti le predmet 
poulične obravnave. Najmanj, kar bi 
pričakovali, je, da se objavlja preverje
na resnica, seveda če je to tudi piščev 
interes.

V uvodu pisec navaja pripravljenost 
staršev, da bi radi za boljšo malico pri
spevali več. Tako mislijo le premožnejši 
starši, ki so v našem šolskem območju v 
Precejšnji manjšini. Po objavljenih po
datkih živi v Sloveniji na življenjskem 
minimumu že približno 60% družin. 
Upamo si trditi, da je v naši občini ta 
odstotek še večji. To ugotavljamo vsa
kodnevno, ko se kot vzgojitelji sreču
jemo s social.timi razmerami naših 
učencev. Diferencirana malica je iz več 
razlogov nesprejemljiva. Malica ni raz
košna, je pa količinsko in kvalitetno us
trezna učencem. Higiensko je neopo
rečna in kalorično ustrezna, kar potrju
jejo ugotovitve pristojnih nadzornih 
organov. Zato je trditev o odstranjeva
nju namazov z ostankov malice in upo
rabi le-teh za nove obroke neresnična, 
£a delavce in učence žaljiva. Navedb 
pisca ne potrjujejo niti učenci niti de
lavci v kuhinji.

Želimo in pričakujemo, da bo Do
lenjski list, ki ima že dalj časa mesto v 
naši šoli, v bodoče objavil še kakšno 
bolj prijetno in spodbudno novico o šoli 
*a naše bralce. Dopisniku Pavlu Percu, 
Iti je bil že velikokrat povabljen med 
nas, pa svetujemo neposredno zajema
nje podatkov, ker vzgojitelji neradi po
lemiziramo z neresnico.
osnovna šola savo kladnik

SEVNICA

domači investitorji. Za kaj namreč gre? 
Tovarna papirja in celuloze Videm iz 
Krškega je našla tujega investitorja (men
da nizozemskega), ki ga zanima gradnja 
igrišča za golf na poprej opisanem terenu, 
v samostanu pa gradnja hotela izven 
kategorije, se pravi superluksuznega hote
la za potrebe tujih igralcev golfa in seveda 
nekaj domačih izjem. Ideja se zdi bleščeča, 
po moje pa je predvsem zaslepljujoča. Da 
bi se namreč ta načrt lahko uresničil, bi bi
lo potrebno izsušiti celotno območje, kajti 
teren je mestoma izrazito močvirnat (kar 
bi popolnoma spremenilo naravni bio-

• DOLENJSKI LIST IN DELO sta 
18. januarja že objavila oglas za od
kup kmetijskih zemljišč na območju 
KS Kostanjevica, ki jih potrebuje za 
uresničitev projekta Golf Kostanjevi
ca. Torej se je že začelo, četudi me
nim, da je še čas za streznitev in pre
prečitev izvedbe ideje, ki se zdi 
bleščeča, v resnici pa je zaslepljujoča.

top), poglobiti strugi obeh potokov, iz ka
terih, mimogrede povedano, še lahko pije
te vodo in ki sta lepa, kot si lahko le 
želimo, da bi potoki ostali lepi in čisti. Te
ren bi verjetno bilo treba ograditi, da se ne 
bi drago plačujočim gostom dogajale ne
prijetnosti, ki bi jih povzročil kak doma
čin, mularija, ali da jim žogica ne bi odle
tela na kakšno kmečko dvorišče ali celo 
mestno pokopališče. Teren, namenjen 
golfu, namreč ni na izoliranem področju 
in niso to le obdelane njive in travniki, 
temveč del kraja samega, njegovo obrob
je; povezava z okoliškimi kmetijami, hi
šami. Spremenjen v igrišče za golf, bi po
stal tujek in del osnovnega življenjskega 
prostora in bi bil s tem izključen iz logič
nega obstajanja nekega kraja. Golf, tuj do
lenjski kulturi, in hotel neke jsuperreks- 
kluzivne’ kategorije pa bi iz svoje klientele 
povsem izključila vse, ki niso premožni 
igralci tega športa. To pa preprosto ne mo
re biti dobro za razvoj turizma v Kosta
njevici na Krki. Seveda je projekt zaščiten 
s klavzulami, kot je .vstop v Evropo', in 
precej enostavno je takšne projekte prika-

»KONCERT« IN ZMERAJ 
KAJ ZANIMIVEGA

Neko nedeljo v lanskem decembru je 
bila dvorana gasilskega doma na Vrh
poljah pri Moravčah nabito polna ljubi
teljev »Koncerta iz naših krajev«, ki je 
bil tu prvič. Na oddaji so nastopili an
sambel Metalurgi in ansambel Nika Za
jca, moški pevski zbor KUD Tine Kos 
iz Moravč pod vodstvom Mira Capu
dra ter humorista Iča Putrih in Maijan 
Roblek-Matevž. Povezovalec koncerta 
in pevec je bil Boris Kopitar, ki je znal 
ustvariti vzdušje v dvorani. V dvorani 
krajevnega gasilskega doma se sicer vse
lej kaj dogaja, saj je dejavnost še mlade
ga KUD France Prešeren na Vrhpoljah 
pestra. Za to gre zahvala predvsem Pa
vletu Barliču in Faniki Pačnik ter Slav
ku Kokalju, ki že tretje leto uspešno vo
di tamburaški orkester z Vrhpolj, ki je 
nastopal na javnih prireditvah doma in 
drugod.

JOŽE NOVAK

LJUBEZEN OBRODI SADOVE — 
Polna hiša rož pri Šukljetovih v Met
liki priča, da ima gospodinja Boža za
res veliko veselja do gojenja cvetic pa 
tudi srečno roko. Kljub zimi so mno
ge med njimi v cvetju, najbolj pa je 
ponosna na desetletni velikonočni 
kaktus (na fotografiji), ki je sicer za
cvetel z enomesečno zamudo, a zato 
še toliko lepše. Šukljetovi so poskuša
li prešteti cvetove, a jim to ni povsem 
uspelo. Po približni oceni jih je imel 
kaktus okrog 300 in Boža ne veijame, 
da bo njena ljubezen do rož še kdaj 
tako bogato poplačana. (Foto: M. 
B.-J.)

"Vedrimo "Vas na kulturno prireditev, 
ki bo Sl- Pb-ikuri , v
kinodvorani v x>u%emherfeu

fltti SVcrnk, njenem
se.dodo jjotne-

zitatvju o __
flnevnikti, Žtdih in T^ijtozcmski. „ »unu 
l-tli učenci višjih razredov. Tlastopil foo Ijevski 
ar bor rti dramska skupina s< prtaorom

nizozemski Ukovni umetnik Dirk 'Jfeii ■(dnevnika ‘7luš qosl bo nizozemski Ukovni umetnik Dirk 'Jfeij-

zati kot idealne v tem po devizah hrepene
čem času. A zakaj bi morala biti prva po
nudba tudi takoj prava? Zdi se, da zato, 
ker ponuja elitno klientelo in seveda naj
višji možni iztržek za en orange juice. Pra
vi interes take investicije pa je predvsem v 
tem, da tovarna Videm iz Krškega želi 
imeti ustrezen menedžerski imidž'za po
trebe biznisa. (Tuje narobe to, da bi s tem 
objekte izredne kulturne ali naravne vred
nosti, namenili le tujcem in nekaj doma
čim izbrancem.)

Naštevali bi lahko, kaj vse ta kraj že ima 
(dve galeriji, Formo vivo, prijetno gostin
sko ponudbo), pa tudi tisto, kar je včasih 
že bilo na primer Dolenjski poletni kul
turni festival z glasbenimi prireditvami v 
samostanskem dvorišču, cerkvi, da mož
nosti, ki bi jih prinesla spet čista Krka, ne
kaj prijetnih kopališč in čolnarna, ne 
omenjam. Seveda bi bila v samostanu sa
mem dobrodošla dobra postrežba za obis
kovalce galerije, za vse, ki zahajajo tja na 
sprehode, čeprav moram povedati, da se 
temu izjemnemu objektu najbolj podata 
mir in preprostost, kajti to je vendarle ne
kdanji cistercijanski samostan, in ne pode
želski dvorec ali kaj podobnega.

Smiselno bi, recimo, bilo osnovati ja
halni klub ali konjušnico, ki bi lahko bila 
med zidovi nekdanjih samostanskih vrtov 
(na konje se domačini menda bolj spozna
jo kot na golf), in kar je najpomembnejše, 
ničesar ne bi bilo treba v ta namen preko
pavati, odkupovati, spreminjati, kajti lep
še, kot je, ne more biti. Steze v okolici pa 
kot da že od nekdaj čakajo prav na kaj 
takega.

Če se vživim v položaj tujega investitor
ja, bi veijetno tudi sama naredila vse, da 
preslepim, kogar je pač preslepiti potreb
no, in si kupim »tako edinstven kos sveta« 
in kulture obenem, kajti veijamem, da je 
le vprašanje časa, ko bo razviti Zahod, na
sičen z izumetničenimi in skomercializi- 
ranimi lepotami, začel posegati po takih še 
neizkoriščenih pojavih narave in kulture. 
Prav tako bi, če bi bila jaz kmet, ki ima tu 
zemljo, pod nobenim pogojem ne prodala 
ali zamenjala, ker sem prepričana, da golf 
ni prava stvar za ta kraj. Ker pa nimam ne 
ene ne druge možnosti, lahko le napišem 
svoje prepričanje, da je o takih projektih 
treba širše razpravljati, da bi morala o tem 
razmišljati ne le Zavod za kulturno in na
ravno dediščino, ampak predvsem javnost 
v Kostanjevici na Krki, ki kot kaže, se na 
tihem vdaja usodi, ki ji jo določata Novo 
mesto in Krško. Medtem ko prvo nosi od
govornost za Krko, bo drugo zasedlo 
obrobje Kostanjevice in edinstveni samo
stan ter ponudilo užitke zelo ozkemu kro
gu, čeprav bi ta kraj s primernimi investici
jami prav lahko zaslužil več, kot pa 
menijo, da bodo zaslužili s tem vprašljivim 
projektom, ki veijetno ne bo nikoli zares 
zaživel, temveč bo ostal tujek, do katerega 
Slovenci in manj snobistično nastrojeni 
tuji turisti ne bodo imeli posebnega vese
lja. Poletno ali celo zaprto gledališče v sa
mostanu bi bilo mnogo bolj dobrodošlo in 
bi naredilo večji »čudež« kot puhli, sa
memu sebi namenjeni kvazi snobizem, ki 
ga prinaša s seboj ta projekt.

Kar pa se tiče siceršnjega razvoja turiz
ma v Kostanjevici, je bila bitka žal izgub
ljena. ko je začela umirati Krka, oziroma 
ko je postala žrtev predvsem novomeške 
industrije. Ob nenehnem spraševanju, ali 
bo poletje prineslo zeleno ali .rdečo’ Krko, 
ni več veselja poleti, in vsi, ki so včasih dr-

PREVELIK RAČUN ZA 
OTROŠKE IGRE

Oglašam se v imenu vseh opehaije- 
nih staršev tistih otrok, ki obiskujejo 
plesni studio pod vodstvom Dušana 
Vodlana. Naj mi ne zameri Vodlan, ki 
pravzaprav ni strokovni vodja mlajše 
skupine, saj ga ni nikoli na vajah zaradi 
strokovnega vodenja, pač pa le takrat, 
ko je potrebno pobrati šolnino. Tako, 
kot se je to zgodilo na primer 18. ja- 
nuaija. Dobili pa nismo nikakršnega 
dokumenta o plačilu. Predšolske otroke 
vodijo učenke, ki so se znale prilagoditi 
otroškim željam tako, da se potem, ko 
otrokom kmalu poide potrpljenje za 
takt, začnejo igrati igrice o gnilem jajcu, 
miški in siru ipd. Za trikrat po 45 minut 
na mesec pa smo morali starši za plesno 
šolo odšteti 55 dinarjev. Kateri profesor 
se lahko pohvali s takšno plačo, če 
predpostavljam, da dela 100 ur na me
sec (vsak dan po 5 ur)? Za eno šolsko 
uro smo morali starši januarja plačati 
18,33 din. Če torej opravi z 10 otroki 
skupaj 100 ur, pomeni to 18.330 din 
bruto plače. Zanima me, ali tisti, ki so 
odgovorni za izobraževanje naših otrok, 
nič ne vedo o tem, nočejo vedeti ali pa je 
takšno plačilo posledica monopola na 
trgu?

MAMICA IZ KRŠKEGA

NASTOP GLASBENIKA 
ALEKSANDRA JEŽA

V petek, 17. januarja, je na našo šolo 
prišel glasbenik Aleksander Jež. Zapel 
nam je nekaj svojih in tujih pesmi. Nad 
njegovim nastopom smo bili zelo navdu
šeni in ga spremljali s ploskanjem. Glasba 
nas je tako navdušila, da smo skoraj vsi 
učenci pa tudi nekateri učitelji zaplesali. 
Po nastopu smo imele tri učenke z glasbe
nikom kratek intervju. Tako smo o njem 
izvedele še marsikaj zanimivega. Zadnji 
šolski dan je minil lepo in prijetno.

ANDREJA JERNEJČIČ 
OŠ Baza 20 

Dolenjske Toplice

veli na kopanje na Krko, sojo danes po
zabili. Seveda niti domačih, kaj šele tujih 
investitoijev ne zanima sanacija Krke, za
nima jih le, kar je čistega in zdravega še 
ostalo, da se, ko so že pri denarju, preskr
bijo še z zelenjem, čisto studenčnico in 
gradovi.

Projekti, ki nameravajo na tak način tr
govati z naravno in kulturno dediščino, so 
lahko enako nevarni kot obetajoča indus
trija, ki onesnažuje okolje. (Medtem ko ta 
povzroči nepopravljivo biološko škodo, 
lahko prva prav tako kulturno škodo.) V 
času ko se odpiramo v svet in se svet ozira 
na nas, je treba biti še stokrat pametnejši, 
da ne bi čez nekaj desetletij mrzlično iskali 
programe, ki nam bodo vrnili etnično in 
kulturno identiteto. Če naš dosedanji raz
voj ali »zaostanek« ima katero prednost, 
potem je to možnost, da ne ponovimo na
pak, ki jih je na področju varovanja, one
snaževanja in izkoriščanja kulturnih in 
predvsem naravnih posebnosti napravil 
razviti svet. Seveda danes za nas (Sloveni
jo) to ni enostavno, vendar pa je nujno, če 
hočemo kot majhen narod napredovati 
ekonomsko in moralno ter predvsem kul
turno sami oblikovati svoj dragoceni živ
ljenjski prostor.

Če bo projekt za golf in hotel eksklu
zivne kategorije v Kostanjevici na Krki 
uresničen, bosta s tem uničena nadaljnje 
kulturno poslanstvo nekdanjega samosta
na in naravni biotop okoliške krajine.

Prof. ANICA DRNOVŠEK 
Ljubljana

• Ce večina Jugoslovanov misli, da 
je z vojno ekonomijo, ekonomijo gra- 
beža in prerazdelitve mogoče doseči 
cilj, drugi del pa, da je to mogoče s 
proizvodnjo in trgom, potem sta to dva 
nezdružljiva svetova, ki ju ne more 
združiti noben program. (Simoneti)

V Krki je 
treba porediti 

nove rake
Kaj so svetovale Do
lenjske Novice natan- 

ko pred sto leti
Peto leto že poteka, odkar je bila 

prišla šiba božja tudi nad naše vode. 
Kakor je znano, pritcpla seje leta 
1885 pogubonosna račja kuga in 
razsajala tako hudo pri nas, da so iz 
najrakovitejših vod do čistega izgi
nili raki. Naša Krka, kije redila naj
žlahtnejše rake, sloveče daleč po ši
rokem svetu, je od tistega časa do 
danes opustošena in mrtva glede 
raštva. In več ali manj trpijo po kugi 
tudi naše druge reke in potoki. Ce 
pomislimo, da je prihajalo leto za 
letom nad 20.000 gld za »Kranjske 
rake« v našo deželo, dokler so bile 
vode še žive rakov, lahko umemo, 
kako veliko škodo nam je za leta in 
leta prizadela račja kuga s svojim 
pogubnim delom.

Iz same Krke seje izvozilo na le
to čez 100.000 rakov, koliko se jih 
je povžilo pa doma? Razposlanih 
rakov se je prodalo takrat za drag 
denar še največ v glavna mesta so
sednih in tujih dežel. Zaradi njih 
dobrote in lepote so krške rake po
vsod nad vse čislali in nadeli sojim 
slavno ime »Krški solo raki«, kar 
pomenja najžlahtnejše rake. Ti so 
imeli na vsakem trgu najvišjo ceno 
in največ kupcev. Sploh so bili tako 
svetovno in dobro znani, da bi se jih 
lahko prodalo, koliko bi jih le bilo. 
Kaj moramo storiti? V Krki je treba 
porediti nove rake. Če bomo tako 
ravnali, nadejamo se lahko najbolj
ših uspehov. Delo zaseje je majhno, 
lahko, prijetno in kratkočasno, pri 
vsem tem pa jako hvaležno.

Franc Strice^

Skrivnostna kočevska dežela
Knjige o Kočevski in tudi zemljevida ni moč kupiti — 

stare knjige so pošle — Izšlo »Prekletstvo«
KOČEVJE — V kočevski knjigami 

DZS je veliko povpraševanje po knjigi, ki 
bi opisovala Kočevsko, in po zemljevidu 
kočevske občine. Obojega pa nimajo, kar 
se nekaterim zdi celo neveijetno, saj je na 
primer neka ženska s Polzele pripotovala 
po knjigo o Kočevski v Kočevje, ker soji 
na njeno telefonsko poizvedovanje pove
dali, da knjige nimajo. Ni veijela, daje kaj 
takega možno.

Po vojni sta izšli o Kočevski dve knjigi. 
Prvo, »Kočevsko«, je že leta 1956 izdalo 
Turistično olepševalno društvo v Kočev
ju. Opisuje ozemlje, ki ga je obsegal ta
kratni kočevski okraj. Druga knjiga, »500 
let mesta Kočevje«, je izšla leta 1971, opi
suje pa vso Kočevsko, njeno zgodovino 
itd. Obe knjigi sta že davnaj razprodani, 
kar velja tudi za leta 1983 izšlo knjigo

SKUPŠČINA INVALIDOV 
ŽE TRETJIČ 

V MIRNI PEČI
27. januaija je Društvo invalidov 

občine Novo mesto nadvse uspešno 
opravilo svojo redno letno skupščino, ki 
se je je udeležilo 159 članov. Tekla je po 
ustaljenem programu v dvorani KD 
Mirna Peč, že tretjič zapovrstjo tam. V 
odmoru so nam postregli s čajem in pe
civom, potem pa smo bili deležni še du
ševne hrane. Najprej so nas navdušili 
mirnopeški pevci s tistimi lepimi slo
venskimi narodnimi pesmimi, ki ogreje
jo srce, potem pa nas je gledališka sku
pina KD Mirna Peč spravila v smeh s 
komedijo Naši trije angeli. IO in pred
sedstvo se v imenu vseh delegatov is
kreno zahvaljuje vsem: gospodinjam za 
pripravo čaja in peciva, gledališki sku
pini za predstavo (prav ta vsako leto 
pritegne več delegatov na skupščino), 
pevcem za prelepo petje v dvorani in 
potem v gostilni Spolar, kjer so nam hi
tro postregli z okusnim kosilom in nam 
omogočili zares vesele trenutke. Petje je 
donelo iz vseh grl, zaplesali smo in pre
živeli res lep dan.

Zalo še enkrat: Mirnopečani, hvala 
za vesele trenutke, ki so nam, invali
dom, polepšali življenje, ne samo za ta 
dan. Spomini na sobotno doživetje bo
do greli še naprej.

I. M.

SAMI SKRBIJO ZA 
BOLJŠE ŽIVLJENJE

SROMLJE — V zadnjih letih so Srom
ljam precej postorili v svojem kraju. Ure
dili so tiste ceste, ki so najbolj klicale po 
pomoči, in prostorom bivše vaške šole dali 
novo namembnost. V njej so namreč ure
dili dvorano in gasilni dom ter pridobili 
tudi boljše prostore za krajevni urad, po
što in trgovino. V lanskem letu so poskrbe
li še za zunanjo podobo stavbe, kije dobila 
novo fasado. V prihodnje bodo največ po
zornosti posvetili boljši oskrbi s pitno vo
do, še naprej bodo posodabljali krajevne 
ceste in se lotili prenove in dozidave mr
liške vežice. Da bi vežica zares služila svo
jemu namenu in da ne bo več le orodjarni- 
ca, so že naročili projekt. Na Sromljah se 
zavedajo, da jim bo delo šlo precej počas
neje od rok, če ne bo več sredstev od 
občinskega samoprispevka.

»Kostel — Ljudje in zemlja ob Kolpi«, ki 
jo je napisal Jože Žagar-Jagrov.

Nekaj knjig, ki opisujejo posamezna 
območja kočevske občine, področja ali 
zanimivosti pa v kočevski knjigami le še 
imajo naprodaj. Knjiga »Predgrad in 
Predgrajci« je izšla leta 1983 in jo je še 
možno dobiti za samo 30 din. Njena avto
rica je dr. Marija Makarovič, katere knji
žica »Slovenska ljudska noša v besedi in 
podobi — Kostel« je izšla pred kratkim in 
jo je tudi možno kupiti — za 70 din. Do
slej je v knjigami že dvakrat pošla in so 
dobili zdaj že tretjo pošiljko.

Prav tako jim je že dvakrat pošla in so 
že tretjič naročili knjigo »Prekletstvo« Ig
naca Jereba, ki govori o življenju in delu 
na Kočevskem pa tudi njeni zgodovini v 
romanizirani obliki.

Ostalo pa so manjše knjižice, ki naj jih 
le naštejemo: Kostel ob Kolpi, Fridrih- 
štajn Kočevje 1425—1515, Po poteh od
poslancev slovenskega naroda, Kočevje v 
NOB in Spomeniki NOB na Kočevskem. 
Razen tega imajo v knjigami na zalogi tu
di karte (zemljevide) mesta Kočevje.

J. P.

Semičani in drugi so 16. januarja le
tos pospremili na semiško pokopališče 
Franca Štriclja, upokojenega mesar
skega mojstra iz Semiča. Poklica se je 
izučil pri očetu, ki seje kot Kočevar pri
ženil pred vojno na Sela pri Semiču, 
kjer je imel potem klavnico in mesnico. 
Franca so skupaj z očetom internirali v 
Italiji, od koder so ju kmalu vrnili v 
Ljubljano. Toda Franc se je znašel po
novno v Italiji, kamor so ga poslali v 
zapore, predtem pa so ga skoraj ustreli
li, ker se je nekdo zmotil in so ga dali 
med talce po uboju bana Natlačena. Po 
angloameriški zasedbi južne Italije so 
Franca sprejeli v šolo za tankiste. Po
zneje so ga dodelili v I. prekomorsko 
brigado VIII. korpusa, kjer je bil podre
jen generalu Drapšinu. Po demobiliza
ciji seje Franc vrnil v Semič ter se zapo
slil in bil upokojen kot direktor metliške 
klavnice. Tudi po upokojitvi si ni dal 
miru. Zamenjali so mu oba kolka, a je 
delal kljub temu kot pred operacijo. V 
nedeljo. 14. januaija, mu je postalo sla
bo. Odpeljali so ga v bolnico, toda po 
nekaj urah je umrl. Pogreb, na katerega 
so prišli številni, je dokazal, kako so ga 
vsi spoštovali. Naj mu bo lahka zemlja.

F. D.

fOKOLIjKONGRESNE
Okoli kongresa ZK Jugoslavije smo 

zabeležili nekaj resničnih in zanimivih, 
ki so bolj ali manj v zvezi s kongresom 
ZKJ.

DAN PRED KONGRESOM - 
Dober dan pred kongresom ZKJ je de
legat za ta kongers občin Kočevje in 
Ribnica Jože Novak odstrelil oz. položit 
na dlako kapitalnega divjega prašiča. 
Očiščen je tehtal preko 100 kg. Stro
kovnjaki pa pravijo, da trofeja (čekani) 
gotovo zaslužijo zlato medaljo. Tako ne 
more nihče očitati, da priprave za kon
gres v Kočevju niso bile temeljite.

TRI DNI PO KONGRESU-Pred
sednik OS Zveze sindikatov Johan Bra
dačje preveč razgrete razpra vljalce seje 
P OS ZS, ki so se oglašali vsevprek, 
pomiril: »Razpravljamo lepo po vrsti in 
kulturno, saj nismo na partijskem 
kongresuk

OCENA OBČANOV - Kakor so 
začeli, tako so končali Kongres je bil 
sklican predčasno, zato je povsem raz
umljivo, da se je predčasno tudi za
ključil

P-c

TUDI TI, MOŽ
MOKRONOG — Vsak četrtek ob 

18. uri se mokronoški moški rod (lah
ko) tekreira v šolski telovadnici pod 
vodstvom Jožeta Metelka. Krajevno 
ženstvo se je začelo podobno udejstvo va
ti že prej. Emancipacija je vsekakor na 
pohodu tudi v Mokronogu. Namreč 
moška

DOMAČE TRNJE
• Letošnja zima je kot ekonomska 
politika — vse je zavito v meglo.
• Morje problemov je pogoltnilo že 
Mnogo političnih neplavalcev.
• Nič čudnega če je hrana tako dra
ga ko pa vsebuje administrativne 
»začimbe«.
• Kdor mnogo politizira na ban
čnem računu profilira

M. BRADAČ

Prijateljstvo prek časopisa
Spoznali so se s pomočjo Dolenjskega lista

KOČEVJE — Pred nekaj leti 
smo objavili razgovor s kočevskim 
numizmatikom Jožetom Ožboltom. 
Zdaj pa smo pri njem zvedeli, da je 
prav zasluga tistega članka, da sta z 
ženo navezala zelo prisrčne stike z 
dolenjskim izseljencem Emilom Čer- 
netom, ki od leta 1963 živi v ZDA, 
žal pa so se ti stiki pred dobrim le
tom tragično končali.

Najprej seje izkazalo, daje Emil 
Černe tudi numizmatik in sta z Jo
žetom Ožboltom izmenjala nekaj 
izkušenj o tem. Izkazalo pa seje, da 
je tudi on sladkorni bolnik, zaradi 
česar sta navezala tesne stike tudi z 
Ožboltovo ženo Tinco, ki pravi, da 
ji je pisal razna navodila o tej bolez
ni, poslal tablete ipd. Emil Černe se 
je izkazal tudi za zelo dobrega po
znavalca vse Dolenjske in Kočev
ske pa tudi ljudi. Podrobneje pa 
svojega porekla in od kod je doma, 
še ni povedal, pač pa je pisal, da bo 
to kmalu storil. Pisali so si tako re
koč vsak teden in zelo je bil nestr
pen in nesrečen, če je pismo iz Ko
čevja zamujalo. Potem pa se je 
zgodilo, da Ožboltovi niso dobili 
odgovora že na dvoje pisem. Kon
čno je iz Clevelanda prispelo pismo, 
datirano proti koncu septembra leta 
1988. Pisava ni bila znana, v njem 
pa je pisalo (nekoliko skrajšano) 
tole:

»Jaz vam pišem ker sem dobila 
dva pisma iz Vaše pošte na naš na
slov Emila. Kaj nejsi vedel da je 
Emil umrl lejtos v septembru imu je 
Heartatack, srce gaje zadelu. Imu je 
sugar pa nej nič zatu umru on je od 
srca preč pršu. Moja sestra je pa

Tinca Ožbolt

drugi uan po pogrebu šla v bolnico 
je še tam.

Jez zdej hišo merkam. Ali si ti kej 
žlahta... on je vse zapustu sjester v 
Ljubljano. Ona se piše Marija 
Murn je Vzajemna ulica 12 v 
Ljubljana....

Jez bol slabu pišem sem že stara 
drugu lejtu bom že 80 letu.

Emil je imu lejp pogreb je šlo 48 
car.

Lenny«
»Izgubila sva prijatelja, kakršnega 

je težko najti doma ali v tujini,« 
pravita zakonca Ožbolt, ki jima je 
bilo še posebno hudo, da nista mo
gla nikomur izreči usožalja, zato to 
poizkušata tudi tako, da sta nam — 
sicer z zamudo — o vsem tem po
vedala za časopis. Pravita, da sta za 
sožalje lahko pisala le Lenny, ki je 
sestra Emilove žene, in naj v nju
nem imenu sožalje izreče Emilovi 
ženi, vendar spet ne vesta, če je 
sploh še živa, saj sojo po moževem 
pogrebu, kot je pisala Lenny, odpe
ljali v bolnišnico.

J. PRIMC
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Je republika
žrtvovala
Posavje?

Ob vsesplošni ogroženosti Posavja se lju
dem postopoma odpirajo oči, čeprav mnogi ta 
hip še ne vedo, da si bodo morali posta viti po
polnoma nove razvojne cilje. Nobenega dvo
ma ni več, da se tiste razvojne poti, na katere 
so še pred nekaj leti prisegali, danes zapirajo. 
Vsi plani so bili naravnani v kmetijstvo, a 
zdaj je kmetijstvo kot prednostna panoga 
blokirano z več strani Znašlo se je v slepi uli
ci ker sleherni investicijski prodor z objekti 
republiških razsežnosti prinaša s seboj nove 
omejitve.

Med prvimi je zagotovo psihološki učinek 
jedrske elektrarne, ki ga še bolj kot tu zazna
vajo sto ali celo dvesto kilometrov stran, zno
traj in zunaj slovenskih meja. To pomeni da 
za pridelke s tega območja ne bo kupcev, da 
bodo odklanjali posavsko sadje, pšenico, 
krompir, mleko in kdove kaj še. Zaradi tega 
strokovnjaki razmišljajo o dopolnilnih de
javnostih, o preusmeritvi na industrijske rast
line, vendar ne na vse, ker tudi hmelj iz Po
savja ne bo zaželen. Namesto vrtnin se bo v 
takih razmerah bolje odrezalo gojenje cvetja.

Po drugi strani pa na Krškem polju inten
zivnega kmetijstva ni mogoče razvijati zaradi 
zaščite podtalnice. Če bo Slovenija hotela ta 
rezervat pitne vode zadržati, potem se mora 
nehati tudi farmsko onesnaževanje. Razen 
tega bo zemlje za kmetijske namene vedno 
manj. Po podatkih Zavoda za organizacijo 
poslovanja v Ljubljani bodo novi energetski, 
cestni in drugi objekti republiškega pomena 
prizadeli 27 odst vseh površin ekološko in 
gospodarsko občutljivega Krško brežiškega 
polja še v tem desetletju.

Ljudje, ki živijo v Posavju, se osveščajo in 
najbrž ne bodo molče sprejemali vsega, kar 
jih ogroža, jim uničuje naravno in življenjsko 
okolje. Preveč tega so že sprejeli zaradi lah
kovernosti, pomanjkanja lastne ustvarjalno
sti, znanja in kritičnosti, kar je bilo zanje 
draga šola Iz te izkušnje je v regiji vzniknila 
zamisel za celovitejši pristop k snovanju ju
trišnje podobe regije, za način, ki je v državah 
Zahodne Erope nekaj običajnega

Gre za projektno nalogo Razvoj podeželja 
posavskih občin in krajinska zasnova Krši^ 
brežiškega polja in ta naj postane model za 
planiranje razvoja v zaokroženih regijah. 
Njen nosilec je Zavod za organizacijo poslo
vanja v Ljubljani Za ta projekt je značilno, 
da bo vsebo val alte mati vne predloge za in ve- 
stitorje in republiške komiteje in da bo zahte
val celo vitost izpelja ve načrto vanih posego v z 
namenom, da bi obvarovali kar največ na
ravnih danosti posavske pokrajine in zaščitili 
življenje domačinov. Zaradi tega se strokov
njaki obračajo na javnost skušajo jo pridobi
ti da bi sodelovala pri oblikovanju svoje 
prihodnosti

• To je pot h kompromisnim rešit
vam, ne k temu, da so v Posavju dolžni 
sprejeti prav vse investicije, kijih ponuja 
republika. Gre za možnost, da ljudje po
vedo, kqj zavračajo, če nočejo pristati na 
uničepje tega dela Slovenije, četudi gaje 
morda republika na tihem že zdavnaj žr
tvovala. Ko se prebivalcem Posavja še 
sanjalo ni, kaj je jedrska elektrarna, je 
bila ta že zarisana na Krškem polju, in 
prav tam so jo tudi postavili. Odpora je 
bilo malo, skoraj nič, saj so jo tedaj pri
kazovali celo kot turistično privlačnost 
in nevedneži so bili ponosni nanjo. Toda 
razvoja ni pospešila, obratno, omejila ga 
je in ga še omejuje.

Posavje ostaja nerazvita regija, če odšte

jemo nuklearko in papirnico v Krškem. 
Strokovnjaki, ki so za izpeljavo projektne na
loge obiskovali ljudi in podjetja, so prišli do 
spoznanja, da je ta predel manj razvit od Go
ričkega. Morda bo komu vzelo sapo, ko se bo 
spomnil, kako visoko se po narodnem do
hodku uvršča krška občina. Domačini po
znajo razmere, poznajo težko življenje v hri
bovitih vaseh, vendar večinoma ostajajo 
pasivni in ne znajo presekati začaranega 
kroga neperspektivnosti celotnega prostora, 
ki ga mladi zapuščajo velikim investicijam 
navkljub. Taki posegi žal samo povečujejo 
neuravnoteženo izrabo naravnih danosti in 
omejujejo razvojne možnosti na več področ
jih hkrati

Posavje je ekološko zelo obremenjeno 
kljub nerazvitosti Po dolini se vije umazana 
Sava, v kateri že desetletja umira vse živo, 
zato ribe, ki še zaidejo vanjo, niso užitne. Tu
di Krka ni več zelena kot včasih. Gozdovi 
propadajo zaradi umazanega ozračja, zaradi 
zniževanja podtalnice pa v Krakovskem goz
du hira nižinski hrast največje bogastvo tega 
območja. V Vrbini ob Savi rušijo naravno 
ravnovesje topolovi nasadi v katerih uničuje
jo s škropivi vso podrast Gozdarji nasprotu
jejo preobširnim melioracijam, s katerimi 
kmetijci pridobivajo nadomestne površine za 
izgubljena zemljišča in izboljšujejo pridelek 
na slabših površinah.

Zadnje čase povečujejo psihološki učinek 
tveganja na tem območju nedavni potresni 
sunki ki so ustavili nuklearko. Posavje je za 
potrese bolj občutljivo kot drugi deli Slo veni- 
je. Krško — brežiško polje je tektonska udo- 
rina, skozi katero vodita dve potresni liniji in 
se križata v brežiški občini so minuli teden 
slišali udeleženci na posvetu, ki ga je pripra
vila zbornica v zvezi s projektom za razvoj 
posavskega podeželja in krajinsko zasnovo 
Krškega polja Gre torej za ponovno prever
janje razvojne strategije, za to, da poleg 
obstoječih objektov, ki so nujno zlo, prebival
stvo dobi materialna zagotovila za obstoj, za 
usmeritve, ki ga ne bodo samo ogrožale, am
pak pripomogle h gospodarskemu razcvetu, 
k popravljanju napak iz preteklosti in pre
prečevanju novih ekoloških katastrof.

J. TEPPEY

Generali
sanjajo
nadzvočno

Če zadevo pripeljemo do karikature, je 
mogoče reči, da bo država, katere najbolj vo
dilna sila šteje glasove svojih delegatov dobe
sedno na roke, da bo torej ta in taka država v 
naslednjem desetletju naredila nadzvočno 
večnamensko bojno letalo. Primerjava je gro
teskna, po drugi strani je namreč jasno, da 
ima izdelava supersonika ali kakšne podob
ne tehnološke nadvse vrhunske zadeve bolj 
malo opraviti z dejstvom, ali prebi valci drža ve 
kandidatke verjamejo ali ne v boga, čarovni
ce ali pa recimo Lenina. Verjetnost, da letalo 
ne bo letelo, kot se spodobi, pa je vendarle 
premo sorazmerna s količino omenjene in 
neomenjene mitološke šare.

Potem ko so državljane Jugoslavije posta
vili pred dejstvo, da bo naša vojaška industri
ja v naslednjih desetih letih za projekt nad
zvočne ptice porabila okoli tri milijarde 
mark, kar je letno 300 milijonov te vrste de
narja, in potem, ko se je premier Ante Mar
kovič v letalskem inštitutu samovšečno slikal 
s prav takšnimi generali, je treba najti čas tu
di za nekaj vprašanj, čeprav je upanje, da bo
do dobila odgovore, manjše od makovega 
zrnca.

Zakaj gre generalski vrh, ohrabren s 
triodstotnim davkom na več kot 99 odstotkov 
vsega, kar je naprodaj v tej državi, ponovno v 
projekt, ki so ga javnost in tudi strokovnjaki 
ocenili za megalomanskega, negospodarne
ga in predvsem nepotrebnega? Kaj bo naši 
državi nadzvočno večnamensko letalo v 
Evropi, ki hrepeni po miru? Če to letalo res 
tako krvavo potrebujemo, zakaj ga ne bi raje 
uvozili, kar bi bilo nedvomno ceneje?Na sve
tovnem trgu je orožij so letala za vsako mero 
in okus. Kakšno je zagotovilo za kakovost 
tega letala, če vemo, da je bilo zadnjejugoslo
vansko letalo, sposobno pogledati v oči sve
tovni konkurenci, izdelano pred drugo sve
tovno vojno? To je bil legendami IKA. Z 
izjemo SA-49, ki paje zamudil svoj čas, saj je 
prihajal rod reaktivcev, Jugoslovani po vojni 
nismo naredili vojaškega letala, ki bi bilo de
ležno večje pozornosti letalske svetovne jav
nosti Konec koncev se uspešnost katerega
koli letala meri s prodajnim metrom Koliko 
galebov, jastrebov ali G-4, ki sojim določeno, 
vendar zapoznelo kako vost dali tudi tuji stro
kovnjaki, smo prodali na tuje? Recimo vsaj 
neuvrščenim prijateljem, ki jih tako ali tako 
ne bi nikoli plačali Ali pa zgodba o letalu 
Orel ki smo ga načrtovali in začeli izdelovati 
skupaj s prijateljsko Ceausescujevo Romuni
jo. Prva stopnja debakla je bila, da se je trans
ilvanski lisjak umaknil iz tega projekta, ime
novanega juro, druga, še vedno aktualna 
stvar pa je, da Orel niti približno ni takšno le
talo, kol so si in so nam obetali Zdaj večino
ma prav pohlevno prevaža naokoli izvidniške 
kamere, kar je posebno všeč pacifistom ge
neralom pa precej manj.

Bo o novem letalu kaj rekla tudi zvezna 
skupščina Jugosla vije? V bogati Nemčiji je te 
dni cel hudič, ker drža vljani ostro nasprotuje
jo gradnji podobnega stroja za paradne na
stope in morebitno ubijanje sovražnika. Za
kaj je naš vojaški vrh nastopil s tako 
finančno in tehnološko orjaškim projektom v 
času, ko je država dobesedno na dnu, kaže 
pa, da je za tem dnom lahko še eno dno? Do
bro poučeni trdijo, da zato, ker je naSa vedno 
tako hvaljena vojaška industrija v krizi Da je 
tu košček resnice, potrjuje podatek, da so ge
nerali ob prvem, zavrnjenem poskusu pred
stavitve te pobude investicijo utemeljevali s 
težavami naše letalske industrije. Čeje bila ta 
industrija v težavah tedaj, je danes kvečjemu 
še bolj.

Projekt novega letala naj bi — to je eden 
najbolj za javnost uporabnih argumentov — 
prinesel v našo državo nove bazične tehnolo
gije, torej tehnološki razvoj, uporaben tudi za 
civilno rabo. Tu je treba najprej povedati, da 

'je imela naša letalska industrija kar dovolj 
priložnosti za vnos sodobnih tehnologij na 
temelju letalske kooperacije z Zahodom (za
kaj jih ni izkoristila, je samo naš problem), 
drug, precej močnejši protiargument lej pri
povedki pa je od tehnologov in ekonomistov 
normalnih držav ugotovljeno dejstvo, da bi 
imeli za enak denar, investiran v civilno in
dustrijo in civilne raziskovalne organizacije, 
nekajkrat več bazičnih tehnologij, ki bi bile 
neposredno in takoj uporabne v civilni in trž
no usmerjeni industriji Tako menijo celo 
Sovjeti, velesila na področju vojaške letalske 
tehnike. Pra v tako se ve tudi, da naložbe v vo
jaške projekte — še posebej velja to za pod
ročje leuilstva — omogočajo zelo omejeno 
zaposlovanje. Z enakimi naložbami v civilno 
industrijo bi odprli do štirikrat več delovnih 
mesi •

• Gre torej za projekt, ki bi zadovoljil 
napuh in samovšečnost dela naših obla
sti, vojaškega lobija (terja slednji darilo, 
ker ni potegni! z jugoslovanskimi hege- 
monisti?) in vojaškoindustrijskih veli
kanov, ki so brez dela. Če vojaški vrh, le
talci in obramba države res potrebujejo 
nadzvočna letala tudi še za kaj drugega

kot za nizko preletavale Prištine, jim jih 
bomo kupili. Če pa bodo še naprej vztra
jali na neznanski domači pameti, pa bi 
jim za začetek svetoval uporabo vsaj pri
bližno verjetnih podatkov. Projekt letala 
z lastnostmi, kakršne naj bi imel naš su
personik, ne velja piškave tri milijarde 
mark, tak projekt stane nekajkrat več, 
torej večkrat po tri milijarde mark. 
Takšna vsaj je izkušnja držav, ki so tu in 
tam že naredile kaj nadzvočnega.

M. BAUER

Krško ne 
gleda več 
samo rdeče

Politični zemljevid krške občine je bil dol
go obarvan samo rdeče. Predstavniki novih 
strank, ki so se začele pojavljati pred novim 
letom precej kasneje kot v ostalih delih Slo
venije, pravijo, da se niso pojavili tako pozno, 
ker bi bila krška občina zadnja pravoverna 
realsocialistična trdnjava v Sloveniji Ne
kdanji alternativci in sedaj povsem legalni se
stavni del politične infrastrukture so mnenja, 
da je bila zakasnitev posledica dolgoletne po
litične apatije, o kateri pa sedaj ne bi mogli 
več govoriti

Gotovo ni naključje, da so se v Krškem 
najprej pojavili Zeleni, katerih delovanje je 
bilo najprej tudi najbolj odmevno iz povsem 
razumljivih vzrokov. Krška občina pač šteje 
med najbolj onesnažene v Sloveniji, zato Ze
lenim ni bilo težko začeti politično delovati, 
prav tako pa jim ni bilo težko najti somišlje
nike. Za njimi so se pojavili socialdemokrati 
in nazadnje krščanski demokrati, ki pa imajo 
tudi največ članov in bodo nemara to števil
čno premoč ohranili

Predvolilni boj se je že začel vendar ne 
samo med opozicijo na eni strani in Strako 
socialističnega samoupravljanja na drugi 
strani, marveč prihaja do prvih polemičnih 
isker med opozicijskimi strankami Zeleni si 
lastijo primat na ekološkem področju in oči
tajo ostalima dvema strankama, da sta v svoje 
programe zapisali podobne naloge kot Zele
ni. Socialdemokrati se malce ograjujejo od 
militantne ekološke politike Zelenih, ker pač 
hočejo imeti elektriko in se ne nameravajo 
odpovedati vožnjam z avtomobili Prav tako 
socialdemokrati ne sprejemajo politike krš
čanskih demokratov zlasti v tistem delu pro
grama, ki je proti abortusu Podrobnejša ana
liza pa bi našla še kakšno nasprotje, vendar 
ta nasprotja sedaj ne prihajajo na dan, ker se 
opozicija ravna po Demosu, ki naj bi skupaj 
predstavil opozicijske ambicije. Tako bodo 
vse opozicijske stranke terjale, naj se spre
meni sestava občinske volilne komisije, v ka
teri naj bi dobil svoje mesto tudi predstavnik 
Demosa

• Opozicijo je strah, da politična igra ne 
bo poštena, kajti Socialistična zveza ne 
nastopa kot nova stranka, marveč je v 
predvolilni boj poslala svoj politični 
aparat po krajevnih skupnostih, ki 
obstaja še od nekdanje SZDL. Kljub 
vsemu pa v krškem Demosu računajo, 
da bodo na volitvah zmagali, čeprav je še 
skrivnost, s katerimi kandidati bodo 
konkurirali za osrednji občinskifunkciji, 
to je predsednika izvršnega sveta in 
predsednika občinske skupščine.

Po njihovem mnenju bi moral biti prvi 
mlad in sposoben ter dinamičen človek, drugi 
pa ugleden starejši občan, ki bi užival ugled 
med vsemi občani Ko bodo volitve za nami,

pravijo v krški opoziciji, bo tudi konec De
mosa in tedaj bodo stranke nastopile samo- . 
stojno.

Naloga krške opozicije je, da razbije mo
nopol ZK, da se vendarle začne pravi boj za 
boljše življenje, za sistem, v katerem bodo 
imeli vsi enake možnosti. Prva znamenja 
uspehov na tem področju se kažejo, saj je j 
precej članov tako imenovane občinske 
uprave prestopilo med socialdemokrate, na 
občini bodo ukinili osnovno organizacijo 
ZK. Da se nekaj premika, kaže tudi optimi
zem enega izmed prvakov krščanskih demo
kratov, ki upa, da bo po osmih letih »svobod
nega umetništva« in preživljanja z aktivizer- 
stvom in podobnimi priložnostnimi deli, kot 
učitelj dobil delo na šoli

J. SIMČIČ

Rento 
odklanjajo, 
zemlje ne

Vprašanje kmetijske rente je v Posavju 
odprto od prvega osnutka lokacijskega načr
ta za hidroelektrarno Vrhovo. Takrat je 
predsednik republiške vlade Dušan Šinigoj 
obljubil da bodo vse nerešene zadeve urejene 
pri drugem energetskem objektu, pri Bo- 
štanju. _

Prizadeti so upali čakali in ubrali vse za
konite poti, da bi stvari stekle po pravih tirni
cah. Prek zbornice so dosegli da je komite za 
kmetijstvo skupaj s fakulteto pripravil dve 
različici rešitev.

Po prvi naj bi zakon določil kako zagoto
viti enak obseg kmetijske proizvodnje, kako 
plačati melioracije in nadoknaditi izpad pri
delka za čas usposabljanja nadomestnih zem
ljišč. Druga varianta je predvidevala, da bi po 
republiškem dogovoru izplačali neke vrste 
rento v ustrezno povečanem nadomestilu za 
spremembo namembnosti zemljišč.

• Obe varianti sta prišli na dnevni red 
seje izvršnega sveta, toda komiteji za 
promet, energetiko in industrijo so imeli 
pomisleke, ker bi to preveč podražilo 
gradnjo. Tako je po lanskem poletju za
deva obmirovala in vlada ni predložila 
skupščini v sprejem zakona, kot je 
napovedala.

Medtem je zagledal beli dan popravljeni 
predlog lokacijskega načrta za elektrarno 
Boštanj. Odškodnine za zemljo in izpadli do
hodek se sestavljalcem v njem sploh ni zdelo 
vredno omenjati Niti toliko pozornosti ji niso 
namenili kot v osnutku.

Zahteve kmetijske zemljiške skupnosti 
Sevnica, s katerimi se je ta obračala na repu
bliko, so, kot kaže, tri leta zapored pristajale 
v košu in tako bo vse dotlej, dokler bo loka- i 
cijski odlok le pogajalski dokument med in- \ 
vestitorjem in občino, dokler ne bo odražal 
tudi kmetijskih interesov. Po vsej verjetnosti 
so se republiški komiteji otresli obveznosti in

odločilni korak še v tem mandatu. Kmalu se 
bo videlo, če ni to le tolažba za tiste, ki so jih 
pu stili na cedilu. Zagoto vo pa lastniki kmetij- \ 
skih površin ne bi bili izigrani, če bi Slovenija 
sprejela pravila igre vnaprej.

J. TEPPEY

jih prenesli na novi parlament, čeprav kmetij
ski minister obljublja, da bo vlada naredila

Avto, 
po imenu 
lepota moči

Če ne veste, kaj je reklama, prisluhnite tej- 
'e zgodbi.

Vsi smo videli televizijsko reklamo za re
nault 5. Prelepa mladenka in postaven fant se 
zbudita vsak v svojem stanovanju, se uredita, 
vsa elegantna sedeta vsak v svojo petico 
(njena je rdeča, njegova pa črna) in se odpe
ljeta. Bleščeči zadevi se srečata, ko se njuni 
cesti združita v eno, za hip ali dva se ujameta 
tudi pogleda, nato pa je na ekranu zgodbe 
konec, mi pa vemo, da se je komaj začela.

Petice so šle tudi pred to reklamo dobro v 
denar, spot pa je imel še en, in to kar neznan
ski učinek. Slovenski najstniki so izropali tr
govine, ki so imele na zalogi tip spodnjic, v 
katerih seje v zgodbi prebudil mladenič. Če 
ni denarja za R 5, je mogoče tudi s pravšnjimi 
spodnjicami osvojiti žensko svojih sanj.

Renault pa bo seveda še naprej prodajal 
samo avtomobile. Njegov slovenski partner 
IMV Revoz je minuli teden na s soncem obsi
janem Bledu jugoslovanskim kupcem pred
stavil renault 19 chamade, ki sc od že znane

ga renaulta 19 razlikuje po zadku, chamade 
je namreč limuzina. Zaradi dodatnih 11 cen
timetrov se je za petino povečal prtljažnik 
(od 386 na 463 litrov), cena avta pa bo ne 

lede na to ostala ista, v maloprodaji okoli
24.000 din. Komercialni direktor IMV Re

voz Claud Tellier je novi avto predstavil tudi 
s televizijskim spotom, v katerem sicer ni bilo 
spodnjic, učinek pa bo nedvomno velik. Sa
mozavesten je bil tudi Ivan Ban, direktor 
marketinga, renaulti se v Jugoslaviji izvrstno 
prodajajo. Svoje gosteje Revoz po Bledu vo
zil kar s kočijami, chamade si je to zaslužil, 
saj gre za jeklenega konja, kije v evropskem 
vrhu prodaje.

Kakšen je torej avto, ki ga postavljajo ob 
bok tipu, golfu, kadettu in peugeotu 309? 
Gre za vozilo iz spodnjega dela srednjega raz
reda, za limuzino s četvero vrati in petimi se
deži, izdelujejo jo v desetih različnih verzijah. 
V Jugoslaviji bodo naprodaj modeli GTS in 
GTX, pozneje pa še GTD. Zadnji model je 
dizelski (1870 kubikov), prva dva pa poga
nja bencin. V GTS je novi 1390-kubični šti
rivaljni motor z 80 konjskimi močmi. Krstili 
so ga za energy; gre za varčen, po tehnologiji 
sodoben in ekološko čist agregat. Osem dese
tin konj je za 940 kg težki avto kar nekaj, 
komur pa to ni dovolj, lahko seže po modelu 
GTX, katerega 1721-kubični agregat ima 92 
konj. Vsi trije modeli imajo, tako se danes že 
spodobi, petstopenjski menjalnik, zavore so 
spredaj disk, zadaj boben, rezervoarji za go
rivo držijo po 55 litrov. Koeficient aerodi- 
namičnosti je 0.31.

Če se lotimo opisa notranjosti modela 
GTS, je treba pohvaliti veliko in pregledno 
armaturno ploščo z merilnikoma hitrosti in 
vrtljajev (rdeče polje se začne pri 5.500) ter

merilniki goriva, ogretosti motorja in ravni 
olja. Volan je neposreden, udoben pri parki
ranju, pri nad 150 km na uro pa veste, da ga 
imate. Tu je seveda še kar ugledna množica 
različnih stikal, ogrevanje zadnjega stekla, 
zadnja meglenka in vse štiri utripalke so 
standard, zelo dobro pa je urejeno zračenje in 
ogrevanje, s čimer so Francozi utišali govori
ce, da na tem področju niso mojstri. Elegant
na kratka ročica petstopenjskega menjalnika 
je natančna, vzvratna prestava ima zaporo.

Pedala so dobro razvrščena. Ker pa so ljudje 
vsak dan večji, v GTS pogrešamo nastavitev 
voznikovega sedeža po višini.

Poraba goriva je za GTS (po ECE) 
5.1 /6.6/7.9 litra bencina na sto kilometrov. 
Kdor hoče od motorja energy, ki se zelo lepo 
vrti, kaj več, bo seveda prestavljal tik pred 
rdečim poljem na merilniku vrtljajev in po
zabil, kaj v priročniku piše o porabi. Toda 
tako je z vsemi avtomobili na tem svetu, ne
dvomno pa se z mirnejšo vožnjo da loviti po-
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vprečna tovarniška poraba. Taje 6.5 litra na 
100 kilometrov. Za družinskega voznika, za 
katerega je delan chamade GTS, je avto kar 
živ. Od 0 do 100 km na uro pospeši v 12.2 
sekunde. Najvišja hitrost je po tovarniških 
podatkih 173 km na uro.

Model GTX je za 10 km na uro hitrejši, 
pospešek pa je že kar spodobnih 10.7 sekun
de. Kar lepo se potuje tudi z dizlašem; tovar
na obljublja več kot 160 km na uro, pospešek 
pa je 15.7 sekunde do 100 na uro, kar pome
ni, da ste na startu v nadlego kakšnemu pre- 
napihnjenemu lastniku jugobeemveja. Babi
ce, matere, žene, zaročenke in ljubice bodo 
vesele že omenjenega prtljažnika, ki se odpi
ra dovolj visoko in ni podoben slabo po
spravljeni drvarnici.

Kar se voznih lastnosti tiče, je R 19 cha
made avto, ki zadovolji tako nedeljskega 
voznika, kot rutinerja, ki zna izkoristiti sicer 
ne pretiranih 80 konj. Avto je lahko vodljiv, 
prednji pogon odpusti tudi kakšno večjo na
pako, zavore so solidne. Kdor bi hotel kaj 
več, bo moral izbirati med preostalimi opci
jami tega modela, kot rečeno, jih je deset. To 
pa je že popolnoma druga zgodba. Tudi o 
konjih krepko čez stotico, šestnajstventilskih 
motorjih in zavorah ABS.

Za naše razmere pa je R 19 chamade GTS 
tako rekoč avto sanj, kupovali ga bomo pod 
reklamnim geslom »Lepota moči«. Kdor si ga 
bo lahko privoščil, naj nima občutka manj
vrednosti; R 19 je evropska uspešnica, vsak 
dan narede 3.000 bleščečih se kosov. Zelo 
radi ga kupujejo tudi Nemci, ki vedo, kaj je 
dober avto, saj kar nekaj takšnih tudi izdelu
jejo. Edina resnična napaka R 19 chamade 
je, da ob nakupu enega podariš državi.

M. BAUER
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NAGRADA NA HRIB
Izmed reševalcev 2. nagradne kri

žanke je žreb izbral MARICO KOŠ- 
MERL s Hriba v Loškem Potoku. Za 
nagrado bo prejela knjigo Na zvezdah 
spočeti, ki jo je napisal svetovno znani 
pisatelj H. G. Wells, v nji pa so zbrane 
fantastične zgodbe. Nagrajenki čestita
mo in ji želimo prijetno branje.

Rešitev današnje križanke pošljite 
najkasneje do 12. februaija na naslov: 
Uredništvo Dolenjskega lista, Germova 
3, Novo mesto, s pripisom KRIŽAN
KA 2.

REŠITEV 2.
NAGRADNE KRIŽANKE

Pravilna rešitev 2. nagradne križanke 
se glasi: DEMOS, AMON, TEKTO
NIKA, ANA, DOLAR, NEBES, APO, 
JOŽE PUČNIK, ALE, SKOK, LA- 
ON, RIO, LAST, ARKUS, OMEN, 
TR, KARSTENIT, MAT, ERA, AGI
TACIJA, TAS, NOJ, NOTAR.

KU
Slovenci — bili so vedno le 

molčeči težaki pri obči zgo
dovini.

J. MENCINGER 
Narodno-domovinska fak

tičnost človeka ali takšnost 
človeškega bitja se pokaže 
kot neodpravljiva struktur
na poteza človeškosti člo
veka, katere ukinitev bi bila 
enaka razčlovečenju.

I. URBANČIČ
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Kaj je povedal praplankton
Školjke, stare več kot 40 milijonov let, so razkrile, kaj 

se je dogajalo s svetovnimi morji

Uresničil je sanje iz otroštva
Stoletnica smrti slavnega arheologa Schiiemanna — Našel je Trojo, bajne zakla- 

__________ de starih kraljev in prazgodovinsko palačo v Tirinsu
Letos poteče že sto let od smrti enega 

največjih raziskovalcev preteklosti, oče
ta arheologije Heinricha Schiiemanna. 
Le malo ljudi se lahko pohvali s toliko 
in tako velikimi uspehi, kot jih je v svo
jem življenju nanizal nemški veletrgo
vec in samouki arheolog. Za svoje me
sto v galeriji velikih svetovnih osebnosti 
se ima v prvi vrsti zahvaliti Homerju, 
svoji veliki ljubezni do tega davnega 
pesnika in neomajni veri v resničnost 
njegovih sporočil. Ker ni veijel, da so 
čudovite zgodbe o bojih za Trojo in za
pisi iz Odiseje samo plod pesniške fan
tazije, marveč je v njih videl zapise o 
davnih resničnih dogodkih, je stopil na 
pot epohalnih odkritij. Trajno se je za
pisal med tiste genialne posameznike, ki 
so kot nestrokovnjaki odpirali nove 
poti v znanosti. S Schliemannom so po
vezana odkritja Troje, kraljevskih grob
nic pri Mikenah, odkritja v Tirinsu in 
Orhomenu. Vse to so dandanes temelj
na arheološka odkritja.

Heinrich Schliemann se je rodil leta 
1822 v revni pastoijevi družini na Mec- 
klenburškem v Nemčiji. Njegov oče je 
bil humanistično izobražen in je male
mu Heinrichu pogosto pripovedoval o 
bojih in dogodivščinah Homerjevih ju
nakov. Sedemletni Heirich je v nekem 
Pogovoru z očetom samozavestno de
jal: »Ko bom velik, bom našel Trojo in 
kraljev zaklad.« Vsi imamo svoje otroš
ke sanjarije, uresniči pa jih le malokdo. 
Heinrich Schliemann jih je.

Njegovi prvi koraki v samostojnost 
niso prav nič kazali, kaj bo iz fanta. Sti- 

. rinajst let star je šel za vajenca v špece
rijsko prodajalno v Fuerstenbergu, kjer 
je pet let in pol pometal trgovino, pro
dajal slanike, žganje in mlel krompir za 

1 destiliranje. Potem je odšel v Hamburg, 
se vdinjal z mornarskega učenca, a že na 
Prvi plovbi doživel brodolom, dal slovo 
morju in postal pisarniški sluga v Am
sterdamu. Tuše>• v skromni podstrešni 
sobici začel učiti tujih jezikov. Odkril je

lastno metodo učenja, nedvomno učin
kovito, saj je v dveh letih gladko govoril 
in pisal šest svetovnih jezikov. Med 
drugim je bil edini v Amsterdamu, ki je 
znal rusko.

T udi na poslovnem področju je bil iz
jemno uspešen. Pisarniški sluga je v ne-

Starodavne Mikene so šele s 
Schliemannom odkrile sijajno pre
teklost in svoje zaklade. (Foto: 
MiM)

kaj letih postal uspešen veletrgovec, ki 
je trgoval in potoval po vsem svetu. Kot 
trd poslovnež sije nakopičil tudi veliko 
premoženje. In šele kot milijonar se je 
leta 1863 umaknil iz trgovine in se po
svetil izključno študijem.

Naučil seje še novogrščinc in z enako 
lahkoto tudi Homerjeve grščine. V celo
ti je obvladal 19jezikov. Njegov izredni 
jezikovni talent lepo izpričujejo popotni 
dnevniki; pisal jih je v jeziku dežele, kjer 
je med pisanjem bival.

svet v številkah
ZIBELKE SVETA

ftojtim na l«»_prebivaloev

lllllllll-.
KENIJA IRAN INDIJA . „ SZ ^ ZRN

Ljudi je iz leta v leto več na svetu, četudi seje tiktakanje popula
cijske bombe, kot strokovnjaki pravijo silovitemu naraščanju pre
bivalstva Zemlje, nekoliko upočasnilo. Vendar pri tem biološkem 
uspehu človeštva niso vsi enako prizadevni kar lepo kaže graf tega 
tedna, na katerem stolpci predstavljajo število novorojenčkov na ti- 
soč prebivalcev. Najbolj polnijo zibelke v Keniji, kjer imajo 55 ho- 
vorojenčkov na tisoč prebivalcev, najmanj pa v Italiji. Jugoslavija je 
s količnikom 15,3 med manj prizadevnimi, Slovenija s 14,2 pa še 
■nanj.

Z arheologijo seje začel ukvarjati le
ta 1868. Tisti čas ni nihče verjel, da se za 
Homerjevimi pesnitvami skriva zgodo
vinska resničnost. Schliemann pa je to 
vero ohranil od otroštva in z njo se je lo
til svojih prvih izkopavanj. Sreča ga je 
spremljala tudi pri tem. Sledeč opisom 
v Homerjevih pesnitvah, seje pri iska
nju Troje odločil za grič pri vasi Bunar- 
baši, kamor tedanji zgodovinarji stare 
Troje niso postavljali. Zagrizeno kot 
vsega v svojem življenju seje leta 1870 s 
sto delavci lotil izkopavanj. Niso ga od
vrnile ne mrzlice, upornost delavcev, 
težave s turško oblastjo in posmeh uče
njakov. Kopal je in odkril, da grič de
jansko skriva ostanke starih mest, ki so 
jih pred tisočletji postavljali eno za dru
gim na ruševinah prejšnjega. Našel je 
Trojo. Svet je bil navdušen, učenjaki pa 
se Schliemannu niso več smejali.

Na zadnji dan izkopavanj, 15. junija 
1873, seje Schliemannu sreča na široko 
nasmehnila. Našel je prvi zaklad: nakit 
in predmete iz zlata in slonove kosti. 
Navdušeni Schliemann je mislil, da je 
odkril Priamov zaklad. Kasneje so ar
heologi ugotovili, da gre za zaklad 
mnogo starejšega kralja. Tudi pri toč
nem določevanju temeljev stare Troje 
seje Schliemann zmotil. A nič zato, na
šel je Trojo in našel je kraljev zaklad. 
Sanjarije 7-letnega fantiča so se uresni
čile.

Leta 1876 seje lotil izkopavanj pri 
Mikenah. Iskal je kraljeve grobove. Po
novno seje zanesel na svoj nos in svoje 
razumevanje zapisov. 6. decembra je 
odkril prvi grob, nato še štiri. V grobo
vih so bili posmrtni ostanki 15 ljudi, 
pokriti z dragulji, z zlatim nakitom, 
maskami in drugimi predmeti, ob njih 
pa dragoceno orožje. Schliemann je bil 
prepričan, da je- našel grobove legen
darnega Agamemnona in njegovih to
varišev. V resnici je odkril grobove vsaj 
400 let starejših kraljev. Toda tudi to 
njegovo odkritje je bilo tako v znan
stvenem kot v gmotnem pomenu ne
precenljiv zaklad. Schliemann je odkril 
pramater evropskih kultur.

Tretje veliko Schliemannovo odkrit
je je prazgodovinska palača v Tirinsu, 
kije kot prva razgrnila svoj tloris. Z njo 
je bil Schliemann na sledi kretsko- 
minojski kulturi. Ukvarjal seje z misli
jo, da bi izkopaval knosoško palačo, 
vendar je načrte opustil. To veliko od
kritje je kasneje opravil Evans.

1890. leta seje Schliemann odpravil 
domov, da bi božič preživel z družino. 
Na neapeljskem trgu Santa Carita seje 
zgrudil na tla in naslednji dan umrl. 
Njegovo truplo so prepeljali v Atene, 
kjer so sc od velikega ljubitelja grške ci
vilizacije poslovili predstavniki vseh 
tamkajšnjih znanstvenih ustanov, grški 
kralj, prestolonaslednik in diplomatski 
zastopniki tujih držav.

MiM

zgodilo se je...
• Berlinski zid je lani simbolično 

padel, zdaj pa ga tudi zares podirajo. 
Najprej so odstranili betonske plošče v 
četrti Mitte. Deli teh plošč so tudi že na
prodaj kot spominki.

• Na Japonskem so bili pred krat
kim kar ob oba dotlej najstarejša prebi
valca. Najprej je umrl Ejdžu Curu, star 
110 let, teden dni kasneje pa tudi Micu 
Fudžisava, stara 113 let. Najstarejši 
človek na Japonskem je zdaj 111-letna 
Vaka Sirahama.

Stokanje dreves
Ali insekti slišijo sto- 
kanje oslabelih dreves?

Ko drevo dlje časa muči žeja ali 
kako drugače oboli, začne stokati. 
Krike izmučene rastline zaslišijo 
njeni sovražniki insekti, ki tako 
zvedo, da je rastlina šibka in manj 
odporna. Stokanje drevesa je zanje 
znamenje, da lahko napadejo.

To je slišati zelo nenavadno in 
kot v pravljici, pa vendar se morda 
v osnovi prav nekaj takega zares 
dogaja v naravi.

Raziskovalci rastlin so namreč 
odkrili, da nekatere rastline oddaja
jo nekakšno ultrazvočno cvrkota- 
nje, kadar so v stresu zaradi suše. 
Cvrkotanje se jača, kot se povečuje 
stres. Robert Haack, raziskovalec 
ameriškega gozdnega urada, je pri
šel na misel, da bi te ultrazvočne 
glasove dreves lahko zaznali različ
ni drevesni škodljivci. Rastline bi se 
tako same izdajale, da so manj 
odporne.

Haack je s sodelavci eno leto 
snemal ultrazvočno stokanje različ
nih dreves. Pri upočasnjenem pred
vajanju so posnetki slišni tudi člo
veku; ultrazvočno oglašanje dreves 
je slišati kot nekakšno bobnenje. 
Nato je poskusno pošiljal posnete 
ultrazvočne glasove v določene dele 
drevesa ter ugotavljal, kako se na 
oddajanje odzivajo škodljivci. Ugo
tovil je, da so se raje odločali za tiste 
dele drevesa, kjer je oddajal krike, 
kot za tiste, kjer jih ni bilo.

Saj ga ni moškega, ki bi ve
liko razmišljal o ženskah in 
jih hkrali vendar le cenil; 
moških je dvoje: prvi zani
čujejo žensko, drugi pa niso 
o njej nikdar delj in globoko 
razmišljali.

O. VVEININGER

Dandanašnji je voda morij in ocea
nov toplejša na površju kot v globinah. 
Pred 40 milijoni let pa je bilo obratno. 
Dokaze za to so znanstveniki našli na 
3000 metrov visokem podvodnem gre
benu Maud blizu Antarktike.

Greben leži na geološko zelo stabil
nih tleh in se kakih 75 milijonov let nje
gov položaj ni nič spremenil. Razisko
valci so v plasteh grebena našli pra
zgodovinski plankton, v njem pa so 
med drugim odkrili tudi drobcene 
školjke z lupinicami iz kalcijevega kar
bonata. V molekulah te snovi se nahaja 
težki izotop kisika 18. Prav ta izotop je 
bil zelo zgovoren.

Raziskovalca James Kennett in Lo- 
well Stott sta z analizo vsebnosti izoto
pa v lupinicah praplanktona iz vzorcev, 
ki sta jih pobrala iz več globokih vrtin v 
grebenu, presenečena ugotovila, da je 
bilo izotopa največ v vzorcih z vrha, 
manj pa v vzorcih iz večjih globin. To 
lahko pomeni le eno: daje bila pred mi
lijoni let voda tega dela Zemlje na po
vršju hladnejša kot v globinah.

Na računalniku sta potem obdelala 
model praoceanov izpred 40 milijonov 
let in ugotavljala, kakšne so bile takrat 
razmere, daje lahko prišlo do take raz
delitve toplih in mrzlih voda. Danes po-

Tudi to, kar počne mladi
na, je družbeno pomembno 
in nosi v sebi kali prihodnje
ga razvoja družbe.

M. ULE
Vse je zapisano koncu, do

bra knjiga pa je večna kakor 
Pismo, nobena sila ne more 
načeti njene svežosti in ve
ljave.

M. MAHNIČ
Vem, da so človeku dani raji 

izgubljeni raji.
J. L. BORGES

če ne boš prešlel svojih pora
zov — kako boš ločil nemoč od 
ponosa in kako se boš pobral?

K. WIERZYNSKI
Ni ga hujšega konformizma 

od vere v prihodnost.
M. KUNDERA

Kava in seks
Kavopivci ostajajo dlje 

spolno dejavni
Ljubitelji prave kave bodo gotovi ve

seli ugotovitev, ki so jih pred kratkim 
sporočili javnosti raziskovalci iz Michi
gana. Doslej je bila kava deležna prej 
kritičnih kot spodbudnih ugotovitev. 
Tokratna študija, ki sojo objavili v prvi 
letošnji številki Archiuves of Interna
tional Medicine, pa raziskovalci trdijo, 
da imajo uživalci prave kave več mož
nosti, da bodo ostali spolno dejavni tudi 
v poznejših letih življenja kot tisti, ki 
kave redno ne uživajo.

Raziskovalci so v študijo vključili 
800 prebivalcev zvezne ameriške drža
ve Michigan, stare od 60 do 80 let. Uro- 
log dr. Ananias, ki je vodil raziskave, 
pravi, da je povezava med dejavnim 
spolnim življenjem in uživanjem kave 
dokazana, vendar pa prave razlage za ta 
pojav še ne more povedati. Zaenkrat se 
kaže kot sprejemljiva domneva, da ka
va spodbuja čute ali pa da ljudje, ki 
ostajajo v pozna leta spolno aktivni, pač 
raje pijejo kavo.

Znanim afrodiziakom, kot so koren 
ginseng, ostrige in druga živila, po kate
rih posegajo starejši ljudje, da bi hotenja 
še spravili v dejanja, so torej dobila zelo 
hudega konkurenta. Kava je že tako pri
ljubljen napitek, zdaj pa bo še bolj. Če 
seveda ne bodo raziskovalci prve ugo
tovitve študije spremenili.

teka izmenjava morskih voda tako, da 
morski tokovi nosijo tople vode v po
larna območja, kjer se voda ohladi. Ker 
ima hladna voda večjo gostoto kot to
pla, potone in se potem z globinskimi 
tokovi razliva po dnu svetovnih oce
anov.

Pred več desetmilijoni let pa je bilo 
drugače. Moije ob Antarktiki in sever
nem polu je bilo sicer hladno, vendar ne 
zamrznjeno. Pod hladnimi površinski
mi vodami so pritekale tople gmote zelo 
slanih in zaradi tega gostih morskih vo
da. Za dotoke teh voda je skrbel veli
kanski, vendar plitev praocean Tetis, ki 
je ležal med Evrazijo in Afriko. S pribli
ževanjem obeh kontinentov se je Tetis 
krčil in izginjal. Moije ob zemeljskih 
polih je dobivalo vse manj zelo slane in 
goste vode iz Tetisa, zato seje ohlajalo 
in sčasoma je manj slana voda zamrzni
la v polarno kapo večnega ledu. Ves si
stem kroženja voda svetovnih morij pa 
se je temeljito spremenil.

»Ce najina teorija drži,« pravi Ken
nett, »potem nam lepo kaže, kako sub
tilno je zastavljeno zemeljsko okolje. 
Niso potrebne velike spremembe, da 
pride do velikih učinkov.«

Dogajanja iz davnin nas tako opo- 
zarja na pravilen odnos do okolja.

Zemljožrci
Nenavaden obred uživa- 

nja glinenih tablic * v
V gvatemalskem mestu Esquipulasu 

se veliko romaijev zbira v tamkajšnji 
baziliki k čaščenju Črnega Kristusa, kot 
pravijo lesenemu razpelu v cerkvenem 
oltaiju. Med čaščenjem Črnega Kristu
sa pa prihaja do za nas dokaj nenavad
nega običaja. Romaiji se ne posvečajo 
samo molitvi, marveč čaščenje povezu
jejo z uživanjem glinenih tablic z ver
skimi simboli, ki jih prodajajo pred 
cerkvijo, mogoče pa jih je kupiti tudi 
drugod. Uživanje teh nedvomno prav 
nič okusnih tablic naj bi jim pomagalo 
pri prošnjah.

Gre za geofagijo ali zemlježrstvo, kot 
bi rekli po naše. Običaj je razšiijen v 
Afriki, Mehiki in Srednji Ameriki. 
Predvsem se h geofagiji zatekajo ženske
v času nosečnosti. Uživanje ilovnatih 
tablic z verskimi simboli naj bi varovalo 
nosečnice pred različnimi nevarnosti in 
zagotovilo tudi srečen porod. Nekatere 
ženske jedo glinaste tablice tudi kot 
sredstvo za preganjanje jutranje noseč
niške slabosti.

Raziskovalci, ki so si nekoliko pod
robneje ogledali nenavadni običaj, pra
vijo, da gre pri geofagiji predvsem za 
verski obred, ki ima najbrž predkrščan
ski izvor. Ne izključujejo pa možnosti, 
da ima običaj tudi določene dobrodejne 
učinke na delovanje telesnega orga
nizma.

MINI ZANIMIVOSTI: 
NA SEZNAMU 

323 ZNAMENITOSTI
Na Unescovem seznamu sve

tovne in naravne kulturne dediš
čine so štiri nove znamenitosti 
Zdajšnjim spomenikom so dodali 
še: Olimpijo na Peloponezu, zgod- 
njegotsko cistercijansko opatijo v 
Alcobaci na Portugalskem, raz
valine budističnega samostana v 
Sanchiju v Indiji in tasmansko 
divjino. Tako je zdaj na seznamu 
323 naravnih in kulturnih spo
menikov. Med deveterico iz naše 
države so tudi Škocjanske jame 
kot edini slovenski spomenik, ki 
je prišel na svetovni seznam.

LEPI DEČKO
Šel je po ulici mimo restavracije, 

ko gaje s praga ogovoril znani glas: 
»Kako je kaj, Francelj? Že sedem 

dolgih laških let te nisem videl.« 
»A, ti si,« seje začudil, koje nena

doma zagledal znanca Ferčija, ti
stega, ki so mu že od fantovskih let 
dalje rekli lepi dečko. Oni pa je na
daljeval: »Pridi, greva kaj spit in 
bova kakšno rekla!«

Francelj ni nikdar veliko pil in še 
manj hodil po gostinskih lokalih. 
Od takrat, ko je šel v pokoj, pa 
sploh ne. Kaj bi zapravljal denar, 
koje vse tako drago in s pokojnino 
komaj shaja do konca meseca! 
Čudno se mu je zdelo, da ga vabi na 
pijačo, saj se poprej dolga leta to ni 
nikoli primerilo. Nekaj je mencal, 
da mora še v trgovino, predno je 
bodo zaprli, toda Ferči gaje skoraj 
potegnil noter, rekoč: »Šaj ne bova 
dolgo, plačam jaz!«

»Tebi gre kar dobro kljub upoko
jenskemu statusu,« reče Francelj, 
ko sta posedla za mizo.

»Obstaja sto in en način, da se 
človek znajde. Sto in en način!« je 
duhovičil sogovornik.

»Jaz bom kokto,« je hotel naročiti 
skromni povabljenec.

»Le kaj boš z njo! Kar liter belega 
prinesite,« naroči avtoritativno gosti
telj.

Medtem koje Francelj še vedno 
srkal prvi kozarček, je oni drugi 
zvrnil že tretjega. V tem je mimo 
prišel znanec in širokosrčni Ferči 
mu je takoj natočil v enega od čistih 
kozarcev na mizi. S tem pa njegove 
gostoljubnosti še ni bilo konec. Za 
sosednjo mizo so se usedli trije mož
je v delovnih haljah in natakarju je 
naročil, naj jim odnese liter.

»Veš, to so sami fejst fantje — 
elektrikarji.«

Francelj pa je samo strmel in 
gledal, kaj to počenja.

»Enega bova še, kajne«
Še predno je lahko kaj rekel, je 

oni že porinil natakarju v roke pra
zen liter. Skupnemu znancu, ki je 
na p./vabilo za nekaj časa prisedel, 
pa je kar lastnoročno nekajkrat 
natočil.

Potem je Ferči vstal, češ da mora

za točilno mizo v pritličju nekaj na
ročiti in da bo kmalu nazaj. Tako je 
Francelj s praznim litrom obsedel 
sam. Čakal je in živčno pogledoval 
na uro; Kmalu bodo zaprli trgovino 
in jutri je nedelja. Toda tega presne
tega Ferčija ni in ni hotelo biti. Da 
bi ga šel pa klicat, naj plača zapitek, 
pa le ni kazalo.

Prostor seje pričel počasi polniti, 
kajti na večerjo so prihajali že stalni 
gostje. Ni kazalo drugega, poklical 
je natakarja in plačal ves zapitek. 
Kar stisnilo gaje v prsih, ni predvi
deval, da je tako drago.

Na poti iz restavracije je moral 
mimo točilne mize. Ferči je bil še 
vedno tam.

»Veš, sem že jaz plačal,« mu je de
jal, da ne bi ti vražji natakarji zara
čunali še njemu.

»A tako? Prav. Te bom pa jaz 
drugič povabil.«

V tem so zapuščali lokal tisti elek
trikarji in eden potreplja Ferčija: 
»Hvala lepa za pijačo.«

»Ni za kaj, ni za kaj...«
Francelj je pohitel proti Marketu 

in med potjo ugibal: »Kaj pa. če ni 
bil to eden od njegovih sto in enih 
načinov?«

Takrat se je tudi spomnil, da 
nima več po kaj iti v trgovino, saj je 
zapravil ves denar.

SLAVKO KLANČIČAR



POTA 
IN STJt?

OB OGLEDALI — 24-letni Franc 
Smrekar iz Grosupljega je 27. januarja pu
stil svoj osebni avtomobil na parkirišču 
gostišča Štupar na Dvoru. Ko se je v ju
tranjih urah odpravljal domov, pa je opa
zil, da mu je nekdo ponoči ukradel zunanji 
ogledali. Škode je za 1000 din.

ODKLENJENO VOZILO — Lahko 
delo je imel neznanec, ki je 22. januarja 
med 18.30 in 18.40 brskal po osebnem av
tomobilu 27-letnega Mitje Berusa. Slednji 
je namreč vozilo pustil odklenjeno v Ce
sarjevi ulici v Novem mestu, med njegovo 
odsotnostjo pa je nekdo iz avtomobila iz
maknil bundo puhovko, vredno vsaj 11 
tisočakov.

BRISALCI IZGINILI — 55-letni Ja
nez Žgajnar iz Ljubljane seje 26. januarja 
z osebnim avtomobilom pripeljal na par
kirišče zdravilišča Šmarješke Toplice. Po 
dveh dneh bivanja v hotelu pa je ugotovil, 
da mu je nekdo z avtomobila odvil in od
nesel brisalca, vredna vsaj 600 din.

ODPELJAL KOLO Z MOTORJEM 
— Nekdo je 24. januarja v zgodnjih jutra
njih urah stopil v odklenjeno garažo 38- 
letnega Adolfa Berka iz Gornjih Jesenic 
pri Trebnjem in odpeljal kolo z motorjem 
Tomos APN 4. Berk je oškodovan vsaj za 
tri tisočake.

OSTAL BREZ KOLESA — 48-letni 
Jože Hudelja iz Novega mesta je 24. ja
nuarja parkiral svoj osebni avto na Cesti 
herojev pod Mercatorjevo trgovino. Po
noči pa je nekdo odvil in neznano kam 
odnesel zadnje desno kolo, tako da je Hu
delja oškodovan za poldrugi tisočak. 
Predrzneža še iščejo.

DENARNICA
IZPUHTELA

NOVO MESTO — 22. januarja med 
12. uro in 12.30 je 29-letna Avguština 
Kaplan iz Pristavice pri Šentjerneju na 
mizi skladišča »Vzdrževanje proizvodnje 
IV« v novomeški IM V Revoz pustila de
narnico. Slednja je v trenutku izpuhtela 
nenano kam, z njo pa tudi 3.000 din. Sto
rilca in denarnico še iščejo.

Iznajdljivi predsednik oproščen
Novomeško sodišče je Petra Humarja, grehov osumljenega predsednika 

Kluba novomeških študentov, oprostilo obtožbe —Ni bilo dokazov

NOVO MESTO — Predlani pa 
tudi žc leto poprej je bilo po Novem 
mestu veliko govoric o tem, kako 
posluje Klub novomeških študen
tov; postavljala so se celo vprašanja, 
ali ni nemara služil le zadovoljeva
nju osebnih interesov, pod svojim 
plaščem pa skrival nezakonitosti, 
nepravilnosti in celo okoriščanje 
dveh posameznikov. Na ta vpraša
nja je takrat skušal odgovoriti tudi 
naš tednik, v rokah smo imeli pis
mo, ki gaje novomeška UNZ posla
la tako OK ZSMS kot javnemu 
pravobranilcu, temeljnemu javne
mu tožilcu, družbenemu pravobra
nilcu samoupravljanja in SDK.

V njem je bilo moč na račun bra
tov Petra in Gregoija Humarja pre
brati vrsto očitkov. Peter Humar, 
takratni predsednik Kluba novo
meških študentov, je namreč v ime
nu kluba s hotelom Metropol skle
nil pogodbo za predvajanje glasbe.

Ker pa Peter ni imel statusa študen
ta, mu je priskočil na pomoč brat 
Gregor, ki je na Mladinskem štu
dentskem servisu dvignil člansko 
izkaznico in odprl žiro račun, na ka
terega se je pričel stekati denar bo
disi od organiziranja glasbenih ve
čerov v Metropolu, bodisi od 
organiziranja koncertolv na Loki. 
Glavni očitek je bil, da sta si Hu- 
maija ta denar prilastila. Tako so 
očitno govorili tudi podatki, zbrani 
v preiskavi, kajti na njihovi podlagi 
je novomeški temeljni javni tožilec 
zoper Humatja vložil obtožnico. V 
njej je danes 25-letnemu Petru oči
tal, da si je kot predsednik kluba 
protipravno prilaščal zaupani mu 
denar. Kot je takrat zapisal tožilec, 
je Humarv imenu kluba 12. januar
ja in 12. marca 1987 sklenil pogod
bi z Gorjanci, tozd Metropol, o or
ganiziranju glasbenih večerov proti 
plačilu. Metropol je tako na podlagi

obeh pogodb in predloženih raču
nov na žiro fiktivno zaposlenega 
Gregorja izplačal 3,885.152 din; po 
mnenju tožilca je Peter od organi
zacije koncertov ansamblov »Plava 
trava zaborava« in »Martin Krpan« 
iztržil še 1,582.000 din. Tožilec je 
izračunal, da sije po odbitku vseh v 
pogodbi zapisanih stroškov neza
konito prilastil 2,598.652 din. Ta 
denar naj bi porabil za svoje, ne pa 
za klubske interese.

Vsa stvar je pred dnevi seveda 
prišla tudi pred sodnike. Že takoj 
povejmo, daje senat novomeškega 
temeljnega sodišča, ki mu je pred
sedovala Ljuba Tiran, Petra Hu- 
matja oprostil obtožbe. Zakaj?

Peter je sodnikom vseskozi trdil, 
da si ni prilastil enega samega dinar
ja klubskega denarja, res pa je, da 
ne on ne kdo drug ni vodil prav no
bene evidence o porabi sredstev. 
Humarje bil za predsednika kluba, 
ki pa ni deloval pod okriljem no
vomeške OK ZSMS, izvoljen že 
konec leta 1985. Niso imeli ne svo
jih prostorov ne denarja, bili so tudi 
brez žiro računa, saj kot društvo 
niso bili registrirani. Ob tem naj 
povemo, da finančno poslovanje ni 
teklo niti preko OK ZSMS, saj 
mladinci z delom, poslovanjem in 
tudi programom kluba niso bili za
dovoljni. Tako je vse ostalo na 
Humarju, ki pa puške ni vrgel v ko
ruzo. Da bi oživil delo kluba, je or
ganiziral glasbene večere v Metro
polu, vse ostalo je bolj ali manj 
znano, le to ne, kje je končal denar. 
Humarje sodnikom povedal, da sta 
denar resda z bratom dvigala — 
navsezadnje je prihajal na Gregor
jev žiro račun — vendar sta ga po
rabila za plačilo glasbenikom, re
darjem, nekaj pa za svoje stroške, 
redvsem za potovanje med Ljub
no in Novim mestom. Od orga-

P“
ljai

nizacijc koncertov ansamblov »Pla
va trava zaborava« in »Martina 
Krpana« so si dobiček z Metropo- 
lom delili na pol. Denar sta Humar
ja tako sta trdila sodnikom — 
porabila za pogostitev ansambla na 
Otočcu, za plačilo ozvočenja, redar
jev, nekaj za preko kluba organizi
rano smučarijo na Starem Vrhu, za 
plačilo ansambla Marka Breclja, 
organizacijo skupščine Kluba no
vomeških študentov v gostišču Rož
nik in nemara še kje. Skratka, denar 
naj bi šel izključno za klubsko de
javnost. Nemara je ob tem zanimi
vo, daje klub sicer imel svoja pravi
la, ni pa bilo razvidno, kje in kdaj so 
bila sprejeta. Nič manj zanimivo ni 
to, da so člani predsedstva kluba 
eden za drugim odstopili in daje vse 
posle, tudi blagajniške vodil Peter 
Humar sam.

In kaj je v svoji obrazložitvi zapi
salo sodišče? Po mnenju sodišča ni 
šlo za družbena sredstva, pač pa za 
zasebna sredstva kluba, ki jih je 
predsednik pridobil z lastno iznaj
dljivostjo. Prav tako Petru Humarju 
ni bilo mogoče očitati, da je kot 
predsednik Kluba novomeških štu
dentov delal za družbeno pravno 
osebo in da mu je bil torej zaupan 
družbeni denar, ki naj bi si ga pri
laščal. Res je le, da o porabi tega 
denarja ni bilo prav nobene eviden
ce, toda sodišče je imelo na razpo
lago izjave prič, ki so vse v en glas 
potrdile, da Humar klubskega de
narja ni porabljal zase. Nasprotno, 
veliko jih je izjavilo, da jim je plače
val bodisi stroške zabav ali najem
nin za prostore v Ljubljani in No
vem mestu.

Po treh letih bo tako še ena šte
vilnih novomeških aferic romala v 
sodni arhiv, njen razplet pa je obe
ma stranema gotovo prinesel kak
šno izkušnjo več.

B. BUDJA

PREHITEVANJE VZELO DVE ŽIVLJENJI — Lani je bil januar med najbolj 
mirnimi meseci na dolenjski magistrali, letos je pobral že štiri življenja, samo prejšnji 
teden tri. Do nqjhujše nesreče je prišlo v petek ob 15.35 v Šentjurju, ko je zdomec 
Štefan Gorgi neprevidno prehiteval tovornjak pred seboj, takrat pa je nasproti pri
peljal kombi, v katerega je silovito treščil. Da bi bila nesreča še hujša, je v Gorgijev 
avto potem treščil še tovornjak. Voznik je bil na mestu mrtev, nekgj kasneje je hudim 
poškodbam podlegel tudi njegov sopotnik. Takšno je bilo prizorišče nesreče nekaj 
minut po trčenju.

V dveh dneh trije mrtvi
SKOPICE, ŠENTJUR — Pre

zgodaj je za ugibanje, kaj bo letošnje 
leto prineslo na dolenjskih cestah, to
da če velja pregovor, da se po jutru 
dan pozna, potem si ne moremo veli
ko obetati. Samo minuli petek in so
boto, 26. in 27. januarja, so na dolenj
ski magistrali izgubile življenje tri 
osebe.

Do prve nezgode je prišlo v petek ob 
15.35 pri Šentjurju. 44-letni Banjalučan 
Štefan Gorgi je peljal osebni avtomobil 
od Ljubljane proti Zagrebu in pri Šent
jurju prehiteval dve vozili. Ko je bil na 
levi strani ceste, mu je nasproti s kombi
jem pripeljal 27-letni Martin Smrekar z 
Bojanjega Vrha pri Ivančni Gorici. Oba 
sta se sicer na vse kriplje trudila da bi se 
izognila nesreči, vendar je prišlo do si
lovitega trka. Gorgijev avtomobil je za
tem odbilo v levo, kjer je vanj s tovor
njakom trčil še Pero Baljak iz Petrinje. 
Posledice so bile strašne: na kraju nesre
če sta bila mrtva voznik Gorgi in njegov 
53-letni sopotnik Vid Borovac iz Gos-

piča, hudo ranjen pa drugi sopotnik, 
35-letni Ivan Nikšič, prav tako tz Gos- 
piča. Zdravi se v novomeški bolnišnici.

Dan kasneje, 27. januaija, pa je ob 
4.45 zjutraj do novega tragičnega do
godka prišlo blizu vasi Skopice. 29-letni 
Zoran Tejič iz Novega mesta se je z 
osebnim avtom peljal proti domu in pri 
Skopicah ugotovil, da vozi s prazno 
gumo na kolesu. Ustavil je avtomobil in 
vključil smerne kazalce, ni pa postavil I 
varnostnega trikotnika. To je bilo brž- j 
kone usodno. Stopil je na cesto, da bi f 
zamenjal kolo, takrat pa je iz zagrebške 
smeri pripeljal s tovornjakom 39-letni i 
Ahmed Durak in Tejiča zbil s ceste. Po- 1 
škodbe so bile tako hude, da jim je No- 
vomeščan takoj podlegel.

TRČIL V ELEKTRIČNI 
DROG

MRZLA LUŽA — 58-letni Alojz Bar
le iz Velikega Gabra seje 25. januarja oko
li 10. ure peljal z osebnim avtom po cesti 
med Veliko Loko in Račjim selom. Zaradi 
prevelike hitrosti ga je med vožnjo skozi 
naselje Mrzla vas zaneslo na levo, zapeljal 
je izven ceste in trčil v električni drog. V 
nesreči seje hudo poškodovala voznikova 
žena Ivanka, ki sojo prepeljali na zdrav
ljenje v novomeško bolnišnico.

Potrošniki ostali brez varuha
Z ukinitvijo Zakona o temeljih poslovanja v blagovnem prometu ostali kupci ne

zaščiteni — Kaj je lani delala tržna inšpekcija?________________

Vendarle srečen konec 
tragične igre na ledu?

Vse kaže, da je devetletni Mario že izven živ- 
Ijenjske nevarnosti — Spodbudne vesti

NOVO MESTO — Vse kaže, da se bo tisto upanje, o katerem smo pisali 
prejšnji teden ob tragični nesreči med otroško igro na zaledeneli gladini po
toka Težka voda, uresničilo. Mario Špoljar, devetletni učenec tretjega raz
reda osnovne šole, ki je potem, ko je počila tri centimetre debela ledena 
skotja, na potoku prebil pod gladino ledeno mrzle vode vsaj okoli petnajst 
minut, predno so ga rešili, okreva. Po besedah dr. Babiča in dr. Balažiča, ki 
sta skupaj z osebjem intenzivnega oddelka novomeške bolnišnice najza
služnejša, da je fant ob hitri in učinkoviti pomoči oživel (v prejšnji številki 
smo pomotoma zapisali, daje otroka v bolnišnico sprejel dr. Rafko Kapš),

• Še zmeraj se mnogi sprašujejo, kako je mogoče, da je fant bil toliko 
časa v vodi, ne da bi ga kdo rešil. Nesreča seje pripetila ob belem dnevu 
— ura je bila 13.40 — in ob eni najprometnejših novomeških cest. Oči
vidcev ni manjkalo, nihče med njimi pa ni imel toliko poguma in srca, da 
bi rešil utapljajočega se otroka. Kaj, če bo jutri viselo na nitki življenje 
našega otroka? _________________

pravita, daje Mario najveijetneje že zunaj življenjske nevarnosti. Po števil
nih stikih, kijih imata s kolegi v ljubljanskem Kliničnem centru, kamor so 
fanta prepeljali iz novomeške bolnišnice, je moč celo upati, da bo Mario 
nesrečo, v kateri je bil tako blizu najhujšemu, preživel brez posledic.

ČRNOMELJ, METLIKA, NOVO MESTO, TREBNJE — Čeprav dolenj
ski inšpektorji pravijo, da se je v minulem letu število kršiteljev nekoliko zmanj
šalo, vzrokov za kakšno zadovoljstvo vendarle ni.

Uslužbenci novomeške uprave inšpekcijskih služb so lani opravili 5.919 raz
ličnih pregledov in 2.324 komisijskih ogledov, ob tem pa so sodniku za prekr
ške podali 364 predlogov za uvedbo postopka, izdali 899 raznih odločb, tožil
stvom podali 62 kazenskih ovadb, na mestu kršitve kaznovali 189 oseb, da 
napisanih obvestil o odkritih nepravilnostih in napakah ne štejemo. Tudi te šte
vilke so razlog trditvi, da vzrokov za zadovoljstvo ni.

Delo tržnih inšpektorjev je med naj
obsežnejšimi; sami so lani izdali kar 107 
odločb, podali 67 predlogov sodniku za 
prekrške, tožilcem napisali 31 ovadb, 
izrekli pa so še 42 mandatnih kazni. 
Kakšnih posebnih novosti pri svojem 
delu niso ugotovili. Stranke se največ 
pritožujejo zaradi cen, slabe kvalitete 
blaga, nedobavljenega blaga v določe
nem roku in neizplačevanja obresti. Ob 
tem je treba zapisati, da so morali po
trošniki z ukinitvijo Zakona o temeljih 
poslovanja v glavnem prometu znova 
požreti grenko pilulo, ostali so nezašči
teni, možnosti za ukrepe je malo, na 
razna obvestila gospodarski zbornici ali

NEPREVIDEN 
MED ŽAGANJEM

STRAŽA — Topliški miličniki so bili 
24. januarja okoli 15. ure obveščeni, da je 
prišlo v Straškem Novolesu do delovne 
nezgode. 22-letni Martin Koncilja iz 
Srednjega Lipovca je lega dne delal ob 
krožni žagi. Ko je hotel odžagati še zadji 
element predpisanih dimenzij, je z roko 
segel proti žagi, da bi z delovnega pulta 
umaknil odžagane elemente. Pri tem je za
radi nepazljivosti zadel v rezilo žage, ki ga 
je porezala po prstih desne roke.

častnemu razsodišču pa se trgovci pra
viloma požvižgajo.

Eden večjih problemov je na Dolenj
skem nedovoljena trgovina. Obrtniki 
bodisi sami, bodisi preko svojih zapo
slenih ponujajo blago kar po ulicah in 
vaseh, poleti se jim pri takšne vrste pro
daji često pridružujejo še tujci, največ
krat Poljaki. Še posebej je ta problem 
pereč v Trebnjem, kjer je odlok o trž
nem redu zastarel, enako tudi kazni, 
najvišja je 30 din. Sicer pa velja med 
posebnostmi omeniti še čedalje večje 
število zasebnih trgovin, na srečo so kar 
vse primerno opremljene in urejene, 
preskrba prebivalstva se je tudi po nji
hovi zaslugi krepko izbojšala.

In za konec še en problem. Vse večje 
namreč prijav strank zaradi sporov ob 
raznih servisnih storitvah, predvsem gre 
za belo tehniko, avtomobile in traktor
je. Odnosi med proizvajalci in serviserji 
niso urejeni, servisi so pri reševanju re
klamacij nedosledni, svoje prispeva k 
nejevoljnosti strank še dolg čakalni rok. 
To velja zlasti za Zastavine avtomobile

Raztrgana preprodajalska mreža
V sodelovanju s slovenskimi kolegi so zagrebški kriminalisti razvozlali skriv

nostna izginotja ukradenih avtomobilov — V postopku tudi trije Brežičani

BREŽICE — Delavci zagrebškega 
sekretariata za notranje zadeve so 
minule dni prišli na sled dobro orga
nizirani tatinski in preprodajalski 
mreži, katere aktivnost je segala tudi 
na posavsko območje. Odkritje je to
likanj pomembnejše, ker gre za novo 
obliko kriminala, katerega značilnost 
je bila kraja, predelava in preprodaja 
osebnih avtomobilov, predvsem gol- 
fov, beemvejev in mercedesov.

Glavni osebi zgodbe sta 24-letni Ro
bert Prin 34-letni Josip S. iz Velike Go-

KJE JE
ELEKTROMOTOR?

POLJANE — 37-letni Ljubljančan 
Andrej Pristavec je imel še do pred nekaj 
dnevi v Poljanah spravljen betonski elek
trični mešalec. Pa seje znašel nepridiprav, 
ki je z mešalca odvil elektromotor in ga 
odnesel neznano kam. Pristavec je oško
dovan vsaj za 1000 din.

rice pri Zagrebu, ob njiju pa so zagreb
ški inšpektorji aretirali še 26 oseb. Tako 
sta se med ostalimi znašla v priporu tudi 
25-letni Jernej K. in 42-letni Drago U., 
oba iz Brežic, medtem ko so kriminalisti 
tretjega Brežičana, 48-letnega Ivana B., 
po zaslišanju izpustili, navzlic temu pa 
bo najverjetneje moral z ostalimi sesti 
na zatožno klop. In kako je potekala 
»aktivnost«?

Hrvaški inšektorji so se lani znašli 
pred težko nalogo. Prejšnja leta so na
mreč dokaj uspešno odkrivali ukradene 
golfe, sedaj pa seje nenadoma pričela za 
njimi izgubljati sleherna sled. Nekaj 
podobnega se je pred časom dogajalo 
na Dolenjskem. Tudi v Zagrebu so pri
čeli sumiti, da nekdo ukradene aiomo- 
bile predeluje ali pa prodaja po delih. 
Kriminalisti —■ v akciji so sodelovali 
tudi uslubženci UNZ Krško so kma
lu stopili na pravo sled. Izkazalo se je, 
daje bila mreža izredno dobro organizi
rana. Vsakdo je vedel za svoje delo. Ni 
ga bilo člena v verigi, ki bi ob »obdela

vi« enega avtomobila zaslužil manj ka
kor tisoč mark, pa naj je šlo za tatu, pre
delovalca, prodajalca ali koga četrtega.

Avtomobile je skupina za prodajo pri
pravila na tri načine: nekateirm so. 
spremenili številke motorja in šasije, za 
registracijo so uporabili dokumente av
tomobilov, kupljenih na licitacijah v 
AMD, spet drugič so iz dveh golfov se
stavili enega, v zadnjem primeru pa so 
avtomobile, ki jih niso mogli prodati, 
razstavili in potem prodajali naprej po 
delih. Kupci so bili lastniki avtomobil
skih odpadov v Zaprešiču in Slavon
skem1 Brodu. Uslužbencem zagrebške 
UNZ je doslej uspelo raziskati 72 to
vrstnih kaznivih dejanj v Zagrebu, Ro
gaški Slatini, Brežicah, Varaždinskih 
Toplicah, Kutini in Slavonskem Brodu, 
seveda pa se preiskava pri tej številki ne 
bo končala. Dodajmo še, da so prede
lane avtomobile prodajali tudi po Po
savju, nekaj pa verjetno celo v Zahodni 
Nemčiji.

Nevarni varnostnik
Jemal ie mesne izdel
ke, ki bi jih moral varo
vati — Zakaj je drago?

KOČEVJE — Kočevski miličniki 
so pred kratkim prijavili javnemu to
žilstvu varnostnika V. J., starega 25 
let, ki bi moral varovati premoženje 
kočevske Mesarije, dejansko pa je 
mesne izdelke odnašal domov, ne da 
bi jih plačal. To je večkrat ponovil in 
tako Mesarijo oškodoval za okoli 
3.000 din.

Do odkritja je prišlo, ko je ponoči 
miličnik opravljal nadzor, kako je va
rovano družbeno premoženje. V vra
tarnici Mesarije ni bilo varnostnika 
(uslužbenca Varnosti), ampak njegov 
prijatelj A. J., kije miličniku povedal, 
da je pravi varnostnik odšel domov 
po cigarete in ga on nadomešča. Pri 
preverjanju pa je miličnik ugotovil, da 
varnostnik ni odšel domov po cigare
te, ampak je odnesel mesne izdelke, ki 
jih je prej pobral iz hladilnice Mesari
je, in sicer tako, daje uporabil ključ, ki 
je sicer v vratarnici. Kasneje pa so mi
ličniki ugotovili, daje varnostnik V. J. 
že prej večkrat med opravljanjem 
službe odtujil razne mesne izdelke. To 
je počenjal ponoči, ko ni bilo na delu 
drugih.

J. P.

in traktoije IMT. Celo to je ugotovlje
no, da proizvajalci iz drugih republik ne 
priznavajo realne vrednosti delovne ure 
v Sloveniji, tako da morajo kupci za

• Več pregledov so lani tržni inšpek
torji namenili kontrolam prodaje slad
korja, moke in olja iz državnih rezerv, 
vendar kakšnih posebnih nepravilnosti 
ni bilo ugotovljenih.

obvezna servisiranja Zastavinih avto
mobilov v garanciji vrednost ure dopla
čevati iz lastnega žepa.

B. B.

VLOM ZA DVANAJST 
TISOČAKOV

GORENJI VRH — Neznan storilec je 
v času med 24. in 26. januarjem vlomil v 
vikend Ljubljančana Jožeta Novaka na 
Gorenjem Vrhu pri Trebnjem. Neznanec 
si je prostore in predmete v njih dobro 
ogledal, naposled pa odnesel barvni tele
vizor  Blaupunkt, radiokasetofon Fischer, 
odejo in namizni prt. Novak je oškodovan 
za okoli 12.000 din.

VELIKA ŠKODA 
ZARADI OGNJA

LOŠKI POTOK — Po še neuradnih 
ocenah je bilo kar za okoli 950.000 din 
škode, ko je 22. januaija zvečer izbruhnil 
požar v seniku Stanislave Starc v vasi Ret- 
je v Loškem Potoku. Požar je hitro zajel 
vse gospodarsko poslopje, da je uspelo iz 
njega rešiti le 5 glav govedi, konja in trak
tor. Ogenj pa je uničil drugi traktor, pol 
tone pšenice, 20 ton sena, nakladalnika, 
puhalnik, kosilnico, iveme plošče, pralni 
stroj in drugo. Vzrok požara še raziskujejo.

SAMOOBRAMBA ALI 
KAJ DRUGEGA?

NO VO MESTO — Minuli ponede
ljek se je slabe volje oglasil v naiem 
uredništvu možakar in se hudoval, 
kako da niti Mali niti Veliki Cerovec 
nista označena s krajevnimi tablami, 
na katerih so običajno napisi vasi in 
krajev. Zlobneži pravijo, da je nekdo 
hotel Cerovčane na ta način zavarova
ti pred invazijo novih idej, gibanj in 
strank, spet drugi razmišljajo v to 
smer, da gre zgolj za samoobrambno 
dejanje pred morebitnim maščeva
njem z vzhoda države. Najbrže pa bi 
pravi odgovor vedeli cestarji.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Anton Potočar iz Velike Bučne 
vasi pri Novem mestu se ima kaj jeziti. 
Prejšnji teden mu je namreč nekdo 
vlomil v zidanico na Trški gori in po 
krajšem degustacijskem postopku od
nesel s seboj kar 400 litrov vina. Kako 
mu je na z vikendi tako obljudeni Tr
ški gori to uspelo neopazno storiti, ne 
ve nihče. V eno pletenko 400 litrov ne 
gre.

• Dosti boljše volje ni mogla biti 
niti Jožefa Rožnik iz Velike Loke pri 
Trebnjem. Noč na nedeljo je bila 
usodna za kar nekaj živalic na njenem 
posestvu. Iz zajčnika sta v zavetju te
me izginili zajkli v najlepših letih, iz 
kokošnjaka pa kar cela družina: ata 
petelin in štiri njegove priležnice.

• Znana trebanjska gostilničarka 
Marija Cugelj si še danes ne zna od
govoriti na vprašanje, kaj bo neznan
cu njena reklamna tabla, kije stala ob 
magistralni cesti Ljubljana—Zagreb v 
Benečiji. Nekdo jo je namreč ukradel. 
Pa ne da bo Cugljevi odprl še eno 
gostilno!?

• Tatu pa so imeli minule dni tudi 
v Jablanu pri Mimi Peči. V noči na 
26. januar sije nekdo nabral mesnine 
za srednje veliko zamrzovalno skri
njo. Ani Bobnar je namreč ukradel 
štiri kokodajske, Francu Bartlju pa je 
izginilo kar 19 kokoši.

PREHITRO Z MOTORJEM 
letni Franc Zidar s T rebelnega seje 24. ja
nuarja ob 11.30 peljal na kolesu z motor
jem po lokalni cesti proti Mokronogu. 
Tam je med vožnjo skozi levi nepregledni 
ovinek z desno stopalko zadel v dračje, ta
ko daje izgubil ravnotežje in padel. Zidar 
se je v nezgodi poškodoval, tako da so ga 
prepeljali na zdravljenje v novomeško 
bolnišnico. Po nestrokovni oceni je bilo 
materialne škode za 100 din.

S KOLESOM V PSA — 24. januarja 
okoli 17.40 seje 18-letni Mitja Jaklič iz 
Trebnjega peljal na kolesu z motoijem po 
Jurčičevi ulici v Trebnjem. Med vožnjo pa 
mu je nenadoma čez cesto stekla psica, v 
katero je trčil in padel. Mitja je bil laže ra-

njen in so mu pomoč nudili v trebanjskem 
zdravstvenem domu. j

NEZNANEC POVZROČIL NESRE
ČO IN ODPELJAL — V nedeljo, 28. ja
nuarja, se je ob 10.25 40-letni Slavko 
Podgorac iz Prnjavora, začasno na delu v 
Zahodni Nemčiji, peljal z osebnim avto
mobilom po magistralni cesti med Ljub
ljano in Zagrebom. V Skopicah je, ko J® 
pripeljal v levi ovinek, opazil, da nasprot' 
vozeči osebni avtomobil Jugo prehiteva 
kolono vozil. Podgorac se je umikal v 
skrajno desno in zaviral, pri tem pa je tre1 
v betonsko ograjo podvoza. V nezgodi sta 
se voznik in 50-lctni sopotnik Milutm 
Modič poškodovala in so ju prepeljali 
zdravljenje v brežiško bolnišnico. Mate', 
rialno škodo so ocenili na 50 tist* 
dinarjev.

DOLENSKI UST
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Ligaš s sedmimi žogam[
Težave novomeških nogometašev — Brez opre- 
me in pokrovitelja — Zatajila klubska uprava
NOVO MESTO - Ko so pred 

skoraj natanko letom dni delegati na 
skupščini novomeškega nogometnega 
kluba Elan govorili o stanju in mož
nostih novomeškega nogometa, je pr
va ekipa zasedla 4. mesto v območni 
nogometni ligi. Veliko lega se je spre
menilo do danes, NK Elan je postal po 
desetletjih želja in upanj član prve slo
venske lige, jesenski del je zaključil na 
za novinca imenitnem 7. mestu. A na
vzlic temu obrazi delegato v na petko vi 
skupščini kluba niso bili vedri in za
dovoljni Razumljivo.

Najsi je pogled na prvenstvo lestvi
ce. I. SNL še tako prijeten in spodbu
den, najsi bo vsaj enako spodbudno 
tudi dejstvo, da gre za mlado ekipo, ki 
še veliko obeta, da veliko obetajo tudi 
mladinci je v klubu vendarle potrebno 
biti plat zvona. Prav nič v Elanu se 
namreč od lani, da ne sežemo še dlje v 
preteklost, ni spremenilo na bolje. 
Igralci so brez opreme, brcajo v raztr
ganih kopačkah, za delo s petimi se
lekcijami je k klubu na voljo — reci in 
piši — vsega sedem žog. Zapostavlje
no je tudi delo z mladimi, trenerjev 
namreč ni, pionirji lani celo niso odi
grali prvega prvenstvenega kola, ker 
enostavno niso imeli trenerja. Tu je še 
do včeraj nemogoče igrišče, katerega 
so s prostovoljnim delom sanirali 
igralci sami, toda tudi je imelo svojo 
slabo plat. Treningi na njem so bili za
tegadelj onemogočeni, Jantje so vadili 
na travniku v Škrjančah, katerega jim 
je velikodušno odstopila tamkajšnja 
lovska družina. Mladinci in pionirji so 
se morali znajti po svoje, prevozov v 
Škrjanče namreč niso imeli, vadili in 
tekali so po okoliških travnikih. No- 
vomeščani namreč nimajo niti po
možnega igrišča. Skušali so si ga ure
diti nad tribunami, uspelo jim je 
navoziti nekaj zemlje in jo grobo 
zravnali, za kaj več denarja ni bilo. 
Krivcev za to ni težko najti V prvi vrsti

so to tisti člani klubske uprave, ki so 
na lanski skupščini zavzeto prisegali, 
kako bodo klubu pomagali, potem pa 
so mu že po štirinajstih dneh obrnili 
hrbet. Če ne bi bilo nekaj častnih iz
jem, na čelu katerih je zagotovo Jože 
Pavlin, NK Elan danes zelo verjetno 
ne bi bilo več. Vsaj v prvi slovenski ligi 
ne.

Razumljivo, da je želja vseh stvari 
obrniti na boljše, predvsem pa klubu 
najti pokrovitelje. V petek izvoljena 
klubska uprava z imeni v njej daje 
upanje, da bo novomeški nogomet 
krenil na boljša pota Trener Vlado 
Klinčarovski obljublja da igralci na 
spomladanski del prvenstva slabše 
pripravljeni kot na jesenskega ne bo
do. Kaj to pomeni, je drugo vprašanje, 
kajti dejstvo je tudi, da je za vzetost ne
katerih igralcev padla misleč, da so si 
obstanek v ligi že zagotovili, na tre
ningih jih brca vsega 13 ali 14, čeprav 
bi prva republiška liga zahtevala vsaj 
dvajset igralcev za prvo ekipo. Toda 
nečesa ob tem vendarle ne gre prezre
ti Dragoceno in vse pohvale vredno je 
dejstvo, da barve novomeškega no
gometa že leta branijo izključno do
mači igralci to pa je v Sloveniji prava 
redkost Že zaradi tega spoznanja bi 
veljalo klubu dati več podpore, a ne le 
v lepih in obetajočih besedah, ki jih 
tudi na petkovi skupščini ni manjkalo.

Pra vzapravje ne le čudno, pač pa sko
raj že neverjetno slišati trditev, da v 
novomeški občini ni delovne organi
zacije — častna izjema so Krka, Gor
janci, Gradis, novomeški obrtniki, ki 
so člubu pomagali že v lanskih najtež
jih dneh — ki bi bila nogometašem 
pripravljena ponuditi trajnejšo roko 
sodelovanja. Saj zaenkrat ne zahteva
jo od nje prav nič več, kot da jim kupi 
deset žog in dvajset parov nogometnih 
copat

B. BUDJA

Res le boj za obstanek?
Spremenljive igre in rezulati košarkarjev Novolesa 

se nadaljujejo — V soboto z Mineral Slovanom
gaška in sedaj še predzadnja Ježica. Ker 
prihaja v soboto Novomeščanom v goste 
neugodna ekipa Minerala Slovana, ki go
tovo računa na popoln izkupiček v dolenj
ski metropoli, se lahko zgodi, da bo v zad
njih prvenstvenih kolih Novolesovim ko
šarkarjem še krepko gorelo pod petami, če 
seveda v soboto ne bodo znova zaigrali, 
kot znajo; ob takšni igri tudi Mineral Slo
van ni nepremagljiv.

Preuranjena je bila hvalnica novo
meškim košarkarjem. Potem, ko so pre
jšnjo soboto brez večjih težav opravili z 
močno ekipo Mavrica Ilirije, so si v to
kratnem IS. kolu prve republiške lige 
privoščili nov spodrsljaj. V Ljubljani jih 
je ugnala ekipa predzadnje uvrščene ID 
Ježice z 99:96.

Kot smo zapisali že zadnjič, imajo no- 
volesovci zagotovo ekipo, ki sodi v gornji 
del prvenstvene lestvice; zaradi njihove iz
redno spremenljive igre — žal večkrat 
igrajo slabo kot dobro — pa se utegne celo 
zgoditi,  da se bodo morali kar krepko po
truditi, če bodo hoteli obstati v ligi. V so
boto je bil znova le Brodnik tisti, kije držal 
korak z gostitelji, delež ostalih je bil pičel, 
daleč pril pričakovanji. Nasploh velja, da 
še posebej Bajc in tudi Lučev letos ne igra
ta tako kot sta v minuli sezoni. Kar deset 
Brodnikovih točk je bilo premalo, da bi si 
Novomeščani v razburljivi končnici pri
igrali dragoceni točki, ostali so pri vsega 
petih zmagah, kolikor jih imata tudi Ro-

ŠPORTNA SREČANJA 
V DRAGATUŠU

DRAGATUŠ — Tukajšnji TV D Par
tizan je bil lanskega decembra in letošnje
ga januarja organizator več športnih sre
čanj med društvom in osnovno šolo. 
Športniki so v dragatuški športni dvorani 
merili moči v odbojki in košarki. V od
bojki je s točkami zmagal Partizan I pred 
OS 4 in Partizan II2 točki, igralci Partiza
na pa so bili pr močni zmagovalci tudi 
košarkarskega turnirja.

VEBROVA V FINALU
NOVO MESTO Na kegljiščih 

Maksa Perca v Ljubljani in v Medvodah 
se je 60 najboljših slovenskih kegljačev 
pomerilo v prvem krogu letošnjega repu
bliškega prvenstva za posameznike. Med 
štiriindvajsetimi najboljšimi, ki so si pri- 
kegljali pravico do nastopa na finalnem 
turnirju, ni nobenega Dolenjca, zato pa je 
velik uspeh dosegla Vebrova v ženski 
konkurenci. Na kegljišču v Litiji si je med 
prav tako šestdesetimi tekmovalkami pri
borila 23. mesto. Vebrova je podrla 780 
kegljev, kar je bilo dovolj za nastop v fina
lu, ki bo 31. marca in L aprila. Kraj tek
movanja zaenkrat še ni znan.

NOV PORAZ KRČANK

KAMNIK — V 10. kolu prve republiš
ke kegljaške lige so igralke Krškega nasto
pile v Kamniku in proti zadnjeuvrščeni 
ekipi doživele prepričljiv poraz s 
2.164:2.277. Krčankeso po desetih kolih 
tta devetem, predzadnjem mestu, v na
slednjem pa jih čaka srečanje doma proti 
Budanu, enem od tekmecev v boju za iz- 
Pad. Se rezultati: Arh 356, Kovač 360, 
Jaki 355, Antič 356, Hribšek 385, Škafar 
352. V zahodni skupini druge republiške 
moške lige so Kočevci v Pivki ugnali isto
imensko moštvo s 4897:4753.

SPREMENLJIVA IGRA — Košarkar
ji novomeškega Novolesa so minilo so
boto znova razočarali, v Ljubljani jih je 
z 99:96 premagala Iskra Delta Ježica, 
ekipa, ki je vsaj na papirju slabša od 
Novomeščanov. Razpoloženi Brodnik 
je bil premalo za zmago, še kako se je 
poznalo, da Bajc (na posnetku) ni pri
speval svoje običajne vsote košev. V 
soboto jih je dosegel vsega 6.

Novo mučenje žoge in gledalcev
Navzlic zmagi slaba igra novomeških odbojkarjev — Zakaj priložnosti ne dobijo 
______ mladi? — V zadnjem kolu proti Spartaku — Le zmaga daje upanje

Kar uro in petinštirideset minut je trajalo sobotno mučenje žoge v novomeški 
športni dvorani. Namesto da bi odbojkarji Pionirja v predzadnjem prvenstvenem 
kolu A 2 lige vsaj z zbrano in borbeno igro, če že ne s kvalitetno in domiselno, nad
igrali nasprotnika precej slabških kvalitet, so se znova poigrali z živci svojih navija
čev. In teh je na tribunah športne dvorane vse manj — v soboto jih je bilo vsega 400 
ali 500. Ob takih igrah jih v prihodnje niti toliko ne bo več.

V Novo mesto je pripotovalo le šest
igralcev Kolubare, eden od teh je bil za 
nameček še poškodovan. Toda tudi s ta
kim nasprotnikom so novomeški odboj
karji opravili šele po velikih mukah. Igra v 
prvem setu je bila ena najslabših, kar smo 
jih videli v športni dvorani pod Marofom, 
pionirjevci so delovali kot zbegana začet
niška vrsta. Nič čudnega, če so se prVič v 
letošnjem prvenstvu s tribun slišali tudi 
žvižgi na račun njihove igre. Gostje so ta 
niz celo dobili in na pomolu je bila senza
cija. Na srečo so se gostitelji zatem le zbra
li, na roke jim je šlo tudi, da so se pričeli 
igralci iz Lazarevca med seboj prepirati. 
Dobili so naslednje tri nize, vendar še zda
leč ne s kako prepričljivo in dobro igro.

USPEL ODBOJKARSKI 
TURNIR

MIRNA PEČ — Minulo nedeljo, 28. 
januarja, je skupina mladih odbojkarjev iz 
Mirne Peči pripravila v tamkajšnji telo
vadnici zanimiv odbojkarski turnir, na ka
terem so nastopili tudi nekateri prvoligaš
ki igralci Pionirja. Srečanja so bila 
izenačena, v večini primerov je zmagoval
ca odločil šele tretji niz, ki se je igral po 
novih pravilih na tie break. V finalni tekmi 
je ekipa Žužemberk II premagala Žužem
berk I, tretja je bila Iskra Hipot iz Šentjer
neja, četrti pa gostitelji, ki so že v prvem 
kolu naleteli na kasnejše zmagovalce. 
Najboljši igralec turnirja je bil Aleš 
Smrke.

ISKRA, RAUHOVA IN 
BURAZER

SEMIČ — 24. in 25. januarja je bilo v 
Semiču letošnje občinsko prvenstvo Čr
nomlja v streljanju z zračno puško. Nasto
pilo je 8 ekip, zmagala pa je Iskra Semič I s 
690 krogi nad Iskro II642 in Beltom 637. 
V posamični konkurenci je najboljšp za
deval Tadej Burazer (Gozdarstvo Črno
melj) s 179 krogi, Ivanetič je bil drugi s 
179, Pavlovič (oba Iskra) pa s 176 krogi 
tretji. Iskra je bila najboljša tudi v ženski 
konkurenci s 501 krogom; posamično je 
zmagala Nežka Rauh s 173, druga je bila 
Žbogarjeva 173, tretja pa Miklavčeva s
155 krogi. T. STONIČ
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šahovski kotiček
• Maksu Rozmanu ni uspelo ponoviti lanskega uspeha, ko mu je pripadel naslov prvaka 
Novega mesta. Svoj edini poraz je doživel prav v zadnjem kolu pred dnevi končanega 
občinskega prvenstva, ko gaje nenadejano premagal Kastelic. Takoje povsem zasluženo 
poslal  novi prvak Emil Luzar, ki je turnir edini končal neporažen. Sicer pa poglejmo 
rezultate zadnjih treh kol 7. KOLO: Štubljar- Škerlj 0:1, Rozman—Bedič 1:0; 
!'rlZaJ' Istenič 1:0, Kastelic—Petrič 1:0 in Jano—Pucelj 1:0; 8. KOLO: Škerlj—Janko 
1:0, Bedič—Štubljar 1:0, Istenič—Rozman 0:1, Kastelic—Luzar 0:1 in Petrič—Pucelj 
0:1; 9. KOLO: Pucelj—Škerlj remi, Janko—Bedič 1:0, Štubljar—Istenič 0:1, 
Rozman—Kastelic 0:1 in Luzar—Petrič 1:1. Končni vrstni red letošnjega prvenstva je 
naslednji: 1. Emil Luzar 7 točk, 2. Maks rozman 7,3. Tone Škerlj 5,5,4. Vinko Istenič 
5,5, 5. Slavko Bedič 4,5 itd.

Slabo so servirali, igrali neodpustljivo sla
bo ob mreži, v napadu so zamujali, zmago 
gre pripisati zgolj nekaj dobrim potezam 
Povšiča in Joviča. Preobrat v igri je nastal, 
ko je namesto Brulca zaigral v vlogi poda
jalca mladi Smrke. Nasploh se zdi, da 
poljski trener Leszek premalo zaupa mlaj
šim odbojkarjem. Kdo ve, čemu je v sobo
to vseskozi držal v igri Martiča, kije bil da
leč najslabši mož Novomeščanov, uspevalo 
mu ni tako rekoč nič, ob robu igrišča pa so 
čakali na priložnost Goleš, Prah, Mestnik. 
Slednji — čeprav gre baje za obetavnega 
igralca — na letošnjem prvenstvu še ni 
dobil nikakršne priložnosti, da bi takšno 
trditev bodisi potrdil ali pa ovrgel. Tudi v 
soboto mu je trener Leszek namenil le dve 
minuti igre, čeprav se v tem času niti en
krat samkrat ni dotaknil žoge, je moral 
mesto prepustiti Martiču.

Najpomembnejša je zmaga, bo kdo re
kel. Nemara res, čeprav je po sobotnem 
razpletu na dlani, da Novomeščani objek
tivno ne morejo več računati na prvi dve 
mesti, ki peljeta v A 1 ligo. Tudi v primeru 
sobotnega uspeha v Subotici proti Sparta
ku bo ta cilj težko dosegljiv. Novomeščani

bi morali v dvokrožnem play offu štirih 
najbolje uvrščenih ekip nadomestiti za
ostanek vsaj štirih točk, to pa je z njihovo 
sedanjo igro nemogoče. Vodstvo kluba si
cer potihem še zmeraj upa na čudež, ekipa 
je znova pričela s treningi dvakrat dnevno, 
kar naj bi igralce vrnilo v staro formo. To, 
da puške ne kaže vreči v koruzo, je seveda 
prav in športno, prav pa bi bilo tudi, da se 
do rezultatov ne pride za vsako ceno. Ve
ljalo bi misliti tudi na odbojkarski jutri v 
Novem mestu, v njem pa bodo morali 
imeti glavno besedo mladi, domači igralci. 
Še posebej, če ti prav nič ne zaostajajo za 
tistimi, ki so klubu odžrli nemajhne 
denarce.

B. B.

NAPREJ KOSOVA IN 
LUKAN

NOVO MESTO — Na strelišču v no
vomeški športni dvorani pod Marofom je 
bilo minulo soboto, 27. januaija, občinsko 
tekmovanje v streljanju z zračno puško. 
Nastopilo je osemnajst strelcev in strelk, 
nastop na regionalnem tekmovanju, ki bo 
10. februarja s pričetkom ob 8. uri prav 
tako v novomeški športni dvorani, pa sta 
si priborila pri članih Smilja Kos, kije na- 
streljala 352 krogov, in z enakim rezulta
tom še mladinec Gregor Lukan.

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

odbojka
I. ZVEZNA A 2 liga, moški, 13. 

KOLO: PIONIR—KOLUBARA 3:1
(-13, 6, 5, 11)

Pionir: Jovič, Povšič, Smrke, Pet
kovič, Mestnik, Prah, Brulec, Kosmi- 
na, Goleš, Martič.

OSTALI REZULTATI: Stavbar 
MTT—Željezničar 3:1, Modriča 
Optima—Jedinstvo Interplet 3:1 in 
Sturmica—Spartak 3:2.

LESTVICA: L Željezničar 22, 2. 
Pionir 20,3. Spartak 16,4. Pionir 16,
5. Strumica 10,6. Modriča Optima 8, 
7. Jedinstvo Interplet 6, 8. Kolubara
6.

Pari zadnjega prvenstvenega kola: 
Spartak—Pionir, Stavbar MTT— 
Modriča Optima, Kolubara—Željez
ničar, Jedinstvo Interplet—Strumica.

košarka
SKL, moški. 15. KOLO: ISKRA 

DELTA JEŽICA—NOVOELS 
99:96 (55:47)

Novoles: Brodnik 53, Bajc 6, Ober- 
star 2, Novina 11, Lučev 15, Gavra- 
novič 9.

LESTVICA: L Celie 29 ... 8. Co- 
met 21,9. Novoles 20, 10. Rogaška 
20, 11. ID Ježica 20, 12. Rudar 18.

Pari prihodnjega kola: Novoles— 
Mineral Slovan, Celje—ID Ježica, 
Rogaška—Koper, Helios—Comet 
itd.

PRVI PORAZ 
SEMIČANOV

SEMIČ — Strelci semiške Iskre so v 8.

VEČ PRILOŽNOSTI MLADIM — Smrke (levo) in Petkovič bi morala biti stalna 
člana prve postave novomeških odbojkarjev, ki jim ne gre in ne gre. Resda so v so
boto zabeležili novo zmago, toda z igro so vnovič razočarali, še posebej v prvem 
delu, ko enostavno niso vedeli, kam bi z žogo. Temu seje čuditi zato, ker je trener 
Leszek toliko časa držal v igri starejše igralce, za katere je več kot očitno, da so daleč 
od svoje forme, ob igrišču pa so čakali mladi. Prav Smrke je bil v soboto tisti, kije 
dodobra vplival na to, da se je tok tekme spremenil v prid pionirjevcem. (Foto: B. B.)

i iz Idrije s 1428:1426. Semičani- 
so še naprej na čelu lestvice skupaj s SD 
Barlo Ambrož iz Medvod, v zadnjem kolu 
pa čaka iskraše nastop v Ljubljani proti 
ekipi Heroj Vitez. Štiri prvouvrščene eki
pe se bodo uvrstile v II. republiško ligo.

T. STONIČ

Z novim trenerjem višji cilji
Ekipo rokometašev ribniškega Inlesa Rika bo v nadaljevanju prvenstva vodil 

Zdenko Mikulin — V boj za naslov prvakov — Temu podrejene priprave

DRSALCI NA RINŽI — Na Kočev 
skem tudi med letošnjimi počitnica - 
mi ni bilo snega. Na veselje šolarjev 
pa sta zaledenela Rinža in Jezero, da 
so se otroci lahko drsali.

Velik uspeh 
mladih igralcev 

Novotehne
Ekipno prvi, posamično 

je bil Retelj tretji
NOVO MESTO, ZAGREB — Že ne

kajkrat doslej je bilo očitno —in to se je 
sedaj vnovič najbolje potrdilo minuli vi
kend —, da v Novem mestu raste izredno 
obetaven rod mladih namiznoteniških 
igralcev. Na pred dnevi končanem 37. 
odprtem namiznoteniškem prvenstvu Za
greba je nastopilo kar okoli 800 mladih 
igralcev in igralk iz vse države, med njimi 
tudi novomeško zastopstvo, kije zabeleži
lo imeniten uspeh.

V konkurenci mlajših pionirjev so na
mreč igralci Novotehne postali ekipni 
zmagovalci, a ne le to, na prvi dve mesti 
sta se uvrstili kar dve novomeški ekipi, v 
finalnem obračunu je vrsta Novotehne I 
ugnala Novotehno II s 3:1. Za Novomeš
čani so se uvrstile ekipe Ibra, Kreke, Ru- 
deša, Fužinarja itd. V posamični konku- 
rencu so imeli glavno besedo prav tako 
Novomeščani. Žmaga je resda pripadla 
Šurbku iz Rudeša, toda že na tretjem me
stu je bil Retelj, četrti Miklič, peti pa Kralj 
(vsi Novotehna). Retelj je v boju za tretje 
mesto ugnal klubskega kolego Mikliča z 
2:0 v setih.

RIBNICA — Za vse poznavalce rokometnega športa v Ribnici je bilo zagotovo 
majhno presenečenje, ko je ob pričetku letošnje tekmovalne sezone krmilo ekipe v 
roke vzel Stojan Gelze, in to od najuspešnejšega trenerja v zgodovini ribniškega ro
kometa Zdenka Mikulina, ki je lanskega julija s kadetsko vrsto v Sarajevu osvojil 
naslov državnih prvakov.

Toda Mikulin je hotel rokometu vsaj za 
leto dni dati slovo, hotel se je spočiti. In 
takoje Gelze dobil priložnost, da se izkaže 
v dvojni vlogi: uspešnega vratarja in tre
nerja. Verjetno je bil prav julijski uspeh ti
sti, kije prvi ekipi dal dodatni polet, Rib
ničani so namreč prvenstvo odlično začeli, 
nato pa pričeli padati vse niže in niže. Vr
stili so se porazi, tudi na domačem parke
tu, igralci so bili v slabi formi, igrali so ne
borbeno, na koncu je ob zaključku 
jesenskega dela Inles Riko pristal na 
skromnem petem mestu s tremi točkami 
zaostanka za vodilnim Slovenj Gradcem.

Stojan Gelze je očitno uvidel, da v tak
šnem položaju ni sposoben narediti pre
obrata, igralcem vcepiti prepotrebno za
nesljivost in stabilnost v igri, odločil seje, 
da se odreče trenerski vlogi. Kljubska 
uprava seje znašla v škripcih; prva rezerva 
je bil seveda Mikulin, ki pa seje skušal va
bilu na vse kriplje izogniti. Končno je po
pustil, čeprav ni lahko sprejel vadbo ekipe 
v polsezoni, težko je tudi polagati račune. 
Toda Mikulin je predolgo v ribniškem ro
kometu, da bi mu odrekel pomoč. In 
kakšni so plani ekipe z novim dirigentom?

Položaj na lestvici zapleten, skoroda 
čuden. Jesenski prvak je Slovenj Gradec, 
toda težko je verjeti, da bodo prvo mesto

spomladi ubranili. Strokovnjaki pravijo, 
da ima vseh pet prvouvrščenih ekip mož
nost jurišati na končni uspeh. Tega se za
vedajo tudi v Ribnici in brez skrivalnic 
bodo zaigrali na to karto. Temu bodo 
podrejene tudi priprave, ki pa žal zaradi že 
prej omenjenih zapletov kasnijo za cel 
mesec. Inlesovci se bodo na spomladanski 
del prvenstva pripravljali v Ribnici, zatem

se bodo igralci za sedem dni preselili v 
Koprivnice v ČSSR, kjer bcšdo gostje 
tamkajšnjega rokometnega kluba. Igralski 
kader bo ostal nespremenjen, v ekipo se 
bo vrnil vratar Parezanovič, obstaja pa tu
di možnost, da se v Ribnico preseli Primož 
Poje iz kočevskega Itasa. V moštvu bodo 
tudi Karpov, Gelze, Mate in Fajdiga, stari 
in izkušeni igralci, tako da želje in apetiti 
Ribničanov v nadaljevanju prvenstva ni
kakor niso iz trte izviti. Se posebej ne, ker 
Zdenko Mikulin najavlja strogo in disci
plinirano delo za vse. Igrali bodo le naj- 

. boljši in najbolje pripravljeni.
M. GLAVONJIČ

Zlata puščica Skriecu
Presenetljiv razplet tekmovanja v Sevnici

SEVNICA — Konec preteklega ted
na je strelska družina Kopitar pripravila 
na strelišču SD Heroja Maroka v Sev
nici občinsko prvenstvo za kategoriza
cijo in občinsko zlato puščico. To trofe
jo je prvič osvojil mladinec, in sicer je to 
obetavni Boštjan Škrlec.

Škrlec je zadel 543 krogov (od 600 
možnih), večkratni zmagovalec ziate puš
čice Stane Kovačič (SD Boštanj) je tokrat 
pristal na 2. mestu (535), Skrlečev klubski 
tovariš iz SD Heroja Maroka, Janko Sa
vine, pa je osvojil 3. mesto (534 krogov).

Rezultati občinskega prvenstva: člani 
— 1. Savine 363 krogov, 2. Kovačič 362

flHPl
mm£

KAKO VDRUGEMDELU? — Na posnetku je ekipa odbojkaric LIK Kočevja, de
kleta so po nekoliko slabšem startu imenitno odigrala jesenski del prvenstva v za
hodni skupini II. zvezne lige, z nekaj več sreče bi lahko ogrozila celo jesenske prva
kinje, ekipo Željezničaija. Kot je znano, so jim Kočevke prav v zadnjem kolu 
prizadejale  edini poraz v prvem delu prvenstva. Igralke s trenerjem Tonetom Krko
vičem (desno) in predsednikom kluba Slavkom Uranom (levo) upajo, da bo vsaj 
enako uspešen tudi spomladanski del prvenstva. (Foto: M. Glavonjič)

I IŠt. 5 (211 m. februarja 1990

ZLATA PUŠČICA MLADINCU — 
Predsednik sevniške občinske strelske 
zveze Vili Krohnc podeljuje prehodni 
pokal za osvojeno zlato puščico mla
dincu Boštjanu Škriecu (na desni), kije 
prijetno presenetil vse člane. (Foto: 
Perc)

in 3. Jože Krajnc (SD H. Marok) 362; 
mladinci — 1. Škrlec 364 krogov, 2. Mat- 
jažTraven (SD H. Marok) 355,3. Boštjan 
Karlič (SD Boštanj) 353; članice — 1. 
Milka Njegoš (SD Kopitar) 351 krogov, 
2. Anica Kovačič (SE) Boštanj) 342, 3. 
Mateja Mešiček (SD Blanca) 341; pionirji 
— 1. Beno Mirt (SD Blanca) 169,2. Aleš 
Možic (SD Boštanj) 164 in 3. Miran Pod
lipnik (SD Boštanj) 161 krogov.

P. P

DOLENJSKI UST



I TELEVIZIJSKI SPOREDI
PETEK, 2. II.
8.35 — 14.05 in 15.00 — 1.25 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED

11.40 MOZAIK
11.40 V HRIBIH SE DEI A DAN 

SKOZI ZGODOVINO NA TRI
GLAV, 5. del dok. oddaje
12.15 DOMOVINA, ponovitev zadnjega 
dela nadaljevanke
15.25 TELESKI90, ponovitev 13. oddaie
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAIK

TEDNIK, ponovitev 
FOLKLORNI ANSAMBEL PIRIN

18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.00 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 NAFTA, 5. del dok. serije
21.15 PLAČANEC, francoska r 
vanka, 1/3

Laugelova sta ločena in imata osemlet
nega sina Victoija. Oče Ruppert pride v 
Reims, kjer živi njegova bivša žena Liz z 
otrokom, da bi odpeljal sina na počitnice. 
Ker sin zboli, ga vrne materi in obljubi, da 
se vrne naslednji dan. Ko pride, najde dve 
trupli, Lizino in Victoijevo. Pred policij
skim inšpektorjem je popolnoma zmeden. 
Vsi ga imajo za morilca žene in otroka. 
Stvar postaja brezupna, dokler senatorjev

nadalje-

sin ne izjavi, daje Laugela na večer zločina 
‘ / kinuvidel v kinu. S tem pa zadeva še ni rešena, 

Ruppert mora odkriti dvojnega morilca. 
Pri časopisu, kjer je delala Liz, dobi sled za 
skrivnostno Carol. Uspe mu priti do njene 
sestre, kije sprva nezaupljiva in prestraše
na, potem pa ga povabi domov na 
pogovor...

Nadaljevanka ima tri dele.
22.10 DNEVNIK 3
22.30 OČI KRITIKE
23.10 CIKLUS FILMOV FEDERICA 
FELLINIJA:

IN LADJA PLOVE, italijanski film
(ČB)

1.15 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.55 Studio 
Maribor— 19.00 Video meh (ponovitev) 
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Žarišče — 

vip.30 Človek in glasba (ponovitev 2. od
daje) — 21.20 Satelitski programi —
22.50 EP v umetnostnem drsanju (posne
tek iz Leningrada) — 23.50 Satelitski 
programi

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Šaram baram —
9.00 Zimski šolski program — 11.30 
Zimski izobraževalni program — 12.35 
Poročila — 12.40 Prezrli ste, poglejte —
13.15 Kvizkoteka (ponovitev) — 14.35 
Poročila — 14.45 Noč in dan (ponovitev)
— 17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Matemati
ka — 17.50 Šaram baram — 18.20 Šte
vilke in črke — 18.40 Risanka — 18.45 
Muppet show — 19.30 Dnevnik 2 —
20.00 Zakon v Los Angelesu (nanizanka)
— 20.55 Zabava vas Hari Džinovič
21.40 Dnevnik 3 — 22.00 Kulturni ma
gazin — 23.05 Noč in dan — 1.20gazin — 
Poročila

SOBOTA, 3. II.
8.35 — 12.40 in 13.05 — 0.55 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 IZBOR TEDENSKE PROGRAM

SKE TVORNOSTI 
11.45 VEČERNI GOST, ponovitev

20.20 ŽREBANJE 3x3 
EČE

DRUGI PROGRAM

TV ZAGREB

ALPSKEM SMUČANJU, VELESLA
LOM (Ž)
8.40 VIDEO STRANI
8.50 OTROŠKA MATINEJA

10.10 LEPI UPI, ponovitev 1. del franco
ske nadaljevanke
11.00 ALO, ALO, humor, oddaja 

KOVAČI
11.30 35 LET ANSAMBLA ŠTIRJE

12.00 LJUDJE IN ZEMLJA
14.10 DEDIŠČINA GULDENBURGO-
VIH, 5. del nemške nadaljevanke 
14.55 KR1ŽKRAŽ

pon
13.20 PETER’S POP SHOW
14.15 LASSI — NOV ZAČETEK, ame
riški film '
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 RISANKA
16.55 DP V KOŠARKI
18.30 IZ TROPSKEGA DEŽEVNEGA 
GOZDA, dok. serija, 4/6 •
19.00 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 UTRIP

20.30 KOLO SREČE
22.00 DNEVNIK 3
22.20 LEPI UPI, 3. del francoske nadalje
vanke
23.10 DRUGI POSKUS, ameriški film 
0.45 VIDEO STRANI

13.00 EP v umetnostnem drsanju —
16.00 Satelitski programi —19.00 Kako 
' iti skupaj — 19.30 Dnevnik — 20.15 
Rdeči (ameriški film) — 23.30 Satelitski 
programi

8.50 TV koledar — 9.00 Zimski šolski 
program — 10.30 Poročila — 10.35 Če
belica Maja — 11.00 Saga o Forsythih 

— 13.00 Televizijski dru-

NEDELJA, 4. II.

16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 PO SLEDEH PINK PANTERJA, 
angl. film
18.35 J. Bitenc: DESET MEDVEDJIH
19.00 TV MERNIK
19.30 DNEVNIK 2
20.05 ŽREBANJE PODARIM DOBIM 
20.17 DOM ZA OBEŠANJE, 2. del 
nadaljevanke
21.10 ZDRAVO
22.30 DNEVNIK 3
22.50 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
10.00 Oddaja za JLA in igrani film —
14.00 Nedeljsko športno popoldne —
19.00 Da ne bi bolelo — 19.30 Dnevnik 2 
— 20.00 Kartoteka Zemlje (8. del dok. se
rije) — 20.30 Pomembno je sodelovati
(dok. oddajal— 21.10 Satelitski progra
mi—22.50 SpŠportni pregled

TV ZAGREB
9.30 Poročila — 9.35 Rakuni — 10.00 
Nedeljsko dopoldne za otroke — 11.00 
Kmetijska oddaja — 12.00 Resna glasba 
— 13.00 Hiša strahov (3. del nadaljevan
ke) — 14.05 Nedeljsko popoldne —
16.05 Znanstveno popularni film —
17.05 Igrani film — 18.45 Rakuni — 

.19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Dom za 
obešanje (2. del nadaljevanke) — 21.00 
Ljubezen z neznancem (angl. film) —
22.30 Dnevnik 3 — 22.50 Športni pre
gled — 23.25 Nočni program — 1.40 
Poročila

PONEDELJEK, 5. II.
23.208.35 — 11.20 in 15.50 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

16.15 ŽREBANJE PODARIM DOBIM, 
ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAIK, ponovitev 

ZDRAVO
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.00 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
20.05 TV DRAMA
21.10 OSMI DAN
21.55 DNEVNIK 3 

2.15 Čl22.15 ČLOVEK IN GLASBA, 9. oddaja
23.10 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 19.00 Pusto
lovščina slikarstvo (švicarska izobr. serija, 
2/13) -19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Žarišče 
— 20.30 Po sledeh napredka — 21.00 
Sedma steza —21.15 Zabava vas Jasmin 
Stauros — 22.00 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Gozdne zabave 
— 8.45 Radovedni, zdravo! — 9.00 Zim
ski šolski program — 14.45 Ponovitev 
nočnega programa — 17.00 Dnevnik 1

17.50 Oddaja za otroke— 18.20 
in črke —18.45 Dokumentarna oddaja 
— 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Ciklus ko
medij Branislava Nušiča — 21.05 Meri
diani — 21.35 Dnevnik 3 — 22.00 Noč in 
dan — 0.00 Poročila

TOREK, 6. II.
8.35 — 11.40 in 15.30 — 22.50 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev 

-------------1ČE .............

i nadaljevanka) - 
žinski magazin — 14.30 Ciklus filmov W. 
Disney: Opice se vračajo domov (ameriš
ki film) — 16.05 Kritična točka — 16.40 
Dnevnik 1 — 16.55 Sedem TV dni —
17.40 Boljše življenje — 18.30 Švenk —
19.30 Dnevnik 2 — 20.16 Številke in črke 
(finale kviza) — 21.20 Jeleni (ameriški 
film) — 23.00 Dnevnik 3 — 23.20 Noč in 
dan — 1.35 Poročila

23.008.25 — 12.40 in 13.55 
TELETEKST
OPOMBA: 9.20SVETOVNI POKAL V

TV ZAGREB

Igrani film — 14.10 Zimski šolski pro
gram — 14.45 Ponovitev nočnega pi 

■ — 17.20grama — 17.00 Dnevnik 1
ro-
Iz-

obraževalni program — 17.50 Oddaja za 
otroke — 18.20 številke in črke — 18.40
Risanka — 18.45 Zminost — 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 Žrebanje lota —
20.05 Kontaktni magazin —21.40 Dnev
nik 3 — 21.55 Festove premiere — 23.30 
Nočni program — 1.30 Poročila

SREDA, 7. II.
8.35 — 11.00 in 15.30 — 23.45 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev
9.15 TV DRAMA/fl 10.00 ODMEVI

V TEMI, ponovitev L dela nadaljevanke 
15.55 ŽARIŠČEJE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.05 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
20.05 PREŠERNOVA PROSLAVA, pre
nos iz CD
20.50 FILM TEDNA

NOTRANJI DOLG, argentinski film
22.30 DNEVNIK 3
22.50 ROPOT
23.35 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.00 Ko
šarka CSK:Bosna — 18.30 Mostovi —
19.00 Divji svet živali (angl. polj.-zn. seri
ja, 2/7) — 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 
Žarišče — 20.30 Košarka Smelt Olimpi- 
ja:Cholet — 21.00 Košarka Barcelona:- 
Jugoplastika —22.15 Svet poroča —
23.15 Satelitski programi

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Pika Nogavička
— 9.00 Zimski šolski program — 10.30 
Poročila — 10.35 Zimski šolski program
— 12.35 Lokalni program — 12.40 Zim
ski šolski program — 15.30 Ponovitev 
nočnega programa — 17.00 Dnevnik 1
— 17.20 izobraževalni program — 17.50
_.. . . —0^U “ ‘ “Oddaja za otroke — 18.20 Številke in čr
ke — 18.45 Od oceana do strehe sveta —
19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Filmski večer
— 22.35 Dnevnik 3 — 23.00 Noč in dan
— 1.00 Poročila

ČETRTEK, 8. II.

17.20 Nekaj več (izobr. oddaja) — 
--------  1 Številke

8.35 — 11.25 in 14.45 0.05 TELE
TEKST

8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev
9.25 ŠOLSKA TV

10.10 MOSTOVI
15.10 MOZAIK, ponovitev
15.40 PREŠERNOV DAN
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAlK, ponovitev
17.40 PREŠERNOV DAN
18.00 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.00 PREŠERNOV DAN
19.30 DNEVNIK 2
20.55 PARACELSUS, 4. del angl. nadalj.
21.00 TEDNIK
22.05 DNEVNIK 3
22.25 KOMEDIJA NA SLOVENSKEM 
ODRU

S. GRUM: DOGODEK V MESTU 
GOGI
23.35 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.00 Studio 
Ljubljana — 19.00 Alo, alo (humor, od
daja) — 19.30 Dnevnik — 20.00 žarišče 
—20.30 V hribih se dela dan — 21.05 
Mali koncert — 21.20 Pisma (dok. odda
ja)— 22.00 Svet na zaslonu — 22.30 Sa
telitski programi

TV ZAGREB

10.30 LONČEK, KUHAJ
10.40 NAGELJ S PESNIKOVEGA 
GROBA
11.15 SEDMA STEZA, ponovitev
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.40 POSLOVNE INFORMACIJE
16.45 MOZAIK — ŠOLSKA TV
17.50 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
20.05 ODMEVI V TEMI, amer. nadalj., 
1/5

Nadaljevanka, kije nastala po resničnih 
dogodkih in romanu, se začenja leta 1979 
z grozljivim odkritjem golega in razmesar
jenega trupla učiteljice Susan, konča pa se 
sedem let pozneje po obsežni policijski 
preiskavi vrste umorov, kijih imata na ve
sti duševno neuravnovešena morilca, ugled
na meščana. Nadaljevanka ima pet delov.
21.00 ŽENSKA POD ZVEZDAMI
22.20 DNEVNIK 3
22.40 VIDEO STRANI

8.20 TV koledar - 8.30 Miti in legende -
9.00 Zimski šolski program — 12.40 
Igrani film — 14.10 Zimski šolski pro
gram —14.45 Ponovitev nočnega pro
grama — 17.00 Dnevnik 1 — 17.20 Iz
obraževalni program — 17.50 Miti in 
legende — 18.20 Številke in črke —
18.45 Dokumentarni program — 19.30 
Dnevnik 2 — 20.00 ZIP (politični maga
zin) — 21.05 Kvizkoteka - 22.20 Dnev
nik 3 — 22.45 Nočni program — 1.00 
Poročila

Program NNSC

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 18.10 Svet

19.30športa — 19.00 Naša pesem 
Dnevnik — 20.00 Žarišče — 20.30 Žre
banje lota —20.35 Umetniški večer: Sa
muel Becket (dok. film) — 21.40 Satelit
ski programi

8.20 TV koledar - 8.30 Otroška oddaja —
9.00 Zimski šolski program — 12.40

Novoustanovljena Napredna narod
na stranka centra, ki je nastala iz trojne 
koalicije Meščanske zelene stranke, 
Ekološkega zbora in Unije za pravico in 
resnico, je v svoj program postavila pri
zadevanja za zdravo gospodarstvo, bo
gatega Slovenca in zmanjševanje davš
čin. Prizadevali si bodo tudi za politični 
pluralizem, odpravo smrtne kazni, spre
jem mednarodnih aktov o človekovih 
pravicah, za decentralizacijo Jugoslavi
je in Slovenije, za nenasilje v športu in 
kulturi, za razvoj znanosti in še posebej 
ekoloških ved, za proizvodnjo zdrave 
hrane in za takšne kriterije za socialno 
varnost, kot jo imajo razvite zahodne 
države. V volilni boj se bo vključila pri 
volitvah v republiško skupščino, v vo
litve v občinske skupščine pa le v tistih 
občinah, kjer ima več privržencev, 
predvsem v Ljubljani in na Gorenjskem.

Prašičja kuga znova v Sloveniji
Kaj morajo ukreniti strokovna služba in rejci, da se bolezen omeji

Slovenski dnevniki so 20. januarja ob
javili kratko obvestilo Republiške veteri
narske uprave o izbruhu posebno nevarne 
kužne bolezni-klasične prašičje kuge v 
občini Brežice. Oddelek za epizootiologi- 
jo in zdravstveno varstvo pri Dolenjsko- 
posavskem veterinarskem zavodu Novo 
mesto dodaja nekaj novejših informacij.

Bolezen seje pojavila v kooperantskem 
pitališču v vasici Žejno nad Čatežem, in
sicer med 210 pitanci, nabavljenimi delno 
iz sosednje republike in delno iz bližnjih 
vzrejališč prašičev v občini Brežice. Sevzrejališč prašičev 
vedno se raziskujejo prave poti vnosa in 
širjenja kužne bolezni, ki po doslej znanih 
podatkih ni potekala povsem v skladu z 
znanimi kliničnimi in patoanatomskimi 
znaki. Predvsem motijo podatki, da so bili 
prašiči zaščiteni pred kugo in da začetne 
diagnostične preiskave niso kazale na to 
kužno bolezen.

Preostale živali v okuženem hlevu smo 
še istega dne, ko je b>la dokončno potijena 
bolezen evtanazirali indali trupla neškod
ljivo odpeljati v kaliferijo. Veterinarska

inšpekcija je odredila, daje istega dne tre
ba pocepiti tudi vse prašiče v vasi in da ak
cija zaščite zdravih živali poteka ne glede 
na delovni čas, dokler ni bilo cepljeno 
vseh 12000 prašičev v občini. Akcija je bi
la izvedena do torka, 30. januarja v celoti, 
tako da lahko računamo na imunost vseh 
prašičev po 5 dneh od cepljenja.

Seveda obstaja bojazen, da bi se med
tem bolezen le še kje razsejala, tako da bo 
potrebno počakati še nekaj časa do opti
mistične izjave o izkorenitvi bolezni v pr
vem žarišču. Zanesljivo pa so opravljeni 
vsi potrebni ukrepi blokade kužnega ža
rišča, vključno z razkužbo objekta, opreme 
in odpadkov, ter seveda ukrepi zapore 
prometa s prašiči do preklica.

Ne glede na vse to pa je že nastala škoda 
v vrednosti preko 1 milijon dinarjev za ka
tero je celoten fond občinskega posebnega 
računa za zatiranje živalskih kužnih bo
lezni absolutno premajhen.

Zaradi nevarnosti širjenja kuge praši
čev poteka koordinirana akcija med re
publiško in občinsko inšpekcijo ter službo
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Mlin namesto JE
Z. Katic bo v gradnjo 
mlina vložil 300.000 DEM

nam, da bomo strojno opremo iz Italije 
dobili v kratkem, poskusna proizvodnja 
pa se bo v mlinu začela sredi aprila.«

VELIKA VAS — Sodoben mlin s šti
rimi valji in silosom za 9 ton žita velja da
nes 300.000 DEM in Zvonko Katič, glav
ni operater v JE Krško, seje odločil, da bo 
zbral toliko denarja in zgradil tak mlin. Ta 
je v Veliki vasi pri Krškem domala že do
grajen, aprila naj bi v njem stekla poskus
na proizvodnja.

»V Krškem sem že od leta 1978, ves ta 
čas pa delam v komandni sobi jedrske 
elektrarne. To je naporno delo, ki ga ne 
moreš opravljati vse življenje. Ker je pice
rij in barčkov že dovolj, sem se odločil, da 
bom nadaljeval družinsko mlinarsko tra
dicijo. Sprva sem nameraval to narediti v 
domači vasi, v Generalski Stolici pri Dugi 
Resi, potem pa sem odločil, da se naložbe 
lotim kar v krški občini, v Sloveniji, kije 
zasebni pobudi tudi bolj naklonjena,« pri
poveduje Zvonko Katič.

Za gradnjo sodobnega električnega 
mlina seje Katič odločil pred dvema le
toma. Lokacijo je našel v Veliki vasi. Pri 
tem je imel vso pomoč občinskega komi
teja za gospodarstvo; ta je opravil tudi trž
no raziskavo, kije pokazala, daje mlin po
treben. Ker gre za pravi industrijski 
objekt, saj je mlinsko poslopje dolgo 17 
m, široko 7 m ter visoko 16 m, je gradnjo 
po licitaciji prepustil novomeškemu Pio
nirju. V njem bodo v 24 urah zmleli po 15 
ton žita, ker pa bo proizvodnja skoraj v ce
loti avtomatizirana, bosta v njem v začet
ku zaposlena samo dva delavca. »Gradnja 
objekta seje malo zakasnila, vendar raču-

Katič ne bi mogel sam zgraditi mlina, 
zato pa sta mu izdatno pomagala brata, ki r 
živita v Nemčiji in v Kanadi. V mlin je Ka
tič vložil tudi vse svoje prihranke ter veli
ko dela. »Brez pomoči Silvane Mozer s 
komiteja za gospodarstvo in referentke 
Marije Krušič ter seveda brez neprecenlji
ve pomoči svoje žene vsega tega dela ne bi 
zmogel.«

J. S.

področnega veterinarskega zavoda. Bole
zen spada namreč v mednarodno listo 
najnevarnejših živalskih kužnih bolezni. 
Zanjo veljajo posebni ukrepi zatiranja, 
med katerimi je obvezna tudi evtanazija 
preostalih prašičev v okuženem hlevu.

Virus kuge je še posebno v zimskem ča
su nenavadno odporen v zunanjem oko
lju. Se posebno dolgo pa preživi v mesu 
okuženih živali, in sicer pri temperaturi 
4xC, 2,5 do 3 mesece in globoko zamrz
njen tudi do 4 leta. To pa pomeni dodatno 
nevarnost v primerih, če lastniki zakoljejo 
že bolne živali in meso spravijo v skrinje, 
prepričani, »da bo virus že zmrznil.« Virus 
k sreči ni nevaren človeku, vendar ga lah
ko z ostanki mesa okuženih prašičev ali s 
pomijami prenesemo na zdrave prašiče in 
že imamo po 5 do 6 dneh nov izbruh bo
lezni med necepljenimi živalmi.

Kot dejavnik prenosa nastopajo, poleg 
direktnega kontakta med prašiči, tudi šte
vilni pasivni prenašalci, kot so podgane, 
ptiči, insekti, domače živali, ki pridejo v 
hlev, in predvsem človek s kontaminirano 
hrano, opremo in delovno obleko. Zato je 
vse, kar je bilo v neposrednem ali posred
nem stiku z bolnimi živalmi oz. njihovimi 
izločki, kužno in se mora ali sežgati ali pa 
v okviru razkužbe termično obdelati.

Za zatiranje kuge prašičev velja pose
ben pravilnik, ki poleg že opisanih akcij 
zahteva še te ukrepe:
• prepoved prometa s prašiči, proizvodi, 
surovinami in odpadki, ki izvirajo iz njih;
• zaplemba in neškodljivo odstranjeva
nje proizvodov, surovin in odpadkov obo
lelih prašičev;
• omejitev gibanja oseb, ki so prišle v stik 
z obolelimi živalmi, in prepoved stika z 
zdravimi prašiči;
• prepoved uporabe gnoja ali gnojevke 
še 40 dni po razkužbi hleva;
• kontumac psov in mačk ter deratizacija 
in dezinsekcija v okuženem dvorišču.

Ukrepi so seveda zajeti tudi v odloku 
občine, ki prepoveduje izdajanje zdrav
stvenih spričeval za prašiče z območja 
okužene občine, oziroma sejme in druge 
oblike zbiranja prašičev, ter nalaga zaščit
no cepljenje vseh nad 90 dni starih 
prašičev.

Šele po preteku 6 tednov od izvedbe 
vseh ukrepov se ob pogoju, da ni novih ža
rišč, proglasi prašičja kuga za izkore
ninjeno.

Mag. FRANC COLARIČ * •

ZASEBNI MLIN — Ta velika zgrad
ba dokaj nenavadne oblike že nekaj 

.............................................“i.Cečasa privlači poglede mimoidočih. < 
bo vse po sreči, bodo že aprila v njej 
zmleli prve tone pšenice. (Foto: J. S.)

• Se ene revolucije Slovenci ne bi 
preživeli (Osterman)
• Komaj smo se znebili proletarske
ga katekizma, že nam ponujajo far- 
ško moralko. (Z. Skušek-Močnik)
• Ena sama beseda resnice premaga 
svet. (Solženicin)
• To, kar se političnega dogaja v 
Sloveniji, je pomembnejše od prevra
tov v Romuniji in Bolgariji (Pučnik)

Še pridelovanje mleka na veliko
V krški občini gradijo tri hleve za 80 glav živine — Veliki učinki

REŠTANJ, GMAJNA — V krškem M-Agrokombinatu so začeli uresniče
vati projekt gradnje velikih hlevov, v katerih bo prostora za 70 do 80 glav živi
ne. Zdaj gradijo tri take hleve, dva izmed teh treh pa sta v gradnji v Reštanju pri 
Senovem in na Gmgjni pri Raki. V teh hlevih nqj bi namolzli skupaj okoli 
500.000 litrov ali 10 odst. celotne količine mleka, kolikor ga sedqj namolzejo na 
800 kmetijah.

Vodja TOK v M-Agrokombinatu dr. 
Nace Kralj je povedal, da so približno 
petino denarja za te hleve dobili od re
publiškega sklada za pospeševanje kme
tijstva; gre za nepovratna sredstva, ne
kaj denaija pa je kanilo tudi iz 
občinskega sklada za pospeševanje 
kmetijstva.

Najprej smo obiskali Kožarjevo kme
tijo v Reštanju, kjer sta bila doma sin
Ivan in mama Nada, medtem ko je bil1 11
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oje
glava družine v službi v Metalni. Pove
dala sta nam, daje bila njihova kmetija 
nekoč majhna, saj so imeli prej le pri
bližno 3 hektarje zemlje, v hlevu pa 
dvoje ali troje živinčet. Toda počasi so 
kupovali zemljo, tako da je imajo sedaj 
16 hektarov, kakšen hektar pa še naja
mejo. Ker je bilo sinu Ivanu ljubše kme
tovanje kot pa delo v Metalni, kjer je de
lal kot strojni ključavničar, je delo 
zapustil. »Vedno sem si želel delati na 
kmetiji, ker se mi zdi, daje v kmetijstvu 
perspektiva, odvisen si sam od sebe in 
nekako bolj svoboden,« pravi triindvaj
setletni Ivan, ki sedaj obiskuje kmetij
sko šolo v Krškem, da bi bil potem v ce

loti pripravljen na nov veliki hlev, ki ga 
gradijo. Pomoč pa pričakuje še naprej 
od brata, ki je končal agronomsko fa
kulteto. »Zdaj sem že dve leti doma in v 
tem času smo se lotili tudi gradnje no
vega hleva. Gre za hlev, v katerem bo 
prostora za 40 krav in 40 pitancev. Lani 
smo položili temelje, zgradili smo del 
obodnega zidu, letos pa bomo hlev 
spravili pod streho.« Ivan se strinja, da 
jim je denar iz republike in občine pre
cej pomagal, vendar pa bodo morali 
vložiti v gradnjo hleva še marsikateri 
dinar. Tak hlev za prosto rejo z vsemi 
pritiklinami namreč stane danes okoli
200.000 DEM. »V povečanje hleva 
smo morali zagristi, ker od dosedanje 
črede ni bilo mogoče živeti,« pravi Ivan. 
Njegova žena pa je ta čas za vsak slučaj 
še zaposlena in vsak dinar, ki ga zasluži, 
še kako prav pride kmetiji.

Mirtova kmetija na Gmajni pri Raki 
meri 12 hektarov lastne zemlje, v naje
mu pa imajo še okoli 7 hektarov zemlje 
od kmetijske zemljiške skupnosti. Za 
delo na kmetiji sta »zadolžena« gospo
dar Alojz in žena Zdenka, medtem ko

so trije otroci še premajhni, da bi lajšali 
breme staršev. Na srečo je Alojz spret
nih rok, tako da sovaščanom pomaga 
pri raznih delih, tudi pri popravilih stro
jev, oni pa se mu oddolžijo s pomočjo 
na kmetiji, kadar je stiska najhujša. Po
leg tega s traktorjem zasluži še kakšen 
dinar, kadar dela jame za krške sadjaije 
ali kaj podobnega. »Vsega sem se moral 
oprijeti, saj naložba v hlev, ki bo nekoč 
resda prinašal denar, terja, da vanj 
vtaknemo sleherni zasluženi dinar,« 
pravi Alojz Mirt. Na tej kmetiji, ki ima 
večino njiv in travnikov na močvirnem 
terenu, kar je dodatna težava, niso brez 
izkušenj v živinoreji v tako velikih raz
sežnostih. Najprej so se lotiU-reje malih 
prašičkov za nadaljnjo farmsko rejo. V 
začetku so imeli v svinjaku po 5 svinj, 
zdaj pa jih imajo 20. »Pokazalo seje, da 
je s petimi svinjami ravno toliko dela 
kot z dvajsetimi, dohodka pa je manj. 
Zato mso se odločili, da gremo v grad
njo večjega hleva, ki naj bi nekoč tudi 
nam omogočil, da bomo lahko živeli le

Ivan Kožar Alojz Mirt

i t

od kmetijstva.« Tudi v njihovem hlevu
" ‘ kr: ...............bo prostora za 40 glav krav, ki naj bi 

letno dajale po 100.000 do 150.000 li
trov mleka. Seveda to še ne bo tako 
kmalu, saj hleva ni mogoče takoj na
polniti, pa tudi denaija bo bržkone pri
manjkovalo, ne nazadnje so doslej po
ložili samo temelje za hlev. »Žal je tako, 
da smo hlev začeli graditi lani, ko je bila 
inflacija najhujša, tako da je tudi ’po- 
darjeni’ denar čez noč izgubljal vred
nost. Kljub vsemu pa računamo, da 
bomo hlev še letos dogradili.«

Očitno je, da zemljiški maksimum 
tudi v praksi ne velja več, prav tako je 
očitno, da bo pri nas v prihodnosti le 
malo hlevov s po petimi ali 7 glavami 
živine. Vendar strokovnjaki opozaijajo, 
da v Avstriji naše pričakovane učinke 
pri pridelavi mleka dosegajo že z dvaj
setimi glavami živine v hlevu. Torej bi 
lahko rekli, da pri nas enake učinke do
segamo z veliko večjimi vložki kot tam. 
Toda to je že stvar neke druge zgodbe, 
kjer bo treba načeti vprašanje kakovosti
razvoja našega kmetijstva, ki seje doslej 
že pokazala kot vprašljiva v primeru ve
likih svinjskih farm. Vendar tem kme
tom ne bi smeli delati krivice, kajti lotili 
so se velike naloge v skupno korist, 
stroka pa naj si odgovori na vprašanje, 
ali en kmet lahko redi po 80 glav živine.

J. SIMČIČ
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VOLIŠ ME - VOLIM TE - NA VOLITVAH
; ■ Bliža se pomlad, tista pomlad, ki naj 
j hi pomenila pravi razcvet tudi tako 
| imenovane slovenske pomladi. Lahko 
; hi celo rekli, naj bi ta slovenska pomlad,
1 ki je svoje prve cvetke pognala že v 

temni jeseni in zimi. spomladi rodila tu- 
! di prve sadove. Kakorkoli že obračamo 
I besede, nekaj novega se obeta. Volitve 

bodo, in to pluralistične, se pravi, da 
| bomo lahko glasovali za kandidate raz- 
I ličnih strank, neposredne, se pravi, da 

bomo sami glasovali za poimensko 
, imenovane kandidate za posamezne 

tunkcije in nihče drug namesto nas, taj- 
j ne, se pravi, da nihče nima pravice ve

deti, za koga smo glasovali, če tega sami 
ne želimo, in splošne, se pravi, da ima 
pravico glasovati vsak polnoleten občan 
Slovenije, kije po zakonu upravičen do 
vpisa v volilni imenik. Resje, da se nam 
kljub dolgim desetletjem čakanja na ta
ke volitve zdajle dozdeva, kot da so pri- 

! šle prezgodaj, saj je vse skupaj videti na 
prvi pogled nekoliko zapleteno, vendar 

j bomo skušali v tem sestavku, če bo po
trebno, pa še v nadaljevanjih, čimbolj 
enostavno in kljub temu izčrpno razlo
žiti vse najbolj bistvene stvari, ki se bo
do v pripravah na volitve dogajale, ka- 

j ko bodo potekale same volitve in kako 
se bomo mi kot volilci obnašali na vo-

1 liščih. Saj vendarle ne more biti dvoma 
o tem, da bi se tega zgodovinskega do
godka, prvih svobodnih volitev po 
osvoboditvi, ne udeležili.

Pomoč pri razčiščevanju nespora
zumov sta nam nudili predsednica no- 

I vomeške občinske volilne komisije 
Sodnica Dušanka Weiss in tajnica 
občinske komisije Branka Bukovec. 
Naj kar na začetku povemo, da je to v 
vsaki občini najvišje volilno telo, odgo
vorno za zakonito izvedbo volitev na 
svojem območju, da ima ponavadi se- 

| dež. na občini in da občani tam najlažje 
■ zvedo vse o volitvah in tudi o kandidi

ranju. Občinska volilna komisija ima

Branka Bukovec, tajnica novo
meške občinske volilne komisije.

»Našo volilno komisijo je skupš
čini predlagala skupščinska komisi
ja po delovnem principu, ne po po
litičnem. Sestavljena je tako, da so v 
njej člani, ki tudi sicer po svojih de
lovnih dolžnostih opravljajo po za
konu določene naloge. Tako jih je 
največ iz upravnih organov. Prva 
dva, predsednik in namestnik, mo
rata že po zakonu biti sodnika, osta
li člani pa so v glavnem iz upravnih 
organov, iz sekretariata za notranje 
zadeve, ki morajo po zakonu o evi
denci skrbeti za volilne imenike, iz 
geodetske uprave, ki skrbi za pri
pravo volilnih imenikov teritorial
no, do skupnih služb, ki bodo 
upravljale administrativno tehnična 
opravila za komisijo. Imamo pa še 
edino zunanjo članico, ki je iz OK 
ZSMS. Je pa v nadaljevanju možna 
tudi sprememba njene sestave in da 
bodo v njej našli svoje mesto tudi 
predstavniki Demosa. Komisija de
la na sejah javno in bodo nanje vab
ljeni tudi predstavniki javnega ob
veščanja in predstavniki vseh poli
tičnih organizacij, ki bodo sodelo
vale na volitvah. Volilne odbore 
bomo imenovali v marcu.«

NI BILO 
LAHKO 
VSTATI 
IN ODITI

I nt>mlja, sicer pa direktor tamkajšnjega

pel članov; predsednika, tajnika in tri 
člane. Imenuje jo občinska skupščina. 
Na voliščih pomagajo volilni komisiji 
pri izvedbi volitev volilni odbori, kijih 
imenuje komisija. Na volitvah moramo 
seveda vedeti, v kaj bomo volili in kate
re kandidate. V posebnem okvirju si 
lahko preberete, kdaj bodo volitve in v 
katera občinska, republiška in zvezna 
telesa bomo takrat volili. Kandidate za 
posamezne funkcije pa bomo predlagali 
in določevali že prej;

Posamezne kandidate za vse zbore 
skupščin bomo volilci določali na zbo
rih občanov ali s podpisovanjem, liste 
kandidatov za družbenopolitične zbore 
pa določajo politične organizacije. 
Vsakdo lahko kandidira le v eni volilni 
enoti in na eni listi kandidatov na volit
vah v isto skupščino.

Občinska volilna komisija sprejema 
predloge kandidatov od 9. januarja do 
7. februarja za zbore republiških skupš
čin ter do 13. februarja za zbore občin
skih skupščin. Za predlaganje ni po
trebna nobena formalno določena pod
pora s strani volilcev, je pa treba 
predložiti soglasje predlaganega kandi
data, da bo v primeru, če bo dobil pod
poro na zboru volilcev, kandidaturo tu
di sprejel. Predloge vložijo lahko skupi
ne ali posamezniki na za to predpisanem 
obrazcu osebno na sedežu občinske vo
lilne komisije ali pa po pošti s priporo
čeno pošiljko in z oznako na ovojnici: 
»za volilno komisijo«.

Zbrane predloge komisija razporedi 
in jih pripravi za določanje kandidatov 
na zborih volilcev, ki bodo potekali po 
delovnih organizacijah in skupnostih za 
zbor združenega dela in v krajevnih 
skupnostih za zbor krajevnih skupnosti, 
zbor občin skupščine SR Slovenije in 
ter družbenopolitični zbor. Za kandida
te oziroma liste kandidatov bodo na 
zborih določeni tisti predlogi, ki bodo 
dobili potrebno podporo volilcev.

Zakon pa za te volitve določa še eno 
novost, namreč določanje kandidature 
s podpisovanjem. Se pravi, da lahko 
posameznik ali skupina, ki ga hoče 
podpreti, zbere z zakonom določeno 
število podpisov kot podporo k njegovi 
kandidaturi. Za podpise je določen ob
razec, morajo pa biti overovljeni tako, 
kot določa volilni zakon, na obrazcu pa 
morajo biti osnovni podatki ter izjava, 
za kateri zbor je dana podpora, za kate
ro skupščino in številka volilne enote. 
Kandidatura se vloži pri občinski volil
ni komisiji na predpisanem obrazcu s 
priloženim soglasjem kandidata ter po
trebnim številom potrjenih obrazcev 
podpore. Na ta način sprejemajo kan
didature do 17. marca, razen za druž
benopolitične zbore, za katere je treba 
oddati predloge do 11. marca, in za 
predsednika ter člane predsedstva SRS, 
za katere je treba oddati predloge že do 
9. marca. Vse kandidature oziroma sez
nami kandidatov naj bi bili objavljeni 
29. marca.

Sedaj je za nami važen del volitvene 
procedure, namreč kandidacijski po
stopek, v katerem smo dobili sezname 
kandidatov, iz katerih bomo mi sami 
izbirali — ne glede na to, ali smo v 
predkandidacijskem postopku sodelo
vali ali ne. No, zakon nam tudi sedaia 
ne preti, da moramo iti na volitve, saj so 
le-te svobodne, o udeležbi pa odloča le 
stopnja naše zavesti. Glede na to, da je 
politična paleta dokaj pisana, pa zna bi
ti vsak glas tudi dragocen. O tem, koga 
voliti, bo še čas razmišljati, saj bodo v 
dneh do volitev naša ušesa še polna vo
lilne propagande. Bolj važno je vedeti, 
da bomo imeli zadnjih 24 ur mir pred 
njo, saj zakon določa, da stranke toliko 
pred volitvami prenehajo agitirati za 
svoje kandidate in za svoj volilni pro
gram. Dobro pa je vedeti, da morajo 
volilni odbori na volišču poskrbeti za 
tajnost, se pravi, da nima nihče pravice 
vam gledati pod prste, ko volitve. Nalo
ga volilnega odbora je, da vam natan
čno razloži, kako je treba voliti, tudi

Sava centru. Televizijski ekran vsega 
tega ne more pričarati. Krajnc kot psi
holog pa je beograjski cirkus lahko do
življal še drugače, s povsem poklicnega 
stališča.

Med številnimi delegati, ki so zasto
kali slovenske komuniste na 14. izred
nem kongresu ZKJ v Beogradu, je bil 
'tuli Milan Krajnc, dipl. psiholog iz Čr-

lL)ina starejših občanov. V demokrati- 
■ boj mnenj ki pa, kot je znano, ni

'‘spel so ga poslali komunisti iz tre
banjske. metliške in črnomaljske obči- 

• "e. Kaj pomeni neposredno, na lastni 
Wi občutiti zavračanje vseh, tudi naj
bolj naprednih idej, prekinjanje pobud s 
ploskanjem, in če ne gre drugače, tudi z 
'viž.ganjem, ter na koncu, ko ne gre več 
"»prej, vstati in oditi iz cirkuške arene, 
vt' le tisti, kdor je spremljal kongres v

POMNILNIK
ROKI VOLILNIH OPRAVIL:
9. jan. — 7. febr. Čas za predlaganje kandidatov za zbore re

publiške skupščine in pošiljanje predlogov 
občinski volilni komisiji.

9. jan. — 13. febr. Predlaganje kandidatov za zbore občinske 
skupščine in pošiljanje predlogov občinski 
volilni komisiji.

20. febr. — 3. mar. Zbori volilcev

Določanje kandidatur in list s podpisovanjem 
9. jan. — 17. marec Predlogi za individualne kandidature 
9. jan. — 11. marec Predlogi za liste kandidatov za DPZ in za 

individualne kandidature DPZ
29. marec 1990 Seznami vseh kandidatov morajo biti objav

ljeni
ROKI VOLITEV 
8. april

12. april

22. april

— za predsednika predsedstva Slovenije
— za člane predsedstva Slovenije
— za zbor občin skupščine SRS
— za družbenopolitični zbor skupščine

SRS
— za zbore združenega dela vseh skupščin 

družbenopolitičnih skupščin
— 2. krog volitev v zbor občin skupščine 

SRS
— 2. krog volitev predsednika predsed

stva SRS
— volitve v zbore KS in družbenopolitične 

zbore občinskih skupščin in skupščin 
posebnih družbenopolitičnih skupnosti.

Volitve v zvezni zbor skupščine SFRJ bodo predvidoma 22. aprila, 
vendar bo točen datum znan z razpisom predsednika skupščine 
SFRJ februarja meseca.

večkrat, če ne razumete. Način glaso
vanja pa bo naveden tudi na posamez
nih glasovnicah, na primer za koliko 
kandidatov na njih lahko največ glasu
jete. Na listi lahko namreč glasujete le 
za toliko kandidatov, kot je določeno. 
Če jih boste obkrožili več, bo glasovni
ca neveljavna, če nobenega, pa tudi. 
Tudi dopisovanje novih imen ni do
voljeno.

Volilec voli le osebno, samo zase in 
za nikogar drugega, tudi za najbližjega 
sorodnika ne. Zakon pravi, da ima pra
vico voliti ali biti voljen vsak občan in 
delovni človek, kije dopolnil 18 let sta
rosti in ima poslovno sposobnost. Pra
vico voliti in biti voljen v zbor združe
nega dela ima delavec v podjetju in 
drugih organizacijah in skupnostih ter v 
drugih oblikah opravljanja dejavnosti 
ter delovni ljudje, ki delajo v kmetij
stvu, obrti in samostojnih poklicih. Pra
vico voliti delegata v zbor združenega 
dela ima delovni človek, ki je dopolnil 
15 let, pa tudi pri nas zaposleni tujci. V 
organizacijah s področja izobraževanja 
imajo pravico voliti in biti voljeni v 
zbor združenega dela tudi učenci in štu
dentje, ki so dopolnili 18 let.

Pravico do volitev in kandidiranja 
določa tudi stalno bivališče. Tako lahko 
voli v zbor krajevnih skupnosti oziroma 
v zbor občin tisti občan, ki ima stalno 
bivališče na območju volilne enote, 
pravico biti voljen v zbor krajevnih 
skupnosti ima občan, ki ima stalno bi
vališče na območju občine, v zbor občin 
skupščine SRS pa občan, ki ima stalno 
bivališče v Sloveniji. Tudi voliti v druž
benopolitični zbor ima pravico le 
občan, ki ima stalno bivališče na ob
močju volilne enote, pravico, biti voljen 
v družbenopolitični zbor pa ima občan, 
ki ima stalnaprebivališče na območju 
družbenopolitične skupnosti, v katere 

' zbor se voli.
Dodajmo še to, da ima pravico voliti 

predsednika in člana predsedstva repu
blike občan, ki je dopolnil 18 let, ima 
poslovno sposobnost in stalno prebiva
lišče v SR Sloveniji, pravico biti voljen 
za predsednika pa ima vsakdo, ki izpol
njuje gornje pogoje, poleg tega pa mora 
biti še državljan SR Slovenije.

Za predsednika bo izvoljen tisti, ki bo 
dobil večino glasov volilcev, ki so odda
li veljavne glasovnice, za člane predsed
stva pa tisti, ki bodo dobili največ gla
sov. Če nobeden od kandidatov za

predsednika ne bo dobil večine glasov, 
bo stekel tako imenovani drugi krog vo
litev, v katerih se bosta pomerila le tista 
dva kandidata, ki sta dobila največ gla
sov od vseh kandidatov za predsednika 
republike. T. JAKŠE

Dušanka Weiss, predsednica 
novomeške občinske volilne ko
misije.

»Pristojnost volilne komisije je 
po zakonu skrb za zakonitost iz
vedbe volitev in ne glede na se
stavo moramo to nalogo izpolniti 
in opravičiti zaupanje skupščine. 
Trenutno smo v fazi predlaganja, 
je pa komisija za seznanjanje de
lovnih ljudi in občanov o pravi
cah, ki jih imajo v zvezi z volit
vami, pripravila navodilo, s kate
rim obvešča sedaj v prvi vrsti 
podjetja in druge samoupravne 
organizacije in skupnosti ter kra
jevne skupnosti o zakonu o volit
vah in o nalogah, ki jih je treba iz
vajati. Računamo tudi na sredstva 
javnega obveščanja, da bodo v 
tem času odigrala svojo vlogo. 
Roke bomo morali strogo upoš
tevati, čeprav je časa zaradi pozno 
sprejete zakonodaje malo. V pri
merjavi s prejšnjimi volitvami de
lo volilne komisije ni bolj kom
plicirano, je pa bolj obsežno.k • • * a «• ___J. K!.'omembno je, da ljudje vedo, kje 
je sedež komisije, saj se morajo 
pogosto obračati nanjo, tako gle
de predlaganja kandidatov, kot 
tudi drugih informacij. Naš sedež 
je na Ljubljansksi cesti 2, dobro 
pa bi bilo, če bi vedeli za sedeže 
svojih komisij tudi prebivalci 
drugih občin.«

WSTRESNIK
INDUSTRIJA GRADBENEGA MATERIALA P. 0. 
DOBRUŠKA VAS

GRADITELJI, ČLANI 
STANOVANJSKIH ZADRUG, 
POD UGODNIMI KREDITNIMI 

POGOJI VAM, NUDIMO:
— barvne betonske strešnike,
— betonske bloke,
— garaže,
— betonske mešanice,
— modularne betonske bloke,
— opečen nosilce in polnila,
— cement in apno,
— kulir plošče,
— dimnike KIP,
— tlakovne, cevi in robnike,
— stavbno pohištvo Jelovice in Lesne,
— ograjne elemente za stopnišča in 

balkone,
— ostali gradbeni material

Pogoji:
— 30% polog
— do 6 obrokov z 1 % mesečnimi 

obrestmi.
Informacije: tel.: 76-230,76-102,76-503

i
/v

KOUIN<Q>TEHNA 

TOZD INŽENIRING
PROGRAM INFORMATIKA

* NEMOGOČE JE MOGOČE
Za vas, ki se ne bojite Evrope 92, smo pripravili vrsto računal
niških programov za sodobno poslovanfe!
FINANČNO-INFORMATIVNI SISTEM (glavna knjiga, salda- 
konti, menične in ostale obresti)
MATERIALNO POSLOVANJE (skladiščno in finančno po
slovanje)
Na ta dva osnovna programa se z istimi matičnimi podatki o 
dobaviteljih, kupcih, klasifikaciji materiala, kontnim planom, ši
frami materialov in drugimi podatki navezujejo še programi za:
OSNOVNA SREDSTVA 
OSEBNE DOHODKE 
EVIDENCO KREDITOV

EVIDENCO /N OBRAČUN NAROČNIKOV
KALKULACIJE IN RAZPIS PROIZVODNJE
FAKTURIRANJE
KALKULACIJSKE PONUDBE
MALOPRODAJO
DROBNI INVENTAR
EVIDENČNO DOKUMENTACIJO _
PODPORO DELA PRAVNIH SLUŽB
Z našimi računalniškimi programi poslujejo že v več kot 
50 podjetjih, bankah, skupnostih širom po Sloveniji. 
Zagotavljamo tekoče vzdrževanje in prilagajanje pro
gramov spremenjenim predpisom.

Prodajamo in vzdržujemo računalniško opremo.
Podrobne informacije na telefon (063) 29-321, interna 02 
(Zlatko Gruber)

»Da ne bo šlo vse gladko in da na 
kongresu lahko pride tudi do težav, smo 
slovenski komunisti vedeli, še preden 
smo odšli v Beograd. Vendar takšnega 
nerazumevanja naših amandmajev ni
smo pričakovali in sedaj, ko nekoliko 
urejujem vtise, lahko rečem, daje zame 
ta kongres izkušnja več: človeka, ki trd
no, lahko bi rekel, tudi, slepo, vztraja pri 
svojih stališčih, ni mogoče premakniti s 
točke, pa četudi so prepričevanja še ta
ko argumentirana. Nikakor pa ni res. 
kar nam hočejo sedaj podtakniti neka
teri, da smo Slovenci že prej, preden 
smo prispeli v Beograd, vedeli, da bomo 
predčasno zapustili kongres. Če bi jaz to 
vedel že prej, zagotovo sploh ne bi od
potoval in delegacija prav tako ne. Ve
deli smo pač, da moramo upoštevati 
stališča in zaključke 11. kongresa slo
venskih komunistov, zvedeti pa smo 
hoteli, kaj se da narediti skupaj v J ugos- 
laviji,« pripoveduje Krajnc.

»Težko je opisati, kako nelagodno 
sem se počutil v komisiji za politični si
stem. Saj ni bilo važno, kaj smo predla
gali Slovenci, pomembno oz. odločilno 
je bilo le to, daje pač nekaj izustil Slo
venec, in žeje bilo zavrnjeno. Ne vem, 
atije bila takšna taktika dogovorjena ali 
je bilo zgolj slučajno, da so vsakič, ko se 
je pojavil za govorniškim pultom Slo
venec, sledile številne replike. In to ves 
čas, dokler je imel zadnji Slovenec kaj 
povedati. Dr. Ciril Ribičič je dobil na 
svoj referat kar 17 republik. Sram meje 
omenjati barbarsko obnašanje, ko je žp- 
lel dr. Ljubo Bavcon po replikah po
novno razložiti, zakaj se zavzema za 
odpravo mučenja v preiskovalnih po
stopkih, pa je bil izžvižgan. Pozneje je 
dejal, da v vsem svojem življenju ni do
živel toliko boljševizma kot na kongre
su na enem kupu.«

leti, da so bili proti uveljavljanju člove
kovih pravic, odprtosti v Evropo, blo
kadi Srbije in torturi. Menim, da ljudje, 
ki so dvigali kartončke, sploh niso raz
mišljali, o čem odločajo. V vzhodnoev
ropskih državah so imeli v zadnjem ča
su dober zgled, kaj pomeni diktatura

»Čeprav nam sedaj Srbi očitajo, da 
smo pač nedemokratično sprejeli na 
demokratičen (!) način sprejete odlo
čitve* pa moram reči, da nismo bili ni
kakršni užaljenci. Če je bila zavrnjena 
pobuda o jugoslovanski partiji kot zvezi 
zvez, še ni tako boleče, ni pa moč prebo-

partije, pa je bil poduk očitno premaj
hen. Po vseh teh dogodkih se je v Slo
vence zanesljivo naseljeval občutek iz
občenosti v veliki skupini, v katero — 
to sedaj zagotovo vemo — ni povratka. 
Pravzaprav je vprašljivo biti član jugos
lovanske partije, ki se zavzema za po
vsem drugo kot ZKS,« pravi Milan 
Krajnc.

Milan Krajnc

Krajnc se ne strinja z očitki nekate
rih, daje bil odhod s kongresa tudi tak
tična poteza pred spomladanskimi vo
litvami in da si s tem komunisti nabirajo 
nove točke pri volilcih. »Ni prijetno 
vstati in oditi iz dvorane, na tvoj hrbet 
pa je prilepljenih stotine in stotine parov 
oči. Toliko manj, če se človek zaveda, 
da je konec vsega, kar nas je jugoslo
vanske komuniste toliko let vezalo sku
paj. Povrh vsega pa te pospremi še 
ploskanje kot znak oljašanja za vse tiste, 
ki ostajajo. Ribičiču je trepetal glas, ko 
nas je pozval, da lahko odidemo, Lo
karjeva je jokala in moram priznati, da 
sem tudi jaz imel cmok v grlu. Kaj mi 
pomaga, če so mi v zasebnem pogovoru 
srbski delegati zatijevali, da razumejo 
Slovence, da pa moramo tudi mi raz

umeti, da v Srbiji niso mogoče demo
kratične spremembe v tako kratkem ča
su, če pa uradno niso pokazali niti 
kančka pripravljenosti za sprejetje de
mokratičnih pobud!« se jezi Krajnc in 
zagotavlja, da slovenski komunisti ne 
morejo in nočejo več sodelovati pri nan 
daljnji agoniji ZKJ.

Sicer pa črnomaljski, metliški in tre
banjski delegat pohvali, da se ni v Be
ogradu nikjer počutil ogroženega, ker je 
Slovenec. Da prihaja iz dežele Kranj
ske, pa je bilo ob pogledu na priponko s 
priimkom takoj očitno. »Tudi v hotelu 
in taksiju so bili zelo prijazni. Zavari' 
vanje, ki je bilo v Sava centru izredno 
dobro, meje bolj motilo, begalo, in mo
ram reči, da bi se počutil bolj varnega, 
če ga ne bi bilo. Ker so pričakovali, da 
bodo po prekinjenem kongresu po Be
ogradu mitingi, je bilo naše spremstvo 
na letališče okrepljeno. Pa najbrž ni bilo 
potrebe, kajti mesto je bilo mirno in ni-, 
hče se ni zmenil za nas.« Kritike in 
zmerjanje so, ko so se vrnili domov, za
čele leteti na slovenske komuniste od 
drugod, ne s strani potencialnih milin- 
garjev. „

M. BEZEJK-JAKŠE.
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Reševanje iz najglobljega brezna
Tudi dolenjski jamarji smo sodelovali pri reševanju ponesrečencev iz najgloblje 

jugoslovanske jame, Brezna nad Bovcem — 96 ur nadčloveških naporov
Dolenjski jamaiji smo sodelovali pri 

enem najtežjih reševanj na svetu. V eni 
najtežjih reševalnih jamarskih akcij, v ka
teri je pod vodstvom Igoija Potočnika in 
Sergia Dambrosija sodelovalo preko 50 
slovenskih in več kot 90 italijanskih ja- 
maijev — reševalcev; italijanski in naš he
likopter, so sodelovali tudi člani Dolenj
ske jamarske reševalne enote, in sicer 
Zdravko Bučar in Marko Pršina iz Do
lenjskih Toplic, Miha Rukše iz Gabija ter 
Tomaž Bukovec iz Trebnjega. Med reše
valci pa so bili tudi trije člani DZRJ Rib
nica, Milan Erič, Tine Begič in Frenk 
Klun.

Vse skupaj seje začelo v soboto, 13. ja
nuarja, ko se je skupina treh italijanskih 
jamarjev spustila v najglobljo jugoslovan
sko jamo Brezno pod čmolskimi Vršiči 
nad Bovcem, globoko 1195 m. V nedeljo 
je v globini 1050 m prišlo do nesreče: Ma
riu Bianchettiu je skala zmečkala roko. 
Eden izmed reševalcev je odhitel po po-

RAZBURJENJE
ČEKA

ZARADI

RIBNICA — Neki prevoznik iz 
Pančeva, ki redno dostavlja okna za In
les v Ribnici, je bil oni dan sila razbur
jen, ko je po napornem in dolgem poto
vanju ustavil svoje vozilo in se odpravil 
v tukajšnjo Mercatorjevo blagovnico, 
da bi nakupil nujno potrebne stvari. Ko 
je izbral blago in je hotel plačati s če
kom Beogradske banke, so mu prijazne 
blagajničarke pojasnile, da teh čekov 
pač ne jemljejo kot plačilno sredstvo. 
To je možakarja vidno razburilo, da se 
je odpravil k vodji samopostrežbe. Po 
večminutnem »visokem dialogu« je 
stvar bila urejena tako, da so blagajni
čarke sprejele čeke Beogradske banke. 
Morale so »popustiti« po volji svojega 
šefa in največ zaradi pritiska gosta iz 
Pančeva. To je še en dokaz, kako smo si 
ljudje različni med sabo. Lahko se zgo
di, da jutri banka ali trgovina ne bo ho
tela vzeti tudi »suhega denarja«, kar se 
je mnogim popotnikom iz Slovenije že 
zgodilo v Srbiji.

M. G.

moč, drugi pa je skupaj s ponesrečencem 
čakal reševalce. Roberto Antonioni je 
globoko brezno izredno hitro preplezal, 
saj je za 1000 m potreboval le 7 ur. V ne
deljo zvečer, 14. januarja, seje tako začelo 
reševanje. Najprej so bili alarmirani itali
janski reševalci, kmalu zatem pa tudi slo
venski. Prva reševalna ekipa je vstopila v 
jamo šele v ponedeljek okoli 13. ure. Za
radi telefonskega nesporazuma italijanski 
reševalci niso dobili dovoljenja za prehod 
preko sedla Prevale (ni uradni prehod).

Med reševalci je bil tudi 23-leti Massi- 
miliano Puntar iz Trsta, najbolj tragična 
oseba tega reševanja. V globini 1030 m, se 
je namreč v torek odkrušila večja skalna 
luskina, ga zadela v glavo in težje poško
dovala. V tem trenutku je vodji reševanja 
Igorju Potočniku postalo jasno, da bo po
treboval vse strokovno usposobljene slo
venske reševalce, seveda poleg italijan
skih. Tako je v torek popoldne z 
avtomobilom štaba CZ Novo mesto v Bo
vec krenila tudi novomeška ekipa.

Med prvo reševalno ekipo je bil tudi 
zdravnik, kije takoj začel biti boj za Mas- 
similianovo življenje. Prvi poškodovanec 
Mario Bianhetti je s poškodovano roko ob 
pomoči rečevalcev prišel do zdravnika, ki 
je moral ostati pri drugem ponesrečencu. 
»Obvezal mi je roko, imobiliziral in me 
oskrbel tako, da sem lahko sam odšel iz 
jame,« je povedal prvi poškodovanec. 
Njegova izredna fizična moč mu je poma
gala, daje ob manjši pomoči reševalcev v 
približno 30 urah sam splezal iz jame.

Medtem pa so iz jame prihajali različni 
podatki. Ponesrečenemu Massimilianu se 
je stanje stalno spreminjalo. Zdravnik spr
va ni dovolil transporta, v četrtek ob 0.28 
pa so začeli. Ob 13. uri pa je prišlo sporo
čilo: Massimiliano Puntarje v globini 970 
m umrl. Zaradi udarcev v glavo in po
škodb možganov ter krvavitve v notranjo
sti lobanje (zdravniško ugotovljen vzrok 
smrti v ponedeljek v Bovcu) je poškodo
vanec izgubil boj z naravo.

Kljub vsemu pa je bilo poškodovanca 
potrebno prinesti na površje. Reševalcem 
je to uspelo po 96 urah nadčloveških na
porov. V ponedeljek, 22. januarja, ob 0,24 
je mešana italijansko-slovenska ekipa po
nesrečenca prinesla na površje. Med njimi

V JAMI PRI PONESREČENCU — Dolenjski list prvi objavlja fotografijo po
nesrečenca v jami (spodaj, zavit v omot). (Foto: Tomaž Bukovec)

B R E 21C E

CESTA PRVIH BORCEV 30, 
688*50 BREŽICE 
TEL:(0808) 81006

SMUČANJE 
ZAKOPANE-POLJSKA 
24. 2. - 3. 3. 90

7 polnih penzionov 
1 celodnevni izlet v Krakov 
Prevoz z modernim avto
busom. Cena 910 din + 
150 DM.
Informacije: Turistična
agenciji Europa Brežice. 
Tel. (0608) 61 -006.

je bil tudi član dolenjske reševalne enote. 
Položili smo ga v manjšo v sneg izkopano 
jamo do prihoda helikopterja, ki ga je v 
ponedeljek dopoldne ponesel v dolino.

Na samem reševanju so reševalci upo
rabljali najsodobnejšo opremo. Ponesre
čenca so greli s posebno norveško grelno 
napravo, kije v bistvu tleče oglje in segre
va zrak v posebni termični vreči; do dna je 
bil napeljan telefon; širine so širili z elek- 
tropnevmatskimi kladivi, pritrdišča za vr
vi so izdelovali s posebnimi akumulator
skimi vrtalniki. Samo reševanje pa je tako 
dolgo trajalo iz več vzrokov. Spodnji del 
jame, je bil zaradi svojih meandrov, ožin, 
vode, dvoran s podornim skalovjem in tu
di dolžine izredno zahteven za prenos 
ponesrečenca.

Za to reševanje lahko rečemo, daje bilo 
eno najzahtevnejših na svetu. Poleg jamar
jev Italije in Jugoslavije so pri reševanju 
odigrali nadvse pomembno vlogo tudi 
RSNZ in helikopterska enota, Republiški 
štab za civilno zaščito z republiškim cen
trom za obveščanje in opazovanje ter dru
gi. Vključeni pa so bili tudi regijski centri 
za opazovanje in štabi CZ. Tako je dosti 
pripomogel tudi novomeški štab CZ. 
Vendar to ni bila le enkratna gesta, saj je 
sodelovanje dolenjske jamarske reševalne 
enote s štabom CZ iz Novega mesta in 
Trebnjega ter istočasno z regijskim cen
trom za obveščanje in opazovanje (tel. 
985) že nekajleto.

TOMAŽ BUKOVEC

V MARKAH, SEVEDA
A vla osno vne šole. Za učence na

stopala umetnika iz Italije: violinist 
Igor Coretto in harfistka Francesca 
Frigotto. Srečanje za učence z no
vima instrumentoma je zanimivo, ni 
pa običajnega nemira. Po petinštiri
desetminutnem koncertiranju za
stavljajo učenci gostoma vprašanja:

— Kako se reče po italijansko: 
lepa riba?

— Kako zvenita instrumenta 
takrat, ko igra nanju nepoznavalec 
glasbe?

— Koliko denarja zasluži umet
nik z nastopanjem?

— Naj vam povem vjugoslovan
skih dinarjih?, vpraša nazaj Igor 
Coretto.

— Neee!
— V lirah?
— Neee!
— V kateri valuti pa?
— V markah!

T. G.

V KOČEVJU 
POGREŠAJO

AVTOPRALNICO

OBKOLJENA CERKVICA
OSILNICA — Cerkvica v Ribjeku so

di med največje kulturnozgodovinske 
spomenike v občini Kočevje. Njeno no
tranjost prav zdaj obnavljajo. Krajevna 
skupnost Osilnica je pred kratkim opozo
rila Integral tozd Stojna v Kočevju, naj bi 
avtobus parkirali kje drugje in ne prav ob 
cerkvici; tozd Elektro v Kočevju pa, naj bi 
prestavili njihov A drog, ki stoji v nepo
sredni bližini cerkvice.

KOČEVJE — Služba za tehnične in 
preventivne preglede podjetja Avto 
Kočevje je v minulem letu opravila ne
kaj nad 13.500 tehničnih in preventiv
nih pregledov motornih in priklopnih 
vozil. Pri tem so ugotovili, da so razpo
lagala in lastniki vozil na preglede pri
peljali kar preko 8 tisoč takih vozil, ki so 
imeli napake, in sicer največ na zavo
rah, krmilnem mehanizmu in lučeh. 
Strokovni delavci te službe menijo, da v 
Kočevju močno manjka avtopralnica 
motornih vozil. Bilo bi prav, ko bi pri
stojni občinski organi in vsi tisti, ki skr
bijo za napredek obrti in podjetništva, 
omogočili obratovanje take dejavnosti.

V. D.

PRISPEVKI ZA 
MEDICINSKE 

INSTRUMENTE

IZ KS OSILNICA
NOVA UČITELJICA — Osnovna šo

la v Osilnici je te dni, po zimskih počitni
cah, dobila novo učiteljico, ker je doseda
nji učitelj dobil službo v Ljubljani. 
Učiteljica Boža Berolt je doma iz okolice 
Brežic, doslej pa je poučevala na šoli v 
Mekinjah pri Kamniku.

NOVO MESTO — Za posodobitev 
bolnišnice v Novem mestu so prispevali 
denar sektor Gradnje Cestnega podjetja 
Novo mesto namesto venca na grob Scti- 
netovi mami, Marjeta Globokar iz kemij
skega oddelka Inštituta novomeške Krke 
namesto venca za Marijo Stopar ter kon
ferenca OO ZSS DO Krka Novo mesto 
namesto venca za pokojno mamo Darin
ke Bernard. Vsi so prispevali po 300 din. 
Splošna bolnišnica Novo mesto se za na
kazila lepo zahvaljuje.

MESNICA ZA PRAZNIK — Novo 
mesnico v Osilnici bodo. odprli v sklopu 
prireditev ob krajevnem prazniku, 21. ma
ju. Dokončati je treba le še nekatera obrt
niška dela, za katera je zaradi visoke infla
cije zmanjkalo denaija, zdaj pa si KG 

njkajoči deprizadeva, da bi manjkajoči denar dobili.

Slovenija
Moja dežela.

ZA SOGLASJE NA MEJNI REKI — 
Čabranci načrtujejo gradnjo štirih malih 
elektrarn na mejni reki Čabranki in so za
prosili za soglasje tudi pristojne organe iz 
Slovenije in občine Kočevje. Odgovor je 
bil, daje treba zadeve reševati sporazum
no, ker ima tudi slovenska stran načrte s to 
reko.

POHIŠTVO
SALON ARK
LESNA INDUSTRIJA IDRIJA

Staro in novo pohištvo — dve težavi hkrati, ki ju najlaže 
rešite s pomočjo Lesne industrije Idrija, saj vam proda
mo pohištvo po načelu »staro za novo«. Svetovanje na 
domu, dostava in montaža novega pohištva in odvoz 
starega. Vse, kar morate storiti, je, da pokličete enega 
od svetovalcev Ll Idrija ali salon ARK:
— v IDRIJI, telefon 065-71-855 in
STANE TURK, tel. doma 068-27-653 
MARJAN ZALETEL, tel. doma 068-27-330 
ALOJZ KOPINA, tel. doma 068-44-258
Ll IDRIJA vam svoje pohištvo ponuja po načelu »staro 
za novo«!

UGODNI POGOJI ZA PLAČILO 
Z GOTOVINO!

m iMARS!dALf!lAuM^TEKARNA
■fflgiaa 61000 Ljubljana, Titova 38
Komercialna in hipotekarna banka, d. d., Ljubljana opravlja vse vrste bančnih storitev za 
občane.
Dinarske vloge občanov ugodno obrestujemo:

LETNE OBRESTNE MERE (v %)

na
vpogled 3 mes. 6 mes.

vezava nad 
12 mes. 24 mes. 36 mes.

hranilne vloge 
tekoči in žiro 
računi

10

8

17

Komercialna in hipotekarna banka, d.d., Ljubljana vas vabi, da obiščete njene enote v:
— Novem mestu, Glavii trg 1 
— Metliki, Partizanski trg 12 
— Mirni Peči, Mirna Peč 27 
— Trebnjem, Rimska 6

SKUPŠČINSKI
DOLENJSKI LIST

za občine 
ČRNOMELJ. 

METLIKA. NOVO 
MESTO, RIBNICA, 

IN TREBNJE

V 20. številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z datu
mom 22. december 1989, so objavljeni naslednji dokumenti:

OBČINA ČRNOMELJ
— Odredba o določitvi najvišjih cen

OBČINA METLIKA
— Sklep o valorizaciji lestvic davčnih osnov iz odloka o davkih 
občanov in davka na promet nepremičnin

OBČINA RIBNICA
— Pravilnik o dodeljevanju stanovanj in stanovanjskih posojil pri 
samoupravni stanovanjski interesni skupnosti občine Ribnica
— Odlok o prostorskoureditvenih pogojih za območje planskih ce
lot R 3 — krajevne skupnosti Sodražica in R 6 — krajevne skupnosti 
Dolenja vas

OBČINA TREBNJE
— Popravek odredbe o dopolnitvi odredbe o določitvi najvišjih cen 
v občini Trebnje
— Objava valorizacije lestvic davčnih osnov za davek na promet 
nepremičnin
— Objava valorizacije lestvic davčnih osnov in dohodkovnih cen
zusov iz odloka o davkih občanov občine Trebnje
— Popravek sklepa o razpisu referenduma v KS Veliki Gaber
— Izid glasovanja o uvedbi samoprispevka v krajevni skupnosti Ve
liki Gaber
— Sklep o uvedbi samoprispevka za območje krajevne skupnosti 
Veliki Gaber
— Poročilo o izidu referenduma v krajevni skupnosti Mokronog
— Sklep o uvedbi krajevnega samoprispevka v denarju za financi
ranje programa, in sicer: asfaltiranje in asfaltne prevleke cest, vzdr
ževanje makadamskih cest, sofinanciranje h gradnji gasilnega 
doma v Mokronogu in na Belem griču, delna razširitev javne raz
svetljave, sofinanciranje gradnje vrtca, pokrita avtobusna postaja
lišča, razna popravila na objektu doma Svobode, finančna pomoč 
DPO in zagotavljanje sredstev za delovanje KS

V 21. številki Skupščinskega Dolenjskega lista, ki je izšla z datu
mom 29. december 1989, so objavljeni naslednji dokumenti:

OBČINA ČRNOMELJ
— Odlok o zagotavljanju sredstev za skupne družbene potrebe v 
občini Črnomelj v letu 1990
— Ugotovitveni sklep
— Sklep o valorizaciji višine nadomestila za uporabo stavbnega 
zemljišča za leto 1990
— Sklep o lestvici davčnih osnov za davek od premoženja in pre
moženjskih pravic
— Sklep o lestvici za nezazidana stavbna zemljišča, in druga 
zemljišča
— Odlok o proračunu občine Črnomelj za leto 1990
— Odlok o spremembi in dopolnitvi odloka o proračunu občine Čr
nomelj za leto 1989

OBČINA METLIKA
— Odlok o uvedbi agromelioracijskega postopka na območju nase
lij: Bojanja vas, Božakovo, Bušinja vas, Boldraž, Berčiče, Grabro
vec, Krašnji Vrh, Krmačina, Malo Lešče, Metlika, Rakovec, Radovi
ča, Slamna vas, Svržaki, Vidošiči in Železniki
— Odlok o spremembah in dopolnitvah odloka o organizaciji in de
lovnem področju upravnih organov in strokovnih služb občine 
Metlika
— Odlok o organiziranju javnega podjetja/fL — Odlok o proračunu 
občine Metlika za leto 1990
— Odlok o spremembi odloka o proračunu občine Metlika za leto 
1989
— Ugotovitveni sklep
— Odlok o zagotavljanju sredstev za skupne družbene potrebe v 
občini Metlika v letu 1990

OBČINA NOVO MESTO
— Odlok o zagotavljanju sredstev za skupne družbene potrebe v 
občini Novo mesto v letu 1990
— Odlok o določitvi nalog, ki jih od 1.1.1990 začasno opravljajo 
organi samoupravnih interesnih skupnosti
— Odlok o lokacijskem načrtu primarne mestne mreže plinovoda v 
Novem mestu — 1. faza
— Odlok o spremembain dopolnitvah odloka o komunalnih taksah 
v občini Novo mesto
— Odlok o spremembah in dopolnitvah odloka o nadomestilu za 
uporabo stavbnega zemljišča v občini Novo mesto
— Odlok o spremembah in dopolnitvah odloka o organizaciji 
upravnih organov občine Novo mesto
— Sklep o imenovanju občinske volilne komisije za mandatno ob
dobje 1990—1994
— Sklep o javni razgrnitvi grafičnih prikazov prostorskih sestavin 
osnutka sprememb in dopolnitev družbenega plana občine Novo 
mesto za obdobje od leta 1986 do leta 1990
— Odlok o proračunu občine Novo mesto za leto 1990
— Odlok o sestavi in pristojnostih zborov skupščine občine Novo 
mesto
— Odlok o določitvi volilnih enot za volitve delegatov v zbore 
skupščine občine Novo mesto

OBČINA RIBNICA
-- Odlok o spremembi odloka o proračunu občine Ribnica za leto 
1989
— Odlok o zagotavljanju sredstev za skupne družbene potrebe v 
letu 1990 in o poračunu družbenih obveznosti iz dohodka za skup
ne in splošne družbene potrebe za leto 1989
— Odlok o proračunu občine Ribnica za leto 1990
— Odlok o sestavi skupščine občine Ribnica, določitvi volilnih enot, 
pristojnosti zborov ter načinu izvolitve funkcionarjev skupščine 
občine Ribnica ter izvršnega sveta
— Sklep o razrešitvi in imenovanju občinske volilne komisije v 
Ribnici

OBČINA TREBNJE
— Odlok o spremembah in dopolnitvah odloka o organizaciji in de
lovnem področju upravnih organov občine Trebnje
— Odlok o proračunu občine Trebnje za leto 1990
— Odlok o zagotavljanju sredstev za skupne družbene potrebe v 
občini Trebnje za leto 1990
— Odlok o pristojnosti zborov skupščine občine Trebnje
— Odlok o volitvah v zbore skupščine občine Trebnje
— Odlok o komunalnih taksah v občini Trebnje

MEDOBČINSKE OBJAVE
— Odredba o spremembi odredbe o pristojbinah za yeterinarsko- 
sanitarne preglede in za dovoljenja za prodajo mleka v letu 1989
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IMV NOVO MESTO

ADnm
objavlja prosta dela in naloge na področju informatike

PROJEKTANT BAZ
POGOJI:
— visoka šola računalniške ali organizacijske smeri
— znanje COBOLA
— poznavanje operacijskega sistema VMS
— delno poznavanje baz podatkov

Izbrani kandidat bo sklenil delovno razmerje za nedoločen čas 
s poskusno dobo 3 mesece.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v osmih 
dneh od dneva objave na naslov: IMV NOVO MESTO, TOZD 
ADRIA, KADROVSKO SPLOŠNO PODROČJE, ZAGREBŠKA 
20, NOVO MESTO

Razpisna komisija 
za imenovanje direktorja 
komunalnega podjetja 
KOMUNALA Ribnica

razpisuje
na podlagi 43. člena statuta komunalnega podjetja Komunala 
Ribnica naslednje prosto delovno mesto:

poslovodni organ delovne organizacije
Kandidat mora izpolnjevati naslednje pogoje:
— da ima srednjo ali višjo strokovno izobrazbo družbenos- 

lovne ali tehnične smeri (gradbene ali komunalne)
— da ima tri (3) do pet (5) let delovnih izkušenj na vodilnih ali 

vodstvenih delih
— da ima sposobnosti za uspešno gospodarjenje in organi

zacijske sposobnosti iz dosedanjih zaposlitev
— šolo za poslovodne kadre
— da predloži izdelan program razvoja dejavnosti podjetja.

Kandidati naj pošljejo svoje vloge hkrati z dokazili o izpolnjeva
nju pogojev na gornji naslov v 15 dneh po objavi v časopisu s 
pripisom »ZA RAZPIS«.
O izbiri bodo kandidati pisno obveščeni v času, ki ga določa sta
tut delovne organizacije.

53/5

PTT PODJETJE 
NOVO MESTO, p. o.

Komisija za delovna razmerja 
objavlja dela in naloge
najzahtevnejša pravna dela
Pogoji:
— diplomirani pravnik
— eno leto delovnih izkušenj
— pravosodni izpit

Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas, s polnim de
lovnim časom. Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljite v 15 dneh po dnevu objave na naslov: PTT podjetje No
vo mesto, Novi trg 7, Novo mesto.
Kandidati bodo pisno obveščeni o izbiri v 15 dneh po poteku 
roka za prijavo.

55/5

ZAVOD ZA IZOBRAŽEVANJE KADROV 
IN PRODUKTIVNOST DELA 
NOVO MESTO
Ulica talcev 3/a, telefon 21-319, 21-640 

VABI OBČANE K VPISU
v naslednje izobraževalne oblike:
— osnovno šolo za odrasle od 1. do 8. razreda

tečaje tujih jezikov za odrasle po AV metodi (angleški, 
nemški, francoski, italijanski in latinski jezik) 
tečaje angleškega in nemškega jezika za predšolske in 
šolske otroke (od 1. do 8. razreda) 
tečaje slovenskega jezika za pripadnike drugih na
rodnosti
tečaje šivanja in krojenja

Prijave sprejemamo do sredine februarja 1990 oziroma do po
polnitve števila slušateljev v posameznih oddelkih. Informacije 
dobite v tajništvu ali po telefonu.

Kmetijska zadruga Krka, 
Novo mesto

TZO KMETOVALEC NOVO MESTO

objavlja
po sklepu zadružnega sveta

JAVNO LICITACIJO
1. osebni avto R 4. letnik 1984, neregistriran 
Izklicna cena 15.000,00 din

2. 2 blagajni tipa NCR 
Izklicna cena 1.200,00 za komad

3. 1 blagajna tipa NCR 
Izklicna cena 900,00 din

Licitacija bo v ponedeljek, 5. februarja, ob 8.30 na Grabnu. 
Ogled je možen istega dne eno uro pred pričetkom licitacije. 
Na licitaciji lahko sodelujejo vse pravne in fizične osebe, ki pri 
blagajni na Grabnu pred pričetkom licitacije vplačajo varščino v 
višini 10% izklicne cene.
Prodaja se vrši po načelu videno-kupljeno.
Prometni davek, stroške prenosa lastništva in druge morebitne 
stroške plača kupec.

'i

Nihče ne ve, kako boli, ko tebe, 
ljubi mož in očka, več v našem domu 
ni. A spomin na tebe vsak dan bolj 
živi, saj zlatih src, kot si imel ga 
ti, malo še živi Le zakaj si moral 
ravno ti umreti, ko je s teboj bilo 
tako lepo živeti!

V S P O M I N

30. januarja je minilo leto polno žalosti, bo
lečine in praznine, odkar nas je nepričako
vano in mnogo prezgodaj tragično zapustil 

naš ljubi mož, očka, sin, brat in stric

MIRAN LIPEJ
iz Glogovega Broda 18 c, Artiče

Iskrena hvala vsem, ki nosite v srcu lep spomin nanj, ga obiskujete in 
mu prižigate svečke na mnogo preranem zadnjem domu.

Žalujoči: njegovi najdražji

ZAHVALA

V 58. letu starosti nas je zapustila naša dra
ga žena, mama, stara mama, sestra in teta

JOŽEFA 
UDOVIČ
roj. HUDOKLIN,

iz Apnenika 7

Iskreno se zahvaljujemo dobrim sosedom, sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki so nam v težkih trenutkih stali ob strani in nesebično po
magali. Zahvaljujemo se kolektivu internega oddelka bolnišnice v No
vem mestu, Iskri Šentjernej TOZD Hipot, posebej oddelkoma strojne 
in orodjarne ter planskemu oddelku, servisu IMV, pihalni godbi Šent
jernej, kartuziji Pleterje, oktetu Šentjernej ter gospodu župniku za lepo 
opravljeni obred. Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njeni

Skrb, delo in trpljenje — 
tvoje je bilo življenje.
Bolečine si prestal, zdaj 
boš v grobu mimo spaL

ZAHVALA

Po dolgotrajni in hudi bolezni nas je v 71. 
letu starosti zapustil naš dragi mož, oče, sta

ri oče, tast, brat, stric in svak

JOŽE 
URBANČ

Gorica 34, Leskovec

Najiskreneje se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
so v težkih trenutkih sočustvovali z nami, nam ustno in pisno izrazili 
sožalje, darovali vence, cvetje ter našega očeta spremili na zadnji poti. 
Posebno zahvalo smo dolžni vaščanom, vsem sosedom, Milanu Hara- 
loviču za lajšanje bolečin, g. kaplanu za obiske na domu. Hvala g. žup
niku za opravljeni obred.

Žalujoči: žena Albina, otroci z družinami in ostalo sorodstvo

Niti zbogom nisi rekel 
niti roke mi podal, 
smrt te vzela je prerano, 
a v srcu mojem boš ostal.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi mojega ljubega moža, 
brata in strica

STANKA URBANČA
iz Vel. vasi pri Leskovcu

se prisrčno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
ste pokojnika pospremili na njegovi zadnji poti, mu podarili vence in 
cvetje ter meni izrazili sožalje. Posebna zahvala sosedom Pirčevim in 
Packovim za vso pomoč in organizacijo pogreba. Najlepša hvala gos
podu kaplanu za lepo opravljeni obred. Vsem in vsakemu posebej is
krena hvala!

Žalujoči: žena in vsi ostali

Že peto leto v grobu spiš, 
a v naših srcih še živiš, 
ne mine ura dan ne noč, 
povsod med nami si navzoč.

V S P O M I N

30. januarja mineva pet žalostnih let, odkar 
nas je mnogo prerano zapustil naš dragi 

mož, oče, stari oče in stric

FRANC KU KAR
z Gradnika pri Semiču 

Žalujoči: žena Lojzka in otroci z družinami

ZAHVALA

V 69. letu starosti nas je po krajši in hudi 
bolezni zapustil naš dragi mož, oče, stari 

oče, brat, tast in stric

JOŽE

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem, sodelav
cem in vaščanom, ki so v težkih trenutkih sočustvovali z nami, nam 
ustno in pismeno izrazili sožalje, darovali vence in cvetje ter našega oče
ta v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. Posebna za
hvala pljučnemu oddelku splošne bolnišnice Novo mesto in zdravstve
nemu domu Metlika za vsestransko pomoč, GD Suhor, govornikoma 
za poslovilne besede pred domačo hišo in pri odprtem grobu, pevcem 
za lepo zapete pesmi in gospodu župniku za lepo opravljeni obred. 
Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

ZAHVALA

V 62. letu starosti nas je zapustil dragi mož, oče, stari oče in brat

MARJAN ŠVAJGER
iz Dragatuša

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nam pomagali v teh težkih trenut
kih, darovali cvetje in pokojnika v tako velikem številu pospremili na 
zadnji poti. Posebna hvala sosedom, govornikom, pevcem, gasilskemu 
društvu Dragatuš in kolektivu urološkega oddelka bolnišnice v Novem 
mestu.

Žalujoči: žena, hčerki in sinova z družinami, bratje in sestri

Delo, skrb in trpljenje 
tvoje je bilo življenje.
Bolečine si prestala, 
zdaj boš v grobu mimo spala.

ZAHVALA

V 80. letu nas je zapustila naša draga ma
ma, babica in prababica

IVANA 
PEČJAK

iz Gradenca pri Žužemberku

Najlepše se zahvaljujemo DSO Grosuplje, sorodnikom, kolektivu Me
talka in LPP Enota Taxi Ljubljana. Posebna zahvala vaščanom, govor
niku ter g. župnikoma za opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 70. letu starosti nas je nepričakovano za
pustil naš dragi mož, oče, tast

MATUA 
KLOBUČAR

z Uršnih sel 89

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in prija
teljem, ki ste nam kakorkoli pomagali, nam izrazili sožalje, darovali 
cvetje ter pokojnika pospremili v tako velikem številu na njegovi zadnji 
poti. Še posebej se zahvaljujemo podjetjem ŽTO Tozd za vleko vlakov 
Novo mesto, TOK Gozdarstvo Novo mesto, Krki, tovarni zdravil — 
program Kozmetika Novo mesto, GD Uršna sela, GD Dobindol, ZZB 
NOV Uršna sela, govornikom za gantjive besede ter župniku za lepo 
opravljen obred.

Žalujoči: vsi njegovi

ŽLOGAR
iz Bušinje vasi 11
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V TEM TEDNU VAS ZANIMA 'K^SiilTSKr1 STR0JI“
h

tedenski koledar
Četrtek, 1. februarja — Brigita 
Petek, 2. februarja — Marija 
Sobota, 3. februarja — Blaž 
Nedelja, 4. februarja — Andrej 
Ponedeljek, 5. februarja — Agata 
Torek, 6. februarja — Ljubo 
Sreda, 7. februarja — Rihard

LUNINE MENE
2. februarja ob 19.32 — prvi krajec

kino
BREŽICE: 2. in 3. 2. (ob 20. uri) 

ameriški horor Primc teme. 4. (ob 18. in 
20. uri) ter 5. 2. (ob 20. uri) ameriški 
akcijski film Lov na dragulje. 6. 2. (ob 
20. ur) ameriška drama Milagro. 7. 2. 
(ob 17. uri) koncert skupine Magazin.

KRŠKO: 1. 2. (ob 22. uri) ameriška 
komedija Jumpin jack flash. 2. 2. (ob

22. uri) italijanski erotični film Ljube
zen in strast. 4. 2. (ob 18. uri) ameriška 
komedija Kakšna zmeda. 6. 2. (ob 20. 
uri) ameriški kriminalni film Najeti po
licaj. 7.2. (ob 17. uri) risanke ter (ob 18. 
uri) ameriški akcijski film Okrutna 
džungla.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
2. do 4. 2. (ob 17. in 19. uri) ameriški 
film Srce za rock in roli. 5. 2. (ob 17. in 
19. uri) in 6. 2. (ob 19. uri) ameriški 
film Ognjena srca. 6. (ob 19. uri) ter 7. 
2. (ob 17. in 19. uri) ameriški film 
Umazani ples.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 1. in 2. (ob 10. uri) ter 3. in 4.2. 
(ob 16. uri) ameriški akcijski film 
Rambo III. Od 1. do 4. 2. (ob 18. in 
20.30) pustolovski fantastični film Brez
no. 5. in 6.2. (ob 18. uri) ameriški akcij
ski film Kobra. 5. in 6. 2. (ob 20. uri) 
ameriški glasbeni film o življenju Mo
zarta »Amadeus«. 7.2. (ob 19.30) kon
cert ob slovenskem kulturnem prazniku.

•!•!•!•!•!•!>V«V

službo dobi
DEKLE zaposlim honorarno za delo v 

butiku v Sevnici in v Novem mestu. Tel. 
(068) 25-259. (279-SD-5)

Kvalificirana ali polkvalificirana 
natakarica z enoletno prakso dobi za
poslitev takoj v gostilni MAJOLKA, 
Dol. Prekopa: ' ->1. Prekopa 26, Kostanjevica. Delo 
je izmensko. (318-SD-5)

ZA DELO v gostinskem lokalu zapo
slim žensko brez obveznosti, staro do 25 
let. Ostalo po dogovoru. Bife AŽMAN, 
Nomenj 19, Bohinjska Bistrica. (P5- 
86MO)

stanovanja
DVOSOBNO STANOVANJE na 

Drski v Novem mestu prodam. Informaci
je na tel. 84-665. (257-ST-5)

STANOVANJE v Novem mestu na
jame mlad par. Tel. (0608) 62-457. 
(P5-56MO)

MLADA DRUŽINA najame manjše 
stanovanje v Novem mestu. Predplačilo. 
Tel. (068) 21-320. (P5-37MO) 

PRIMERNO STANOVANJE v No
vem mestu ali okolici išče mlad par. Tel. 
23-534. (P5-78MO)

motoma vozila
GOLF JGLD, letnik 1985, prevoženih 

54.000 km, dobro ohranjen, prodam. An
ton Kocjan, Vel. Cikava 16, Novo mesto, 
tel. 23-786. (293-MV-5)

126 P, letnik december 1984, prodam. 
Tel. (068) 22-842 od 10. do 12. ure. 
(290-MV-5)

CITROEN AX 11, letnik 1988, pro
dam. Tel. 22-573, dopoldne ali 23-446, 
popoldne. (ček-MV-5)

GOLF diesel, odlično ohranjen, letnik 
1987, prevoženih 24.000 km, prodam. 
Tel. (0608) 32-954. (P5-24MO)

Z 128, prva registracija marca 1987, 
odlično ohranjen, prodam za 49.000,00 
din, tel. (068) 24-368. (P5-28MO)

126 PGL, letnik december 1988, pro
dam. Franci Urbič, Dol. Dobrava 12,
Trebnje, td. 44-317. (P5-18MO)

126 P, letnik junij 1988, kasko zavaro
van, prodam. Tel. 60-542. (285-MV-5) 

ITAT 126 P, letnik 1987, prodam. Jo
že Počervina, Jurka vas 24, Straža. 
(271-MV-5)

Z 101, starejši letnik, prodam. Maznik, 
Grbe 1, Šentjernej. (P5-17MO)

126 PGL, letnik 1987, prodam. Tel. 
42-453. (P5-16MO)

JUGO 45, letnik 1986, rdeče barve, 
ugodno prodam. Ivan Jurak, Dol. Ka- 
mence 33 a, Novo mesto. (ček-MV-5) 

126 PGL, letnik 1987, prevoženih 
14.000 km, ugodno prodam. Tel. 65-673. 
(270-MV-5)

R 4 GTL, letnik 1987, registriran do 
februatja 1991, prodam. Erlak, Veliki 
Slatnik 39, tel. 25-140, dopoldne. 
(324-MV-5)

R 4 GTL, letnik 1983', ugodno pro
dam. Tel. (068) 21-514, do 14. ure. 
(310-MV-5)

126 PGL, letnik november 1987, pro
dam. Tel. 20-548, po 19. uri. (303-MV-5) 

AVTOMATIK A3 KLS, star dve leti, 
ugodno prodam. Tel. 65-431. (304-MV-5) 

GOLF diesel, letnik 1985, prodam. 
Radkovič, Drča 7, Šentjernej. (305-MV-5) 

Z 750, letnik 1987, prodam. Tomazin, 
Gorenja vas 21, Šmaiješke Toplice, tel. 
73-104. (314-MV-5)

GOLF, letnik 1978, registriran do juli
ja 1990, prodam. Tel. 76-133. (315-M V-5) 

JUGO 60 Koral, star tri mesece, pro
dam. Tel. 44-894. (P5-69MO) 

TERENSKO VOZILO Fiat, letnik 
1976, prodam za 5000 DEM. Mirko 
Blatnik, Zavratec 25, Studenec. 
(P5-63MO)

GOLF, letnik 1979, prodam. Tel. 
(0608) 32-41 l .(P5-65MO)

CIMOS DAK, letnik 1984, ugoden za 
obrtnika, ugodno prodam. Tel. (0608) 69- 
560. (P5-66MO)

PRODAM GOLF-JGLD, letnik 84 
ali zamenjam. Tel.: 23-065 (od 19. ure 
dalje).

PRODAM Z 750, letnik 81 za 1700 
DEM. Omerzu Stane, Hrušica 9.

PRODAM Z 128 GX, letnik 87. Po
kličite na tel. 26-416.

LADO 1300 S, letnik 1985, prodam. 
Tel. 59-432, Metlika. (246-MV-5)

Z 750, letnik 1985 prodam. Telefon 
21-570 do 15. ure.

NOVO motorno kolo Tomos BT 50 S 
(40% ceneje!) ter jugo koral 55, star 19 
mesecev, prodam. Tel. 22-283, dopoldne. 
(P5-2MO)

KOMBI Z AK 900, star dve leti in pol, 
prodam. Tel. 20-597. (P5-7MO) 

TOVORNJAK kasonar Z (3,5 tone 
nosilnosti) in staro blagajno Anvander 
prodam. Tel. 28-460. (P5-8MO)

R 4, letnik 1987, prevoženih 41.000 
km, prodam. Tel. (068) 44-326. (P5- 
9MO)

NOV TOMOS AVTOMATIK pro
dam. Tel. 65-602. (P5-12MO)

R 4 GTL, 31.000 km, garažiran, pro
dam. Tel. (068) 26-826. (ček-MV-5)

126 P, letnik 1980, registriran do de
cembra 1990, prodam. Tel. 23-862. 
(266-MV-5)

GOLF JX, letnik 1989, prodam. Tel. 
76-159 ali 76435. (P5-28MO)

Z 750, letnik 1985, bele barve, prodam. 
Iztok Pleskovič, Gor. Gomila 4, Šentjer
nej, tel. 42-375. (P5-27MO)

Z 101 GTL 55, letnik 1985, registriran 
do septembra 1990, prodam. Franc Bu
kovec, Dvor 29, tel. 84-270. (P5-51MO) 

126 P, star eno leto, prodam. Zvone 
Rožanc, Jelše 1 a, 68222 Otočec. 
(P5-48MO)

JUGO 45, letnik 1988, in črno beli TV 
prodam. Bele, Na tratah 1, Novo mesto, 
tel. 21-125, dopoldne. (P5-45MO)

126 PGL, avgust 1988, prodam. Tel. 
24-943, popoldne, ali 27-173, dopoldne. 
(ček-MV-5)

NUJNO PRODAM 126 P, letnik fe
bruar 1989, v zelo dobrem stanju. Tel. 57- 
199. (298-MV-5)

GOLF diesel, letnik 1987, prodam ali 
zamenjam za R 4 ali 126 P. Tel. 52-329. 
(295-MV-5)

GOLF JX diesel, star eno leto, pro
dam. Tel. (0608) 33-854 po 15. uri. (P5- 
70 MO)

GOLF diesel, letnik 1986, prodam. 
Tel. (0608) 60-075, Mirko. (330-MV-5) 

MOTOR MERCEDES 220 diesel, 
dobro ohranjen, ter IMV kombi 2200 z
dvojno kabino in kasonom prodam za de
le. Tel. 47-749. (P5-80 MO)

126 PGL, star 4 mesece, ugodno pro- 
‘ -- - P5„79M0)dam. Tel. (0608) 82-468. (P5-79 MO)

Z 128, letnik 1987, in 126 P, nov, 
ugodno prodam. Tel. 84-266. (P5-83 
MO)

OPEL REKORD karavan, letnik 
1973, prodam ali menjam za manjše vozi
lo.  Zakšek, Volovnik 2, Leskovec pri Kr
škem. (P5-84 MO)

BMW 318 i, srebrn, kovinske barve, 
temna stekla, električno ogledalo, šiber-

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črnomelj, Krško, Metlika, 

Novo mesto, Sevnica in Trebn|e.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista: organ upravljanja tozda. Predsednik: Nace štamcar.
ČASOPISNI SVET: organ družbenega vpliva na programsko zasnovo in uredniško 

politiko. Predsednik: Anton Štefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), Marjan Legan (odgo- 

* vorni urednik), Andrej Barteij, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakše, 
Bojan Budja, Anton Jakše, Zdenka Lindlč-Dragaš, Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel 
Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey in Ivan Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB - Dolenjska banka d.d. Novo mesto). 

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 7 din, naročnina za 1. trimesečje 80 din;
za delovne in družbene organizacije 160 din; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 90 din, na prvi ali zadnji strani 
180 din; za razpise, licitacije ipd. 100 din. Mali oglasi do deset besed 60 din, vsaka 
nadaljnja beseda 6 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: ured
ništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in fotolabo
ratorij 23-610, mali oglasi In zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov In fotografij ne 
vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informiranje SR Slovenije (št. 
23 od 21. oktobra 1968) se za Dolenjski list ne plaču|e temeljni davek od prometa pro
izvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljud
ska pravica, Ljubljana.

dah, michelin, 5 prestav, prva registracija 
1982, proizvodnja 1980, prodam. Tel. 
(0608) 62-884. (P5-57 MO)

Z 101 GTL 55, letnik 1986, registriran 
do 10.6.90, prodam. Stevo Kojič, Mestne 
njive 7, Novo mesto. (302-MV-5)

JUGO KORAL, star 9 mesecev, pro
dam. Tel. (0608) 69-116. (P5-41 MO) 

Prodam R 4, letnik 1979 za 1000 
DEM. Tel. 76-140 popoldan. (P5-92-MO)

LADO 1200, staro dve leti, dobro 
ohranjeno, 15.500 km, prodam. Ivan 
Vidmar, Drama 16, Šentjernej. (P5-39 
MO)

KOMBI ZASTAVO 435 F, leto pro
izvodnje 1980, nosilnost 530 kg, prodam.
Jože Lajkovič, Vel. Mraševo 42, Podboč- 

5-38 1je. (P5-38 MO)
GOLF JGLD, 11/84, 5 vrat, 65.000

km, prodam. Jerman, Krka 3, Novo me
ti. fl>5sto. (P5-36 MO)
R 4 GTL, letnik 1986, prodam. Tel. 

73-309. (P5-34 MO)
Z 750, letnik 1983, prodam. Tel. 49- 

600. (P5-33 MO)
LADO 1200, letnik 1976, prodam. 

Tel. 49-340. (P5-32 MO)
Z 101, letnik 1976, prva registracija 9. 

11. 1979, registriran do 11. 90, prodam. 
Tel. 44-742. (P5-30 MO)

126 P, star eno leto, ugodno prodam. 
Tel. 28-825. (P5-67 MO)

PEUGEOT 205 GR, star tri leta, regis
triran do decembra 1990, prodam. Črno
melj, tel. 52-678. (P5-72 MO)

Z 101 GTL55, letnik 1984, odlično 
ohranjeno, prodam. Dol. Boštanj 82, Boš- 
tanj, tel. (0608) 81-592. (P5-74 MO) 

KAMION TAM 110, letnik 1976, s 5- 
tonsko prikolico, prodam. Tel. (0608) 31- 
895. (rač-MV-5)

R 4, letnik 1978, prodam. Tel. 56-478, 
od 16. do 19. ure. (ček-MV-5)

GOLF diesel, letnik 1984, prodam ali 
zamenjam za mlajši letnik. Jože Papež, 
Cvibelj 19, Žužemberk. (333-MV-5) 

KOMBI IMV 1600, letnik 1979, regis
triran do oktobra 1990, prodam. Zvone 
Uhernik, Dobrava 85, Otočec. (332- 
MV-5)

GOLF JX, letnik 1987, prodam. Tel. 
42-126. (P5-77 MO)

NOV GOLF diesel, 4 vrata, prodam ali 
zamenjam za cenejše vozilo. Jenškovec, 
Male Vodenice 13, Kostanjevica. (P5-76 
MO)

R 4 GTL, letnik junij 1986,40.000 km, 
bel, prodam za 38.500,00 din. Ogled v pe
tek 2. 2. 90, popoldne. Zupančič, Runko- 
va 2, Novo mesto. (327-MV-59 

JUGO UNO, nov, ugodno prodam. 
Tel. 25-341. (328-MV-5)

GOLF DIESEL, letnik 1984, S paket, 
registriran do novembra letos, prodam. 
Turšič, Veliki Trn, tel. (0608) 89-247. 
(P5-88 MO)

R 4, letnik 1985, beš barve, prodam. 
Telefon 28-866. (P5-90 MO)

prodam
KOSTANJEVO KOLJE prodam. 

Oglasite se na naslov Jože Kregulj, Pod 
vinogradi 5, Straža. (308-PR-5) 

VIDEOREKORDER, skoraj nov, 
prodam. Tel. (0608) 62-973. (P5-59MO) 

PRODAM dirkalno kolo Amater (10 
prestav), APN 6, star dve leti. Tel. 27-214,
popoldne. (P5-29MO)

MIZARSKO KOMBINIRKO, širine 
510, prodam. Tel. 27-022. (P5-40MO) 

SHARP videorekorder in 10 AŽ pa
njev prodam. Tel. 27-112. (327-PR-5) 

MIZARSKO PORAVNALKO s 
krožno žago in vrtalno glavo prodam. To
ne Vlašič, Cesta Andreja Bitenca 132,
61117 Ljubljana. (P5-58MO)

»TROSKI

20-488. (300-PR-5)
SPALNICO Anita in dve gumi Sava 

radial 13-145 prodam. Tel. 26-233. 
(288-PR-5) ■

PRODAM rabljeno strešno okno pu- 
ral 150 x 110 za 50% ceneje od novega. 
Tel. (0608) 81-904. (P5-20MO) 

UGODNO prodam več m2 ladijskega 
poda ter suho seno. Tel. 43-538. 
(289-PR-5)

TELEVIZOR, čmo-beli, ekran 61 
cm, prodam. Tel. 28-840, po 20. uri. 
(P5-19MO)

PRODAM polhovo mast. Tel. (068) 
65-759.

PRODAM kuepperbusch, novo mo
torno žago Alpina in nove TV antene (K-9 
in K-21-69). Tel. 28-680. (287-PR-5) 

BARVNI TELEVIZOR Iskra, rab
ljen, manjši kasetofon Philips in kosilnico 
prodam. Tel. 23-342. (ček-PR-5) 

PRALNI STROJ Obodin, star 4 leta,
ugodno prodam. Možno plačilo v dveh 
obrokih. Tel. 51-551. (284-PR-5). (284-PR-5) 

FOTOAPARAT CANON A — I v
kompletu ugodno prodam z dvema zom- 
objektivoma, dva fleša, motor in data 
back A. Cena 21.000 K din. Ivan Glogov
šek, Krško, telefon (0608) 31-433, po 20. 
uri. (ček-PR-5)

BARVNI TELEVIZOR Gorenje Kar- 
ng, sta 

(ček-PR-5)
ting, star 6 let, prodam. Tel. (068)

nje K.ar- 
60-003.

PLETILNI STROJ Brother prodam. 
Tel. (0608) 31-461. (P5-10MO) 

UGODNO prodam starejši brezhibni
barvni televizor in pralni stroj (4 kg), še v 
garanciji, oba »Gorenje«. Tel. 21-354.
(261-PR-5)

UGODNO prodam ali zamenjam do
bro ohranjen bager H60, žlice 6501,3501. 
Tel. (064) 46-075, zvečer. (P5-11MO)

PRODAM bokse za pevsko ozvočenje 
Fane basm srednji, troblje, bobne Slonger- 
land s stojali in krožno žago za les. Tel. 25- 
905. (ček-PR-5)

BREZHIBNO tračno žago s 5,5 KW z 
elektromotorjem ali brez njega ugodno 
prodam. Slak, Dobrava, Škocjan, tel. 42- 
189. (267-PR-5)

PRODAM 8 ton kvalitetnega sena in 
otave. P. N. Mestni log 6, Metlika, tel. 60- 
229. (P5-43MO)

SMREKOV LADIJSKI POD, na
ravno sušen, ugodno prodam. Tel. 27- 
794. (P5-35MO)

OTROŠKO SOBO Peter (belo-zele- 
no) ugodno prodam. Telefon (0608) 32- 
488. (P5-26MO)

KRAVO, brejo, staro štiri leta, pro
dam. Franc Mali, Krka 16 a, Novo mesto, 
telefon 27-874. (321-PR-5)

UGODNO PRODAM barvni televi
zor Gorenje in 3 m3 bukovih plohov debe
line 6 cm. Tel. 22-384. (276-PR-5)

SMREKOVE PLOHE (8 m3) pro
dam. Tel. 65-642. (P5-14MO)

kupim
KUPIM prednji odbijač in okrasno 

masko za lado 1500, letnik 1979. Tel. 42- 
206, v večernih urah. (283-KU-5)

posest
VINOGRAD (10 arov), pri železniški 

postaji Semič, ugodno prodam. Tel. 24- 
849. (P5-64MO)

PARCELO z vinogradom (14 arov) 
ugodno prodam. Miha Klemenčič, Raz- 
bore 9, Velika Loka. (317-PO-5)

PARCELO v izmeri 2580 m2, v bližini 
Novega mesta, prodam. Tel. (068) 22- 
489. (31 l-PO-5)

VINOGRAD (12 arov, 800 trt) v Se
miču nad Iskro, odlična lega, primerno
tudi za vikend, prodam. Informacije na....... --- ^

OTROŠKI VOZIČEK, uvožen, malo 
rabljen, dobro ohranjen, modernega vide
za, ugodno prodam. Tel. (0608) 79-653. 
(P5-44MO)

IZHODNO STOPNJO 2 x 600 W
prodam. Tel. 51-515. (P56-62MO) 

ŠTEDILNIK (dva plin, brez pečice) 
prodam. Informacije na telefon 27-586. 
(329-PR-5)

PRODAM barvni televizor na daljin
sko upravljanje, iz uvoza, rabljen 6 mese
cev, in fotoaparat MINOLATA X 700 s 
pripadajočimi objektivi in flešem. Simon 
Klančar, Močvitje 1, Bučka — Škocjan. 
(P5-68MO)

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ
AEG 2,5 KW, original, nemško, prodam. 
Tel. 42-372. (253-PR-5)

HLADILNIK Gorenje New line pro
dam za 5,5 stare milijarde. Tel. (068) 42- 
483. (254-PR-5)

OSTREŠJE za manjšo hišo ali vikend 
in kostanjevo kolje za vinograd prodam. 
Tel. 42-482. (P5-3MO)

STOLP SANYO GXT 828 L, nov, 
brez zvočnikov, poceni prodam. Tel. 
(068) 65-222. (P5-6MO)

ŽAGO HOMELITE, televizor in 
otroško posteljico prodam. Tel. 85-007. 
(258-PR-51

PRODAM 90 suhih kostanjevih ste
bričkov za vinograd in dve dobro ohra
njeni hrastovi kadi (900 1). Miha Božič, 
Vel. Brusnice 90 a, tel. 23-311 int. 519, 
22-511 do 14. ure. (P5-85MO) 

SEDEŽNO GARNITURO in sobno 
omaro prodam. Tel. 27-970. (P5-52MO) 

PRODAM zelo malo rabljen 300- 
amperski C02 aparat Gorenje Varstroj. 
Tel. (068) 42-426. (P5-50MO)

MLADI KRAVI po izbiri prodam. 
Anton Pate, Dol. Kamenje 18, Novo me
sto. (P5-47MO)

BARVNI TELEVIZOR Ei Niš pro
dam. Tel. 20-448, popoldne. (P5-46MO) 

MIKROVALNO PEČICO Gorenje

kmetijski stroji
TRAKTOR Tomo Vinkovič 420 pro

dam. Tel. 43-660. (312-KS-5)
TRAKTOR Deutz 4506, dobro ohra-

irodam. Informacije po 19. uri na telefon 
8-5)

hidravličnim grebenom prodam 10% ce
neje. Ogled v nedeljo po 15. uri. Matjan 
Konda, Praproče 4, Semič. (292-KS-5)

razno
LESNOGALANTERIJSKO obrt v 

Novem mestu s stroji, programom in de
lavnico v najem, poceni prodam. Infor
macije na tel. 25-294, popoldne. (323- 
RA-5)

SPREJMEM razno delo na dom. 
Imam prostor in prevoz. Zvone Uhernik, 
Dobrava 85, Otočec. (332-RA-5)

V NOVEM MESTU vzamemo v na
jem prostor, primeren za mimo dejavnost. 
Šifra: »TELEFON«. (P5-4MO)

ŽENSKI, ki bi gospodinjila naši mami,
nudimo hrano, stanovanje in plačilo. Tele
fon (068) 85-118. (ček-RA-5)

PROSTOR za mimo obrt najamem 
(Novo mesto, Šmihel, Šmaiješke Toplice, 
Šmaijeta). Ponudbe pod šifro: »VRTEC«. 
(259-RA-5)

ANSAMBEL COF vabi k sodelova
nju kitarista-pevca. Tel. 28-446. 
(P5-15MO)

V NAJEM vzamem poslovni prostor 
za opravljanje gostinske ali druge dejav
nosti v Novem mestu ali okolici. Ponudbe 
pod šifro: »PREDPLAČILO ZA PET 
LET«. (297-RA-5)

V VARSTVO sprejmem otroka (Čr
nomelj). Tel. 51-815. (P5-49MO)

preklici
NADA RŽEN, Dol. Impolje 2, Stude

nec, opozaijam ANO STARC iz Dol. 
Impolja št. 7, naj preneha ogovaijati z laž
nimi besedami in segati po našem gozdu. 
Če tega ne bo upoštevala, jo bom sodno 
preganjala. (248-PK-5)

obvestila
MAŠKARADNE NOVE OBLEKE

za otroke in odrasle prodam. Tel (061) 
266-940, po 10. uri. (278-OB-5) 

PRODAJAMO dvomesečne jarkice 
in sprejemamo naročila za bele in graha-
ste. Jablan 23, Mirna Peč. (313-OB-5) 

STRANKE OBVEŠČAMO, da do
16. februatja sprejemamo prednaročila za 
5-tedenske jarkice. Dobile se bodo 23. 
aprila. Zdravje, Zalog 17, 68000 Novo 
mesto, tel. 24-594. (200-OB-4)

tel. (061)322-259. (P5-54MO) 
UGODNO PRODAM ALI ZAME

NJAM za vikend na motju dvostanovanj
sko hišo s sadnim vrtom in delavniškimi 
prostori. Hiša je v neposredni bližini No
vega mesta. Naslov v oglasnem oddelku. 
(301-PO-5)

HIŠO v Metliki, v centru, z dvoriščno 
stavbo in vrtom, nujno prodam. Tel. (047) 
71-849. (P5-53MO)

PARCELO (546 m2) z gradbenim 
dovoljenjem v Novem mestu prodam. In
formacije po 19. uri na tel. 20-488. 
(300-PO-5)

VINOGRAD (5 a) na Straški Gori 
prodam. Alojz Počrvina, Jurka vas, tel. 
84-658. (296-PO-5)

VINOGRAD na Trški Gori prodam. 
Informacije dobite po telefonu št. (061) 
641-046. (275-PO-5)

STARO KMETIJO s pol ha zemlje v 
bližini Šentjanža prodamo. Potrebna je 
adaptacija in je primerna za vikend. Tel. 
(061)261-646. (264-PO-5)

HIŠO (220 m2) v Novem mestu pro
dam. Mala Cikava 9, tel. (061) 442-397. 
(247-PO-5)

STAREJŠI VINOGRAD (50 a) na 
Sremiču (Grmada) prodam. Dostop z 
vsakim vozilom, možnost gradnje vikenda 
ali zidanice. Voda in elektrika tik ob vino
gradu. Tel. (0608) 70-062, od 15. ure da
lje. (P5-1MO)

VINOGRAD v Straži prodam. Tel. 
25-278. (320-PO-5)

TRAVNIK z gozdom v Birčni vasi in 
40 m2 ladijskega stropa prodam. Tel. 27- 
905. (P5-83MO)

IZOLACIJE SERVIS ZAMRZOVAL
NIKOV!
VIKTOR PAJEK
Ptujska c. 89,62000 Maribor 
tel. non-stop (062) 305-150 ali 413-606 
Generalno popravljamo vse vrste zamrzo
valnikov, tudi take, ki se jim življenjska do
ba že izteka.
Če seje pojavilo na zamrzovalniku rosenje 
ali od zunaj ledeni, toči, mu bomo z obnovo 
izolacije povrnili izolacijske sposobnosti. 
Prihranite 50% elektrike.

CENIK STORITEV: 
Gorenje 3451 
Gorenje 3001 
Gorenje 2201 
Gorenje 4101 
Gorenje 310 I 
Gorenje 2101 
Gorenje 2201 z dodatno 
steno
Gorenje 345 I z dodatno 
steno
Gorenje 501 kaleks Končar

980,00 din
980.00 din
880.00 din
880.00 din
840.00 din
770.00 din

1.165,00 din

1.380,00 din 
700,00 din

Za stoijena dela dobite garancijo!
Delamo, kamor seže Dolenjski list, in to že 
četrto leto uspešno.
Se priporočamo!

Za RENAULT 5
imamo na zalogi prvovrstne 

zvočnike
PIONEER, ki vam jih tudi 

montiramo.
Avtomehanika SLAVKO GRIL, 
Dol. Kamence 46 B, Novo mesto, 

tel. |068) 28-714.

PODJETNIKI! PODJETNIKI!

Odločili ste se ustanoviti zasebno po
djetje — družbo. Hitro in kakovostno 
vam uredimo vse postopke za regis
tracijo in nudimo strokovno sveto
vanje.
Informacije po telefonu —
»PA-PA GAT«
tel. (061) 319-752 ali 312-988, tudi 
popoldne. (ček-OB-5)

Računalniška obdelava podatkov 
za zasebna podjetja in obrtnike
— računovodstvo
— plan
— finance
— OD
— vodenje knjig za zasebnike.
Se priporoča;
AOP servis Žener Tončka 
Krško, Rostoharjeva 44, 
tel. 0608 32-876 
od 15.—20. ure

-

SREJEMAMO naročila za 4-teden-
ske piščance, bele, težke pasme, in 
rjave nesnice. Kuhelj, Šmatje 9, Šent
jernej, tel. 42-066. (P5-22MO)

KEMIČNA ČISTILNICA in 
KOMISIJSKA TRGOVINA 
JEVNIKAR, Baragov trg 1, Treb
nje, tel. 44-956.

Po ugodnih cenah prodajamo krzne
na oblačila, poročne obleke, plašče, 
moške obleke, otroška oblačila itd. Za 
obisk se priporočamo! (265-OB-5)

r
VALILNICA HUMEK. Spreje

mamo naročila za enodnevne piščan
ce, bele težke, rjave nesnice in graha- 
ste. Inf. po telefonu (068) 24-496 ali 
na naslov: Valilnica HUMEK, Irča 
vas 18, Novo mesto. (P3-81MO)

v

»-/v«

J
DIMNIKARSTVO Milan Pavlič

obvešča vse stranke krajevnih skup
iti Sei " ‘ ~nosti Šentjernej, Škocjan, Bela Cer

kev, Šmaijeta, Otočec in Orehovica, 
daje pravi naslov za dimnikarske us
luge MILAN PAVLIČ, ROJE 8, 
ŠENTJERNEJ, tel. 41-055. 
(250-OB-5)

MENIMO, da je življenjski 
uspeh zelo odvisen od pametnih 
naložb denatja.

Mi pravimo: izposoditi si po
ročno obleko ni sramota, ampak 
korak naprej!

Naredite ga tudi vi!

VJENČANA POSUDIONA 
VLAŠKA 70 

ZAGREB, tel. (041) 418-014.
(269-OB-5)

njen, s kabino in kompresorjem, prodam. 
Andolšek, Vel. Mraševo 30, Podbočje. 
(316-KS-5)

PRIKOLICO, novo, izdelano doma 
za traktor Tomo Vinkovič, prodam. Tel. 
(068) 65-157. (322-KS-5)

TRAKTOR TV 523 prodam. Tel. 43- 
898, popoldne. (P5-73MO) 

KOSILNICO BCS, v odličnem stanju, 
prodam. Franc Kožar, Pristava ob Krki 
15, Podbočje. (P5-71MO)

Nakladalno prikolico SIP 19, staro 4 
leta .prodam. Salmič Alojz, Družinska vas 
36, Šmarješke Toplice. (P5-91MO) 

TRAKTOR TV 420, star eno leto in 
pol, prodam. Tel. (0608) 62-710. 
(P5-31MO)

PRODAM ali zamenjam za osebni av
to traktor UNIVERZAL, 600 delovnih 
ur. Stane Martinčič, Dobrava 57, Škoc
jan. (281-KS-5)

ENOBRAZDNI obračalni plug Vo- 
gelnot in brane ježevke prodam. Tel. 
(061) 784-135, po 18. uri. (274-KS-5) 

TRAKTOR IMT 539, popolnoma 
nov, prodam. Tel. (0608) 69-629. 
(P5-55MO)

NOVO NAKLADALKO NPR 20 s

foto adi
color laboratorij
novo mesto, c. kom. staneta 5 
tel.: (068) 26-130 p.p. 122

Cenjene stranke ter poslovne partnerje obvešča
mo, da 5. 2.1990 prehajamo na
EVROPSKI DELOVNI ČAS
in sicer od 8. do 12.30 in od 15. do 18.30 ure 
SOBOTA od 8. do 12.30 in od 15. do 17. ure 
Se zahvaljujemo in se priporočamo!

OSMRTNICA

Umrla je

UUBINKA SM REČNIK
r

rojena SIMIČ

Od nje smo se poslovili 29. januarja 1990 na šmihelskem pokopališču v 
Novem mestu. Na željo pokojnice je bil pogreb v najožjem družinskem

krogu.

Vsi njeni
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ZAHVALA

Zahvaljujemo se vsem, ki ste v tako velikem številu spremili na zadnji 
poti našega skrbnega očeta in dobrega moža

ALOJZA SALMIČA
iz Gorenje vasi pri Leskovcu

Obenem se zahvaljujemo vsem, ki ste nam darovali vence in nam ka
korkoli pomagali v težkih trenutkih. Hvala pevcem, gospodu župniku 
za opravljeni obred, posebno pa gasilcem iz Velike vasi. Se enkrat vsem 
iskrena hvala!

Žalujoči: žena Fani in otroci z družinami

ZAHVALA

V 76. letu nas je zapustil dragi mož, oče, stari oče in stric

JOŽE ŠKRLJ
iz Drenovca pri Leskovcu

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem za po- 
datjeno cvetje ter vsem, ki ste ga spremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Olga, sin Jožko ter hčerka Olga z družinama

* ZAHVALA

V 92. letu starosti nas je zapustila naša draga mama in stara mama

MARIJA
GIMPEU

s Sel pri Otovcu

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem za izre
čeno sožalje, za podaijeno cvetje in spremstvo na njeni zadnji poti. Po
sebna hvala dobrim sosedom za pomoč, zastavonošem, Angeli Medic 
in Anici Suhorepec za poslovilne besede, DU Črnomelj in ZB Talčji 
Vrh, pogrebnikom, cerkvenim pevkam za petje in gospodu kaplanu za 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: hčerka Dragica z možem, vnuki Franci, Judita in Marinka 
. z družinami

ZAHVALA

V 80. letu starosti nas je zapustila naša draga mama, babica, prababica, 
tašča, sestra in teta

JOŽEFA
BRATKOVIČ

iz Gor. Vrhpolja 59

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
ste nam izrekli sožalje, poklonili cvetje in vence ter pokojno v tako veli
kem številu spremili k zadnjemu počitku. Posebej se zahvaljujemo ko
lektivom Iskra — Upori Šentjernej, Petrol Brežice, KZ Krka Novo me
sto, mešanemu pevskemu zboru Šentjernej in gospodu župniku za lepo 
opravljeni pogrebni obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

23. januaija je v 86. letu opešalo srce naši 
dobri mami, babici, prababici in teti

URŠKI 
LENARČIČ

iz Gabrijel 9

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, ki ste 
nam izrekli sožalje, pokojnici darovali vence ter svete maše. Posebej se 
zahvaljujemo zdravnikom in osebju ZD in bolnice Novo mesto za po
moč v zadnjih trenutkih ter gospodu župniku za opravljeni obred in le
pe poslovilne besede ter pevkam za občuteno zapete pesmi. Vsem še 
enkrat hvala!

ZAHVALA

V bolečini in praznini, ki jo občutimo ob 
izgubi našega dragega očeta in starega 

očeta

JANEZA

iz Kočevja, Rožna ul. 3

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in so
delavcem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti, darovali cvetje in 
sv. maše in nam v teh težkih trenutkih stali ob strani in izrekli sožalje. 
Prisrčna zahvala gospodu kaplanu za lepo opravljeni obred, pogrebcem 
in mimskim pevcem za zapete žalostinke.

KLEPCA

Žalujoči: vsi njeni Žalujoči: vsi njegovi

JSL,

>*****»*,

ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 80. letu zapustil 
J naš dragi mož, oče, dedek in tast

VILJEM 
SEDAJ

Trubaijeva 1, Novo mesto

Iskreno se zahvaljujemo prijateljem in znancem, ki so nam pisno ali 
ustno izrazili sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnega spremili na 
njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo izrekamo njegovim nekdanjim 
sodelavcem, kolektivu Elektro, JE Krško, Krki, tovarni zdravil, pev
cem in govorniku tov. Jeraju za besede slovesa. Zahvaljujemo se tudi 
zdravnikom in medicinskemu osebju oddelka ORL, ki mu je lajšalo 
zadnje dni življenja, dr. Vodniku pa za dolgoletno zdravljenje.

Žalujoči: vsi njegovi

A dan je črni moral priti, 
bridkosti dan, oj dan solzan, 
težko bilo se je ločiti, 
a solze vse, ves jok zaman.

ZAHVALA

Mnogo prezgodaj je odšel od nas naš dragi 
mož,‘oče, sin, brat, stric, zet in svak

JOŽE 
ZAGORC

iz Ždinje vasi

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki 
so nam v težkih trenutkih kakorkoli pomagali. Prisrčna hvala tudi oseb
ju za intenzivno nego pri splošni bolnišnici Novo mesto za trud, da bi 
našega Jožeta ohranili pri življenju, gasilcem, pevcem, govorniku ter g. 
župniku za lepo opravljen obred.

Vsi, ki ga ne bomo nikoli pozabili

o. t
ul

Odkar zaspal si v smrt
kot trudni cvet pod noč,
te naša bolečina povprašuje:
zakaj odšel si? (Ada $kery

V domu našem je praznina, 
v srcih naših bolečina

ZAHVALA

V 58. letu starosti nas je zapustil dragi mož, 
oče, stari oče, brat, stric in boter

JANEZ KRALJ
Dolž 36

Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam v težkih trenutkih kakorkoli pomaga
li in nam stali ob strani. Posebno zahvalo smo dolžni sosedom, zdrav
stvenemu osebju Splošne bolnice Novo mesto, KZ Krka tozd Oskrba, 
Jožetu Turku, Krki-Izolacije za podarjene vence, župniku za opravljeni 
obred ter vsem, ki ste pokojnega pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

V 77. letu starosti nas je po težki bolezni 
nenadoma zapustil naš dragi mož, oče, stari 

oče, tast, brat in stric

JANEZ
JALOVEC-ŽAN

z Broda 3 pri Podbočju

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nam v žalostnih trenutkih stali ob 
strani, nam izrekli sožalje, darovali pokojniku vence in cvetje ter ga po
spremili na njegovi zadnji poti. Iskrena hvala župniku za opravljeni 
obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Fani, hčerka Blanka z možem Stanetom, vnukinji 
Mojca in Andreja ter ostalo sorodstvo

V 76. letu starosti nas je tiho zapustil naš dragi

FRANC SVETIČ
iz Obrha pri Dragatušu

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste našemu dragemu očetu poklonili 
vence in cvetje ter ga v tako velikem številu spremili na zadnji poti. Zahvaliti se želimo govornikoma Janezu 
Medošu in Leopoldu Bečaju, dragatuškim pevcem, zdravstvenemu osebju pljučnega oddelka in intenzivne 
nege internega oddelka Splošne bolnišnice Novo mesto, delovnim organizacijam BELT Črnomelj, IMV No
vo mesto, osnovna šola Karla Destovnika-Kajuha v Ljubljani in AVTO Kočevje. Hvala vaščanom za pomoč, 
posebno sosedom Žalčevim, in gospodu župniku za obred.

Žalujoči: žena Marica, otroci Lojze, Francka, Tine in Dane z družinami 
Obrh, 23. januaija 1990

Niti zbogom nisi rekel 
niti roke nam podal, 
smrt te vzela je prerano, 
a v srcih naših boš ostal

ZAHVALA

V 62. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
mož, oče, brat, stric, tast in stari oče

STANISLAV 
SAJE

z Golobinjka 7, Mirna Peč

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom in znancem, ki 
so nam v težkih trenutkih stali ob strani in nam nesebično pomagali, 
izrekli sožalje in darovali cvetje ter pokojnega v tako velikem številu 
spremili na zadnji poti. Posebna hvala sosedom Kovačičevim in Nova
kovim, podjetjem Keramika Novo mesto, OOS Termo Škofja Loka, 
Iskra Kranj in Inštitutu za sodno medicino v Ljubljani, gospodu župni
ku za opravljeni obred in pevcem za zapete žalostinke.

Žalujoča žena Jelka, hčerke Jelka, Anica, Jožica in sin Stane z dru
žinami ter ostalo sorodstvo

ZAHVALA

Po krajši bolezni je, v 84. letu starosti, za 
vedno zaspala naša draga mama

MARIJA 
GOLOBIČ

iz Vavpče vasi 1

Zahvaljujemo se vsem, ki ste v času njene bolezni bdeli z nami ob njeni 
bolniški postelji. Posebna hvala Malki Kočevaijevi, ki nam je ob ma
mini smrtni un tako nesebično pomagala. Prav tako hvala sosedom za 
nudeno pomoč. Tanji Pustavrhovi za tolpe besede slovesa, pevskemu 
zboru iz Doblič, organizaciji ZB Semič, OS Semič, g. župniku za oprav
ljeni obred in vsem, ki ste ji poklonili cvetje in vence in jo pospremili na 
zadnji poti.

Žalujoči: Mici, Toni in Iva z družinama ter ostalo sorodstvo 

Semič, 29.1. 1990

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mamd, stare mame, sestre in tete

FRANCKE NOVAK
upokojene gostilničarke z Mirne

se prisrčno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem ter znancem za izraze sožalja, darovano 
cvetje, vence, maše in številno spremstvo na zadnji poti. Posebna zahvala sosedu Škufci za tople besede slove
sa od domače hiše, predstavniku Društva upokojencev ter organizacije ZB Mirna za besede ob odprtem gro
bu, kot tudi pevcem in godbi. Hvala tudi kolektivu KZ Metlika in Obrtnemu združenju Trebnje — sekcija 
gostinstvo. Iskrena hvala velja gospodu župniku za tople besede in opravljeni obred. Vsem, ki čutite z nami, še 
enkrat hvala!

Vsi njeni

Mirna, 28. januaija 1990
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Domov z avtom in zabojem jabolk
Na prvem dolenjskem zasebnem avtomobilskem sejmu 15 kupčij 

kmetijske mehanizacije so odprli novo trgovino, ki ima zelo bo<
— Na sejmu 

trgovino, ki ima zelo bogato izbiro

vsemi
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Za inovatorje je svet 
svojimi stroji in napravami ena 
sama nepravilnost. Iz te nepravil
nosti prihaja vzgib, ki inovatorje 
žene k delu, k premišljevanju in 
iskanju rešitev, ki bi bile boljše 
kot doslej znane. Vendar to delo 
ni tako, kot si ga predstavljamo 
navadni smrtniki, ki prižgemo te
levizor, ne da bi razmišljali o tem, 
kako deluje. Večina med nami si 
predstavlja, da so inovatorji neke 
vrste čudaki, ki se igrajo s stroji v 
nekakšnem umetniškem neredu. 
Morda velja to za druge inovator
je, zagotovo pa ne velja za Franca 
Kuharja iz Novolesovega Sigma- 
ta. Pri njem je vše ha švGjcm 
stu, vse je zelo racionalno, tako 
teče tudi pogovor.

Tehnika ga je od nekdaj pri
vlačila Zato je šel na krško sred
njo šolo, kjer je bil potem nekaj 
časa celo učitelj praktičnega po
uka Nato je delal v Litostroju, 
kjer je bilo njegovo inovatorsko 
delo službena obveza Podobne 
dolžnosti je imel tudi p prvi po
godbeni organizaciji združenega
dela Tajfun na sevniški Planini 
Šele v Sigmatu, kjer dela zadnja
leta pa je odkril svoje pravo pod
ročje dela Tu se ukvarja s pnev
matskimi motorji, ki so vsaj za 
zdaj nekakšna krona njegovega 
petindvajsetletnega dela na stroj
nem področja Na svetovnem sa
lonu izumov Evreka v Bruslju lani 
decembra je dobil za svoj zračni 
motor zlato medaljo in še posebno

priznanje belgijskega ministrstva 
za industrijo. Zaradi naše splošne 
malobrižnosti do inovatorstva in 
izumiteljstva pa tudi zaradi anar- 
hoidnega sistema, ki bi tudi sam 
po sebi potreboval inovatorja 
herkulskih sposobnosti, teh pri
znanj ni prejel osebno.

To je doslej naj višja nagrada, 
kijoje prejel Dobil pa je tudi pri
znanje Inovator leta 1986 pa več 
nagrad in priznanj v delovni or
ganizaciji »Za moje delo imajo v 
vodstvu tozda vse razumevanje, 
prav tako na ravni delovne orga
nizacije, o tem, kako gledajo 
name drugi pa ne bi govoril« 
pravi Kuhar. Pa saj za svoje delo, 
tako pra vi niti ne potrebuje kdo ve 
kakšnih spodbud in trepljanja po 
ramenu. Cisto zadovoljen je s tem, 
da mu omogočijo razreševati teh
nične probleme in da ga pustijo 
pri miru. Ta mir pa je relativen in 
ga je v primeru našega patentne
ga urada v Beogradu celo preveč. 
»Kar dolgo časa traja, da ti patent 
res zaščitijo,« reče in potem doda, 
da je njegov patent še v fazi obde
lave. vendar pa to belgijskega 
ministrstva ni motilo, ko mu je da
lo visoko priznanje za čistost iz
uma. Kar nekaj časa bo tudi še 
trajalo, da bo ta zračni motor pri
šel v proizvodnjo, čeprav so pred
nosti izuma več kot očitne. Ta mo
tor ima za 40 odst, manj sestavnih 
delov, zato je njegovo vzdrževanje 
enostavnejše, izkoristek je boljši 
obratovanje je bolj zanesljivo. 
Zato pa se za njegov izum tembolj 
■'nnimnin nri Waeneriu v Švici|/, v . ---0 . J

kjer take motorje tako kot v Bre
stanici vgrajujejo v svoje lakirne 
naprave.

» Vem, da imajo inovatorji v tu
jini boljše razmere za delo, več 
razumevanja in podpore uživajo, 
boljšo opremo imajo, ampak jaz 
doslej še nisem razmišljal o tem, 
da bi šel na tuje.« In tako mu ne 
preostane drugega, ko da še na
prej zelo počasi gradi svojo hišo v 
Sevnici, kjer je doma, da v pre
prosti delavnici še naprej snuje in 
preizkuša svoje naprave. Zdaj 
ima v delu stroj, ki naj bi z valja
njem dosegel boljše učinke pri 
obdelavi kovin kot stružnice in 
podobne naprave. Vendar ga ne 
bo patentiral, ker potem inovator- 
ski pirati šele dobijo veselje za 
krajo.

J. SIMČIČ
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NOVO MESTO — Minula nedelja 
je na Dolenjskem minila v znamenju 
dveh sejmov. Agroservis v Žabji vasi je 
pripravil sejem kmetijske mehanizacije, 

Cikavi pa je zasebnik Miro Škufca

je lastnik zahteval vsaj mercedesa, če že 
ne beemveja, seveda z doplačilom. 
Takšnih »humoristov« je bilo še nekaj.

pričel s prvim sejmom avtomobilov. 
Zn........................................

Na sejmu je lastnika zamenjalo 15 
avtomobilov, nekateri pa so se le dogo-

šnačilnost obeh sejmov je bila, da seje 
trlo predvsem moških obiskovalcev.

Na parkirišče Iskre so prodajalci pri
peljali 130 avtomobilov, med katerimi 
je bilo še največ fičkov, jugov, katrc in 
stoenk. Prevladovali so starejši letniki, s 
cenami od šest do sedem tisoč mark. 
Nekaj več gneče je bilo pri »predpotop
nem« modelu landroveija, za katerega

NOVA ŽELEZNINA
RIBNICA — V tako imenovanem 

ribniškem kareju, kjer je novomeški 
Pionir zgradil več lokalov in stanovanj.
g) 4. januarja odprli novo prodajalno 
Železnina, last delniške družbe Trgo
vinsko podjetje Mercator-Jelka.

LETOS JUBILEJA 
DVEH GODB

DOBOVA - KAPELE — Minulo 
soboto so se zbrali na občnem zboru 
člani pihalne godbe Loče, ki bodo letos 
slavili 70-letnico obstoja. Za okoliš bo 
to velik dogodek, zato že pripravljajo 
obsežen program prireditev. Jubilejno 
slavje napoveduje tudi godba Kapele, ki 
bo slavila 140-letnico. Oba pihalna or
kestra računata letos na izdatnejšo po
moč za izpeljavo jubilejnih načrtov, za

FESTIVAL VEDRIH 
PESMI V KRŠKEM

KRŠKO — Letos bo v Krškem 
že šesti festival vedrih pesmi za 
otroke. Prireditev je v zadnjem času 
zbudila veliko pozornosti, tako da 
so tudi naši najmlajši dobili svoj 
pravi festival. Organizacijski odbor 
razpisuje natečaj za letošnji festival 
in vabi vse avtoije, ki bi na njem ra
di sodelovali, da pošljejo klavirski 
izvleček skladbe s pripisanim bese
dilom na naslov: MICOM, Poljan
ska 36,61000 Ljubljana, s pripisom 
Za festival skladb za otroke. Zadnji 
rok za prijavo je 6. marec. Na prire
ditvi, ki bo 15. septembra v Kr
škem, bodo podeljene tri nagrade: 
1.000 din, 700 in 600 din.

vorili, kupčijo pa bodo naredili za do
mačo mizo.

Še večja gneča je bila v prostorih no
ve gostilne Rozike Drenik, ki je bila 
prav ta dan prvič odprta, in dokler bo 
živel sejem, se tudi Roziki ni bati, da bi 
šla gostilna na boben. Mnogi obisko
valci prvega sejma avtomobilov sicer 
res niso kupili ali prodali avtomobilov, 
so pa namesto avta pripeljali domov 
zabojček ali dva lepih jabolk, ki jih je 
kar na sejmu prodajala Hladilnica KZ 
Krka.

Knafelc s poslednjim od sedmih 
sulcev iz te sezone. (Foto: MiM)

Sedem kraljev rek

Mnogo obiskovalcev seje sprehajalo 
tudi med traktoiji na kmetijskem sejmu 
' Žabji vasi. Tudi tam ni bilo veliko

pravih kupčij. Nekaj več zanimanja je 
bilo za nov oddelek trgovine, ki sojo ta
dan odprli v prvem nadstropju stavbe 
Agroservisa. Trgovina je edina te vrste

NOVO MESTO — Z današ
njim dnem se začenja lovopust za 
sulca. Kdor je znal in imel nekaj 
sreče v času dovoljenega ulova, se 
lahko pohvali z redko in med ribiči 

i cenjeno trofejo. Vendar je bilo takih 
! letos bolj malo, saj je bil ulov slabši 
; kot druge sezone. Reka Krka, kjer 

ta plemenita riba, ki je sicer zelo 
i občutljiva na onesnažene vode, za

radi skrbi ribičev in vlaganja mladic 
še biva, je imela to sezono zelo ni-

na Dolenjskem, v njej je mogoče kupiti 
razne dele za priključne kmetijske stro
je, dobi se vse od jermenov, oljnih tesnil 
do ležajev. Kmetijci se na sejem dobro 
pripravljajo, zato jim v blagajno tudi 
nekaj prinese. Prav zato so sklenili, da 
velja sejem pripraviti bolj pogosto, zato 
bodo že v marcu pričeli s sejmi dvakrat 
na mesec...

J. P.

zek vodostoj. Zato so ribiči zabele
žili le sedem ulovljenih sulcev. Šest

|
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organizacijo srečanj z godbami, s kate
rimi gojijo prijateljske stike in izmenuje-
jo gostovanja na koncertih.

PRVI KONCERT 
POP DESIGNA

ČRNOMELJ - V dve™n.i fcteasp
doma bo danes ob 17. uri prvi koncert 
slovenske turneje popularnega ansambla
Pop design. Verietno so svoje koncerte 
pričeli v CrrJmomlju zato, da bo njihova 
uspešnica Mi gremo, na Kolpi zidamo pr
vič zaigrana in zapeta tudi v domačem 
okolju.

FILATELISTIČNA
RAZSTAVA

so jih na suho potegnili domači ri
biči, enega pa gost iz ZR Nemčije.

Še posebej lepega kralja rečnih 
rib je ujel Novomeščan Jože Kna
felc. Ribiška sreča se mu je na
smehnila le nekaj dni pred začet
kom lovopusta. Najprej je lovil na 

’ Krki nad Žužemberkom, kjer je na 
vabo (mrtev klen) sicer prijel sulc, a 

: gaje moral vrniti v vodo, ker je bil i 
' pod mero. Lov je nadaljeval pri 

Dvoru. In tu je zagrabil pravi pri-J 
I merek. Na suho je sulca spravil v 10 

minutah. Ko sta mu s spremljeval-\ 
cem Francem Tičatjem vzela mero,

. sta bila prijetno presenečena. Sulc 
' je imel vzorno zaokrožene mere: v 
: dolžino sta mu namerila 100 centi- 

metrov, tehtal pa je okroglih 101 
; kilogramov.

—J i
Zbujeni ptičarji g

Po več letih presiedk/ 
spet razstava ptic

- B.

VELIKO OBISKOVALCEV, MALO KUPČIJ — Na prvem avto sejmu je bilo 
dosti obiskovalcev, denaija pa niso imeli s seboj, zato je bilo sklenjenih malo 
kupčij. (Foto: J. Pavlin)

KOČEVJE
je društvo za varstvo in 
Kočevju med letošnjimi šolsl

Po več letih premo! Pfa 
stvo in vzgojo ptic; *Jstzgojo ptic.

Iškimi noči

STRUNJAN — V avli zdravilišča 
Strunjan so dijaki srednje kovinarske in 
prometne šole iz Kopra pripravili lepo in 
zanimivo filatelistično razstavo. Sodeluje 
tudi njihov mentor Bogomil Lilija, ki raz
stavlja spominske ovitke iz raznih dežel. 
Razstava bo tu do 5. februarja, potem jo 
bodo prenesli v avlo glavne pošte v Ko
pru. Filatelisti, ki bi želeli 24. avgusta letos 
obiskati svetovno filatelistično razstavo na 
Dunaju, naj se do 15. februaija prijavijo 
Marku Kocjančiču ali Davidu Langusu na 
Srednjo in kovinarsko in prometno šolo v 
Kopru.

Do rta Dobre nade in nazaj
V Novem mestu in Kršken 

popotnika Zvoneta Se
m predavanje svetovnega 
ruge s Sel pri Ratežu

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«
Kaj smo v četrtek med 18. in 19. uro slišali na našem telefonu 23-606 — Kaj se 

kuha v bloku v Krškem — Kdo bo popravil most čez Lahinjo — Tuje cene?
Že nekaj četrtkov je naš novinar v 

uredništvu zaman čakal na telefonske 
klice bralcev Dolenjca. Morda jih je ta 
čas bolj zaanimalo kaj drugega na ju
goslovanski sceni. Ta četrtek je bilo 
drugače. V uri se je zvrstilo kar petnajst 
telefonskih klicev domala iz vse Do
lenjske. Žal bo za polovico od teh kaj 
malo zanimivega zapisati. Kar nekaj se 
jih je zanimalo le za oglas pod šifro, kije 
v zadnji številki na naši oglasni strani 
ponujal 1000 DEM za malo dela. Vsem 
smo povedali isto: naslova pod šifro 
uredništvo ne sme povedati. Kdor želi 
zvedeti naslov ponudnika, mora poslati 
pismeno prošnjo s svojim naslovom, na 
ovojnico pa mora napisati ime šifre. 
Naslovnik sam v našem uredništvu 
dvigne kuverto, potem je pa njegova 
stvar, če ponudnikom tudi odgovori.

Med zanimivostmi, ki so nam jih po 
telefonu poslali naši bralci, pa zapišimo 
naslednje: naš bralec Jože Kodrič s Ce
ste 4. julija 60 v Krškem nam je sporo
čil: »V našem bloku je precej samo
uprave, kar se tiče predsednika hišnega 
sveta Vinka Voglarja in njegove blagaj
ničarke. Pred leti so imeli v kletnih pro
storih trim kabinet z vsemi potrebnimi

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisatL zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek popoldan, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

napravami za razgibavanje stanovalcev. 
Pa seje vodstvo odločilo in prostor od
dalo trgovcu s kasetami za najemnino 
približno 30 DEM.« Jože Kodrič zago
tavlja, da nihče v bloku ne ve, kam so 
»izginile« trim napravice. Tudi sam je 
hotel najeti ta prostor in zanj plačati de
setkrat večjo najemnino, pa ni prišel 
zraven, kot temu radi rečemo. »Zanima 
me in zato javno sprašujem, koliko na
jemnik plačuje in kam gre denar?, je 
ogorčen dejal Jože Kodrič.

Novinarji želimo vedno slišati tudi 
drugo stran, pa smo poklicali na telefon 
še Vinka Voglaija. Nič ni bil prijazen, 
nekako takole nam je dejal: »Nikomur 
ne bom nič pojasnjeval. Kodrič naj se 
obrne po informacije tja, kjer je njihovo 
mesto. Stanovalci v bloku že vedo, kaj 
in kako je z napravami za trim in denar
jem, njemu pa bomo posebej pojasnili 
na sodišču.« Kar zanimivo bo, kako se 
bo stvar zapletla. Tudi novinar ni smel 
izvedeti resnice.

Tončka Gornik iz Gradca v Beli kra
jini vabi našega novinaija Andreja Bart- 
lja na kavico, saj meni, da v Dolenjcu 
vse preveč piše le o Metliki. »Ko se bo 
oglasil pri meni, mu bom pokazala 
most čez Lahinjo, na katerem že pol leta 
manjka del varovalne ograje, luknje na 
mostu pa krpajo kar gradaški mizarji. 
Zanima me, kdo in kdaj bo popravil 
nevarni most čez Lahinjo. Odpeljala bi 
se pogledat tudi nekdaj lepo stavbo že
lezniške postaje v Gradcu, ki jo bo do 
strehe zaraslo trnje in drugo čudno 
rastlinje.«

Ivan Godler iz Brežic je predlagal, 
naj bi bili na Dolenjskem listu prvi, ki bi 
namesto tečajne liste objavljali cene iz
delkov v nekaterih zahodnoevropskih 
državah. »Marsikaj je tam že ceneje, pa 
veste, kakšne plače dobivajo! Bojkoti
rajmo naše drage izdelke, trgovci in pro
izvajalci bi že videli hudiča! Predlagam, 
da sodelujemo z našimi zdomci, radi bi 
nam pomagali, dolenjski tednik pa bi 
postal bolj bran tudi v slovenskem pro
storu.« Zanimiva ideja, kajne!

Na koncu bi zapisali še klic naše 
bralke Milke Rapuš z Mestnih njiv 9 v 
Novem mestu. Povedala nam je svojo 
žalostno zgodbo: pred časom ji je umrl 
mož, sinje brez službe, sama pa dobiva 
700 din pokojnine. Spraševala je, kako 
naj plača kurjavo, stanarino, da o hrani 
niti ne razmišlja. Ni prosila miliščine,

rada bi le svojega 30-letnega sina spra
vila nekam v službo. »Prošnje sva posla
la že na vse konce, pa saj veste, kako je s 
službami danes! Zadnjič so mu nekaj 
obljubili v novomeški Tiskarni, ko bi 
bilo le res!« je pripovedovala Rapuševa 
Milka. Pomagajmo ji, saj človek želi le 
delo.

J. PAVLIN

Pred dobrimi tremi meseci sta se s 
svoje zadnje poti vrnila novinaija in 
svetovna popotnika Zvone Šeruga in 
Romana Dobnikar-Šeruga. Pot ju je 
tokrat — seveda ponovno na motoiju, 
1000-kubičnem terenskem BMW — 
vodila leto dni in 47.000 kilometrov da
leč preko afriškega kontinenta. Prevozi
la sta ogromna prostranstva Sahare, 
pragozdove Centralne Afrike, prišla do 
najjužnejše točke kontinenta v Južno
afriški republiki.

Popotnika sta s tem popotovanjem 
zaokrožila svojo štiri leta in 150.000 ki
lometrov dolgo pot z motorjem okoli 
sveta in postala tako edina Jugoslovana 
in tudi ena zelo redkih v svetu, ki se lah
ko pohvalita s tovrstnim dosežkom. Iz 
svoje ogromne zaloge diapozitivov je 
Zvone pripravil tudi predavanje, s kate
rim bo skušal v naslednjih nekaj mese
cih v čimveč slovenskih krajih obnoviti 
spomin na leto svojega afriškega življe
nja. Mnogi obiskovalci prireditve pa 
bodo imeli ob tem veijetno tudi prvič 
priložnost ogledati si multivizijo, raču

nalniško vodeno diaprojekcijo. Zvone 
Šeruga bo nocoj ob 18. uri gostoval v 
domu JLA v Novem mestu, jutri (pe
tek, 2. febr.) ob isti uri pa v Kulturnem 
domu Edvarda Kardelja v Krškem.

društva in njegov prvi predsednik. .
»Naše društvo šteje 19 članov, vsi so1 

občine Kočevje. Golobaiji so iz drušb ^ 
izstopili in so skupaj z ribniškimi gol( 
baiji ustanovili posebno društvu. Sed ker 
nje vodstvo društva je bilo izvoljeno 1 i 
ni, in sicer za predsednika po večletne! 
presledku spet jaz, za tajnika Zdrav! 
Vidrih in za blagajnika Jože Vidm 
mlajši. Že lani smo organizirali dve v 
selici, da smo si prislužili nekaj dena! 'ev 
za delo društva; med zimskimi šolskil
počitnicami pa smo po petih letih pl nJe

PLEZALCI V LEDENI 
JAMI

KOČEVJE — Dva domača in trije tuji 
plezalci, med njimi slavna novozelandska 
alpinistka Lydia Bradey so pred kratkim 
plezali na Kočevskem. V Ledeni jami na 
Stojni, ki sojo graščaki nekdaj uporabljali 
za hladilnico, so preplezali raztežaj, 40 m 
visok ledeni slap v tej jami.

sedka spet organizirali uspelo razsta 
ptic, k čemur so pripomogli predvse 
naš pokrovitelj Gozdno gospodarst' 
Kočevje in drugi podporniki in da(< 
valci dobitkov za bogat srečelov, na fc 
terem je vsaka srečka zadela. Na razst, 
vije prikazal naš član Jože Vidmar tu ■
pripravo za pobiranje raznih odpadke
od papiija do steklenic, s čimer želitf . 
prispevati k varovanju okolja,« je pl 'n I 
vedal Henigman.

£
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Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista
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Žreb je izmed tistih, ki so poslali svoje predloge za lestvico narodnozabavne glasbe Studia 
D in Dolenjskega lista, izbral JOŽETA KOBETA in mu dodelil tudi nagrado. Nagrajencu 
čestitamo. Lestvica pa je ta teden takšna:

1. (2) Jasmin — SPOMIN
2. (1) Spomini — ANSAMBEL IVANA PUGLJA
3. (3) Zavrtimo se - ANSAMBEL V. PETRIČA
4. (7) Novoletna — HENČEK
5. (10) Če bi bil delegat — KRT
6. (4) Novoletno voščilo — ANSAMBEL I. RUPARJA
7. (5) Klic trobente — ANSAMBEL F. MIHELIČA
8. (6) zvezde nad Vrhgoro — ANSAMBEL T. VERDERBERJA
9. (8) Mimin dan - CEUSKI INSTRUMENTALNI KVINTET

10. (-) Na svidenjel - GORENJCI
Predlog za prihodnji teden: Vzcvetele so veje jasmina — DOLENJSKI FANTJE.
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S POTI PUSTOLOVŠČIN — Med Turkanami na severu Kenije
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Osrednji slovenski dnevnik obja
vi včasih tudi kaj takšnega, da bra
lec ne ve, ali bi se razjokal ali se na
smejal do solz. Ob nekaterih objav
ljenih novicah mi ni jasno, kdo se 
norčuje iz koga: novinar iz bralcev 
ali vest iz novinarja. Omenil bom le 
dva primera, ki sta se mi zataknila 
za oko.

Pred meseci sem prebral približ
no tole: v Čilu je bila letna inflacija 
celih 45 odstotkov. To visoko števi
lo jasno kaže, kam lahko pripelje 
ljudstvo fašistični režim.

Strmel sem kot tele v nova vrata. 
V Jugosla viji se je gibala inflacija v 
istem času tam okrog 2 tisoč odstot

kov. Če ne bi vedel, da živim v na
predni socialistični in samoupravni 
družbi, bi glede na čilansko inflaci
jo sklepal, da gazijo po mojem hrbtu 
najbolj okovani diktatorski škornji 
Tako pa sem se le nasmehnil, zavil v 
gostilno na dva deci, s katerima sem 
nazdravil svobodi, demokraciji, člo
vekovim pravicam, svobodi gibanja 
in vsemu naprednemu, kar je bilo 
izborjenega v težkih in prelomnih 
časih naše revolucije in narodnoos
vobodilnega boja.

Pred dnevi pasem bral Tanjugo
va poročila iz A Ibanije. Da se tam 
nekaj dogaja, se strelja, da se gredo

Albanci revolucijo, podobno ro
munski Redki begunci, če se prav 
spomnim, jih je bilo osem, so pripo
vedovali jugoslovanskim novinar
jem o grozodejstvih, ki jih počenja 
tamkajšnja oblast nad svojim ljud
stvom. A lbanski oblastniki so pisa- 
nje jugoslovanskega tiska seveda 
zanikali, jugoviško pišoče pero pa 
ni pozabilo ironično pripomniti » V 
sosednji Albaniji vladata teror in 
nasilje, to je očitno. Mar bi Albanci 
bežali čez mejo iz dežele, kjer bi se 
cedila med in mleko?«

se je v preteklem letu na takšen ali 
drugačen način izselilo iz Jugosla
vije približno 1200 Jugoslovanov, 
največ Albancev s Kosova... Čakal 
sem na komentar, ki pa ga ni bilo.

S pomočjo televizijskega dnevni
ka sem ta dan zvedel za podatek, da

Če pa bi že bil, bi bil najverjetneje 
takšen: »Tisoč dvesto Jugoslovanov 
je lani zapustilo Jugoslavijo, ker so 
bili presiti kruha, mesa, človekovih 
svoboščin in vsega dobrega. Med 
izobiljem in revščino so izbrali sled- , 
nje, saj je znano, da se zahodni svet ^ 
ne zmeni niti za umirajoče po jjn 
pločnikih.«

TONI GAŠPERIČ


